
  [image: ]


  
    Pere el Cerimoniós o el del Punyalet (dit també Pere IV d’Aragó i Pere III de Catalunya-Aragó), que signava com a Pere Terç, fou sobirà de la Corona d’Aragó amb els títols de comte de Barcelona, rei d’Aragó, rei de València i de Sardenya (1336-1387). Més tard fou també rei de Mallorca (1343-1387), Duc d’Atenes i de Neopàtria (1381-1387); i finalment comte d’Empúries (1386-1387).


    En morir, el 1387, el succeïren, primer, l’infant Joan d’Aragó (1350-1395), i, més tard, el germà d’aquest, l’infant Martí d’Aragó (1356-1410).
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  PERE EL CERIMONIÓS


  UN REI INFANT


  Inicis d’un regnat


  En morir a Barcelona, el 27 de gener de 1336, el rei Alfons el Benigne, deixava els seus regnes en una situació difícil. La mateixa solitud del monarca en els darrers dies de la seva existència demostra la poca autoritat que aquell príncep coratjós, però feble de caràcter, havia guanyat en els vuit anys escassos del seu regnat. Dos partits poderosos —potser tres— s’havien format entorn de la figura del príncep malaltís, que un dia tornava vencedor de Sardenya. Per una banda hi havia la muller castellana, la mateixa infanta Elionor que Jaume, el germà gran d’Alfons, havia rebutjat com a esposa, en renunciar al tron i entrar en la vida monacal. Aquella jove filla de Ferran IV de Castella —tenia vint-i-sis anys en quedar-se vídua d’Alfons— era imperiosa i sentia una gran ambició per assegurar als seus fills Ferran i Joan unes possessions i riqueses, qui sap si uns trons, que els fillastres li disputaven. La topada amb el patriotisme valencià, encarnat en Guillem de Vinatea, i la conversa, tantes vegades retreta, entre el rei i la reina[001] assenyalen el punt màxim i segurament la davallada d’aquestes ambicions d’Elionor. Però la germana d’Alfons XI, i per tant una de les primeres figures de la cort castellana, i els seus fills, i particularment Ferran, esdevingut marquès de Tortosa i màxim senyor territorial dintre els estats del seu pare, tenien encara prou força, prous seguidors i prous interessos per a pesar d’una manera decisiva en la política catalana. Dos mesos abans de la mort d’Alfons el Benigne, la seva segona muller l’havia abandonat, fugint cap a Castella amb els joves infants i escapant, així, a una possible venjança del fillastre.


  Aquest, Pere, primogènit, lloctinent i successor del rei difunt, es trobava a Saragossa, amb el seu germà Jaume, comte d’Urgell, i havia aconseguit de reunir al seu entorn un grup de fidels, encapçalat per l’arquebisbe de Saragossa, Pere de Luna —un home enèrgic i tossut, gairebé tant com ho serà cinquanta anys més tard el seu homònim, el «Papa de Peníscola», Benet XIII—, on abundaven els aragonesos. La persecució tenaç i infructuosa de què havia fet víctima els seus fillastres la reina Elionor, i que havia obligat el futur rei Cerimoniós a amagar-se a les muntanyes de Jaca, obligava tanmateix el jove príncep a recórrer viles i poblets cercant partidaris i defensors. A la mort del seu pare, s’havia sabut crear un partit fort a Aragó. Però eren pocs els prohoms catalans que li feien costat. Els més importants foren Ot de Montcada, que havia estat el seu padrí, i el vell Vidal de Vilanova, l’hàbil ambaixador i conseller de Jaume II i d’Alfons el Benigne.


  Hi havia, per fi, un tercer partit, no ben determinat, però de gran influència, que era l’acabdillat pels dos germans del rei difunt, els infants Pere i Ramon Berenguer. Ja el primer —indubtablement el més brillant i intel·ligent dels fills de Jaume II[002]— havia demostrat la seva oposició al seu nebot i homònim, quan l’expedició de Sardenya preparà la possibilitat que el fill d’Alfons esdevingués successor directe del seu avi. I al seu entorn s’agrupava la noblesa catalana, tot esguardant amb recel l’adveniment al tron d’un príncep criat a Aragó, i notòriament allunyat dels problemes i interessos de Catalunya.


  Per al jove rei —tot just tenia setze anys— es presentaven, doncs, tot de problemes que el seu instint polític havia de resoldre. Dels seus primers actes depenia que el seu poder es consolidés o bé que un personatge o un grup de personatges o d’interessos el mantinguessin en tutela. El rei ens ha contat, en la Crònica directament inspirada per ell mateix, les circumstàncies de la seva coronació a la Seu de Saragossa, el diumenge de Pasqüetes de l’any 1336,[003] i com —per no haver volgut accedir a les peticions dels seus oncles i dels principals senyors catalans, junt amb els síndics i procuradors de les ciutats i viles de Catalunya, que el requerien perquè anés primerament a Barcelona a jurar-los llurs usatges i constitucions, com a comte de Barcelona— l’acte solemne d’ésser coronat per rei d’Aragó va veure’s privat de l’assistència de representants catalans. Només hi hagué, home lleial i de bon consell, Ot de Montcada. També ens ha contat, com, tot i el respecte que sentia pel seu educador i protector, l’arquebisbe de Saragossa, que li donava la benedicció i l’ungia com a rei, va negar-se a acceptar de les seves mans la corona reial i àdhuc, com primerament li ho havia consentit, que la hi «adobés» un cop posada. Era ell mateix qui havia de prendre la corona reial del damunt de l’altar i qui havia de cenyir-se-la al cap i «adobar-se-la», si calia. I això, com diu ell, malgrat la «gran fadrinea» del nou sobirà, i que el desairat fos aquell que tenia com a segon pare. El seu acord, però, aconsellat per Ot de Montcada, volia dir que no admetia res que pogués significar «detriment o subjugació»[004] del seu regne a l’Església o a l’arquebisbat. I revelava ja un dels caràcters invariables de la política del nou sobirà: oposar-se a tot poder que pogués representar minva o supeditació del reial, que havia d’ésser sempre superior a tots els altres. La seva política enfront de l’Església, que culminarà en la seva «indiferència» en ocasió del Gran Cisma d’Occident, serà també sempre la mateixa: de respecte a la religió i als seus ministres —llevat de quan prediquen doctrines que li semblen perjudicials per al seu poder— i de separació estricta de les jurisdiccions espiritual i material.


  La Crònica de Pere III de Catalunya, IV d’Aragó i II de València,[005] que serà conegut principalment com a Pere el Cerimoniós o Pere del Punyalet, li haurà servit per a presentar davant la posteritat un retrat fet per ell mateix amb els colors que més li abellien i que li semblaven més escaients per a traçar la imatge ideal del sobirà model, guiat i protegit per la Providència i afavorit per l’amor dels seus súbdits. Val a dir que també ha servit per a pintar-nos la seva personalitat tal com devia ésser realment, amb les seves qualitats i les seves tares. Els models que el cronista es proposa són els seus avantpassats més il·lustres, i sobretot Jaume I i Pere el Gran. Els exemples d’ambdós no són pas estranys a les resolucions que pren en moments difícils, ni a la política que segueix tota la seva vida. I tota la seva vida s’esmerçarà també a recordar les circumstàncies novel·lesques —ell les qualifica de providencials— que feien que esdevingués rei i que dugués a terme gairebé tots els propòsits de la seva llarga vida com a sobirà.


  Naixença i infantesa del rei


  Pere el Cerimoniós va néixer al Castell de Balaguer el cinc de setembre de mil tres-cents dinou.[006] Era el fill segon dels comtes d’Urgell, l’infant Alfons i Na Teresa d’Entença. Aquesta heretà, per via femenina, l’important comtat d’Urgell i el vescomtat d’Ager. Era un dels grans dominis feudals que s’involucrava a la família reial, puix que Alfons era el fill segon del rei Jaume II. El matrimoni havia de tenir set fills, cinc mascles i dues dones, dels quals només sobreviurien tres.


  Res no feia suposar, doncs, que aquell nadó que ningú no creia que fos viable —setmesó i de poca estatura— hagués cenyir un dia la corona reial. Però els obstacles que el n’allunyaven van anar-se aplanant. El seu oncle Jaume, el primogènit de Jaume II i Blanca d’Anjou, renunciava a la vegada al tron, a la mà de la infanta Elionor de Castella i a les vanitats del món, fent així que el comte d’Urgell passés a ocupar el seu lloc com a successor del seu pare. El germà gran de Pere, que es deia Alfons, visqué només un any. I així, el setmesó fou jurat com a primogènit, successor del seu pare i del seu avi en el regne d’Aragó.


  El caràcter providencial d’aquesta cadena d’esdeveniments és subratllat per la Crònica i per diversos discursos del Cerimoniós. I les paraules que posa en boca del qui fou padrí seu, N’Ot de Montcada, tenen tot el caràcter d’un programa: «Haja nom aquest infant Pere, per tal que Mossèn Sant Pere lo faça viure e li recapte de Déu gràcia que, pus haja nom Pere, que haja les bones ventures que hac son besavi, lo rey En Pere»[007].


  Més endavant podrem veure com seguí, en diversos punts almenys —reunió a Catalunya del regne de Mallorca, política siciliana, topades amb les Unions, actitud reservada davant el Papat i França— les «bones ventures» del seu besavi, Pere el Gran.


  Malaltís, difícil de criar —hagueren de canviar set vegades de dida en menys d’un any—, el fill dels comtes d’Urgell anà seguint en l’ombra i en companyia dels seus germans, principalment de Jaume, que havia d’heretar el títol del seu pare, i de Constança —destinada a ésser muller del futur rei de Mallorca, Jaume III—, el destí del seu pare. Aquest, un cop proclamat primogènit, hagué de passar a Sardenya, en la campanya que culminaria en la conquesta —sempre precària— de la gran illa mediterrània i en la revalidaria del títol purament nominal de rei de Sardenya, donat a Jaume II pel tractat d’Anagni. A petició del jutge d’Arbòrea, un dels senyors més importants i més inquiets de Sardenya, l’exèrcit expedicionari catalano-aragonès comanat per l’infant Alfons —al qual acompanyava la seva muller— passà a l’illa que senyorejaven els pisans i, després de diverses batalles, tornà victoriós, però delmat per les malalties. També estava malalt el primogènit i és probable que la seva mort, dotze anys més tard, fos conseqüència de la malaltia i la ferida que el colpiren a Sardenya.


  El dia 11 de juny de 1324 era signat el tractat de pau amb Pisa, el qual reconeixia la sobirania de Jaume II. Un mes i mig més tard, el 2 d’agost, arribava a Barcelona el vencedor i era rebut pel seu pare. La seva vinguda, i l’ajut decidit de la nova reina —Jaume II s’havia casat per tercera vegada amb Elisenda de Montcada, germana del padrí de Pere— van impedir que prosperés la demanda de l’infant Pere, quart fill de Jaume II i comte de Ribagorça, d’establir un nou ordre de successió del tron, fent que aquest, en cas de morir Alfons abans que Jaume II, passés a ell en lloc de correspondre al seu nebot.


  Aquest, amb el seu germà i la seva germana, es criava a Balaguer o seguia la Cort en els seus desplaçaments. Teresa d’Entença havia tingut encara dos fills més, que moriren molt aviat. Un altre, Sanç, que només visqué unes hores, ocasionà la mort de la seva mare, el 28 d’octubre de 1327. Per cinc dies, la muller d’Alfons no podia cenyir la corona de reina, puix que el dos de novembre moria Jaume II, deixant el tron al seu segon fill. Ramon Muntaner, entusiasta espectador i fidel vassall dels reis del Casal de Barcelona, ens ha deixat una descripció detallada de les festes de la coronació del nou sobirà.[008] Abans d’anar a Saragossa a cenyir la corona de rei d’Aragó, Alfons havia jurat a Barcelona els usatges, llibertats i franqueses dels catalans i aquests l’havien jurat i reconegut a llur torn com a comte sobirà de Barcelona, el dia de Nadal. Era l’acte de bona política que el seu fill, aconsellat pel recel i també per la gelosia dels seus partidaris aragonesos, haurà de negar-se a fer més tard. La coronació d’Alfons a Saragossa, el diumenge de Pasqua de l’any 1328, havia de revestir una solemnitat i una grandesa que, no sols impressionaven Muntaner fins a dictar-li la seva emocionada descripció, sinó que feien també que, molts anys més tard, la Crònica del seu fill també en donés una detallada ressenya. La reunió de tants i tants senyors catalans, aragonesos, valencians i sards, així com les representacions de totes les viles i ciutats, donaven a aquella coronació un sentit de totalitat que havia de mancar en l’acte que donava la corona al Cerimoniós.


  Les lluites amb la madrastra


  Pel febrer de 1329 el rei Alfons III de Catalunya i IV d’Aragó prenia com a muller la mateixa infanta de Castella que havia rebutjat el seu germà gran deu anys abans. Elionor venia als estats del seu marit amb un copiós seguici, del qual destacava la seva àvia Dona Sança de Velasco, dona ambiciona i intrigant, que no trigà a polaritzar un nucli de cortesans, dels quals sobresortia Bernat de Sarrià. La nova reina venia també amb el record de la seva pretèrita humiliació i la voluntat d’imposar-se al seu feble espòs. La naixença d’un fill, Ferran, seguida ben aviat de la d’un segon, Joan, donava un objectiu concret a les seves ambicions i li inspirava una doble política: la d’obtenir per als seus fills donacions prou importants per a fer-los senyors independents i poderosos dintre els estats de llur pare, i la de perseguir els seus fillastres per a separar-los del rei i àdhuc —la Crònica del Cerimoniós no s’està pas d’assegurar-ho— per a suprimir-los amb la metzina.


  El seu primer propòsit fou aconseguit, gràcies a la feblesa del rei. L’infant Ferran rebé el títol de marquès de Tortosa, per donació perpètua d’aquesta ciutat, la qual protestà endebades d’aquesta decisió reial; li foren donats, a més, la vila d’Alacant i les valls d’Elda i de Novelda i Oriola i Guardamar, la ciutat d’Albarrasí amb tota la seva rodalia i les viles de Xàtiva, d’Algezira, de Morvedre, de Maella, de Borriana i de Castelló, amb la qual cosa el fill gran d’Elionor esdevenia el senyor més important dels regnes. Més encara: la possessió de les viles i valls de la zona entre el regne de València i el de Múrcia, tradicionalment objecte de lluites i de discussions entre Castella i Aragó, donava una base de maniobra a la germana d’Alfons XI en la seva lluita contra els fillastres.


  Els propòsits de suprimir el primogènit i el seu germà, el jove comte d’Urgell, van fracassar, en canvi. Els dos infants s’havien refugiat a Saragossa, on els protegia l’arquebisbe Pere de Luna i un grup de senyors aragonesos dels quals destacaven Miquel Péreç Sabata, Garcia de Loriç i Lop de Conçut. Tots ells eren alts funcionaris de la cort d’Alfons el Benigne i llur fidelitat al primogènit els va valer d’ésser destituïts. El darrer dels tres, que va desoir els consells del mateix rei, va caure en mans de la rancuniosa Elionor, la qual va fer-lo jutgar i penjar com a culpable d’haver fet «fetilles a la dita reina que no pogués jamés infants concebre»[009].


  Hi hagué, però, dos personatges importants de la cort reial que mai no abandonaren la causa dels fills de Na Teresa d’Entença i que serviren, en certa manera, de mitjancers entre el rei i els infants. Foren Ot de Montcada, el padrí del primogènit, i Vidal de Vilanova, comanador de Montalbà, qui els advertí del perill que corrien d’ésser emmetzinats si queien en poder de la reina. Aleshores, el grup de fidels dels dos prínceps els va dur a les muntanyes de Jaca i allà esperaren que la força d’Elionor minvés. L’expulsió de Dona Sança de Velasco, aconsellada al rei pel seu Consell i per un concili de prelats i de clergues tarragonins, fou un primer símptoma d’aquesta davallada.


  L’antagonisme entre Pere i la seva madrastra castellana produí, com era natural, una hostilitat instintiva del primogènit contra tot el que venia de Castella. Per això, prenent com a pretext que tenia tractes de matrimoni amb la filla del rei de Navarra, va voler mostrar-se bel·ligerant en la guerra que aquest sostenia contra el de Castella. Va trametre, doncs, a Navarra cinc-cents homes a cavall «de la gent nostra d’Aragó», comanats per Mossèn Miguel de Gurrea, els quals anaren a Tudela per a ajudar els navarresos contra els invasors castellans. Però Gurrea era vell i estava malalt i, per a substituir-lo, un cop mort, l’infant Pere trameté a Navarra dos-cents cavallers més, sota les ordres d’un altre addicte seu, el senyor aragonès Miquel Péreç Sabata, el qual hagué de sostenir un combat desigual contra els castellans, molt nombrosos, que obtingueren una victòria fàcil i empresonaren gairebé tots els supervivents de la lluita, entre els quals es comptaven el mateix capità i altres seguidors i servents del jove príncep.[010]


  És el preludi d’una lluita porfidiosa i esgotadora que haurà d’enfrontar, anys a venir, el futur Pere III amb el seu homònim el rei de Castella. I és una humiliació que potser influirà en la pressa amb què trameté els seus homes a les barques de l’Ebre per a detenir la reina Elionor que se’n tornava a Castella, amb els seus dos fills i la protecció de Pere de Xèrica, un senyor molt lligat amb la família reial. La muller del rei Alfons abandonava el seu marit en la seva darrera malaltia i cedí, així, el terreny al seu rancuniós fillastre. «Des d’aquell moment», assenyala Aulèstia i Pijoan, «quedava fraccionada la família reial i es constituïa a Castella un poder que havia de causar immensa pertorbació en els destins de la casa aragonesa». Perquè la precaució de l’infant Pere fou inútil i els fugitius pogueren trobar asil prop del rei Alfons XI, germà d’Elionor.


  En la Crònica que registra tan meticulosament els seus actes, el rei català fa constar, immediatament després d’aquesta fugida, l’acte «providencial» que, en part, la compensarà, i que indica prou bé com totes les donacions abusives que la reina Elionor havia arrencat al seu feble marit hauran d’ésser anul·lades, amb el temps. Pere III el presenta com a «do e gràcia especial que Nostre Senyor Déus nos féu». I, dintre la seva característica adhesió a les formes legals —sobretot quan poden afavorir-lo—, Pere destaca la coincidència de les morts del rei Alfons i d’un dels partidaris més segurs de la reina Elionor i els seus fills. El castell i la vila de Xàtiva havien estat donats a la madrastra, amb tota jurisdicció alta i baixa, i n’era alcaid Bernat de Sarrià i sots-alcaid Bernat de Mataró. El primer finava l’últim dia de l’any 1335 i, abans de morir, havia contestat per tres vegades a la tres vegades repetida pregunta de Mataró: «A qui manats que dó lo castell?», amb la simple resposta: «Al Rei». I com que el qui ho era aleshores moria vint-i-cinc dies més tard, abans que Bernat de Mataró tingués temps de fer-li lliurament de Xàtiva, correspongué, de dret —i Pere III fa constar que abans ho consultà, a València, amb els seus parents i amics «i alguns savis»—, al successor d’Alfons el Benigne de prendre possessió d’aquells dominis. Bernat de Mataró passà, doncs, a Saragossa i reté al nou sobirà el castell i la vila de Xàtiva, essent confirmat com a alcaid pel rei. D’aquesta manera, tan senzilla i ben legal, la donació del difunt Alfons a la seva muller era anul·lada, en benefici, no sols de Pere III sinó també del regne de València, com fa constar el jove rei.[011] I és que, per primera vegada segurament en la història de Catalunya i d’Aragó, un sobirà es sobreposa a tota consideració que no sigui la de consolidar la seva força i eliminar dels seus estats aquelles consideracions que puguin contrariar-la. Pere el Cerimoniós serà el darrer dels monarques feudals —perquè utilitza encara totes les fórmules, i explota tots els recursos de la monarquia feudal— però també el primer dels monarques absoluts, totalment oposat a la política successòria dels seus avantpassats. Aquests —Jaume I n’és l’exemple més destacat— no vacil·len a dividir els seus estats entre els fills, i a afeblir el poder reial, creant-ne d’altres que podran enfrontar-se-li. Pere, en canvi, farà de bell antuvi, tot i la seva jovenesa i àdhuc la seva talla exigua i les condicions desfavorables en què comença el seu regnat, una política encaminada a enaltir en tot moment les funcions reials, a donar-los més força i un relleu espectacular, a suprimir els altres poders contraris de grans senyors i de viles lliures i, sobretot, a integrar sota el seu ceptre els estats que han estat deslligats en branques menors de la família reial pels reis que l’han precedit.


  Primeres dificultats. L’infant Pere, primer conseller


  Ja hem vist com la coronació, a Saragossa, del primogènit d’Aragó com a rei, el diumenge de Pasqüetes de 1336, hagué de fer-se només amb la presència dels nobles aragonesos i de dos delegats de Sardenya, els dos germans del jutge d’Arbòrea —d’aquest jutge que haurà d’ésser un dels protagonistes més destacats del regnat de Pere III. Una delegació de Catalunya l’havia anat a trobar al seu palau de l’Aljaferia. La formaven els infants Pere i Ramon Berenguer, oncles del nou rei, l’arquebisbe de Tarragona, el bisbe de Barcelona, el comte de Pallars, Ot de Montcada, Ramon de Cardona, Guillem de Cervelló, els prohoms de Barcelona i els síndics i procuradors de les principals ciutats i viles de Catalunya. I demanaven a Pere que, abans de fer-se coronar com a rei, anés personalment a la ciutat de Barcelona per a jurar-los els usatges i les constitucions. Ells li haurien fet aleshores el sagrament de fidelitat com a comte de Barcelona, sobirà de la terra catalana. Així ho féu Alfons el Benigne i tots els altres antecessors seus.


  Però els senyors aragonesos, acabdillats per l’arquebisbe de Saragossa, estimaven amb gelosia aquell jove rei que s’havia criat entre ells i que ells havien protegit contra persecucions i perills. I fou llur consell que prevalgué. En comunicar la seva decisió als seus oncles i als altres delegats catalans, aquests van prendre com un afront per a Catalunya l’ajornament que Pere proposava de la cerimònia barcelonina. No sols es retiraren de Saragossa «irats e fellons», sinó que entre ells va sorgir la idea de reunir un Parlament general a Barcelona, al qual el rei, com a tal, no hauria pogut legalment assistir i que hauria estat un inici de rebel·lió de Catalunya. Afortunadament, la idea no prosperà, perquè una part de les ciutats i viles que haurien hagut d’assistir-hi van tenir por d’ofendre tan obertament l’autoritat del nou sobirà.[012]


  Fou una sort, tanmateix, que l’afecte personal i la lleialtat del padrí de Pere III el fes romandre al costat del nou rei, com a representant del seny català, en l’acte de la coronació. En rebutjar la voluntat de l’arquebisbe de Saragossa de cenyir-li la corona, l’excessiva dominació que el prelat i els aragonesos volien tenir damunt el sobirà començava d’ésser reduïda. Hi hagué, àdhuc, un incident en la solemne processó que conduí el rei de la Seu, on havia estat coronat, fins al seu palau. Els Arbòrea, grans vassalls i representants del regne de Sardenya, volien dur també simbòlicament les regnes del cavall del rei, que sostenien els senyors i prohoms aragonesos. Aquests van rebutjar asprament els sards, al·legant que les regnes només podien tocar-les ells i els representants de les ciutats i viles d’Aragó. Hagué d’intervenir personalment el jove monarca, investit de la nova autoritat que li donava la corona d’or, el ceptre i el pom, també d’or, que lluïa damunt la seva persona. Els Arbòrea pogueren, doncs, tocar les regnes i els prohoms de Saragossa i del regne d’Aragó, d’una banda, i els del regne de València, amb uns escassos catalans que havien acudit a la coronació, per l’altra, dugueren les llargues cadenetes d’argent que sortien dels arreus del cavall reial.


  Les festes i els banquets se succeïren a Saragossa. El palau de l’Aljaferia romangué obert a tothom que volgués anar-hi a menjar, i Pere fa constar amb orgull que només el primer dia —i les festes en duraren tres— hi menjaren prop de deu mil persones.[013]


  Però els recels i les exigències seguien. Els oficials que nomenava el nou rei per a representar-lo a les ciutats i viles de Catalunya no eren admesos ni reconeguts en llur autoritat, i calgué, en alguns indrets, repetir les cartes credencials, afegint-hi expresses mostres de la indignació reial. Els catalans seguien volent que llur nou sobirà anés a Barcelona per a jurar-los els privilegis, i igualment demanaven la presència del rei a València els prohoms de la ciutat i els síndics i procuradors del regne.


  La rancúnia de Pere contra aquells vassalls, que havien intentat d’aigualir-li l’esclat de les festes de coronació, no havia pas desaparegut, i ho demostrà negant-se a anar al cap i casal de Catalunya, i anunciant que la jura dels usatges i constitucions seria feta a Lleida, i això a despit de les protestes públiques i solemnes que feren els prohoms de Barcelona, sempre gelosos de la jerarquia que representaven. Tanmateix, i per satisfacció dels lleidatans, la cerimònia tingué lloc a la ciutat del Segre, no sense haver tingut abans Corts als aragonesos, els quals confirmaren l’entusiasta adhesió que sentien envers la persona del jove rei. Era encara una lluna de mel que hauria de transformar-se, anys a venir, en un greu conflicte.


  Si anava a Lleida, on pel juny de 1336 rebé el sagrament de fidelitat dels representants de Catalunya, en tant que comte de Barcelona, era perquè aquella estada només representava una etapa en el camí de València, on tingué Corts i fou jurat pels valencians com a rei. Només va mancar a la reunió, tot i haver-hi estat convocat especialment, Pere de Xèrica, aquell mateix qui havia protegit la fuga de la reina Elionor i dels seus fills. I el nou sobirà hagué de rebre una severa lliçó de dret per part dels rics-homes aragonesos que l’acompanyaven a València. Perquè, havent tramès contra la vila de Xèrica l’infant Jaume, comte d’Urgell i germà seu, un procurador al·legà que aquell lloc havia estat poblat «a fur d’Aragó» i que, per tant, la pretesa punició seria injusta i fora de dret, la qual cosa reconegueren tot seguit els cavallers aragonesos.[014]


  La reacció del rei fou violenta. Prenent ell mateix el comandament de les forces, anà a atacar els llocs que posseïa el vassall rebel. La seva joventut vehement topava amb les argúcies i els cops de mà de Pere de Xèrica, i aviat es perfilaven darrere la persona del noble els interessos de la madrastra i dels seus fills, amb l’amenaça concreta d’una guerra amb Castella, puix que al capdavall Elionor era germana d’Alfons XI.


  Per fortuna, en aquell moment intervenia l’infant Pere. Li’n donava el dret i gairebé l’obligació la seva qualitat de tutor del rei, segons testament d’Alfons el Benigne. I així va saber aconsellar el seu nebot que trobés la fórmula per a fer les paus amb la madrastra i els seus fills, manera segura de lligar de nou a l’obediència Pere de Xèrica i els altres partidaris que Elionor pogués encara tenir. Un Parlament general, reunit primerament a Castelló de Borriana i més tard a Gandesa, veié el triomf de les orientacions de l’infant Pere i la minva de la influència de l’arquebisbe de Saragossa damunt el jove rei. Va servir força la política aconsellada per l’infant Pere la presentació a Castelló de Don Joan Manuel, infant de Castella i vidu de Constança[015] (oncle sobrevingut, per tant, del rei d’Aragó), el qual demanava valença contra el seu sobirà. Invitat pel seu nebot i rei a donar la seva opinió, en qualitat de degà de la casa reial, l’infant Pere contestaria al castellà amb aquest mots: «Don Joan Manuel, vós sots mon cunyat e mon amich, mas per tot açó no staré que no consell a mon senyor lo Rey ço que sia honor de la sua Corona, guardant de tot dampnatge ell e tots sos Regnes, e dich-vos que, si a mi’n creu, no us farà valença alguna, ne metrà, ne farà guerra per vós ab lo rey de Castella, e aquell consell que vós daríets al rey de Castella, vostre senyor, vull yo dar al dit Rey, mon senyor»[016].


  Aquest consell pacífic fou atès pel rei. I a Daroca, on va a reunir-se el Parlament després de Gandesa, els representants del rei de Castella i la seva germana van reunir-se amb els del rei d’Aragó i els legats del papa per a donar una solució al plet de la madrastra. Per l’acord eren tornades a Elionor les coses que li corresponien pel seu dot i per donació expressa del rei difunt, però donant-li només les rendes de les diverses possessions que podia reclamar, i quedant per al rei les jurisdiccions altes i baixes. També els fills d’Elionor eren reposats en llurs béns. Hi hagué, però, un matís. A l’infant Ferran, Marquès de Tortosa, no calgué tornar-li res, perquè res no li havia estat pres. Al seu germà Joan, en canvi li corresponia de reprendre Borriana, Castelló i Líria. I el rei anà en persona a Borriana per a executar la seva decisió, i es trobà amb la ferma voluntat, explicada en un episodi dramàtic i complaentment dialogat pel sobirà,[017] de no apartar-se de la jurisdicció de la Corona. Hi hagué tantes llàgrimes i tanta efusió, que el rei hagué de trobar una solució al problema, consistent a donar a l’infant, en lloc de les viles esmentades, els llocs d’Elx i Crevillent, que tenia el seu oncle, l’infant Ramon Berenguer, al qual donà en canvi, en penyora, el de Líria, així com el castell de Corbera.


  És una nova manifestació, després del coronament a Saragossa, de la popularitat que el nou sobirà cerca d’aconseguir entre els seus vassalls, i que l’indueix a recolzar-se en una força que tot just comença: el poble.


  L’ESFORÇ REINTEGRADOR


  El primer casament. Tres cerimònies


  L’any 1338, Pere dugué a terme el projecte matrimonial que tenia de feia temps. La núvia era Maria de Navarra, filla del rei Felip III i pròxima parenta del rei de França. El casament va tenir lloc a Saragossa el dia 25 de juliol, i el bisbe de Chalons, Felip de Melun, va donar-los la benedicció nupcial. És la primera muller, que haurà de donar-li quatre fills —només un de mascle, que viurà sols un dia i s’endurà també la vida de la seva mare.


  Però les festes del casament no distreuen el rei d’altres afers importants. Dos, sobretot, el preocupen i especialment l’amenaça d’invasió de la Península, per part del rei del Marroc. Si aquest perill afectava sobretot a Castella, els estats de Pere també podien rebre’n dany. Altrament, el principi de la solidaritat peninsular contra l’amenaça sarraïna havia jugat sempre, i de la mateixa manera que a les Navas de Tolosa o al camp de Gibraltar, la col·laboració catalana no podia mancar en aquesta ocasió. Per això, els reis d’Aragó, Castella i Portugal establiren una aliança defensiva contra l’amenaça marroquina. L’aportació catalana havia de consistir en deu galeres que, junt amb les castellanes, patrullessin per l’Estret i evitessin així el pas de les forces del rei de Marroc a la Península.


  Un altre problema té desperta l’atenció del rei. Pot semblar un simple afer de protocol, però no és pas solament això. Es tracta de l’homenatge que el rei de Mallorques, com a vassall del d’Aragó, havia de retre cada vegada que pujava al tron aragonès un nou sobirà. És cert que el mallorquí es diu Jaume i que està casat amb la pròpia germana del rei Pere. Això no sembla a aquest cap excusa, i menys vol acceptar les dilacions que va proposant el rei de Mallorques a la cerimònia. Quan venç el termini concedit per la citació, Pere es trasllada a Barcelona, que és el lloc on ha de celebrar-se el jurament. Jaume intenta encara uns nova dilació, però el rei d’Aragó és inflexible en allò que compromet l’honor de la Corona reial[018] i exigeix que l’acte solemne se celebri al Tinell major del seu palau. Bé és cert que accedeix, «mogut de benignitat» a la darrera petició del seu cunyat: que en lloc de fer-se al Tinell, la cerimònia tingui lloc a la capella del palau, amb prou concurs de nobles i de poble perquè l’acte tingui tota la seva significació. Més encara: Pere vol subratllar la seva major categoria com a cunyat i senyor feudal del seu cosí, reservant-se uns coixins de major categoria i elevació que els que ofereix per seure al rei de Mallorques.


  L’estada del jove rei a Barcelona —la primera que hi feia d’ençà que havia cenyit la corona— ve marcada per dos esdeveniments religiosos importants. L’un és el trasllat a la Seu del cos sant de Santa Eulàlia, patrona de Barcelona, el qual tingué lloc el segon diumenge de juliol de 1339, uns dies abans de la cerimònia d’homenatge del rei de Mallorques. Aquest, amb els seus cunyats Pere i Jaume, el cardenal de Rodez, legat del Sant Pare, les reines de Mallorques i d’Aragó, la reina vídua Elisenda de Montcada, els oncles del rei, l’arquebisbe de Tarragona i tots els bisbes i abats de Catalunya, assisteixen a la processó i porten, sota pal·li, el baiard de la preciosa relíquia. De la Seu van a Santa Maria del Mar i d’allà tornen a la Seu, on el cos sant és soterrat a la cripta oberta sota l’altar major. Això és motiu per a una gran festa popular i per a un solemne àpat al palau reial. Pere fa seure a la seva taula el cardenal, els reis de Mallorques, les reines d’Aragó, els infants de la casa reial i els prelats, fins a vint-i-cinc persones. En d’altres taules s’ajunten els nobles i cavallers que han assistit a la festa «car, en aquells temps, encara no s’usava de menjar cavaller algú» amb el sobirà.[019] El rei Cerimoniós comença de mostrar les seves preocupacions per les exigències del protocol, en les quals veu una demostració externa, però molt important, del poder reial, i que tota la vida li dictaran gestos i paraules.


  El segon esdeveniment religiós és la reunió d’un concili general dels prelats de la província tarraconense. D’aquestes festes i reunions, la ciutat de Barcelona se’n sentirà pagada i s’esvairà el recel que hi havia, d’ençà de la coronació de Saragossa, entre el sobirà i el cap i casal de Catalunya.


  Un viatge a Avinyó. La rivalitat amb Jaume III


  Dintre la religiositat general de l’època, Pere el Cerimoniós marca, de bell antuvi, una actitud d’independència envers l’Església. Ja hem vist com, malgrat l’afecte i l’agraïment que sent per l’home que l’ha educat i protegit, no ha volgut que l’arquebisbe de Saragossa li posés la corona ni tan sols que la toqués amb les mans. I com, després, ha encoratjat les intervencions del seu oncle, l’infant Pere, enemic declarat de Pere de Luna, la influència del qual damunt del rei es pot dir que ha desaparegut.


  El viatge a Avinyó, imposat pel deure que té el rei d’Aragó de retre homenatge al papa, de qui ha rebut en feu els regnes de Sardenya i de Còrsega,[020] fou una prova per a l’orgull i el sentiment de la seva dignitat reial que tenia Pere III. Fou també una nova etapa en un doble procés psicològic del sobirà. Per una banda, la seva clara antipatia envers el seu cunyat es transformava en la decisió d’arrabassar-li, fos com fos, els seus estats. Per l’altra, la rebuda que li era feta per Benet XII i el convenciment que va adquirir-hi de la protecció de què era objecte Jaume III de Mallorques a la cort pontifícia, així com de la visible subjecció del Papat a les orientacions de la política francesa, contribuïa a apartar-lo de l’obediència a l’alta autoritat internacional, que era aleshores el Sant Pare. Val a dir que aquesta autoritat —les comparacions amb els organismes internacionals de la nostra època són inevitables— aconseguia rares vegades mantenir-se independent i de fallar a gust de tothom. I àdhuc, si les seves decisions eren justes i admeses per tots els contendents, aquests les aplicaven o no, segons si tenien prou força o prou decisió per a incórrer en desobediència. L’atemptat de Guillem de Nogaret, representant del rei de França Felip el Bell, contra Bonifaci VIII fou seguit per la mort del bescantat pontífex, i inaugurava allò que els més abrandats dels italians havien de qualificar de «captivitat de Babilònia». Els papes, tots ells de nacionalitat francesa —la majoria foren llemosins—, s’instal·laren a Avinyó, abandonant Roma, massa subjecta a bandositats i turbulències, per la seguretat de les vores del Roine i la protecció interessada de la corona francesa. Era natural que el gibel·linisme latent de la Casa de Barcelona es sentís encoratjat.


  Tota la llarga i detallada narració que fa la Crònica d’aquest viatge a Avinyó[021] —el primer que feia Pere III fora dels seus estats— delata la preocupació del rei de precisar el reconeixement que s’ha fet —i si algú se n’oblida, ja és prou ell per a exigir-lo— de la seva superior jerarquia sobre el rei de Mallorques. Com que li cal travessar el Rosselló, que forma part del regne del seu cunyat, entrar solemnement a Perpinyà i deixar-se acompanyar després fins a Avinyó per Jaume —qui és «molt amat» del papa, dels cardenals i tota l’altra gent de la Cort de Roma— els incidents de protocol i cerimonial són freqüents, i hi ha un moment que, si no fos per la intervenció pacificadora de l’infant Pere, el rei d’Aragó hauria ferit a cops d’espasa el seu cunyat. La cerimònia de retre homenatge a Benet XII li resulta tan feridora, que arriba a atribuir a un càstig de Déu per la «vanaglòria» del papa l’incendi accidental del palau i la gran sala del Consistori, que fa impossible que l’acte se celebri davant un gran aplec de públic i obliga a recloure’l en la capella, davant una assistència limitada. Altrament, les requestes que el rei d’Aragó vol presentar al pontífex no són ateses, tot i que el sobirà feudatari les justifica amb la necessitat d’atendre aquells regnes rebuts en feu de la Santa Seu, un dels quals, almenys, no passa d’ésser un títol nominal i l’altre li haurà de donar prou mals-de-cap tota la seva vida. Decebut, Pere qualifica Benet XII d’«avariciós i desgraciat»[022]. La tornada a Barcelona, passant per Montpeller i Perpinyà, hoste del rei de Mallorques —i aquest ho aprofitarà per fer ostentació de luxe i poder— no ajudarà pas gaire a millorar els sentiments de Pere envers el seu cunyat i el papa, que tant el protegeix.


  La solidaritat peninsular. Gibraltar


  L’amenaça marroquina es perfilava. El 6 de setembre de 1339, un estol català, manat per Gilabert de Cruïlles, ataca Ceuta i venç una poderosa força naval del soldà del Marroc. L’almirall català troba la mort en el combat. Tanmateix, ni el bloqueig de l’estret ni la vigilància dels reis cristians aliats no pot impedir que la invasió merinita es realitzi. Hom cita les xifres de 70.000 homes a cavall i 400.000 a peu, els quals, manats pel soldà del Marroc, Abul-Hassan, travessen el mar i prenen peu a la Península. La batalla decisiva té et 28 d’octubre de 1340, a les vores del riu Salado, i les tropes aliades dels reis de Castella i de Portugal, amb les quals col·laboren hosts catalano-aragoneses, desfan l’exèrcit invasor. És el darrer esforç que fa l’Islam, partint de terres africanes, per a recuperar els vells dominis hispànics. Com era lògic, la posició del darrer rei musulmà a la Península, el de Granada, va afeblir-se considerablement i els vencedors tracten de consolidar les posicions adquirides. Pere de Montcada, amb les galeres catalanes, segueix vigilant les costes de l’Estret. La campanya seguirà, amb intermitències, i tindrà els seus moments culminants amb la presa d’Algezira, el 29 de març de 1344. Entraren a la vila, junts, els estendards de Castella i de Catalunya-Aragó, duts respectivament per l’infant castellà Joan Manuel i per l’almirall Pere de Montcada. Les companyies catalanes eren manades pel vice-almirall català Mateu Mercer, un dels elements principals en la direcció del setge, i pel vescomte de Cabrera.


  El darrer acte d’aquesta campanya serà el frustrat setge de Gibraltar (1349-1350), que s’acaba per la invasió de la glànola, la qual delma els exèrcits i fa morir el propi rei de Castella, Alfons XI. Però la col·laboració catalana a aquest setge serà molt tèbia. Tot i que els pactes d’aliança entre Catalunya i Castella són rehabilitats al mateix camp de Gibraltar, i que Pere III hi tramet quatre galeres manades per l’almirall Ramon de Vilanova, aquest abandona motu proprio el seu lloc i el rei d’Aragó, a instàncies del de Castella, el fa empresonar com a càstig de la seva deserció. Pel gener següent trametia dues galeres més a Gibraltar, però ja hem vist que l’epidèmia desbaratava aquell projecte de conquesta. Feia més: donava el tron de Castella al fill d’Alfons XI, Pere I, aquell qui havia de merèixer de la història els sobrenoms contradictoris de «cruel» i «justicier», i que aviat emprendria el seu llarg duel contra el seu homònim català.


  El setge de Gibraltar és, doncs, el darrer episodi de la col·laboració militar dels reis cristians de la Península contra els sarraïns. Entre 1340 i 1350, el rei d’Aragó ha tingut altres preocupacions. I, tanmateix, el perill marroquí, ja molt atenuat, haurà de trobar un remei en les treves pactades per catorze anys, pel novembre de 1350, amb el soldà Abu-Fares, fill de l’invasor Abul-Hassan. Aquestes treves reconeixen la llibertat de comerç dels catalans i aragonesos establerts allí.


  Un rei vassall


  La divisió dels seus estats per Jaume I, filla d’un concepte purament familiar i patrimonial, havia creat el regne de Mallorca, compost de les Illes, els comtats del Rosselló i Cerdanya, el senyoriu de Montpeller i encara altres enclavaments en terres de Llenguadoc. Però aquest regne —i prou s’afanya a fer-ho constar Pere III en el capítol terç de la seva Crònica, on fonamenta i descriu amb tot detall la campanya primerament jurídica i després militar que havia de culminar amb la unió «perpètua» i indissoluble de Mallorca amb el comtat de Barcelona i els altres estats del rei d’Aragó— estava infeudat als sobirans de la confederació catalano-aragonesa, és a dir, a Pere el Gran i els seus successors. Aquest feu va passar ben aviat per trasbalsos, quan el rei Jaume II de Mallorca va ajudar els francesos en la croada contra Catalunya, cometent així un crim de lesa majestat, que obligà el seu germà i sobirà a apoderar-se de Perpinyà i de Mallorca. I fou precisament la devolució al rei de Mallorca dels seus estats el principal obstacle amb què topaven els esforços per resoldre el problema creat per la conquesta de Sicília, fins que amb la pau d’Anagni el rei Jaume II accedí a aquesta condició, una de les més importants del tractat. Però, si Jaume de Mallorca recuperava el seu regne, era a base de refermar el seu vassallatge al seu sobirà, el rei d’Aragó, i una vegada que el seu fill i successor Sanç fou aconsellat per alguns barons francesos que denegués aquest vassallatge, un repte amistós va posar-lo en bon camí. I si el seu nét, Jaume III, va succeir-lo en el tron, això fou perquè Jaume II d’Aragó hi havia accedit, a condició de renovar el vassallatge i de concertar el matrimoni del jove rei amb la infanta Constança, filla d’Alfons el Benigne i germana, per tant, de Pere III.


  La situació del rei de Mallorca, malgrat ésser protegit per la Santa Seu i per França, era molt difícil. Jaume III no estava gaire dotat per al joc diplomàtic, i davant les pressions de que era objecte per part de França, que cobejava la vila de Montpeller, intentà d’obtenir l’ajut del seu cunyat, en cas d’una guerra amb el rei francès. Pere, després d’aconsellar-se amb l’infant Pere, el comte de Terranova, Ot de Montcada i altres persones del seu Consell, li contestà evasivament.[023] Estava disposat a requerir el rei de França perquè li fes justícia i, si aquesta li fos negada, li prestaria ajut militar en cas de guerra. Però Jaume volia obtenir més que una aliança defensiva, i esperava una pressió més directa damunt els francesos. Se’n anà, doncs, molt disgustat, de Montblanc, on havia tingut les entrevistes amb el rei d’Aragó. Aquest sortí cap a Poblet, per acabar de passar l’estiu, i d’allà féu cap a València.


  Jaume li tramet aleshores un missatger, Pere Ramon de Codolet, i el rei d’Aragó de moment ajorna l’audiència, al·legant que ja té determinat d’anar a la cacera del senglar a Valldigna. Quan en torna, l’ambaixador del seu cunyat li comunica que Jaume de Mallorca ha decidit de fer guerra al rei de França, per les constants vexacions que li feia a Montpeller, i que ja havia iniciat tractes per a una aliança amb el rei d’Anglaterra (som als inicis de la guerra de Cent Anys, i les hostilitats entre França i Anglaterra pot dir-se que estan sempre obertes). Per la qual cosa requeria el seu senyor, en virtut del pacte feudal, que amb tot el seu poder bèl·lic es trobés el dia vint d’abril de 1341 a Perpinyà, per donar-li tot l’ajut possible.


  El Consell reial, situat davant la requesta del rei de Mallorca, no sap com resoldre el cas. Pere III vol, per damunt de tot, evitar una resposta categòrica. El seu fort és la dilació, l’estratagema jurídica. I troba una solució inesperada: convocarà Corts a Catalunya per al dia 25 de març vinent. En virtut del pacte de vassallatge, Jaume III haurà d’assistir-hi. Si no hi acut, cosa probable, «no li seran tenguts de valer ni mesclar-nos en guerra per ell ab lo rey de França: car porem dir que ell Nos ha trencada la covinença ans del dia que’Ns ha assignat de ésser ab ell»[024]. No li convé de cap manera una guerra amb França, i menys per ajudar el seu cunyat, i cal evitar, al preu que sigui, de donar un pretext al rei de Mallorca per a denunciar el lligam feudal.


  La fórmula trobada dóna el resultat previst. Les Corts són convocades a Barcelona i Jaume, ocupat amb els seus preparatius de guerra, no hi assisteix, ni en el dia de la citació ni els tres dies de terme de gràcia. Això allibera el rei d’Aragó de tot deure d’assistència envers el seu vassall i posa aquest, en canvi, en situació difícil, puix que la seva absència a la reunió de Corts era «denegada de feehat e de covinences»[025]. Pere III se’n val, ja des d’ara, per a aplegar els documents que li serviran per al procés que està preparant contra el seu cunyat.


  El procés, el complot i l’execució


  El regnat del Cerimoniós ens ha deixat un munt considerable de papers oficials, conservats a l’Arxiu de la Corona d’Aragó i que, en una gran part, encara no han estat explorats.[026] Però el procés contra Jaume III de Mallorca, model de maquiavelisme avant la lettre, ha estat recollit i publicat, fa anys, per Manuel de Bofarull.[027] Els tres volums d’aquest aplec de citacions, càrrecs i sentències, demostren, de bell antuvi, la voluntat implacable del rei d’Aragó de condemnar el seu cunyat i d’emparar-se per la força, en execució de la sentència legal, dels seus dominis. Tenim la versió oficial i ens manca, com és natural —qui se n’estranyaria, en aquest segle nostre que ha pogut veure l’apoteosi del processos polítics?—, la tesi de la part contrària, sobretot perquè aquesta part estava predestinada a perdre.


  La manca d’assistència a les Corts de Barcelona no era prou crim per a iniciar el procés. Aviat, però, en fou trobat un de suficient. A Perpinyà, i també a la resta dels comtats de Rosselló i Cerdanya, circulava moneda francesa. No solament això, sinó que s’hi fabricava moneda del rei d’Aragó, i particularment uns «angelots» d’or, de la fosa dels quals hom acusava, amb ben pocs fonaments, el propi rei de Mallorca. Una i altra cosa, en tot cas, anaven contra les regalies, i Pere III fa constar a la seva Crònica que solament ell té dret a batre moneda dintre Catalunya «e que sia moneda barcelonesa, e que’s bata dins la ciutat de Barcelona, la qual moneda és appellada de tern, e és perpetual per concessió e privilegis dels reys passats, e encara Nós aquella fer batre no podem sens consentiment e voler de la dita ciutat, a la qual és comanat per tot lo dit Principat de Cathalunya e per avinences antigues»[028]. Jaume III no va fer cap cas de la citació, considerant-la sens dubte com un simple formulisme. Citat a Barcelona per al 25 de març de 1342, no hi compareix. D’altres preocupacions, que a ell li semblen més importants, el distreuen del procés. La seva situació de rei vassall, situat entre dos sobirans més poderosos, s’ha fet molt difícil. Felip IV de França cobeja la possessió de Montpeller i dels altres estats que Jaume té en terres del Llenguadoc. La celebració d’un torneig a la ciutat de Montpeller, contra les ordres formals del rei de França i la intervenció personal de Lluís de Poitiers, el seu lloctinent, és un altre d’aquests crims de desobediència i usurpació de drets feudals en què el rei de Mallorca està destinat a incórrer. L’ajut del comte de Foix, l’aliança eventual amb el rei d’Anglaterra, la protecció evident del papa poden impedir la topada amb França. Però per a reeixir en aquest joc equilibrat d’influències, cal que Jaume compti amb el suport o almenys la neutralitat benèvola del seu cunyat. I aviat veu que no hi pot comptar, sinó, ben al contrari, amb una enemistat implacable.


  El procés contra Jaume III era dut per Arnau d’Erill, veguer de Barcelona, qui actuava com a procurador, i Felip de Montroig, que era el procurador substitut, ajudat per Arnau Çamorera, vice-canceller del rei. La manca de compareixença del rei de Mallorca obligava a dur el procés en contumàcia. L’acusat es començà d’alarmar i decidí de sotmetre’s al rei de França, retent-li l’homenatge que li era reclamat, i de parar l’amenaça que li venia de Barcelona, acollint-se a l’ombra poderosa del papa. Aquest demana que sigui donat guiatge a Jaume III perquè pugui presentar-se davant el seu cunyat, a Barcelona, per a excusar-se i presentar la seva defensa. Pere no pot negar-se a accedir a la petició, i com sap que el seu cunyat es presentarà amb quatre galeres armades, no vol trobar-se en situació d’inferioritat i fa un ràpid viatge a València per a aconseguir-ne altres tantes de l’almoina que s’aplegava en aquell regne per fer una armada contra els sarraïns en ajut de la campanya de Gibraltar.


  L’estada de Jaume amb la seva muller Constança i tota la seva Cort a Barcelona esdevingué un episodi dramàtic, del qual només tenim la versió de Pere III. Era evident la desconfiança que el rei de Mallorca sentia contra el seu cunyat. Ho demostra la construcció d’un llarg pont de fusta que comunicava les seves galeres ancorades davant la platja amb el convent de framenors on s’estatjà. Però aquest pont, pel qual podia entrar i sortir secretament de la ciutat tota la gent que volgués el rei de Mallorca, esdevingué, segons la versió de Pere III, una estratagema per a poder realitzar un pla que ningú no sap si fou veritablement tramat per Jaume III o si li fou atribuït injustament pel seu cunyat. Segons aquest, ben disposat, tal com declara, «per reverència del dit Pare Sant» a rebre honorablement el rei de Mallorca i a escoltar amb benignitat les seves raons referents al procés, les intencions de Jaume eren de «malvestat e traïció». Havia de fingir que tant ell com la reina Constança estaven malalts, per tal que l’uixer que guardava la porta de la cambra on jeien només deixés entrar-hi tres persones: el rei d’Aragó, el seu oncle l’infant Pere i el seu germà l’infant Jaume. I un cop dintre la cambra, dotze persones del seguici de Jaume de Mallorca, ben armades i disposades a tot, havien de fer presoners els tres augustos visitants. Si cridaven havien d’occir-los, per evitar que el soroll alarmés els acompanyants del rei d’Aragó. I si es deixaven segrestar, els durien presoners en les galeres fins al castell d’Alaró, a Mallorca, on els retindrien tot el temps que calgués per a obligar el rei a afranquir el seu cunyat de tota servitud i a donar-li, encara, una bona part de Catalunya per a garantir-li la tranquil·la possessió dels seus estats.


  Aquest complot, del qual eren còmplices el vescomte d’Illa, el d’Évol i Arnau de Lordat, de la noblesa rossellonesa, fou denunciat a Pere III per un frare predicador, familiar seu, al qual li ho havia confiat, en confessió i amb l’encàrrec de comunicar-ho al rei un dels conjurats. Havia de renunciar a la visita protocol·lària i d’afecte que li corresponia de fer a la seva germana, la reina de Mallorca, puix que això hauria estat caure en el parany. L’orgull del sobirà topà amb el seu desig de frustrar les maquinacions del seu cunyat: ell no podia deixar de visitar, ni que fos amb perill de la vida, la seva germana, que era també reina, quan anava a la seva terra. Per això demanà al frare confessor que obtingués del seu penitent llicència per a revelar a tothom el complot i tots els detalls de la maquinació, amb els noms dels còmplices de Jaume III en el criminal intent. Mentrestant, renunciava d’anar per aquell vespre a visitar Constança.


  Això li fou blasmat pels infants, l’endemà, com un afront a la reina de Mallorca. L’infant Pere i el comte d’Urgell atribuïen la desatenció a l’enuig del rei contra el seu cunyat i, per desmentir aquesta suposició, li calgué accedir a fer un dia més tard la visita. Prengué precaucions, però, com era fer disposar a l’antecambra del rei de Mallorca servents ben armats i que evitessin que les portes es tanquessin damunt els visitants. Per altra banda, les galeres de Mateu Mercer vingudes de València havien de vigilar les mallorquines.


  Àdhuc així, hi havia el perill que el projecte de Jaume reeixís. Deu volgué, però —i ja sabem que Pere es complaïa a subratllar tot senyal de protecció de la Providència envers la seva persona i els seus projectes— que abans d’anar a l’arriscada visita se li declarés una inflamació a la cara, que l’obligà a fer-se sagnar i a fer llit uns quants dies. El frare predicador tornà aleshores i declarà que el seu penitent era la pròpia Constança, la qual li demanava que la fes venir, de grat o per força, al palau reial. Fora de la vigilància i autoritat del seu marit, podria revelar-li amb tot detall la veritat del complot. Així ho féu el rei. Va trametre el seu germà al convent de framenors, a invitar Constança perquè visités el rei, germà llur, que estava malalt. Ella hi estava disposada, però Jaume III va oposar-s’hi, i calgué que el comte d’Urgell fes ús de l’ordre que li havia donat el seu germà, i de la seva autoritat com a procurador general dels regnes, per a forçar a complir la invitació. Així es féu, amb la protesta del rei de Mallorca, qui al·legava que allò equivalia a trencar-li el guiatge donat. Arribada al palau, Constança va explicar als seus dos germans, amb tota mena de detalls, el complot imaginat pel seu marit, i així fou també comunicat a l’infant Pere, qui acudí tot seguit, escandalitzat del que ell creia un contrafur. Els seus consellers íntims aconsellen a Pere III que faci empresonar el rei de Mallorca i li refusi el guiatge, però el rei d’Aragó es negà a fer-ho. No volia que la gent es pensés que havia estat ell qui, per la cobejança de posseir els estats del seu cunyat, havia posat el parany de donar-li el guiatge que ara li retirava. Només accedí que donessin comiat a Jaume, el qual se n’anà, després d’una escena violenta en el mateix palau reial.[029]


  Tot fa creure que Constança se sentí molt més germana, que muller i reina. Perquè, després d’haver denunciat el complot, es negà a seguir el seu marit i mai més no s’ajuntà amb ell,[030] malgrat que aquest li retirà totes les dames del seguici —llevat d’una cambrera, precisa la Crònica, que es deia Vicenta i no se’n volgué anar—. La reina de Mallorca tenia aleshores poc més de vint anys i en feia deu que estava casada —almenys oficialment— amb Jaume III. Ja li havia donat un fill, empès a un destí tan dramàtic com el del seu pare i el del seu avi, aquell Ferran de Morea que havia estat un dels cabdills de la Gran Companyia Catalana a Orient.


  Pere III, sempre legalista, no troba altra resposta sinó fer continuar el procés contra Jaume de Mallorca i dur-lo a la seva conclusió. La sentència definitiva és condemnatòria per al seu cunyat, i aquest, per contumàcia, veurà confiscats els seus estats: regne, comtats i terres. De moment no es més que una sentència damunt el paper, en el llatí curialesc de la cancelleria. Però el rei ja en té prou per a passar a l’acció. Pel mes de maig de l’any següent ja està disposat a l’expedició de conquesta —o d’execució de la sentència, dirà ell—. Ha demanat un esforç als seus vassalls i aquests li han fornit de grat puix que reuneix a Barcelona un estol amb cent-setze veles, de les quals hi ha 22 galeres, set uixeres grosses, carregades amb els cavalls, i una vintena de naus grosses, de dues i tres cobertes.


  L’expedició, que li permet de reviure les glòries del seu rebesavi Jaume I, topà primerament amb molt de tràngol i després amb una certa resistència dels mallorquins. Aviat, però, es veu que la campanya serà curta i victoriosa. El desembarc es fa a Santa Ponça, el 25 de maig de 1343, i el dissabte següent ja se li ret la capital, després d’un brevíssim setge. Jaume III ha fugit de Mallorca. Pere confirma els privilegis i llibertats antigues que gaudeix la ciutat i els n’atorga d’altres. Entra a la ciutat, sense armes, però vestit ricament, precedit per la senyera reial, la qual és posada al capdamunt del castell. L’endemà es fa fer segells nous, en els quals ja consta el seu nou títol de rei de Mallorques i pren possessió dels castells de l’illa i de Menorca i Eivissa, a les quals tramet, amb força suficient. Gilabert de Corbera i Jofre de Centelles.


  Tot són festes i homenatges de fidelitat al nou rei, el qual s’esmerça a guanyar-se les simpaties dels seus vassalls. Àdhuc sacrifica una part d’allò que li és tan grat: la cerimònia. Perquè, havent decidit de coronar-se solemnement a la Seu el dia vint-i-dos de juny, prohibeix als jurats i prohoms de Mallorca que facin recaptes per a les despeses de la coronació. Ell no havia anat a l’illa per destruir res ni per fer-los despendre diners en solemnitats, «mas axí com lo metge qui sana e guareix les nafres dels malalts nafrats e consumats»[031]. Tanmateix, la cerimònia ve a ésser una repetició, en escala modesta, de la de Saragossa, i Pere recorre la ciutat «in sede Majestatis», amb dalmàtica, corona, ceptre i pom d’or. Abans, però, ha volgut transformar la coronació a la Seu en un acte públic de propaganda dels seus drets i de la raó dels seus actes. Ell fa un discurs i ordena Arnau Çamorera, el seu vice-canceller, que detalli els «torts, excessos, fellonies, ingratituds, rebelions e altres coses» que Jaume III havia fetes contra el seu legítim sobirà i que havien justificat el procés, la sentència i la confiscació dels seus estats. Millor encara, el secretari del rei, Ramon Sicart, llegí les convinences fetes pel rei amb el Parlament de Catalunya i les Corts de València, en virtut de les quals el regne de Mallorca, amb les illes adjacents i els comtats de Rosselló i Cerdanya, mai més no podrien separar-se de la Corona ni dels regnes d’Aragó i de València i del comtat de Barcelona, i que en cap ocasió ni amb cap pretext, ni el propi rei ni els seus successors, se’n podrien deseixir ni alienar.[032]


  La primera campanya del Rosselló (1343)


  Deixà com a governador general del regne de Mallorca Arnau d’Erill, amb Gilabert de Centelles com a assessor, i a Menorca, com a lloctinent de governador, Gilabert de Corbera, mentre que el seu boteller major, Miquel Martínez d’Arbe era nomenat lloctinent a Eivissa. I, un cop assegurada la conquesta i rebut jurament de fidelitat dels jurats i síndics de l’illa, Pere III s’embarcà el 26 de juny, de tornada cap a Barcelona de la seva campanya fulminant. És la primera satisfacció sense núvols, la primera gran victòria que el jove rei —té només vint-i-dos anys— ha conegut d’ençà que ha pujat al tron del seu pare. Però aquesta victòria i aquesta nova corona que duu no li fa perdre de vista la tasca que encara li queda, així com la mala mar que troba també en el viatge de retorn, que el mareja i el té malalt, no el distreu de donar un ordre protocol·lari precís a l’entrada de les galeres a Barcelona. Primerament ha d’anar-hi la seva, després la del seu oncle l’infant Pere, seguida per la de Pere de Montcada, almirall de l’estol, per la de Pere de Xèrica, la de Joan d’Arbòrea i, per torn rigorós de categoria i antiguitat nobiliària, les dels altres senyors que l’acompanyen. Dóna una volta per davant de Barcelona i els prohoms de la ciutat, que vénen a felicitar-lo, li aconsellen que en lloc de desembarcar, faci via directament cap a Cotlliure, per a consolidar la seva victòria, apoderant-se dels comtats de Rosselló i de Cerdanya. El rei reconeix la justícia del raonament, però els oposa les realitats implacables de la guerra: no té diners per pagar les seves companyies, i li cal, d’altra banda, deixar a Barcelona els cavallers descavalcats i recollir els pertrets que necessita per a la campanya del Rosselló. Però, com que els representants de la ciutat li demanen un breu termini per a preparar les festes i solemnitats de la rebuda, el rei els declara que no vol que se’n faci cap, puix que, fins que hagi acabat l’execució de les terres confiscades al seu cunyat, no es mereix cap rebuda triomfal. Baixa, doncs, a terra en una barca i se’n va a palau sense cap més cerimònia.


  I és que, realment, els mals-de-cap tot just comencen. Els seus cavallers i barons li demanen paga del sou i que els siguin indemnitzades les pèrdues de cavalls i armaments. El rei accedeix a la primera cosa i nega la segona petició. Però el fet és que no té diners i ha de prometre pagar quan pugui el sou degut. Això fa que els senyors que han participat a la campanya es retirin, disgustats.


  Li cal, per tant, de cercar nous soldats. Aquests estaran formats per les hosts reials que fa aixecar a tot Catalunya. L’allistament és lent i més ho serà, sense diners, l’aparellament i el pertret de les noves tropes. No són sols aquelles les dificultats. El cardenal de Rodez,[033] fill de pares catalans i gran amic del sobirà, acut junt amb fra Bernat Oliver, que més endavant serà bisbe de Barcelona, per a demanar a Pere III que faci tractes d’avinença amb «aquell qui fou rei de Mallorques» i que, de fet i de dret —segons la sentència i la seva execució—, ja no n’és. És una prova —d’altres en vindran— de la protecció que Climent VI, el nou papa, dispensa a Jaume III, com ha fet el seu predecessor. El rei no es compromet a res, i segueix els seus preparatius de guerra i se’n va cap a Girona, on troba el seu germà Jaume i Lop de Luna, que havien romàs per a vigilància de la frontera durant l’expedició a Mallorca. El problema de la soldada de les hosts torna a plantejar-se-li, puix que aquelles forces reclamen també la paga i està a punt de perdre-les en no poder-los-hi donar. Cal arribar a un compromís, en el qual l’habilitat diplomàtica del rei excel·leix. Que s’esperin tots, i cobraran una mesada completa.


  Les visites i ambaixades es repeteixen. Un altre delegat papal[034] li duu una carta del seu cunyat, escrita de la seva mà, demanant-li una entrevista. Però l’hora dels tractes ja havia passat. Pere III va negar-se a donar el guiatge que Jaume li sol·licitava, i emprengué, amb 1.200 homes a cavall i uns quatre mil a peu, la campanya del Rosselló. A la Jonquera va rebre una altra carta de Jaume i un delegat d’aquest, el qual li proposà que deixés el plet en mans d’un cardenal, nomenat pel mateix Pere, i que ell jutgés el fet de Mallorca i decidís a qui pertanyia a dreta llei el regne. Pere va indignar-se: el creien un minyó sense experiència? I no va cansar-se de repetir al missatger —un altre frare— que el seu cunyat, amb els seus mancaments als deures de vassall, havia perdut tot dret a la corona, i que ell només podia admetre una rendició total, sense condicions.


  La campanya militar començà, amb alternatives d’acció bèl·lica i de pressió diplomàtica. El propòsit de Pere III és de reintegrar als seus estats una part de Catalunya, no pas de vèncer per la força de les armes uns vassalls rebels. Per això censura els soldats que, havent pres la torre de Nicoleres, prop del Voló, la incendien i maten els seus defensors. Un nou emissari del papa intercedeix a favor del «que fou rei de Mallorca». El rei d’Aragó no s’està de recalcar, en la seva resposta negativa, com es meravella que el seu cunyat hagi pogut fer moure dos cardenals, quan ell, en la seva disputa amb la madrastra i els germans no va aconseguir de fer-ne venir ni un. I, per demostrar que, en aquesta protecció evident a Jaume de Mallorca la Santa Seu no té raó, afirma, amb notable exageració, que «no era estat algun rey d’Aragó tro a Nós, que no hagués scampada de la sua sanch per la Esgleya o per Déu, e no ha rey al món a qui pus tenguda sia la Esgleya que a Nós»[035].


  Un enemic important se li converteix en aliat: Ramon de Fenollet, vescomte de Canet, el qual li ret el castell i se li lliura com a presoner amb tota la família, després d’uns tractes que el convertiran, a la llarga, en un dels personatges importants de la cort. Dominar Canet li permet d’atacar Perpinyà. Però és evident que no té prou forces per a dur a terme la conquesta dels comtats i aprofita la nova visita del cardenal mitjancer per a accedir en principi a una demanda d’ajornament de l’execució del procés contra Jaume III. «A veritat dir», reconeix, «com no havíem aparellaments de aturar molt en la terra, així com de viandes e altres coses necessàries, ne encara ginys ne altres aparellaments de conbatre e tenir setge»[036] li sembla convenient d’accedir a les insistents requestes del cardenal. És el 19 d’agost. La treva durarà fins a abril de l’any següent, a condició que el «que fo rey de Mallorques» no prengui represàlies contra els vassalls de Pere, ni contra el vescomte de Canet i el d’Illa, que ara són aliats seus, ni intenti recuperar els castells i llocs dels quals s’ha apoderat. El divendres 22 d’agost passava de nou el Coll de Panissars i el 27 torna a entrar a Barcelona, on té una rebuda més aviat freda. La campanya del Rosselló, en la seva primera part, no havia donat els resultats esperats. El rei paga una part de les soldades degudes i promeses a les seves hosts, sense acontentar tothom. I comença de preparar la nova campanya contra el seu cunyat.


  La campanya decisiva. Rendició de Jaume III


  Per no deixar passar inútilment els mesos de la treva —«el sobreseïment», en diu ell, mantenint-se sempre en el terreny judicial, puix que no es tracta d’una guerra, sinó de l’execució d’una sentència dictada en un just procés—, Pere III ha de recórrer tots els seus estats i assegurar-se’n l’ajut en metàl·lic o en proveïments. Va a València, per atendre les seves obligacions envers el rei de Castella i col·laborar al setge d’Algezira, que havia començat i que fins al març següent no tindria un desenllaç favorable. La ciutat li dóna l’ajuda sol·licitada i els prelats, després de certes resistències —aviat liquidades per l’amenaça d’un procés per part del rei— també s’hi avenen. Aleshores Pere III passa a Aragó, on fa temps que no ha estat i que està molt descontent d’aquesta absència del rei que, de bell antuvi, semblava tan lligat a Saragossa. A tot arreu recapta moneda per a la campanya que es prepara. A la capital del regne, els prohoms i nobles al·leguen que no han de donar-li res, perquè són francs, però en privat li ofereixen mil caïços de forment, que li serviran per a la campanya. Per Carnestoltes torna a ésser a Barcelona, on passa tota la Quaresma i es prepara minuciosament per a la seva nova campanya. Allista els vassalls que l’han d’acompanyar i ordena i dirigeix la fabricació de ginys de guerra, tot fent fer pertret de viandes i dels armaments que calen per a sostenir setges i combats.


  Hi ha dos fets que, abans de reprendre les hostilitats, refermen l’autoritat del rei d’Aragó. L’un és la presa d’Algezira, de la qual, després de Pasqua, rep la feliç notícia. L’altre és la vinguda dels missatgers de Mallorca, els quals li demanen que faci celebrar solemnement la unió perpètua d’aquell regne amb els altres de la Corona d’Aragó. També registra amb satisfacció l’oferiment d’ajut que li fa el comte de Pallars, el qual li reconeix el feu que té per aquest comtat i per la baronia de Cervelló, un feu que fins aleshores havien negat els poderosos senyors del Pallars.


  La treva s’acabava. Val a dir que no havia estat observada amb gaire rigor. La guarnició de Canet, manada per Guillem de Guimerà, té sovint escaramusses amb les forces de Perpinyà. Cal reprendre la campanya. Per donar més solemnitat a aquesta represa, el rei va decidir de pujar abans a Montserrat, amb una reduïda escorta de cavallers, per fer reverència a Nostra Dona Santa Maria. A Collbató va aturar-se a fer nit, i d’allà estant ordenà que fossin trameses lletres a tots els arquebisbes, bisbes, abats i priors de les terres situades dintre la seva senyoria, demanant-los que fessin pregàries especials perquè Déu ajudés el rei en la seva execució de justícia contra el que fou rei de Mallorca «e les terres e béns seus, los quals encara senyorejava de fet». L’endemà, 29 d’abril, puja a peu la costa de Montserrat, com a pelegrí, i va, junt amb el prior del monestir, a fer reverència a la Santa Verge, a la qual fa present d’una galera d’argent, en agraïment de la victòria que havia aconseguit a Mallorca el primer dia del desembarcament. Prega a tots els ermitans de la muntanya, reunits especialment, que facin una oració especial, que hauran de dir a certes hores del dia i de la nit, per a demanar que la victòria coroni la seva empresa.


  Tot seguit emprèn la marxa cap a la frontera, on s’han de reunir totes les seves forces. Encara li cal resoldre un plet de família, amb el seu oncle Ramon Berenguer, comte d’Empúries, el qual havia promès ajut a Jaume III i que, gràcies a la intervenció del seu germà, l’infant Pere, torna a l’obediència al seu rei i és perdonat per aquest. El 15 de maig passava, per fi, el Coll de Panissars i se’n va a assetjar Argelers, amb els ginys i les catapultes que ha fet dur per mar. Com que el rei de Mallorca no pot acudir en ajut dels seus vassalls assetjats, tal com aquests reclamen, la vila entra en tractes amb el rei d’Aragó i se li ret.


  La represa de la campanya tornava a alarmar la Santa Seu, i un nou legat papal, el cardenal d’Embrun,[037] intervenia demanant que cessessin les hostilitats. Pere li contesta que ningú com ell no respecta i comprèn els desigs de pau del papa, però que, precisament per deixar en pau els seus vassalls i els que vindrien després d’ell, havia de defensar el seu dret i dur a final compliment la sentència contra Jaume de Mallorca.


  La campanya, ben preparada, duia ara un ritme molt ràpid. Cotlliure es ret, amb tractes molt liberals. Novament el legat del Sant Pare intervé: ara duu propostes de rendició de Jaume, el qual només demana que se li respecti vida, membres i llibertat. Pere li ho concedeix, però tot seguit el seu cunyat té una revirada d’orgull i declara que prefereix que li prenguin per la força les seves terres, que no pas semblar que hi renuncia per por de la lluita. Noves victòries puntuaven aquestes negociacions. Palau, Tuïr, Millars, el Castell de la Roca, Illa, Elna i Mosset es retien a les armes del rei d’Aragó, i Jaume, el 15 de juliol de 1344 es presentava, acompanyat de Pere de Xèrica, qui ha dut els tractes de rendició en nom de Pere III, davant el seu cunyat, a Elna.


  El vençut va agenollar-se, testa nu, davant el rival victoriós, el qual està assegut i li dóna a besar la mà. El diàleg entre vençut i vencedor és punyent, però el rei d’Aragó, acceptant les excuses de Jaume i assegurant-li que el tractarà misericordiosament, exigeix que se li lliuri del tot, ell i tota la seva terra, «per rigor de l’execució». La justícia és humana, però inflexible.


  L’endemà, Pere III feia la seva entrada a Perpinyà, on la senyera reial ja ha estat hissada a la torre més alta del castell. La rebuda que li fan els perpinyanesos és reservada, però no s’estan d’admirar la força i l’aparellament de les tropes del vencedor. La conquesta i pacificació dels comtats no serà una tasca tan fàcil com ho fou a les Illes. Però el rei d’Aragó fa llegir públicament, a la catedral de Sant Joan, de Perpinyà, la unió perpètua dels regnes i comtats sota la seva corona, i torna a jurar-la i a fer-la jurar pels cònsols de la ciutat i pels barons i cavallers rossellonesos que no ho havien fet encara.


  La presència de Jaume en aquelles terres l’intranquil·litzava, però, i tenia por de complots, puix que era evident que el rei desposseït tenia encara molts partidaris. El va fer vigilar més estretament i després decidí de fer-lo dur a Catalunya, però abans el seu cunyat demanà per veure’l, i Pere ens ha deixat una relació de l’entrevista, que tingué lloc a mitja llegua de distància de Perpinyà.[038] És un diàleg penós, en el qual Jaume procura de sincerar-se i de millorar la seva sort. No vol que el seu vencedor cregui les males coses que li són atribuïdes, i Pere contesta que li sap molt de greu «que ab veritat null hom pogués dir mal d’ell». Es plany també Jaume que els seus antics vassalls i consellers formin ara part del consell reial —es refereix als vescomtes de Canet i d’Illa— i el rei d’Aragó rebutja amb energia l’apel·latiu de traïdors que els dóna Jaume, puix que, per a ell, «bé e lealment han fet llurs affers». En definitiva, el que fou rei de Mallorca només obté que la seva residència forçosa sigui Berga, en lloc de Manresa, i que pugui viatjar armat, per por d’uns enemics. Obté també —trista compensació a la seva mala ventura— que el rei prengui en consideració una petita demanda: que li sigui donada una còpia del procés fet contra ell i del qual ha vingut tota la seva despossessió.


  De Perpinyà, Pere passava a Vilafranca del Conflent i d’allí a Puigcerdà, per rebre homenatge dels síndics, cònsols i jurats de les viles. I, un cop pacificats els seus nous estats i convocat un Parlament per a finals de setembre, que es reunirà a Lleida per tractar del cas de Jaume de Mallorca, el rei torna cap a Barcelona, on és rebut el dia 10 de setembre amb gran solemnitat i alegria.


  El tràgic destí de Jaume III de Mallorca


  La campanya del Rosselló havia acabat ràpidament i sense gaires estralls. Els errors de Jaume I i de Jaume II foren reparats per llur successor. La unió de les terres conquerides pels gloriosos avantpassats de Pere III seria perpètua. Però la presència de Jaume III, presoner de categoria, a Sant Cugat del Vallès, en lloc de Berga, no el tranquil·litzava. La reina Constança, que se li havia ajuntat uns quants dies, deixava aviat el marit, amb pretext d’un atac de febres, i tornava al palau reial de Barcelona. I el Parlament, que es reuneix a la ciutat comtal en lloc de fer-ho a Lleida, ha de ratificar la incautació del regne de Mallorca i els comtats de Rosselló i de Cerdanya i, sobretot, determinar la sort del sobirà desposseït d’aquests estats. El dia de Sant Miquel de l’any 1344, el rei va exposar als infants, prelats, senyors, consellers i membres de la cancelleria reial que formaven, junt amb els representants de les ciutats de Barcelona, València, Saragossa, Lleida, Girona i Perpinyà, el Parlament, les mesures que havia pres fins aquell moment contra el seu cunyat, i els demanà consell sobre l’esguard —és a dir, el tracte, l’estatut personal— que havia de donar-se a Jaume de Mallorca. Aquest, mentrestant, diu que s’avorreix a Sant Cugat i que vol traslladar la seva residència a Badalona, i així li és atorgat. I el dissabte, 16 d’octubre, un cop el rei hagué pres en consideració i sospesat totes les opinions rebudes, féu posar en capítols l’esguard. En resum, Jaume rebia deu mil lliures anuals de renda i li eren reconeguts en plena senyoria els vescomtats d’Omelades i de Carladès[039] i les terres de Montpeller. I, a canvi de renunciar al títol i les insígnies de rei i fondre i alterar els seus segells, de manera que ningú no pogués veure-hi cap al·lusió a la seva perduda dignitat reial; a canvi, també, que es comprometés a lliurar tots els arxius dels seus estats i que es resignés a no reclamar mai més, ni ell ni els seus, res de tot allò que havia perdut, li era perdonat el pagament de les «messions e despeses fetes en la execució per mar e per terra», és a dir, el cost de les campanyes militars que havien culminat en l’espoliació total.[040]


  Jaume va protestar d’aquella resolució i afirmà que se li havien trencat els tractes i prometences que li feren perquè es rendís.[041] Les protestes topen amb l’argumentació legalista de Pere i els seus jutges i cancellers. Jaume va fugir aleshores de la seva residència forçada i va anar a Puigcerdà, on aconseguí d’aixecar un petit exèrcit de partidaris seus. L’entrada a la vila cerdana fou gairebé triomfal, però era un foc d’encenalls. Un intent de prendre Vilafranca del Conflent va fracassar i el retorn a Puigcerdà li féu veure que l’adhesió dels seus habitants era ben poc entusiasta. Desenganyat i escomès per les forces del rei d’Aragó, Jaume hagué de fugir cap a Ax i Foix, després d’una travessia patètica del port de Puymorens i d’un intent de suïcidi del mal afortunat sobirà.[042] D’allà va passar a Montpeller, que era l’únic lloc on podia considerar-se encara com a senyor.


  Jaume no es resignà, però, a perdre els seus estats. Aconseguí l’ajut de França i l’any 1347 envaí, sense gens de fortuna, la Cerdanya i el Conflent, d’on Pere va treure’l fàcilment. Hagué de refugiar-se aleshores a la cort d’Avinyó, prop de Climent VI, qui seguia afavorint-lo. L’any següent prengué una decisió gairebé heroica. Va vendre’s a Felip VI de França la senyoria de Montpeller per 120.000 escuts d’or i amb aquesta quantitat, junt amb els préstecs del papa i dels cardenals amics, va aparellar un estol i intentà de reconquistar Mallorca, desenganyat segurament de trobar un èxit militar en una nova campanya del Rosselló. Els vaixells li foren facilitats per la reina Joana de Nàpols, i li serviren per recórrer les costes de Catalunya i fer un desembarcament a Mallorca. Pere va trametre-hi forces pel maig de 1349, les quals s’ajuntaren a les que ja tenia Gilabert de Centelles, governador de l’illa, i plantaren cara a les de Jaume.


  La batalla decisiva tingué lloc als camps de Llucmajor, el 25 d’agost d’aquell any. Jaume, amb el seu fill hereu, que es deia com ell i era tot just un infant, va combatre bravament i morí en la lluita. El que havia d’anomenar-se desprès Jaume IV, i que no tindria pas millor fortuna que el seu pare i el seu avi, lluità també coratjosament, però fou ferit i fet presoner. Estigué molts anys tancat al castell de Xàtiva i després fou dut al palau menor de Barcelona. L’any 1362 va escapar-se del Castell Nou de Barcelona, on el mantenia pres el seu oncle Pere III. El jove príncep s’esmerçà inútilment, fins a la seva mort prematura, en infructuoses temptatives per a reconquistar els estats que havien format el regne del seu pare. Amb ell va extingir-se la nissaga dels reis de Mallorca i ningú no va posar més en perill seriós la unió perpètua de les terres que s’ajuntaven sota el ceptre del rei d’Aragó.


  LA CRISI DE LES UNIONS


  Les Ordenacions de la casa reial


  La història ha donat a Pere III de Catalunya i IV d’Aragó l’epítet de «Cerimoniós». Ja hem vist com era amic de vestir les seves resolucions amb textos legals i com li agradava de fer prevaler la seva jerarquia i d’exhibir, sempre que s’esqueia, la pompa reial com a instrument per a impressionar el poble i fer-se respectar dels seus vassalls. La seva prodigiosa activitat cancelleresca abastava totes les coses que li semblaven que depenien o es relacionaven amb la seva autoritat. I una de les primeres disposicions que va dictar, un cop acabada l’execució de la sentència contra Jaume de Mallorca, va ésser la que ordenava «lo regiment de tots los officials de la sua cort»[043]. Aquestes Ordenacions, que segueixen els models corrents a les corts contemporànies, foren establertes a Barcelona el 15 de novembre de 1344, i representen un esforç per a donar una organització eficient, no solament a la casa del rei, sinó també a l’estat bon xic complicat del qual aquest és el nexe i el sobirà. La casa del rei té com a principal dignatari el majordom, i d’aquests n’hi haurà tres: un a Catalunya, un a Aragó i un altre per València i Mallorca. Tindran a llurs ordres els copers, els botellers majors, els sots-botellers i botellers comuns, els portantaigua, els panicers majors i comuns, els pastadors o flequers, els escuders («davant Nós tallar ordonats»), els sobrecocs, els cuiners majors, els argenters de la cuina, o compradors, els cuiners comuns, els museus, o rebosters de la carn, els menussiers, que trossegen la carn i en duen el compte, els argenters de la cuina comuna, els portadors d’aigua a la cuina, els escuders portant el tallador reial, el comprador, els cavallerissos i sots-cavallerissos, el menescal, els homes d’escuderia, el falconer major, amb els falconers que el secunden, els caçadors o guardes de cans, el sobreatzembler i sots-atzembler, i els joglars o músics de taula, que són quatre. Al costat d’aquest funcionaris (molts dels quals hauran d’ésser nobles o almenys «persones generoses») que s’ocupen especialment de la taula del rei, hi ha els que composen la seva cambra: els dos camarlencs, que formaran part del Consell reial i s’ocuparan de la seguretat personal del sobirà, tot duent sempre el seu segell, els sis escuders de cambra, que estaran sempre de guàrdia a la recambra del rei, els ajudants de cambra, que pararan la cambra reial onsevulla que vagi el sobirà, el barber i els metges de física i de cirurgia, que acompanyaran sempre el rei en les seves campanyes i viatges, els escrivans secretaris, que tampoc no poden mai abandonar el rei i tenen categoria de notaris (aquest càrrec tindrà particular importància durant el regnat de Pere), l’armador reial, els guardes de les tendes, el sastre i els seus coadjutors, la costurera, l’apotecari, els rebosters i sots-rebosters, els escombradors de palau, els lavadors de l’argent, els uixers d’armes, porters de maça i porters de porta forana, que constituiran la guàrdia permanent del rei, el posader, que té per ofici cercar allotjament per al monarca i el seu seguici en els seus viatges. I com que el rei té també al seu càrrec l’exercici de la justícia, un organisme reduït, format per dos algutzirs, que instruiran d’urgència les causes civils i criminals sense transcendència, i per vint homes de l’ofici de l’algutzir que detindran i custodiaran els delinqüents, va unit també a aquest personal de la cambra del rei.


  La cancelleria, que tanta importància ha d’assolir amb l’augment del poder reial, a mesura que desapareixen els grans senyors feudals, està també minuciosament detallada en la seva composició, funcions i qualitat de les persones que les exerciran. La dirigeix el canceller, que és ensems el secretari particular del rei i el primer ministre del govern, el qual ha d’ésser un arquebisbe o un bisbe doctoral en lleis i, almenys, un doctor en lleis d’alta categoria, i el vice-canceller, que ha d’ésser igualment doctor en lleis, el protonotari o guarda dels segells, els escrivans, missatgers, segelladors (i àdhuc l’escalfador de cera dels segells), al costat dels quals hi haurà els promovedors (dos cavallers i dos doctors en dret civil, encarregats de promoure davant el Consell reial els afers de les persones absents), els endreçadors de la consciència, que són els consellers religiosos del rei en afers de justícia, els oïdors (jutges d’instrucció) amb els seus escrivans i porters d’audiència, i els vint correus a les ordres dels oficials de la cancelleria. Les Ordenacions estableixen també la composició de la capella reial, amb el confessor, que ha d’ésser instruït en dret canònic i teologia, el capellà major, que serà l’abat de Santes Creus, ajudat per dos monjos del seu monestir que sempre seguiran la Cort, l’escolà major i els escolans d’almoina, els almoiners i els servidors de l’almoina, que asseguren el repartiment als necessitats de les deixes del menjar de la casa reial.


  Un capítol de les Ordenacions detalla l’organització de les finances reials i estatals, regides pel Mestre del Racional, que és el veritable ministre de finances i que té al seu càrrec la comptabilitat general de la cort, ajudat per un lloctinent i sis escrivans, i encara un intendent de la cort, que es diu escrivà de ració, i que tindrà també els corresponents ajudants.


  El Consell reial estarà compost regularment pel canceller, el vice-canceller, el majordom, els camarlencs, el mestre del racional, els promovedors, el tresorer, els secretaris i totes aquelles altres persones que el rei judiqui convenients i mereixedores de donar-li assistència. Aquell any 1344 aquestes persones eren els infants Pere, Jaume i Ramon Berenguer (l’infant Ferran, marquès de Tortosa, té llargs eclipsis en el seu servei a la cort, i les relacions que mantindrà amb el seu germà i rei seran sempre tibants, fins arribar a un desenllaç tràgic), el confessor del rei i un nucli de grans vassalls i de nobles entesos en lleis (entre els quals hi ha el grup dels «rossellonesos» capitanejats pel vescomte d’Illa), al costat dels funcionaris de cancelleria als quals correspon en virtut de llur càrrec.


  Les Ordenacions, que determinen la composició i el funcionament de tots aquests òrgans d’una incipient burocràcia i d’un govern personal, precisen igualment les fórmules d’encapçalament de les cartes i comunicacions que hauran de sortir de la Cancelleria reial, amb exemples per a tots els casos previsibles, descriuen les cerimònies que hauran de celebrar-se en totes les festes de l’any, àdhuc amb les vestidures que corresponen, i es completaran, anys a venir, amb noves ordenacions sobre com «los reys d’Aragó se faran consagrar e ells mateixos se coronaran» (la lliçó de Saragossa no ha d’ésser inútil) i encara sobre la forma d’efectuar la coronació de les reines.[044]


  Comparades amb els estols impressionants de funcionaris i governants que regeixen els estats moderns, aquestes llistes de càrrecs que asseguraran la justícia, les finances i la governació dels estats de Pere III semblen ridículament reduïdes. Tanmateix, representaven un considerable augment de personal i una divisió de funcions, fets necessaris per la major complicació de govern que l’annexió del regne de Mallorca aportava dintre la unió dels estats regits pel rei d’Aragó. I aquest, no ho oblidem, no és encara més que un jove de vint·i·cinc anys. Una greu crisi simultània amb una de les més greus calamitats públiques registra la història havia de venir a pertorbar les seves preocupacions d’estadista.


  El problema de la successió


  L’any 1345, la reina Maria de Navarra, que ja havia donat dues filles al seu marit —les infantes Constança i Joana— va tenir un part molt difícil i deslliurà una altra nena, morta de bolquers. Els reis passaren l’hivern a Lleida i d’allà anaren a València. «E, stants en València, perpensam e albiram que, per volentat de Déu, no engendràvem sinó filles; anà’Ns lo cor si’s pogra fer de dret que nostra filla Constança, primogènita, en cars que moríssem sens infants mascles, succehís aprés Nós en los Regnes e terres nostres, e trobam, per dits de maestres en Theologia e per doctors e savis e grans clergues sperts axí en dret canònich com civil, que, segons dret divinal e humanal, en cars que, segons que dit és, moríssem sens infants mascles, la dita nostra filla podia romanir heretera universal»[045].


  És amb aquestes paraules que, anys a venir, el rei fa ressenyar la resolució que va prendre i que originà discòrdies i lluites. Val a dir que el mateix rei reconeix que alguns savis dels consultats opinaven tot el contrari. Però dels vint-i-dos reunits, només tres negaren el dret del rei a designar com a hereva la seva filla gran. I encara un d’aquests creia que el rei podia triar entre el seu germà gran i la seva filla. Fou el germà, Jaume d’Urgell, qui va tenir coneixement dels secrets propòsits del rei i va escometre’l, protestant-ne.


  En realitat, si bé en principi i a partir de Guifré I la corona comtal de Barcelona s’havia transmès de pares a filis per via masculina, cosa que semblava vincular el comtat «als hòmes e no a les fembres», com al·legava el comte d’Urgell, el regne d’Aragó havia passat per via femenina, a través de Peronella, al seu espòs Ramon Berenguer IV i al fill, Alfons. Altrament, fins aleshores no s’havia presentat el cas de no tenir fills mascles el rei i l’únic cas en què la corona havia passat d’un germà al següent havia estat amb Alfons el Liberal, fill de Pere el Gran, mort solter i sense fills.


  Jaume al·legava igualment que, donada la joventut del rei i de la seva muller, era vana i inútil cosa pretendre de fixar una successió que ja estava establerta pels testaments dels reis predecessors de Pere. Després d’una discussió que deixà en relacions poc amistoses els dos germans, tan units de la infantesa ençà, van convenir que per Sant Joan es reuniria a Montblanc una junta de savis nomenats per part del rei i del comte, i que la resolució que aquesta junta adoptés seria acceptada de grat per tothom. Tanmateix, com que el comte d’Urgell seguia en la seva campanya de protesta contra els propòsits del seu germà, aquest va retirar-li el càrrec de procurador general del regnes i el confinà a Balaguer, a la qual cosa no va conformar-se Jaume, puix que anà a Saragossa, «per continuar son mal propòsit»[046].


  Poc després, un esdeveniment semblà donar alhora raó a Jaume i confirmar la justícia de les previsions del rei. La reina, que estava novament prenys, parí un infant mascle per l’abril de 1347, a València. Li fou posat de nom Pere, i la Crònica descriu amb realisme la joia general que va emparar-se de la cort i de tota la població en saber la feliç notícia. «Tota la terra hagué gran goig e gran pagament» del naixement d’aquell hereu que venia a resoldre tots els conflictes. «E encontinent tots los nostres curials e de la Reyna, dones e donzelles, anaven ballant per tota la ciutat de València: grans dons, grans meravelles se feren en aquest dia»[047]. Però aquest goig es tornà ben aviat dolor i revolta, perquè el vespre del mateix dia el nadó va morir, amb gran consternació del seu pare. I cinc dies més tard, la reina Maria, després d’un part difícil com l’anterior i malalta tot el temps de la gestació, també finà.


  El rei no podia romandre vidu, i un cop sebollida honradament la reina a València, en espera de poder-la traslladar al monestir de Poblet, on ella havia manat que li fos donada sepultura, Pere va preocupar-se de cercar una princesa per a segona muller. N’hi havia dues que li convenien: Elionor de Sicília, germana del rei Lluís i néta de Frederic III, i Elionor de Portugal, filla d’Alfons IV.[048] Però l’impediment de consanguinitat que hi havia per a la primera unió fou el pretext invocat per la Santa Seu per a desfer un casament que reforçaria els lligams entre les dues cases reials i donaria entrada altra vegada als catalans en la política siciliana. L’estada a Avinyó de la cort papal, amb els lligams que establia entre Provença, París i Nàpols, no podia pas fer més favorable la posició del Sant Pare envers el latent gibel·linisme aragonès. Per a obtenir la segona promesa hi havia un altre inconvenient, i era la pretensió de l’infant Ferran, marquès de Tortosa, de prendre-la ell per muller.[049] I darrere el fill d’Elionor hi havia, a més de la reina vídua, el rei de Castella. Tot i la seva preferència —no pas sentimental, sinó política— per la princesa siciliana, Pere s’hagué de conformar amb la infanta portuguesa. Va trametre, doncs, a Lisboa els seus missatgers Lop de Gurrea i Pere Guillen Destanybós, els quals s’encarregaren de concertar les esposalles i de dur la núvia al rei.


  Formació de les Unions a Aragó i València. Lleialtat de Catalunya


  La mort de la reina Maria acabava d’enverinar el problema de la successió. Pere seguia resolt a considerar com a hereva la seva filla gran, i Jaume, segur d’interpretar el sentiment general,[050] ajuntava tots els senyors i les ciutats d’Aragó contra el seu germà, ressuscitant les Unions que tanta feina havien donat a Pere el Gran. El rei va tenir por, en rebre la notícia d’aquesta coalició contrària, que Catalunya no s’ajuntés al moviment; i va dirigir-se cap a Barcelona. Pel camí li arribà la notícia que a València també es constituïa una altra Unió. I, per acabar de fer-ho difícil, en aquell moment va produir-se l’envaïda del Rosselló per part de Jaume de Mallorca (que Pere ja anomena només Jaume de Montpeller, en espera del moment que, més despectivament, només serà per a ell Jaume de Clarença).[051] El rei i els seus consellers immediats es debaten amb la incertesa de les mesures que cal prendre en primer lloc. Uns són partidaris de plantar cara a la sedició aragonesa i d’altres prefereixen que atengui el perill que representa la invasió del Rosselló i el Conflent. Pere comença per prendre una mesura de prudència política: demana els governadors dels regnes que no esmentin com a primogènita la infanta Constança, sinó únicament la persona i l’autoritat reials. «Car coneixíem», confessa, «que a tot lo general dels Regnes nostres sabia greu que a fembra, aprés la mort nostra, pervenguessen los Regnes nostres»[052]. L’altra mesura urgent serà assegurar-se de la lleialtat de Catalunya. Si obté que aquesta no entri en la Unió, tot pot guanyar-se encara, «car ab Catalunya poríem retenir e revenir tot nostre fet e poríem cobrar Aragó e apagar lur dissensió, e poríem contrastar el dir En Jacme de Montpeller»[053].


  Afortunadament, Catalunya va mantenir-se unànimement fidel a l’autoritat reial i la invasió del Conflent, que de bell antuvi sembla augurar uns grans triomfs per al rei destronat de Mallorca, es converteix en un nou desastre. Tret de Vilafranca del Conflent, Jaume passa a la Cerdanya i intenta inútilment de prendre Puigcerdà. Aviat havia de fugir a França, i el rei d’Aragó podia consolidar el seu domini als comtats i passar-se tot un mes a Puigcerdà, posant «en bon stament» aquelles terres.


  La situació d’Aragó era, tanmateix, greu. Representava, per damunt l’anècdota de la designació d’hereu presumpte del rei, un nou intent de les forces feudals del país, unides circumstancialment a la burgesia de les ciutats lliures, per a tallar i limitar l’extensió creixent del poder reial. És significatiu que es produeixin les Unions en el moment que Pere, conquistat el regne de Mallorca, acaba d’ordenar minuciosament els actes i la composició dels incipients organismes governamentals del país. El rei no es feia cap il·lusió, tot i les protestes dels Conservadors de la Unió en assegurar que aquesta no anava en cap manera contra la seva autoritat, ans per a enaltir-la, a gran honor seva i per a millor conservació de les regalies i drets del sobirà.[054] Però les Unions d’Aragó i de València s’havien aliat i es donaven ostatges mutus. Més encara: desafiaven l’infant Pere, oncle del rei, perquè es negà a donar-los la seva adhesió. Una de les exigències del unionistes era que el rei anés a tenir-los Corts a Saragossa. Va decidir-se a anar-hi.


  Abans, però, i això és significatiu de la situació que preveu que haurà d’afrontar, signa el 9 de juny de 1347 un document secret, pel qual declara nuls i sense cap valor tots els privilegis, concessions i confirmacions d’acords que la Unió faci a Aragó, i als quals no fos obligat per fur o per dret, així com rebutja tota modificació del seu consell que li sigui imposada pels unionistes. I és que té coneixement perfecte, pel seu fidel conseller Miquel Péreç Sabata, que li ha servit de missatger amb Saragossa, que el propòsit dels nobles de la Unió és fer-lo virtualment presoner així que arribi a la ciutat, separant-lo, si cal per força, de tots el seus seguidors. Per això, i ja en camí de Saragossa, demana guiatge per a ell i els cavallers i senyors del seu acompanyament, la qual cosa provoca la indignació de la Unió, puix que és «stranya cosa que senyor demanàs guiatge de sos vassalls»[055]. Es decideix, doncs, a comparèixer a Saragossa, i la vigília de la Mare de Déu d’Agost surt de Fontes i passa l’Ebre pel Grau de Pina; en ésser a les envistes de Saragossa el surten a rebre els seus germans, els infants Jaume i Ferran, amb tots els rics homes, nobles i cavallers del regne d’Aragó, i representants de Saragossa i de totes les viles aragoneses. És una exhibició de força destinada a intimidar el rei i, detall més inquietant, Ferran va acompanyat de 500 homes a cavall que li han estat lliurats pel rei de Castella. L’acompanyen fins al palau de l’Aljaferia on el deixen, sobirà presoner dels seus vassalls.


  Les reunions de les Corts aragoneses van tenir aviat un caràcter dramàtic. Al primer dia, destinat a la lectura de la proposició reial, equivalent al nostre modern «discurs de la corona», després del discurs de Pere, fet de la trona estant, amb tots els recursos oratoris que no mancaven al sobirà, i en el qual exhibeix les seves victòries i els actes assenyats del seu govern que li havien impedit, per manca de temps, de reunir les Corts, el desacord no esclata. Bé és veritat que el rei va elogiar-hi la Unió i va afirmar-nos que «de cor e de volentat» ell també hi era i volia ésser. Però aviat s’adona que els unionistes s’han conjurat per a no deixar que ningú s’acosti a parlar amb ell en privat, perquè es malfien dels dots de persuasió del monarca. És més: aquest té coneixement que a les sessions de Corts els unionistes, i principalment els infants, tenen decidit d’anar-hi armats, i en protesta solemnement, advertint que ell no hi compareixerà, davant del justícia d’Aragó. Hom troba un compromís, però la força material segueix a les mans dels de la Unió, que tenen com a cabdills els dos germans del rei. A poc a poc van arrencant concessions al sobirà, i les primeres són destituir els seus seguidors més fidels i antics: Péreç Sabata, Garcia de Loriç, Lop de Gurrea, Ferrer de Canet, Galceran de Bellpuig, majordoms i camarlencs del rei, i posar al lloc seu senyors i cavallers de pura obediència unionista. Aquest nou consell del rei, però, no mereix cap confiança a Pere, i el rei es resisteix a discutir amb ells les constants exigències de les Corts, fins que la situació arriba a ésser tan tibant, que els unionistes exigeixen al rei que els doni ostatges de la seva lleialtat i empresonen els homes que anaven amb ell, entre els quals hi ha el vice-canceller i el mestre racional. Ningú pot anar a visitar el sobirà i ell es troba pròpiament segrestat, sense cap partidari ni amic en qui recolzar-se, en el seu palau. Fou en aquell moment que havia de sortir a la vida pública un personatge important, el qual serà l’astre rutilant del reialme fins a la seva caiguda tràgica.


  Bernat de Cabrera, bon conseller. La Pesta Negra


  Mossèn Bernat de Cabrera era un noble aragonès, nat a Calataiud el 1298, que a les envistes de la cinquantena s’havia ja retirat de la vida de cort i de les lluites guerreres. El seu fill havia participat a la campanya recent del Rosselló,[056] i ell vivia, apartat de tot, a Sant Salvador de Brià, d’on el va treure la convocatòria de Corts. En veure’s totalment separat dels seus fidels seguidors, sense ningú que li servís de majordom ni assegurés cap dels oficis de la seva casa reial, tan minuciosament detallats a les Ordenacions, Pere va demanar-li que ocupés el lloc vacant de majordom, i Bernat de Cabrera va accedir-hi.


  Aviat va posar-se d’acord amb el rei per a canviar la situació. Calia guanyar-li partidaris secrets, minar el camp dels seus enemics, i d’un en un, assegurar-se l’ajut, quan calgui, d’un nombre prou gran de senyors per a poder-se rebel·lar contra les exigències de la Unió. Secretament va posar-se en campanya i aconseguí l’adhesió d’homes importants com Lop de Luna, els Cornell i Blasco d’Alagó. Però els unionistes van sospitar d’aquells companys seus tan tebis en llurs exigències. S’acostava la topada oberta, puix que el rei volia anar-se’n a Catalunya, «e que haguéssem los Cathalans», diu la Crònica, «e que, ab ells e ab los d’Aragó qui s’eren tornats a la nostra part, poguéssem als de la Unió fer batalles e guerrejar-los».


  Ja era hora de plantar cara. Les Corts —és a dir, la Unió— li havia exigit el compromís de celebrar cada any Corts per Tot Sants, la restitució a l’infant Jaume de la procuradoria general, la revocació dels juraments en favor de la infanta Constança com a presumpta successora i, cosa pitjor, l’havia forçat a confirmar les concessions fetes pel seu pare a la madrastra, la reina Elionor, i als seus fills. En una sessió de les Corts, en les quals li foren presentades noves exigències, el rei reptà directament el seu germà Jaume i l’acusà de traïdor, desafiant-lo obertament a un combat singular. L’incident, reportat amb tot detall per la Crònica, és ben dramàtic, puix que l’infant no vol trencar el respecte i l’obediència que deu al seu rei, però invoca el poble present i el fa testimoni de la injustícia del tracte rebut.[057] Es promou un gran aldarull dintre la Seu, i el rei ha de sortir-ne protegit pels seus novells partidaris, amb els coltells desembeinats.


  Per consell de Bernat de Cabrera, decideix aleshores de fer veure que accedeix a tot el que li és exigit, i té el dubte de si ha de deixar que els ostatges que ha donat puguin ésser sacrificats quan ell se’n vagi cap a Catalunya. Afortunadament, en acabar-se les Corts, amb el triomf total de les exigències del unionistes, li tornen els ostatges. I és amb ells i amb els cavallers i senyors que li han jurat fidelitat que el rei, un cop llicenciades les Corts, se’n torna ràpidament cap a les terres catalanes. Perquè els consellers que li havien estat donats per la Unió, malgrat d’ésser-ne requerits per Pere, no van voler-lo seguir, per temença, prou justificada, que, si anaven amb ell, un cop a Lleida els faria matar per càstig de llur conducta.


  La victòria aparent era de la Unió. I, tanmateix, pel camí de tornada, foren molts els senyors unionistes que se li aproparen per parlar dels afers particulars de cada un. Pere va recordar-los agrament que s’havia passat molts mesos en discussions, i sense que cap d’ells no anés a veure’l per tractar de cap d’aquells afers que es revelaven sobtadament tan urgents.


  El seu afany era de tornar a sentir-se en terreny segur. I així, quan es veié al davant de Fraga i Bernat de Cabrera li indica que aquella terra ja és de Catalunya, el rei prorromp en un elogi que sobta en boca de l’home que, en els dies de la coronació, havia fet el sord a les demandes dels seus vassalls catalans. Les seves paraules, transcrites a la Crònica, tenen encara la vibració del moment, i formen part del curt repertori de mots memorables de la nostra història: «O terra beneyta, poblada de lleyaltat! Beneyt sia Nostre Senyor Déus que’Ns ha lexat exir de la terra reebel e malvada! Malayt sia qui’y mir mal, car aximatex era poblada de leyals persones! Mas, bé havem fe en Nostre Senyor Déu que la tornarem a son stament e punirem aquells qui’y miren mal»[058].


  Un cop a Lleida, i per guanyar-se millor l’adhesió dels catalans, el rei va decidir de tenir-los Corts, però li semblà imprudent de fer-ho a Lleida, on el seu germà Jaume tenia molta influència, i les convocà per al mes següent (novembre de 1347) a Barcelona. Coincideixen amb aquella reunió un esdeveniment feliç i un altre de dramàtic. Ha arribat a Barcelona la infanta Elionor de Portugal, destinada a ésser muller de Pere. I també hi arriba, ja malalt, l’infant Jaume. L’endemà de les noces reials, aquest darrer mor. No han mancat les acusacions de cronistes i historiadors contra el rei Cerimoniós per aquesta mort, que tan oportunament li elimina un dels cabdills més perillosos de la Unió.[059] Però tot fa creure que fou una de les primeres víctimes d’allò que la Crònica designa com «la gran mortaldat», i que la història coneix com la Pesta Negra. La pesta bubònica, la glànola —que, envaint Europa, va arribar als límits màxims que cap flagell hagi conegut en l’empresa d’exterminació total de la raça humana—, ocupava, un darrere l’altre, tots els països d’Europa, mentre produïa els mateixos estralls a la Xina, l’Índia i la resta de l’Àsia. L’any 1348 fou el de màxima violència de la pesta a Europa. En un mes, Florència va perdre seixanta mil persones, Venècia cent mil, Marsella setze mil, Siena setanta mil, París cinquanta mil i a Viena morien diàriament mil dues-centes persones. La Crònica de Pere el Cerimoniós diu que, a València, hi havia tres-cents morts cada dia, de l’epidèmia. Però a França hi hagué indrets on només sobrevisqueren a la catàstrofe dues persones de cada vint. El papa, que havia vist morir a Avinyó seixanta mil persones, hagué d’autoritzar que fossin llançats al Roine, esdevingut cementiri aquàtic i beneït per ell. Quan va voler saber la xifra dels morts de la terrible malvestat, hom va dir-li que la meitat de la població del món conegut havia desaparegut. Uns quaranta-tres milions de persones fou la xifra de les defuncions donada en aquell any terrible. I l’epidèmia, en la seva totalitat, no va pas fer menys de seixanta milions de víctimes, i fou l’origen de profundes modificacions d’estructura social a indrets com Anglaterra, on va morir la meitat de la població i almenys cent mil persones a Londres sol.[060]


  D’aquella terrible onada, que periòdicament havia de reproduir-se damunt Europa, i la darrera de les quals encara assolaria molts indrets del continent en el segle XIX, havia d’aprofitar-se la política anti-unionista del rei Pere. És evident, però, que la despoblació parcial del país produïda pel flagell hauria d’influir en la decadència política que es preparava, malgrat el dinamisme i l’ambició del rei i l’empenta amb que va seguir els camins que el seu sentiment de reintegració i ampliació dels seus dominis li dictava i l’ajut que, en general, i un cop superada la crisi de les Unions, li va donar la majoria del seus sotmesos.


  Els episodis de València. Desfeta de la Unió aragonesa


  La victòria dels unionistes a les Corts de Saragossa havia d’envalentir els valencians. Prenent com a pretext l’ofensa que havien rebut de no fer aturar a cap port del regne les galeres portugueses que duien a Barcelona la nova reina, reclamaven que el rei, amb la jove muller, anés a València, segurs que allà podrien repetir la tàctica emprada a Saragossa per obligar-lo a accedir a totes les exigències unionistes.


  Fort de l’ajut català, i aconsellat per la majoria de nobles rossellonesos que figuraven en el seu Consell, el rei va decidir d’anar a València, però ben armat i acompanyat de prou forces per a castigar, si calia, els qui ataquessin la seva autoritat. El dot de la princesa de Portugal va servir per a pagar la soldada de les companyies de peu i de cavall que formaven els exèrcits reials.


  A València, les forces de la Unió van batre, a Xàtiva i Bétera, les del rei. Aquest s’havia instal·lat a Morvedre i es preparava per a reforçar els murs de la vila i proveir-la d’aigua i de pertrets. Però els habitants de Morvedre es posaren en relació amb els unionistes de València, i va produir-se un gran tumult dirigit contra els acompanyants del rei, especialment els catalans i Bernat de Cabrera, els quals foren expulsats de Morvedre i hagueren de tornar-se’n a Catalunya.[061] Novament el rei quedava en la situació de presoner, o almenys d’ostatge de la Unió, puix que els morvedrencs van dur-lo sota forta custòdia a València, on l’infant Ferran, amb els seus soldats castellans i tots els homes de la Unió, ben armats, va rebre’l amb honor aparent. També la reina hagué d’anar a la ciutat, on es preparà gran festa en el seu honor. Però a València hi havia, veritable sobirana, la reina vídua Elionor, la qual feia costat al seu fill Ferran.


  Com a Saragossa, l’aïllament del rei era el seu major turment. I va recordar-se de Vidal de Vilanova, qui havia estat el gran ambaixador i conseller jurídic del seu avi Jaume II, i que ara residia, molt vell i amb poagre, a València. Per mediació d’un nét seu, Ramon de Vilanova, se li va adreçar secretament el rei, en demanda de consell.


  El diumenge de Passió d’aquell any 1348 va produir-se l’incident de la Rambla, al davant el palau reial, en el qual un servent dels reis, el bord de Conçut, increpà els unionistes i un altre, Francesc Mir, ferí accidentalment un home de la vila. Els valencians, volent matar els provocadors, van envair el palau, esbotzant-ne les portes. Espasa en mà, els intrusos registraren cambra per cambra. No solament cercaven els instigadors materials del tumult, sinó també els consellers catalans del rei, principalment Bernat de Cabrera i Berenguer d’Abella i els rossellonesos, tots absents ja d’ençà de l’avalot de Morvedre.


  En aquell moment, i davant el perill immediat, el rei va tenir un d’aquells gests de valentia que feien oblidar la seva curta talla i imposaven el respecte. Amb una maça a la mà, només amb dos dels seus uixers, el sobrecoc i dos servents més, sortí del palau, després d’haver encomanat la custòdia de la reina a Pere de Montcada i al castellà d’Amposta, Joan Fernández d’Heredia. I, a crits de: «Oh traïdors! A Nós! A Nós!», aconseguí d’obrir-se pas fins al peu de l’escala, de cavalcar, seguit de Gonçalvo de Castellví, que duia el penó reial, i de fer-se aclamar per la multitud que assetjava el palau. En aquell moment, la valentia personal del rei va guanyar-li l’adhesió del poble, que «així com a formigues venien e corrien a la dita Rambla»[062]. I el poble va protegir-lo contra una possible agressió dels castellans de l’infant Ferran. Aquest, davant la clara demostració popular, hagué d’acudir a retre homenatge al seu germà i Pere III, per assegurar els seus vacil·lants seguidors, no dubtà a besar-lo a la boca i a correspondre afectuosament a les seves manifestacions d’afecte. El rei va demanar per beure i van dur-li aigua en una cervellera, però la gent cridà que abans fos tastada la beguda, prova que hom temia un atemptat contra la vida del sobirà. Aquest, tanmateix, volgué explotar la seva victòria i entrà a València pel pont dels Serrans i va recórrer, acompanyat de l’infant Ferran, tota la ciutat, fins a tornar al seu palau, acompanyat per la multitud, que l’aclamava.


  La victòria, però, era només aparent. Aquella mateixa nit, quan el rei anava a colgar-se al llit, es presentaren al davant el palau uns quatre cents homes, ballant amb trompes i tabals, capitanejats per un barber que es deia Gonçalvo, i pujaren, mig rient mig per força a les estances reials, obligant al rei i la seva muller a ballar amb ells. I, per reblar la humiliació, el barber es posà entre Pere i Elionor i va cantar-los una cançó amenaçadora i que es referia als suposats desigs dels reis d’anar-se’n de València.[063]


  «E Nós lavors no’y responguem», afegeix, lacònicament, la Crònica després de fer un relat vivíssim d’aquests incidents dramàtics. No hi podia respondre Pere, puix que s’havia demostrat que li mancava la força per a reprimir la insolència creixent dels seus sotmesos. Hagué, doncs, de sotmetre’s, com a Saragossa, a les exigències dels unionistes, els quals demanaren la separació dels rossellonesos del consell, la creació del nou càrrec de justícia de València, dotat de les mateixes facultats del que existia a Aragó, i el nomenament de governador del regne a favor de l’infant Ferran. I ni el recurs de demanar ajut al rei de Castella, com pensà en un moment, no li era possible, puix que l’infant Ferran ho impedia i uns vassalls d’aquest, que exigeixen al rei, amb amenaces, que vagi a atacar l’adelantat de Múrcia, el qual havia pres Favanella, arriben a amenaçar-lo davant l’evasiva de Pere III.[064] El rei duu la mà al seu inseparable punyal, encès en ira, i és Ferran qui ha de reprendre els seus insolents vassalls i endur-se’ls del davant del rei. La Unió, de fet, està dirigida per la madrastra, i se li han ajuntat antics servents i consellers de Pere, com Arnau Çamorera, qui fou vice-canceller reial. El sobirà conserva, però, la companyia d’un petit nucli d’addictes, com són Pere de Xèrica, el castellà d’Amposta, Gilabert de Centelles i el comte de Terranova, alguns dels quals tenen una forta influència damunt els unionistes. Té, també, el secret i sempre assenyat consell de Vidal de Vilanova. I és aquest qui li dóna una sortida a la difícil situació en què es troba a València.


  La ciutat acabava de veure’s envaïda per la terrible epidèmia. Començava pel maig i anà creixent fins a mig juny on, com hem visi, morien més de tres centes persones cada dia de la pesta. I el rei ho aprofita, per consell del vell ambaixador, per a posar els seus vassalls davant la responsabilitat que recaurà damunt d’ells si, però no deixar-lo marxar de la ciutat, és víctima de «la gran mortaldat». Els unionistes en protesten i li donen permís per marxar allà on vulgui de la qual cosa Pere fa treure testimoni públic pel seu notari Mateu Adrià. I, sense esperar ni una hora, amb una escorta reduïdíssima, sortí amb la seva muller cap a Terol. Allà els encalça la pesta i se n’han d’anar a Taraçona.


  A Catalunya, Bernat de Cabrera havia organitzat un exèrcit per a ajudar el rei contra les Unions. Amb Cabrera, Lop de Luna i Pere de Xèrica, Pere va completar el seu exèrcit. La topada decisiva amb els unionistes aragonesos va tenir lloc a Epila el 21 de juliol de 1348. L’infant Ferran, que manava les tropes de la Unió, fou ferit i caigué presoner, i els rebels tingueren més de mil morts en la lluita. El cabdill de les forces reials era Lop de Luna i el rei, en la seva satisfacció, només pogué plànyer-se de no haver pres part personalment en la lluita. Saragossa va lliurar-se incondicionalment al rei, i aquest trameté a la ciutat uns agutzils per detenir les persones que ell judicava culpables de la revolta unionista. Foren tretze els acusats, perquè d’altres pogueren fugir. I el rei, en la seva entrada solemne a la ciutat que l’havia vist passar per tantes humiliacions, donà sentència de mort contra aquells detinguts, amb confiscació de béns d’ells, dels absent i dels morts en batalla, declarats per ell responsables del actes de la Unió.


  Un cop feta justícia —o presa venjança— dels unionistes, calia destruir els acords que aquest havien obligat a signar al rei en les passades Corts. Una nova assemblea veié la condemna judicial de tots aquells actes, escriptures i privilegis obtinguts del rei per la Unió. En presència de les Corts aragoneses reunides, el 14 d’octubre de 1348, el rei destruí amb la pròpia mà, armada de l’inseparable punyalet, el llibre de privilegis de la Unió, donà tres cops de mall al segell i a les butlles dels privilegis i llençà tots aquests papers i segells a un gran foc que havia estat encès al refetor dels predicadors. La fumera que s’aixecà de la crema dels pergamins feia plorar els personatges assistents, la qual cosa permeté el rei, en una carta optimista al seu oncle l’infant Pere, de fer un joc enginyós de paraules: «Per què podets entendre que la Unió, mercè de Déu, és morta, pus nós e tanta bona gent la havem plorada per la força e destret del dit fum»[065]. La llegenda afegeix també que la fúria amb que manejava el punyal en tallar els fulls del llibre de privilegis el féu ferir en una mà. I el rei, després d’aquest acte, anà a la Seu i, de la trona dels predicadors, parlà al poble reunit, explicant els torts que havia rebut dels unionistes i anunciant que, un cop executades les sentències dictades, no prendria més represàlies contra els saragossans.


  La pesta seguia fidelment el rei en el seu itinerari. Arribava a Saragossa i obligava a ajornar les Corts fins a Sant Martí, que devien reunir-se a Terol, ascendit de vila a ciutat, en esguard de la fidelitat demostrada al rei, puix que mai no havia volgut adherir-se a la Unió. A Terol van morir alguns servents del rei i, anant a Xèrica, fou la mateixa reina Elionor de Portugal la que va sucumbir a l’epidèmia. Fugint-ne, després d’una apressada cerimònia d’enterrament provisional, el rei es dirigí cap a Segorb, per on el flagell ja havia passat feia unes setmanes.


  El darrer acte del drama de les Unions


  El darrer acte del drama de les Unions començava. La gran mortaldat havia suprimit els principals dirigents de la de València i l’havia convertida en una força anàrquica, que establia un terrorisme bo només per a crear descontents. L’infant Ferran estava presoner i el comte d’Urgell havia desaparegut feia temps. Els enemics més perillosos del rei es trobàvem, doncs, fora de combat. Els unionistes s’esbravaven assaltant i saquejant el call de Morvedre. Però també ho havia estat el de Barcelona, per haver corregut entre el poble la veu que els jueus havien propagat la pesta. És la primera explosió d’antisemitisme de Catalunya, que tindrà molta més virulència temps a venir. Pere el Cerimoniós protegia els jueus i donava confiança, particularment, a llurs metges.[066] El rei reuneix a Segorb un consell amb els senyors que més l’han ajudat: Bernat de Cabrera, Lop de Luna, el castellà d’Amposta i Pere de Xèrica. Ajunta un exèrcit important i se’n va cap a Morvedre. Després d’uns quants episodis bèl·lics, a la batalla de Mislata, a les portes de València, derrota els unionistes i assetja la capital, que es rendia al cap de pocs dies. El ressentiment del rei contra els valencians era profund, i arribava a voler cremar i destruir la ciutat, i sembrar-la de sal. Però els raonaments moderats dels seus consellers l’inclinen a la misericòrdia. Perdonarà la ciutat, només amb cinc condicions: que els béns dels culpables morts de la pesta o en la guerra seran, tanmateix, confiscats; que el perdó no abasti els nobles ni els que havien estat en la seva cort; tampoc hi entraran els rebels d’una llista que té feta, i per últim, que li siguin lliurats tots els privilegis de la ciutat, i ell veurà quins respectarà i quins haurà de suprimir.[067] Després d’haver entrat solemnement a la ciutat i d’haver anunciat els seus propòsits de justícia, i ensems de perdó, procedeix a executar les sentències de mort que ha dictat contra vint persones: els nobles seran escapçats, els altres arrossegats i penjats. I alguns, «axí com ho mereixien», foren condemnats a beure el metall fos de la campana que cridava a reunió els dirigents unionistes. El barber Gonçalvo fou condemnat a ésser arrossegat, i el rei trobà manera de recordar-li l’episodi del ball. I completa els versos: «Malhàja qui se’n irà —encara ni encara…—», amb aquests altres de cruel revenja: «E qui no us rossegarà —susara, susara!—»[068].


  Després de la festa de Nadal, féu executar uns quants més dels cabdills de la Unió, detinguts a diversos indrets del regne. I després, els consellers del rei li demanen que, puix que ha castigat severament els responsables, doni per acabada la represàlia. D’allà endavant, el rei declara solemnement, en accedir a la requesta, que no es castigarà ningú més pels actes comesos durant la Unió, llevat dels absents culpables, als quals els seran confiscats els béns.


  La reina vídua Elionor de Castella i els seus dos fills, els infants Ferran i Joan, tornaren a passar a la cort d’Alfons XI. Malfiant-se’n, Pere va trametre Bernat de Cabrera com a ambaixador al rei de Castella, i va obtenir d’aquest la renovació del pacte d’aliança i d’amistat.


  La desfeta de l’infant Ferran i la seva fugida a Castella havia servit a Pere per a eliminar un competidor enutjós. Vidu de poc, el rei d’Aragó cercava nova muller. I l’elegida, després de certs dubtes referents a l’alçada de la futura reina i a la seva bellesa,[069] és Elionor de Sicília, germana del rei Frederic, la mà de la qual també pretenia el marquès de Tortosa. Cal obtenir, doncs, la dispensa del papa, després d’assegurar-se que la núvia és més bella que la filla del rei de Navarra, Blanca (germana de la difunta primera muller de Pere). Després dels casaments que tendien a consolidar aliances peninsulars, la mà d’Elionor obria a Pere tot de perspectives damunt la política mediterrània, i àdhuc damunt els estats que havia conquistat el seu besavi i homònim Pere el Gran. Quan la seva política, ensems prudent i tenaç, el consell del homes que el voltaven i —en no petita part— la Pesta Negra havien acabat amb la crisi de les Unions, el rei d’Aragó anava a enfrontar-se amb una altra crisi, ara internacional, que ocuparia, amb intermitències, tot el seu regnat.


  LA GUERRA AMB GÈNOVA


  Sardenya, punt neuràlgic de la Mediterrània


  El 27 d’agost del 1349, Pere III va casar-se amb Elionor de Sicília. La núvia tenia vint-i-quatre anys, era filla de Pere II de Sicília i de la seva muller Isabel, i germana, per tant, de Lluís, qui ocupava aleshores el tron de Palerm. Cap al 1337, quan només tenia dotze anys, ja hi havia hagut tractes per casar-la amb l’infant Ramon Berenguer, oncle del Cerimoniós, però van fracassar perquè el Sant Pare, hostil a tot enfortiment dels lligams entre Aragó i Sicília, havia negat la dispensa. Era una dona alta, blanca i vermella de cara, magra i no pas gaire bonica. Però tenia molt caràcter i era, de la nissaga de Pere II, la més dotada d’ambició política i de voluntat de domini. Les seves germanes menors, Constança, Eufèmia i Blanca, van intervenir, sempre d’acord amb Elionor, en els complicats afers sicilians, vetllant damunt llurs febles germans Lluís (que morí, jove i solter, l’any 1355) i Frederic, que fou rei als tretze anys. Al costat de Maria de Navarra, malaltissa i extenuada pels parts, i d’Elionor de Portugal, que no pogué gaudir de les satisfaccions del tron, sinó de les seves angoixes, i que havia de morir tan aviat, la reina Elionor de Sicília fa figura de dona enèrgica i que sap allò que vol, i la seva col·laboració i la seva influència damunt el rei foren sempre decisives.


  Cosa més important —en aquell moment que Pere sortia de les lluites amb les Unions, provocades pel seu propòsit de nomenar hereva, per falta de fills mascles, la infanta Constança—, Elionor aviat va donar un successor al seu marit. Aquest fill, que rebé el nom de Joan, va venir al món a Perpinyà el 27 de desembre de 1350 i, pocs dies després, era creat per a ell, com a dignitat inseparable de la condició de fill hereu del rei d’Aragó, el ducat de Girona. El primer dia de l’any 1351, Bernat de Cabrera havia estat nomenat curador i instructor del nou nat, i, el 16 de febrer del mateix any, un document reial fa avinent a tots els sotmesos del rei Pere que Cabrera està autoritzat a prendre possessió del ducat de Girona en nom de l’infant Joan, i ordena a tots els síndics de les ciutats i viles que formen aquest nou ducat que prestin tots els homenatges deguts al duc, al seu mestre, procurador i actor, que no és altre que Bernat de Cabrera.[070]


  Som al començament de la consagració oficial del noble aragonès com a màxim conseller del sobirà. El seu encimbellament coincidia amb l’allunyament voluntari de la Cort d’un altre personatge important, que fins aleshores havia tingut la més gran influència damunt el rei: l’infant Pere, comte de les Muntanyes de Prades. Aquest s’anava decantant cap al misticisme, en una evolució que havia de dur-lo a vestir l’hàbit de Sant Francesc i a ésser, anys a venir, un dels protagonistes més abrandats de la batalla del Gran Cisma d’Occident.


  Ja hem vist els mèrits que, en les setmanes difícils de Saragossa i, més tard, en la campanya contra els unionistes, havia tingut Bernat de Cabrera. Aquest també gaudia, fins aleshores, d’un gran prestigi com a jurista i tècnic en matèries marítimes.


  L’any 1340 havia compost, per encàrrec del rei i amb l’assessorament de dos mariners destacats, Jaume Boscà i Joan Llombard, les ordinacions penals de la marina mercant.[071] Pel 1349 es traslladà, delegat pel rei, a l’estret de Gibraltar, amb quatre galeres, en ajut del rei de Castella Alfons XI, qui va perdre la vida en aquell setge. Els seus coneixements com a militar i com a nauta havien de donar-li un lloc preeminent en la guerra que es preparava.


  Perquè el regne de Sardenya, conquerit per Alfons el Benigne, era un constant fogar de preocupacions. L’any 1347, en plena revolta de les Unions, ja s’havia produït la batalla de Turdo, inici de la rebel·lió sarda, i en la qual les forces reials havien estat batudes, havent-hi mort Huguet de Cervelló i dos fills de Guillem de Cervelló, governador de l’illa, el qual morí de set en la retirada. El cabdill dels sards era el nou jutge d’Arbòrea, Marian IV, successor d’aquells que havien acudit a la coronació de Pere. Cosa curiosa: aquest senyor sard estava casat amb una dama catalana, Timbors de Rocabertí, la qual compartia amb vehemència la causa del seu marit. El jutge va tenir aviat convençuts els Òria i els Malaspina, altres grans senyors de Sardenya, de la necessitat d’unir-se contra els dominadors forasters, i aleshores els revoltats demanaren l’ajut de Gènova.


  Bé o malament, Pere III havia restablert la situació, trametent a l’illa el seu oncle bastard Jaume d’Aragó, com a governador, i encomanant el pes de les operacions a Pere de Santa Pau i Riembau de Corbera. Aquest va obligar els Òria a aixecar el setge de Sàsser, però Gènova ajudà els senyors sards i va atacar Càller, permetent que els Òria reprenguessin el setge i posant Sàsser en perill de caure. La intervenció genovesa era descarada i això suscitava les inquietuds de les repúbliques rivals. Pisa va oferir la seva aliança al rei d’Aragó. Però fou la Senyoria de Venècia la que va dur més enllà l’oferiment.


  Pel gener del 1351, i trobant-se a Perpinyà, el rei d’Aragó va rebre els ambaixadors de Venècia, els quals anaven a oferir-li una aliança contra Gènova, així com uns missatgers de Gènova, que demanaven una confirmació de l’estat de pau i que no fos concertada l’aliança amb Venècia. El rei va sotmetre el problema al seu consell, en el qual dugué la veu cantat Bernat de Cabrera. I l’aliança amb Venècia va decidir-se i fou signada el 16 de gener. El tractat anava dirigit concretament contra Gènova, enfront de la qual hi havia encesa la vella rivalitat dels venecians, que li disputaven els mercats orientals i grecs. Va convenir-se que la guerra, que havia d’ésser principalment naval, seria duta de comú acord, corresponent als estols catalans l’acció a les illes i a les costes italianes, i als venecians la intervenció als mars d’Orient. A aquests darrers efectes, l’aliança va ampliar-se amb l’emperador de Bizanci, Joan VI Cantacuzenos, al qual s’adreça directament el rei Cerimoniós. Aquest va tenir cura, també, de demanar la col·laboració dels catalans instal·lats a Grècia, tot recordant-los l’esperit de germanor i la fidelitat a la pàtria que distingia els catalans entre tots els altres pobles.


  La guerra anava a començar i seria costosa i de desenllaç indecís. Com ho serien totes les inacabables campanyes de Sardenya que puntuarien el regnat de Pere III d’ençà de la batalla de Turdo.


  Desfeta naval de Gènova a Alguer


  Un estol de vint-i-tres galeres, manat per Ponç de Santa Pau, va salpar de terres catalanes cap a Constantinoble, pel setembre de 1350: era un esforç de rapidesa i d’organització. Però la batalla del Bòsfor, en la qual els estols coalitzats de catalans, venecians i grecs, amb un total de seixanta-vuit galeres, s’enfrontaren amb les seixanta-cinc galeres dels genovesos, tingué lloc el 13 de febrer, i s’acabà amb una dubtosa i difícil victòria dels aliats. Ponç de Santa Pau va morir de les ferides rebudes a la batalla, i un gran nombre de naus van naufragar i embarrancar pel temporal. Només deu de les galeres catalanes pogueren tornar a Catalunya, sota les ordres del vice-almirall Bonanat Dezcoll. I una altra galera que duia les despulles del desafortunat Santa Pau va ésser atacada i enfonsada pels genovesos en els mars de Grècia.


  Calia malfiar-se dels grecs com a aliats, puix que tenien por de les represàlies turques. Aviat Bizanci va ésser apartada de la lluita, i signava un tractat amb Gènova, pel qual donava a la Senyoria el monopoli exclusiu del seu comerç. Catalans i venecians quedaven completament exclosos dels ports orientals. Per intentar de trencar aquesta exclusiva, a l’octubre de 1352, un estol mixt de catalans i venecians anà a Gàlata, comandat per Nicoló Pisano, però no pogué atacar la ciutat, massa ben fortificada.


  El papa Climent VI, l’emperador d’Alemanya i el rei de França havien intervingut perquè es fes la pau amb Gènova. Hi ha un intent de mediació a la cort papal, però les condicions que posa Pere són massa dures perquè els ambaixadors genovesos a Avinyó puguin acceptar-la. El rei d’Aragó demana que la senyoria de Gènova lliuri de manera efectiva l’illa de Còrsega al Sant Pare, i que aquest determini aleshores a qui correspon el dret. Es recorda una de les clàusules del tractat d’Anagni, pel qual els reis d’Aragó rebien en feu del papa les illes de Sardenya i de Còrsega. Reclama després que Gènova doni garanties suficients de no prestar ajut ni socors de cap mena als rebels sards. I, finalment, que indemnitzi tots els danys fets als catalans durant les hostilitats, segons valoració d’àrbitres elegits per ambdues parts. Les negociacions es trenquen i la guerra segueix.


  El diumenge 4 de novembre de 1352, Pere reuneix a Peníscola un consell de prohoms i decideix d’armar per a l’estiu un nou estol de cinquanta galeres contra els genovesos. I tot seguit es posa en acció, per resoldre l’etern problema de les finances.


  Després d’anar a València i demanar-hi ajut per aquesta empresa, convocà un Parlament català a Vilafranca del Penedès, el qual va reunir-se pel març del 1352, a la sala capitular dels framenors.[072] Es trobaven presents els representants del braç reial o popular, és a dir, els procuradors i síndics de les ciutats, viles i llocs reials de Catalunya. Van accedir a la petició reial i acordaren un impost especial per tres anys a Catalunya, amb la condició que Bernat de Cabrera fos l’almirall de l’armada que es preparava. Pere hi va accedir i pregà el propi Cabrera, qui era present, que acceptés el nomenament. El noble aragonès, després d’excusar-se, va avenir-s’hi, i anuncià que ell en persona dirigiria l’expedició. Com a recompensa i estímul, el rei va anomenar-lo vescomte de Bas, creant el títol per a Bernat de Cabrera i els seus successors.


  Els preparatius seguiren febrosament i, al capdavall, l’estol estigué a punt de salpar. Havien de reunir-se a Maó les galeres i naus armades a Catalunya, Mallorca i València, però abans que sortissin d’aquesta darrera ciutat els vaixells, el rei, que s’hi trobava, va reunir a la cambra blanca del seu palau, el 5 de juliol, tots els barons, cavallers i ciutadans de la seva cort o presents a la ciutat, així com Bernat de Cabrera i tots els que havien d’anar amb l’estol. Va fer-los un discurs encoratjador i armà cavallers dos dels expedicionaris.[073]


  L’estol aplegat a Maó era més important que el que fou destruït tan inútilment a la batalla de Constantinoble. El formen quaranta-cinc galeres, quatre llenys i cinc naus armades, i duu, a més dels mariners i galiots de la tripulació, ballesters i homes de cavall, així com molt d’armament i ginys de guerra. De Maó, Bernat de Cabrera es dirigeix cap a Sardenya, on l’espera Nicoló Pisano, l’almirall venecià, amb vint galeres, i on Riembau de Corbera té posat setge a Alguer, dominat pels genovesos.


  La batalla naval amb les forces de Gènova va entaular-se el 17 d’agost davant Alguer, i el resultat fou decisiu. Al vespre hom veia que els genovesos, aprofitant-se de la fosca, abandonaven el combat amb només disset galeres avariades, que no foren capturades pels seus enemics per fer-se ja de nit. Trenta-tres galeres quedaven en poder de Bernat de Cabrera i cinc més foren enfonsades amb tota la tripulació. L’endemà matí, en fer el recompte, hom pogué veure que els genovesos havien tingut uns vuit mil morts i tres mil dos-cents presoners. Els catalans, per la seva part, tingueren quaranta baixes i un parell de milers de ferits, entre els quals el propi almirall.[074]


  Aquest es disposava a atacar Alguer, però la victòria naval havia estat prou ampla per obligar els algueresos a entrar en tractes i a retre’s amb plena gràcia i conservació dels usos i privilegis. Els barons Òria, que es trobaven a la ciutat assetjada, pogueren sortir-ne lliurement, cap a Pisa, Provença i Còrsega.


  Mentre Pere, al qual Bernat de Cabrera havia comunicat la victòria, la feia celebrar, a València, amb un solemne ofici de gràcies, l’almirall victoriós començava d’embolicar-se amb les complicacions de la política sarda. Intentà de sotmetre a les obligacions de la infeudació Marià d’Arbòrea, resident a Oristany, i va tenir el poc encert d’indisposar-se amb Timbors de Rocabertí, l’enèrgica muller del jutge, acudida a Alguer per a tractar amb el capità de les forces catalanes. Bernat de Cabrera va deixar aleshores Gispert de Castellet com a capità de les forces i el lloc d’Alguer i se’n anà amb el seu estol i les naus cobrades cap a Càller. Allà va aconseguir-lo la notícia que els algueresos, per instigació del jutge d’Arbòrea, s’havien sublevat i haurien mort el propi Castellet si aquest no hagués pogut fugir cap a Sàsser. El jutge aconseguí d’estendre la rebel·lió a tota l’illa i Bernat de Cabrera hagué de donar-li batalla a Quart. Va vèncer-lo i li féu mil cinc-cents morts, però no pogué menysprear la lliçó rebuda: la situació a Sardenya era molt difícil per a la dominació catalana. Deixà, doncs, uns reforços considerables a Riembau de Corbera, governador de l’illa i, desprès d’una exhibició de forces i de lluminàries a Càller, se’n tornà cap a Barcelona.


  Pere va rebre’l com a vencedor i li atorgà 27.084 florins de la seva part en les preses fetes a la batalla d’Alguer. Però també es va fer càrrec de la situació de Sardenya. La desfeta del poder marítim genovès havia estat completa i posava la senyoria en poder del bisbe i senyor de Milà, Joan Visconti, com a protector poderós. El tractat amb l’imperi de Constantinoble de l’any anterior era anul·lat i altra vegada els catalans tenien obert el comerç amb Grècia. Era evident que els sards no podien ja comptar amb l’ajut genovès. Però llur patriotisme enterc havia trobat un campió decidit: el jutge d’Arbòrea. I calia destruir el seu poder tot seguit, puix que la seva tenacitat feia preveure que aviat trobaria nous aliats en el seu desig de donar una completa independència a l’illa.


  El rei d’Aragó va decidir, doncs, de fer un nou esforç, i de passar personalment, com a cap de les forces expedicionàries, a Sardenya, per pacificar l’illa.


  L’expedició reial. Alguer, ciutat catalana


  El tercer estol que preparà el rei per a la campanya de Sardenya havia d’ésser encara més poderós que els anteriors. I no es limità, per tant, a sol·licitar l’ajut pecuniari dels seus estats i vassalls, ans els incità que augmentessin les forces que Pere havia de manar. La llista de barons i de nobles que l’acompanyaren fou impressionant: Lop de Luna, Pere de Xèrica, Gilabert de Centelles, Olf de Pròxida, Alfons Roger de Llúria, Bernat de Cabrera, el vescomte de Cardona, Ot de Montcada, els vescomtes d’Illa i de Castellbò, Pere Galceran de Pinós, Bernat de Cruïlles, el comanador de Montalbà i molts altres cavallers destacats hi figuraven.


  Però no n’hi havia prou amb l’aportació financera de tots els seus sotmesos, ni amb la companyia dels més il·lustres dels seus vassalls: Pere volia comptar amb l’escalf entusiasta del poble. És el primer sobirà català que no dubta d’enfrontar-s’hi, tant en les crisis difícils —Saragossa i València— com en els moments de preparació d’una gran empresa. La seva oratòria ensems fàcil i solemne, carregada d’erudició bíblica i d’incentius patriòtics, troba el seu marc adient en les grans naus de les catedrals i els convents on s’aplega la multitud. I per associar els seus sotmesos a l’empresa que preparava, el dia primer d’any 1354 va presentar-se, amb vestidures reials i amb la corona d’or cenyint-li la testa, a Santa Maria del Mar, a Barcelona. L’església li és petita per als seus propòsits, i ha fet muntar a la gran plaça cadafal de diversos nivells, des d’on, voltat pels seus barons i pels oficials de la seva cort, es dirigeix als barcelonins, explicant-los les raons que l’han decidit a fer aquell esforç naval, el més considerable fins a la data. És com a bon pastor, encarregat de dur al bon camí els seus vassalls rebels, que ha de passar a Sardenya, puix que la gran traïció del jutge d’Arbòrea ha desfet la tasca de restabliment de la seva autoritat, encomanada a l’anterior expedició marítima. I de totes aquestes raons, el poble barceloní hagué «gran consolació e plaer»[075].


  La preparació del nou estol és, no sols un esforç financer i d’allistament de soldats, sinó una prova per a l’organització burocràtica que el rei vol donar als seus estats. Per això, Pere encarrega a Bernat de Cabrera, el vencedor de la batalla d’Alguer, que redacti les «Ordinacions sobre lo fet de la mar»[076], on es determinen els càrrecs, les funcions, les obligacions i els sous de tots els components de la marina reial de guerra, de l’almirall, que n’és el cap suprem, i del capità general, que mana una esquadra o una gran expedició, als nauxers, remers i musics de l’armada. Els sous que es fixen no marquen pas un desnivell gaire gran entre les jerarquies: l’almirall guanyarà noranta lliures barcelonines per quatre mesos de campanya, però ha de dur al seu càrrec l’armament i la companyia que el serveixi; els patrons de cada galera en cobraran cinquanta; els nauxers, dotze, els ballesters deu i els remers simples —el sou més baix— només sis. Dintre la duresa dels costums del temps, les ordinacions marquen certa humanitat i limiten els càstigs.


  L’estol que es preparava mereixia aquesta minuciosa regulació. Les notícies de l’imminent inici de l’expedició arribaren al jutge d’Arbòrea, el qual trameté un missatger al rei, fent ofertes d’indemnització i de retorn de les places ocupades. Però els oferiments no semblaren sincers al sobirà i, a més, la màquina de guerra ja estava engegada i no podia deturar-se. Va nomenar procurador general dels regnes l’infant Pere, assistit pel tresorer Bernat d’Olzinelles, amb un consell de notables a Barcelona i a València. I pel maig de 1354 sortí cap a Girona i Roses, on s’havia ajuntat l’estol, format per més de quatre-centes naus de totes mides, entre les quals hi havia quaranta-cinc galeres i grans vaixells de transport de tropes. El 20 de juny van sortir de Roses i el 24 ja es trobaven davant d’Alguer. A Port del Comte van desembarcar el rei, els barons i cavallers i els soldats de terra, amb les cavalleries i els ginys de combat. Per mar i per terra, amb la cooperació de trenta galeres de Venècia, s’establí el setge. Aquest fou molt difícil, perquè la ciutat estava ben defensada, amb molts ballesters genovesos, i calgué reduir-la per la fam. Fins el 22 de desembre no pogué entrar el rei, amb el seu estendard, a Alguer. La reincidència en la rebel·lió dels algueresos, després d’haver-se rendit a Bernat de Cabrera, havia d’ésser castigada severament. Pere decidí, doncs, d’expulsar els defensors del lloc i àdhuc tots els seus habitants. I va poblar-lo amb catalans i aragonesos, repartint-los les cases, terres i vinyes en possessió perpètua i atorgant-los privilegis pels quals poguessin regir-se en l’esdevenidor.[077]


  D’Alguer passà a Càller i allà convocà Corts generals del regne de Sardenya per al 15 de febrer del 1355. Havia arribat el moment de consolidar políticament la victòria de l’expedició. En realitat, la mateixa presa d’Alguer era el fruit d’unes negociacions amb el jutge d’Arbòrea. Aquestes negociacions, no pas plenament satisfactòries per al rei, esdevenien indispensables, si aquest no volia eternitzar una campanya que sortia molt cara en homes i en provisions. Pere havia reclamat diverses vegades socors a Barcelona i a València i, malgrat la propaganda que, àdhuc en vers, feia el rei de les condicions sanitàries de Sardenya, el setge d’Alguer fou més mortífer per les malalties que per les mateixes accions bèl·liques. Com el seu pare, el Cerimoniós havia passat a Sardenya amb la muller, i cada baixa per malaltia feia més difícil l’èxit de la seva empresa, en la qual tant d’entusiasme i tant d’esforç havia posat. Perquè el cert era que foren molts els cavallers que se’n tornaren per malalts i que fou excepcional el cas, repetidament elogiat, de Pere Boïl, el qual meresqué el sobrenom de «cavaller sens par» pel sol fet d’haver tornat a l’illa després d’haver-se refet de la malaltia que l’obligava a entornar-se a València.[078]


  En els tractes amb el jutge intervingué activament la muller d’aquest, Timbors de Rocabertí, i el seu fill, els quals foren hostes dels reis a Càller, però el rebec prohom sard no volgué mai condescendir a visitar el seu senyor nominal. Fet i fet, la victòria de Pere hagué de reduir-se a establir una pau precària, aprofitant-se de l’aïllament en què havien quedat els sards després de la desfeta del poder naval de Gènova i sense que l’ajut de la Senyoria als Arbòrea desaparegués mai del tot.


  L’única conseqüència duradora de l’anada de Pere el Cerimoniós, amb el seu brillant estol, a Sardenya, fou haver convertit Alguer en una ciutat catalana. Els seus nous pobladors, en efecte, foren gairebé tots barcelonins, i gràcies a ells, no solament el rei pogué comptar d’ençà d’aleshores amb una plaça forta addicta a l’illa de Sardenya, sinó que la llengua catalana va fixar-se a Alguer i encara avui, més de sis-cents anys després, hi és parlada i s’hi conserva amb una vivacitat sorprenent i corprenedora.


  El 26 d’agost, el rei va sortir per mar de Càller, amb tot el seu estol, i anà a Alguer, on passà uns dies per fortificar el lloc i assegurar la seva nova població. I el 6 de setembre partí cap a Barcelona per a arribar-hi el 20 del mateix mes.


  El difícil equilibri sard. Sicília i Grècia


  La pacificació de Sardenya havia d’ésser filla d’un doble joc d’equilibri entre els magnats de l’illa —i principalment els Òria i els Arbòrea— i les potències estrangeres —Pisa, Gènova, França i el Papat— que estaven interessades en la possessió del regne. I el rei tindria prou ocasions de posar en joc els recursos militars, els polítics i els diplomàtics, en les nombrosos crisis que es produirien encara a Sardenya, en el curs del seu regnat. Pel 1358, fou Mateu Òria qui va rebel·lar-se contra Pere, el qual va trametre a l’illa un estol manat per Gilabert de Centelles. El baró sard va morir el mateix any. Però la situació peninsular del Cerimoniós no li permetia llargues aventures bèl·liques a Sardenya, i el rei delegà el seu ambaixador Francesc de Perellós a Gènova, per demanar una treva i l’obertura de negociacions de pau. Aquestes duraren molt de temps, amb variacions de criteri, motivades per la relativa seguretat de cada una de les parts: Gènova havia fet les paus amb Venècia i es refeia ràpidament; Catalunya, en canvi, sostenia una dura guerra amb Castella. L’any 1360, el marquès de Montferrat, nomenat àrbitre entre la senyoria de Gènova i el rei d’Aragó, proposà de lliurar a Gènova la plaça d’Alguer contra la de Bonifacio, a Còrsega.


  L’ascensió al soli pontifici del papa Urbà V va crear un nou perill. Com a sanció per la incautació de les rendes eclesiàstiques per part del rei, Urbà V es disposà a prendre-li el feu de Sardenya i a lliurar-lo al jutge d’Arbòrea. Pere féu anar a Avinyó al seu oncle, l’infant Pere, el qual conjurà la difícil situació. Però el jutge d’Arbòrea havia tornat a entrar en campanya i s’havia apoderat de gairebé tota l’illa. Una nova expedició, manada per Pere de Luna, el qual havia estat nomenat feia anys governador de Sardenya, passà a combatre el jutge i va posar setge, pel febrer de 1368, a Oristà, on aquest es trobava. Però els assetjats feren una sortida en massa, caigueren per sorpresa damunt les forces de Pere de Luna i aquest morí en la desfeta. El jutge s’apoderà de Sàsser i el poder català es reduí a les places de Càller i Alguer.


  El rei hagué de resignar-se a pactar novament amb Arbòrea. L’any 1371, féu passar a l’illa una expedició de mercenaris anglesos i provençals, que havien format part de les Grans Companyies, manats per Gualter Benedetto, el qual fou nomenat comte d’Arbòrea. Gènova es desentengué aleshores de la treva signada i trameté un poderós estol a Sardenya en ajut del jutge. Pere hagué de mobilitzar un nou estol, manat per Berenguer de Cruïlles, en ajuda d’Alguer, assetjat per Arbòrea. Aquest moria l’any 1376, desprès d’una vida de lluita implacable contra el rei d’Aragó, i el seu successor fou Hug IV, fill de Marià i de Timbors de Rocabertí. La seva primera acció s’inicià amb una topada amb el vicealmirall català Francesc d’Averçó. Però cap d’aquestes victòries catalanes no era decisiva.


  Qualsevol circumstància internacional trencava de nou l’equilibri. La pujada al tron papal d’Urbà VI, hostil a Catalunya, i que amenaçava amb prendre al rei d’Aragó el seu regne feudatari de Sardenya, tingué menys conseqüències perquè coincidí amb el Gran Cisma d’Occident. Pere féu les paus amb Gènova i intentà d’atreure’s Hug d’Arbòrea amb propostes matrimonials. Havent fracassat l’intent, es preparava per a una nova guerra, quan va sobrevenir, l’any 1383, un alçament dels sotmesos pel jutge, en el qual van morir aquest i la seva muller. Pere trameté a l’illa un nou estol manat per Ponç de Senesterra, i els sards intentaren d’organitzar-se en república independent. Però Elionor, germana del jutge assassinat i muller de Brancaleó d’Òria, es posà al cap d’un moviment per fer nomenar jutge al seu fill Frederic. I per a això demanà l’ajut dels catalans. Brancaleó visità Pere, qui el nomenà cavaller a les Corts de Montsó del 1383 i li concedí un títol nobiliari. Elionor, tanmateix, seguí la lluita i dominà tots els seus enemics, i el rei d’Aragó, esdevingut un aliat innecessari i, per tant, un enemic, convertí en ostatge el seu hoste Brancaleó i el dugué pres a Càller. Un intent fallit d’evasió del marit d’Elionor induí aquesta a pactar amb el rei d’Aragó. El conveni fou signat a Barcelona el 31 d’agost de 1385. Era el darrer acte polític del rei en relació amb Sardenya, però no pas la darrera revolta dels sards.


  Sardenya no era pas l’únic objectiu mediterrani del Cerimoniós. Hi havia també Sicília. A l’octubre del 1355, poc després de la tornada de Pere i Elionor a Barcelona, moria el rei Lluís, germà de la reina, als setze anys. El succeïa el seu germà Frederic, de tretze, amb la infanta Eufèmia com a tutora. Era el moment d’intervenir. Pere, d’acord amb Elionor i amb les seves decidides cunyades, decidí de casar el jove rei amb la seva filla Constança, que en tenia setze. I va passar personalment a Avinyó per recaptar del papa la llicència per a aquest casament, en una gestió preparada per una ambaixada anterior de l’infant Ramon Berenguer, però facilitada per un fet extern: la decadència de França, amb la represa de les hostilitats amb Anglaterra i la creixent anarquia del país, que seria duta al seu punt més alt després de la batalla de Poitiers i la presó del rei Joan el Bo. Això permeté al rei d’Aragó de tractar de les paus que cal encara fer entre el rei de Sicília i la Santa Seu, i de trencar els tractes matrimonials de la seva filla Joana amb Lluís d’Anjou, segon fill del rei presoner. Frederic de Sicília es casà, doncs, amb Constança d’Aragó, que era ja la núvia designada per al difunt Lluís.


  La situació de la dinastia catalana a Sicília no era pas brillant. Per l’abril de 1354, Palerm havia caigut en mans dels barons «llatins», ajudats per Gènova i Nàpols. Els catalans trameteren al rei Pere, com a missatger en demanda d’ajut urgent, Orland d’Aragó, oncle bastard del rei de Sicília, el qual anà a Sardenya per intentar de convèncer el sobirà. Però aquest creia que no podia escometre cap acció a Sicília si abans no tenia segura l’altra gran illa.


  A l’estiu de 1355, la Pesta Negra féu estralls a Sicília i se’n dugué Frederic, hereu del duc d’Atenes i de Neopàtria, i Lluís, rei de Sicília. També moriren Blasco d’Alagó, vicari general de l’illa, i Constança, germana del rei. Eufèmia s’encarregà de la lloctinència del reialme i Elionor, la seva germana, proposà la incorporació pura i simple de Sicília a Aragó. La nova reina d’Aragó comprenia que, mancat el partit català de Sicília d’un sobirà hàbil i enèrgic com ho havia estat Frederic el Vell, calia tot l’ajut d’una potència internacional, amb prou força de mar i terra i una diplomàcia molt activa per a sostenir la difícil situació creada per Pere el Gran.


  No era pas menys primparada la dels ducats catalans d’Atenes i Neopàtria. Al començament del regnat de Pere el Cerimoniós, s’havia produït una escomesa de serbis i albanesos, que ocupaven bona part de Tessàlia. El duc català era Guillem, fill de Frederic III de Sicília. Proclamat l’any 1317, moria el 1338 i el succeïa el seu germà Joan (mort el 1348) i el seu nebot Frederic, que finava de la pesta, l’any 1355. També la manca d’un sobirà poderós feia derivar aquests estats orientals cap a l’òrbita del Cerimoniós. Aquest anava suplantant els sicilians en llurs relacions amb Grècia, i en carta de 5 de desembre del 1354, Pere ja els adreçava paraules afectuoses, pròpies d’un sobirà als seus vassalls. La mort de Frederic havia fet passar el títol al seu cosí el nou rei de Sicília i gendre del d’Aragó. El nou sobirà proposà de passar el títol ducal a la seva germana Elionor, i igualment que els ducs anteriors, no passà mai als seus estats de Grècia i es limità a trametre-hi vicaris generals, dotats de tota la independència que els deixava el bon voler de llurs sotmesos i les escomeses dels bel·licosos veïns. Però l’any 1360, el mateix vicari general Mateu de Montcada ja escrivia al governador de Mallorca, «que entre les jurisdiccions del dit senyor rei d’Aragó e del molt alt príncep e senyor don Frederic, per la gràcia de Déu rei de Sicília, duc dels dits ducats, no es dega fer neguna diferència»[079]. Era aplanar el camí a l’annexió pura i simple dels ducats d’Atenes i Neopàtria a la corona catalano-aragonesa, annexió que serà un fet l’any 1377 i que només durarà fins els anys 1388 i 1390, dates de la rendició de l’Acròpolis d’Atenes i del castell de Neopàtria als florentins i mercenaris de Rainer Acciajuoli, senyor de Corint. Però, malgrat els pocs anys que Pere el Cerimoniós pogué dir-se duc d’Atenes i tenir el Partenon entre els seus dominis, tingué temps per a interessar-se pels seus nous estats i deixar escrit el famós elogi de tan gloriós monument: «la pus rica joya que al món sia e tal que entre tots los Reys de chrestians en vides la porien fer semblant»[080].


  Sardenya, Sicília, Grècia, després del regne de Mallorca: era el somni imperial català, estenent-se damunt del Mediterrani i recolzant-se en una extensa xarxa de relacions diplomàtiques i comercials. Pere III fou el rei català que més endavant portà aquest afany integrador. I no fou pas culpa d’ell, sinó de les circumstàncies —polítiques, estratègiques i demogràfiques— de l’època, que de tots els seus esforços només n’hagi quedat, ultra unes pàgines mogudes i brillants de la nostra història, una ciutat de Sardenya en la qual la llengua catalana fa sis segles que és parlada.


  LA CRISI PENINSULAR


  Els dos Peres. Semblances i contrastos


  La mort d’Alfons XI, víctima de la pesta, al camp de Gibraltar, duia al tron de Castella un rei que, en molts aspectes, és el paral·lel del Cerimoniós. Pere I —puix que la semblança comença amb el nom, i és de remarcar que el sobirà contemporani de Portugal també es deia Pere— ha passat a la història amb el sobrenom de «Cruel», mudat més tard, per raons de tàctica política, pel de «Justicier». Com el rei d’Aragó, el fill d’Alfons XI cenyia la corona (1350) encara adolescent, amb menys de 16 anys d’edat. La seva mare, Maria de Portugal, havia estat preferida, feia molts anys, pel seu marit, qui donava tots els honors i les preferències a la seva amistançada Leonor de Guzmán, la «rica hembra», amb la qual va tenir molts fills. En restar vídua, la reina prengué revenja completa de la seva rival, fent-la matar. El jove rei malaltejava i el poder estava exercit per la seva mare i pel poderós ministre Alburquerque. No mancaven els pretendents a la seva successió: el seu cosí Ferran d’Aragó, marquès de Tortosa, i Joan Núñez de Lara eren els principals. El casament amb Blanca de Borbó, germana de la reina de França (1353), la qual ben aviat abandonà, i les seves passions vehements per Joana de Castro i Maria de Padilla, provocaren probablement un tomb en el seu esperit. D’ençà d’aleshores, Pere de Castella, que es trobà embolicat en una guerra interminable, amb aliats dubtosos i amb amics encara més perillosos que els mateixos enemics, semblà que s’abandonés a tots els excessos. Exterminà tots els seus rivals i adversaris, menys els més perillosos; se separà de tots els seus ministres i consellers però conservà fins a darrera hora els seus fidels jueus i àrabs; fou rancuniós i venjatiu, però amic del poble i estimat d’ell, i morí tràgicament, en la culminació, en combat singular, d’una lluita fratricida que havia durat prop de vint anys.


  Sense la prudència i el sentit polític que havien regit les relacions entre Alfons XI i el fillastre de la seva germana, el rei d’Aragó, era difícil que les relacions del nou sobirà de Castella i el seu homònim català es mantinguessin cordials. La voluntat de ruptura vingué per part de Pere I, el qual es valgué d’un incident naval, derivat de la guerra catalano-genovesa. L’any 1356, i a la vista del rei de Castella, qui es trobava a Sanlúcar, l’almirall català Francesc de Perellós encalçà i apresà dues naus italianes amb carregament d’oli. Pere I, qui afavoria els genovesos i en tenia alguns al seu servei, volgué obligar el marí català a deslliurar les preses, sense obtenir-ho. Això li dictà una carta de desafiament, un veritable ultimàtum, al rei d’Aragó, el qual intentà de contemporitzar, sense oblidar però, de retreure els greuges que ell també tenia rebuts contínuament del rei de Castella i en particular en el curs de la guerra que està sostenint amb Gènova. Pere I blasma el seu homònim d’Aragó pels tractes que ha donat a la reina Elionor i als seus fills —els quals tornen a estar a la seva cort— i el Cerimoniós li contesta que ell sempre ha complert els tractes establerts.[081] Però la voluntat de guerra del castellà era evident, i Pere III hagué de preparar-se per a les hostilitats, que esclataren pel setembre del 1356. La frontera era extensa i les d’Aragó i València oferien moltes oportunitats per a la invasió. Per impedir-la, trameté forces de peu i cavall, amb el vescomte de Cardona, Dalmau de Queralt, Ramon Alemany de Cervelló, Pere Galceran de Pinós i altres nobles i cavallers, junt amb les companyies de la ciutat i el regne de València.


  Pere de Castella volia jugar la carta que representava tenir al seu costat el marquès de Tortosa, presumpte rival del rei d’Aragó. El seu adversari es procurà també, tot seguit, l’ajut d’Enric de Trastàmara, germà bastard del rei castellà, que s’havia exiliat a França. La guerra entre Castella i els estats del rei d’Aragó, que va durar tretze anys, tingué en molts moments caràcters de lluita dinàstica i de discòrdies internes, sobretot a les terres castellanes. Pere I era violent i desconfiat, i les traïcions que li entrebancaven els seus projectes encenien encara més els seus afanys de venjança. Cadascun dels esclats sanguinaris de la seva indignació allunyava del seu costat amics fidels i aliats dubtosos. Tots aquest acabaren per ésser enemics o per abandonar-lo al seu tràgic destí. Li mancaven els dots polítics i diplomàtics que mai no abandonaren el seu rival català, i que convertiren un altre dels seus adversaris, el rei de Navarra, Carles el Dolent, en un dels virtuosos del doble joc, en una època que la lleialtat no era pas tampoc la regla en matèria de relacions personals ni internacionals.


  Contra el seu homònim castellà, Pere III, que es trobava en inferioritat quant a força terrestre, hagué de combatre amb totes les armes, i explotar fins al màxim els desencerts i les rauxes del Cruel. I així, Ferran d’Aragó, marquès de Tortosa —que de bell antuvi posava en poder del seu cosí castellà la regió d’Alacant que posseïa—, serà el candidat a la substitució del rei Cerimoniós en els plans de Pere I, fins que els rampells de desconfiança d’aquest (motivats en bona part per la participació que el seu cosí ja havia tingut en una revolta que uní tots els parents i vassalls del rei contra la seva tirania, i que aquest desbaratà a Toro poc abans de començar la guerra amb el rei d’Aragó) faran que el fill d’Elionor passi al servei del seu germà i esdevingui, de retop, candidat al tron castellà. Pere III no es refia únicament de les seves forces, tot i que el seu orgull cavalleresc li obliga a proclamar-se’n segur. Cerca aliances externes, neutralitza els seus enemics i se’n fa aliats; s’aprofita de les discòrdies per a imposar la seva política i àdhuc per a eliminar un rival perillós (però també es deixa endur per la desconfiança i per les rancúnies de la seva muller, eliminant un servidor de gran categoria); troba, finalment, en les crisis més dramàtiques de la llarga contesa, ocasió i incentiu per a encendre el patriotisme dels seus vassalls i galvanitzar llur lleialtat. A la fi, és prou pacient per consolidar les seves posicions peninsulars i la seva influència política al regne veí, tot i que no pot engrandir per la banda de Múrcia els seus estats.


  Les dues primeres campanyes (1356-1360). L’atac naval a Barcelona


  La guerra amb Castella era temuda de feia temps. Quan Pere III es trobava a Sardenya ja hi havia hagut a València una alarma, deguda a haver-se apoderat el rei castellà de les fortaleses d’Alacant i Oriola. D’aquelles bases, l’atac contra València era fàcil, i, el 16 de setembre del 1356, Pere I ja era a Alcaraz amb l’infant Ferran, i estableixen tot seguit el pla de campanya. El marquès de Tortosa havia d’atacar pel costat de Xàtiva, amb dos mil genets; el seu germà Joan i Tello (un dels bastards Trastàmara) entrarien per Aragó, amb mil cinc-cents; la campanya contra València la duria personalment el rei de Castella, amb quatre mil homes. Però aviat Ferran hagué de renunciar a bona part de les seves il·lusions: tot i que es presentava com a campió de la dissolta Unió de València, i que volia aixecar contra el rei d’Aragó els seus vassalls, aquests el reberen a trets de sageta, al setge de Biar, i ningú no va seguir-lo en la seva dissensió. Pitjor encara: els veïns d’Alacant en treuen la guarnició castellana i les tropes del rei d’Aragó, manades pel comte de Dènia (fill de l’infant Pere) i per Pere de Xèrica, recuperen la vila i el castell.


  Pere III cerca aliances i, com que el poder de França s’ha eclipsat a Poitiers, s’ha d’acontentar amb el comte de Trastàmara, el germà bord del rei de Castella, el qual passa a servir-lo amb molts soldats castellans i mercenaris forasters. El nou aliat esdevé feudatari del rei d’Aragó, i en rep Montblanc, Tàrrega, Vilagrassa, Castelló de Borriana, Vial-real, Tamarit de Llitera, Ricla i Epila. És un patrimoni important, proporcionat amb l’ajut que el rei espera rebre del comte. Aquest passa a Borja, i s’encarrega de la defensa de València contra Pere de Castella.


  Un cardenal, tramès pel Sant Pare amb el propòsit de fer les paus entre els dos reis hispànics, arriba, el 9 de febrer del 1357, a Saragossa. En lloc d’avenir-se a la concòrdia propugnada per Avinyó, el rei de Castella ataca Taraçona per l’abril i la traïció del capità de la vila, Miquel de Gurrea, que lliura la plaça al cap només de tres dies de setge, la posa en mans de l’enemic. El perill és greu per a Saragossa. Pere el Cruel havia expulsat de Taraçona, només amb la roba que duien, els habitants de la vila, i aquests es presentaren al rei d’Aragó. Enfurit per la traïció, aquest fa matar els missatgers que se li presenten a Saragossa per explicar-li el fet, però després es compadeix de «la mesquina de gent popular» i li permet de refugiar-se a la capital. Malgrat això pren mesures urgents: fortifica la ciutat, fa venir Trastàmara, Luna i Pere de Xèrica, i encara demana ajut al comte de Foix. Junts aquests exèrcits, Pere III va per atacar Taraçona. Però en aquell moment, el rei de Castella decideix d’acceptar la proposta de treves que fa el cardenal Guillem de la Jugie. Taraçona serà lliurada al cardenal, qui la donarà a qui cregui que hi té dret, i hi haurà una treva d’un any. Les treves, en la discussió de les quals intervingué principalment, en nom de Pere III, el seu ambaixador universal Bernat de Cabrera, van ésser signades el 14 de maig del 1357. Era una pau inestable, i calia aprofitar aquell respir d’un any per refer les forces. Mentre el cardenal Guillem i els ambaixadors discuteixen, Pere III acut a València i a Xàtiva i té tractes amb l’infant Ferran, el seu germà, perquè deixi el servei del rei de Castella i passi al seu, «per defendre nostra terra e la sua, en cas que passàs la treva dessús dita», declara la Crònica, «la qual esperàvem ésser tolta per malícia del dit rey de Castella»[082]. El marquès de Tortosa, que té prou motius per malfiar-se del seu cosí, s’avé molt aviat a retornar amb el seu germà, i més quan aquest li dóna el càrrec de procurador general dels seus regnes, com si fos el primogènit.


  Les comarques frontereres entre València i Múrcia, etern motiu de discussió entre catalans i castellans, no havien entrat en les treves, malgrat que Pere I s’hi hagués interessat molt. I Ferran atacà les forces del seu cosí, per recuperar els llocs que aquest havia pres, i arribà àdhuc a posar setge a Cartagena. Entorn del rei de Castella s’havia ordit una nova conspiració, en la qual entraren els seus germans bastards Tello i Frederic, el seu cosí Joan i la seva tia Elionor. Descoberts els tractes pel rei Pere I, la seva venjança fou total: Frederic fou mort a Sevilla el 29 de maig de 1358, Joan ho fou a Bilbao, i Tello pogué fugir. La reina vídua d’Aragó fou presonera i un any més tard havia d’ésser executada per ordre del seu nebot.


  La notícia de la mort del seu germà arribà a Ferran. La treva s’havia acabat, si és que mai va existir del tot, i les hostilitats recomençaren. Pere III desafià el rei de Castella davant la cort papal, mitjançant el seu ambaixador Bernat Galceran de Pinós. Com a resposta, Pere de Castella atacà el 17 d’agost, amb un fort estol marítim, Guardamar, defensat per Bernat de Cruïlles. Una forta tempesta destruí l’esquadra castellana, però el castellà decidí de fer-ne una altra. Durant tota la resta del 1358, la guerra es limità a avanços i reculades dels dos exèrcits a les regions frontereres. Pel gener de l’any següent, el rei d’Aragó va amb les seves hosts de Terrer a Moros, i entra a Castella amb l’infant Ramon Berenguer, pren el Castell d’Haro i Escobar, i intenta el setge de Medinaceli, però la manca de viandes i la bona fortificació de la vila l’obliguen a aixecar-lo. Torna a Saragossa, i allà sap que el seu adversari ha abandonat la campanya aragonesa perquè es troba a Sevilla, preparant febrosament un altre estol naval, per a atacar Mallorca. El rei va deixar coberta la frontera amb el comte de Trastàmara, l’infant Ferran, Pere de Xèrica i el comte de Dènia, i acudí ràpidament a Barcelona, per armar els navilis necessaris per a contrarestar l’escomesa marítima del seu adversari. El 8 d’abril ja era a la ciutat, i allà pogué dirigir-ne la defensa contra un audaç atac, que el mateix rei de Castella portava contra la capital catalana. La descripció que ens ha deixat el Cerimoniós d’aquesta batalla de Barcelona és una de les narracions més vives i acolorides de la seva Crònica. És, encara, l’afirmació orgullosa de la solidaritat i el patriotisme del poble barceloní, el qual col·labora amb braó i entusiasme a la defensa de la ciutat. L’estol de Pere I, compost de quaranta naus, entre les quals hi havia trenta galeres, es presentà el 9 de juliol del 1359 davant de Barcelona. El rei havia mobilitzat, invocant l’usatge Princeps Namque, tots els gremis de la ciutat, amb armes i penons, i així mateix les milícies locals de tots els poblats, fins a dues o tres llegües a la rodona, i disposà les forces navals amb què comptava (deu galeres i algunes naus grosses ben armades, així com tots els llaguts existents i les barques de la ribera) per a fer ensems de fortificació de Barcelona i de baluard d’on rebutjar l’enemic. La batalla començà l’endemà i duraria dilluns i dimarts. Pere III havia fet travessar una nau molt gran encuirada a les «tasques», que hi havia davant el convent de framenors (les tasques eren baixos de sorra amb canals coneguts només pels pràctics, amb indrets en els quals l’ancoratge passava de quaranta peus d’aigua)[083] i disposà les galeres en ordre de batalla fins al davant del carrer del Regomir. Les ballestes i trabucs, els mantellets i les bombardes actuaren eficaçment en aquesta defensa, i sembla que l’ús, relativament nou, de l’artilleria pesada, contra les pedres que disparaven els trabucs de les naus castellanes, decidí l’almirall de Castella a retirar el seu estol i a renunciar a l’atac.


  La força naval castellana es dirigí aleshores cap a Tortosa, i després anà a assetjar el castell d’Eivissa i saquejà l’illa. Pere III armà a corre-cuita un altre estol i sortí el 23 de juny de Barcelona per anar a defensar el regne de Mallorca. Estava reunint allà un exèrcit per anar a atacar a Eivissa el rei castellà, però aquest va saber tals propòsits i aixecà el setge, deixant l’illa i abandonant-hi considerables armaments. El rei d’Aragó suposà aleshores que el seu adversari refusava d’entrar en batalla oberta amb ell (diverses vegades, en el curs de la llarga guerra, tindrà ocasió de sostenir-ho,[084] i potser amb raó, perquè Pere el Cruel, que era molt valent i audaç, era també molt supersticiós i impressionable, i hom pot suposar que revestia de poders màgics el seu tossut i polític adversari català). Va trametre, doncs, un estol de quinze galeres, amb Bernat de Cabrera com a capità, per a perseguir fins a Almeria les galeres enemigues, i se’n tornà a Barcelona, on va tenir Corts als catalans del 8 d’octubre al 20 de desembre, obtenint-se una considerable aportació a la guerra per via de «fogatge». Els catalans, que havien posat tant d’entusiasme en la victoriosa defensa de Barcelona, no van regatejar mai llur contribució a la guerra, principalment en els moments que aquesta amenaçava perillosament Aragó i València.


  Enric de Trastàmara havia dut la guerra a Castella, amb fortuna diversa. Pel setembre de 1359 havia vençut a Araviana i per l’abril era vençut a Nájera. El rei d’Aragó va desplegar una considerable activitat. Per via de tractes, i oferint un bon casament i unes possessions substancials, obté del capità castellà de Taraçona que li lliuri la vila, on entrà solemnement el 26 de febrer. El 20 de març té un consell de guerra amb Bernat de Cabrera, l’infant Ferran i altres capitans que han pres part al setge d’Alfaro. La mort de Lop de Luna, un dels seus vassalls més estimats —l’havia fet comte[085]— l’entristeix, però no detura els seus incessants viatges. Pel setembre torna a ésser a Barcelona, i el 4 de novembre de 1360 tramet la seva filla Constança per muller al rei Frederic de Sicília, que ara li serà cunyat i gendre, fent-la acompanyar amb vuit galeres i dues naus comanades per Olf de Pròxida. Un dels seus projectes més cars comença de realitzar-se.


  La pau de Deça (18 de maig de 1361)


  Pel febrer de 1361 era a Lleida. D’allà anà a Saragossa i a Calataiud i en aquesta vila té notícies, a mig abril, que el rei de Castella prepara una nova ofensiva terrestre contra les fronteres aragoneses. Reuneix el seu exèrcit a Terrer, però en aquell moment compareix el cardenal Guillem de la Jugie, el qual ha estat tramès per Pere I amb propostes de pau. Es troba, el 7 de maig, amb els ambaixadors del castellà a Calataiud i, després d’haver pres consell amb l’infant Ferran, Enric de Trastàmara, Pere de Xèrica i altres nobles i consellers seus, acorda de suspendre les hostilitats i delegar Bernat de Cabrera perquè vagi a entrevistar-se amb el rei de Castella, a Deça. El dia 18 de maig és proclamada la nova treva i la pau és signada. Però abans de donar-hi publicitat, Pere III fa fer una demostració de les seves forces, i ordena una gran desfilada dels seus guerrers, en la qual prenent part els infants Pere, Ramon Berenguer i Ferran, el seu nebot el comte d’Urgell, els seus cosins comtes de Dènia i de Prades (fills de l’infant Pere), el comte de Trastàmara, Pere de Xèrica, el vescomte de Cardona, Pere de Luna, el comanador de Montalbà, el mestre de Montesa i molts altres. El dia 20 de maig va oferir un gran dinar al cardenal Guillem, pacient negociador, i a tot el seu seguici. I celebra la pau «fermada e publicada», declara el rei, «per remoure les grans e innumerables despeses, les quals havíem acostumades de fer per rahó de la dita guerra e per deffensió de nostres Regnes»[086]. Això li permeté immediatament de llicenciar totes les hosts que tenia a sou i d’atendre els problemes interns del seu regne.


  La pau tractada a Deça entre Pere I i Bernat de Cabrera excloïa de la concòrdia general l’infant Ferran i Enric de Trastàmara, en tant que vassalls «desnaturalitzats» del rei de Castella. D’ençà d’aquell moment, el noble aragonès, que té al seu càrrec les missions diplomàtiques més difícils, després d’haver dut les campanyes marítimes i guerreres de més compromís, serà l’home del partit de la pau i tindrà l’enemistat del marquès de Tortosa, i sobretot del comte de Trastàmara.


  Aquest darrer, certament, havia esdevingut l’enemic més perillós del rei de Castella. La campanya del 1359 i 1360 dintre Castella havia estat portada per ell, i la desfeta de Nájera (abril 1360) féu que la direcció de la campanya passés al seu rival directe, l’infant Ferran. Pere III es complaïa a oposar-los i a equilibrar llur influència i llurs ambicions. La pau signada, per altra banda, que restablia la integritat dels estats del rei d’Aragó, l’alleugeria d’un esforç financer molt difícil de sostenir. Pere I, en canvi, que havia anat eliminant els seus enemics interns —després de la batalla d’Araviana féu matar altres dos dels seus germans bastards, Joan i Pere— temia un atac per sorpresa del rei de Granada, mogut contra seu pel rei d’Aragó. Bé és cert que ell utilitzava el comte d’Armagnac contra Catalunya.


  La pau de Deça, com la de 1357, només podia ésser una treva, mentre els dos tenaços adversaris reprenguessin forces. La intervenció del rei de Castella contra el «rei vermell» de Granada, Abu-Said, que havia pactat una aliança amb el rei d’Aragó, a darrers de 1360, fou decisiva. El granadí fou derrotat, pres i assassinat al camp de Tablada (abril 1362), i el vencedor restablí en el tron el seu amic Mohamed V.


  Pere III, per la seva banda, hagué d’atendre un altre perill: el de les Companyies que amenaçaven el Rosselló. La pau de Bretigny (1360) havia posat una dura sanció a la desfeta de Poitiers i a l’anarquia i les guerres civils que l’havien continuada. Els aventurers que havien pres part, tant al costat francès com a l’anglès (i el rei d’Anglaterra, senyor d’Aquitània, era una potència dintre el mateix territori de França), a la guerra que dura ja des de 1340, es veieren lliures i sense feina, i s’agruparen en bandes de mercenaris, dites Grans Companyies o Companyies Blanques, disposades a servir aquell qui els pagués millor. Mogut probablement pel rei de Castella, el comte d’Armagnac n’allistà una part, i la destinà a fer una incursió en terres del Rosselló i el Llenguadoc. El mateix Enric de Trastàmara, un cop signada la pau de Deça, passà a terres franceses i es posà al servei del mariscal d’Audrehem, lloctinent del rei de França al Llenguadoc, amb els seus soldats castellans, pagats tard i malament, com sempre, pel rei d’Aragó. Aquest, en tenir notícies de l’amenaça contra el Rosselló, convocà a Girona, pel mes d’agost, les hosts de Catalunya i aconseguí de desfer el perill. Però les Grans Companyies seguiran formant un perillós ferment de desordres i lluites a França, i els sobirans i els grans senyors afectats per llur presència, així com els que es veuen amenaçats pel veïnatge d’aquelles bandes mercenàries, que operen sempre en territori enemic i es valen de la indefensió creada per la Pesta Negra i per la desfeta francesa, només tenen una preocupació: desviar-los cap a l’exterior i encomanar-los empreses heroiques en indrets ben llunyans.


  Una altra onada de pestilència assola els estats de Pere III. I ell va amb la família (ja té d’Elionor dos fills, Joan i Martí, i una filla, Elionor) de València a Rosselló, per via marítima, fugint de la mortaldat. I a Perpinyà van arribar-li les notícies del nou atac del rei de Castella. Aquest, sense notificar la represa de les hostilitats, un cop assegurat el perill per la banda de Granada, tornava a envair Aragó i assetjava pel juny de 1362 Calataiud. El rei Cerimoniós va indignar-se d’aquesta deslleialtat. Bernat de Cabrera, que feia poc que havia tornat de Castella, on havia seguit les negociacions amb Pere I, assegurava que la notícia no podia ésser certa de cap manera. Tanmateix, el rei sortí envers Barcelona, i allà prengué les seves disposicions per a la guerra que tornava a començar.


  La tercera campanya. Les corts de Montsó (1363)


  Els començaments foren desfavorables. Afrontaren l’atac l’infant Ferran amb Pere de Luna i el comte d’Osona, fill de Bernat de Cabrera. Per l’agost, els dos darrers cauen en poder del rei de Castella, i el 7 de setembre arriba a Barcelona la notícia de la caiguda de Calataiud, ja que la vila, que havia demanat inútilment socors al seu sobirà, no podia defensar-se sola contra el poderós atacant.


  Pere III ha de cercar aliats. Se’n va a Perpinyà a tota pressa, i té tractes amb delegats d’«algunes gran gents de França»[087]. Tornà a Barcelona a mig octubre, i convocà Corts generals a Montsó per al dia 5 de novembre. És un esforç que ell fa per convèncer els seus sotmesos del perill que corren novament els seus estats, i del sacrifici que cal que tothom faci per vèncer la crisi. Els castellans, després de Calataiud, s’havien tornat a emparar de Taraçona i amenaçaven Saragossa. I el problema, com sempre, per a mantenir l’esforç guerrer, eren les finances. Davant aquesta situació dramàtica, i de les tergiversacions de les Corts, el rei va pronunciar davant els «prelats e clergues e cavallers e hòmens de ciutats e de viles»[088] reunits a Montsó, el dia 11 de febrer de 1363, un gran discurs. De les diverses oracions polítiques que ens ha deixat, aquesta és, per la seva concisió i el seu patetisme punyent i directe, la més reveladora del talent polític de Pere III. Comença per recordar que ell és el rei i príncep «jassia nós no en siam dignes», per la voluntat de Déu, puix que només pot atribuir a la seva gràcia que ell, segon fill del fill segon de Jaume II, hagi pogut ocupar el tron reial. I afirma, com altres vegades, que encara que sigui curt de talla, «la volentat e lo cor» té tan gran i suficient com cap altre cavaller que hi hagi, «de morir o viure per defendre la [nostra] corona e lo [nostre] regne»[089] guanyats pels seus predecessors amb ajut dels seus vassalls i que fins ara ell, també amb l’ajut dels seus sotmesos, ha conquerit i guanyat.


  No es possible, doncs, que tot el que ha trigat a ésser conquerit cinc-cents anys, es pugui perdre en quinze dies. I el monarca declara que no es tracta de cap frase retòrica: el rei de Castella s’acosta amb gran poder i amenaça Saragossa, i la capital aragonesa no té prou defenses per a resistir. I caiguda Saragossa, ningú no el podrà aturar fins a la mar, i Barcelona, que és l’única ciutat capaç de resistir, no podria sostenir un llarg setge.


  I aquell estat de coses no és pas culpa d’ell; ni tampoc, ja ho sap, dels seus sotmesos allà reunits, els quals bé sap prou ell que tenen igualment cor i voluntat de ben servir-lo. És culpa d’aquella «desaventura de qüestions e debats que havets entre vosaltres, qui cascuns volets vostre ben propri e guardats vostres privilegis e vostres llibertats; e los clergues dien, e los cavallers dien, que no deuen tant pagar com los nostres hòmens, e los nostres hòmens dien que sí. E sobre aquest debat havem estat de l’autumne entrò a la primavera, saul los catalans, que es són avenguts; e, a la veritat, han-ho mills fet que no los altres, jassia que encara no ens han atorgat lo do. E sobre aquest debat nós e vosaltres nos perdem».


  No vacil·la de fer una apel·lació al poble i una amenaça als seus representants: si hom sabés que aquest retard és culpa dels tractadors, s’aixecaria un clam general «de Tarassona entrò a Salses e de Salses entrò a Guardamar», contra les Corts: «Muiren, qui així ens volen fer a tuit morir!». I no val més, si cal morir, morir lluitant i en defensa de la pàtria? No, ell no vol morir allà, ans vol que tots, prelats i clergues i cavallers i homes de ciutats i viles, el segueixin com puguin, cavalcant o a peu o en baiards, fins a Saragossa, i que allà discutiran o estaran pel que es vulgui, «per viure o per morir». L’eloqüència reial convencé, sens dubte, els components de les Corts. Aquestes s’acabaren el 22 d’abril, després d’haver obtingut el rei que fossin votats importants subsidis per a la guerra amb Castella. Els delegats de Catalunya van donar 270.000 lliures i organitzaren una host que anà a Saragossa.[090] Les Corts havien aprovat també que fos cridat novament el comte de Trastàmara per prendre part en la guerra. El bastard acudí amb mil homes de cavall i mil de peu i contribuí a la defensa d’Aragó.


  Els tractes de Pere III i Enric de Trastàmara ja venien de l’estada a Perpinyà. Hi havia hagut un pacte, en virtut del qual el comte es veia obligat a cedir a Pere una sisena part de les terres que conquistés a Castella, especialment pel cantó de Múrcia, i el rei d’Aragó l’ajudaria a pujar al tron ocupat pel seu germà. Era posar-lo en pugna directa amb l’infant Ferran, el qual també tenia pretensions de substituir Pere el Cruel.


  Davant el reforç de les defenses d’Aragó, el rei de Castella abandonà aquell sector i atacà València. Pel març de 1363 va posar setge a la capital i avançà cap a Tortosa. Pere III ve trametre tot seguit el seu algutzir Ramon de Vilanova a València, per notificar als valencians, i particularment al comte de Dènia, qui tenia el comandament de la ciutat, que ell personalment acudiria a socórrer-los. Pel maig va posar-se en campanya i féu aixecar el setge. El rei de Castella va tancar-se a Morvedre. Però, en el moment que Pere III l’havia desafiat, assignant-li dia i lloc per a la batalla (seguint les fórmules cavalleresques, a les quals tanta afecció tenia), els tractes que, per un altre costat, havia reprès amb el castellà, van concloure’s amb un nou armistici. Intervingueren en les negociacions l’abat de Fécamp, nunci apostòlic, i l’inevitable Bernat de Cabrera, amb el comte de Dènia i Francesc de Perellós.


  La pau de Morvedre tenia les pretensions d’una concòrdia perpètua, i establia, com en tots els tractats, uns projectes matrimonials més o menys fantasiosos per unir les dues famílies. Però fou de durada encara més curta que les treves anteriors. Un altre drama havia de desencadenar la guerra.


  La pau de Morvedre, nou respir en la guerra


  La pau de Morvedre era signada pel juny, i Pere III passava a Castelló de la Plana. Allà va tenir consell secret per discutir d’algunes denúncies, també secretes, que li havien arribat sobre maquinacions del seu germà Ferran, marquès de Tortosa. El consell acordà d’empresonar l’infant. El rei va fer-lo acudir d’Almaçora, on es trobava, junt amb el comte d’Urgell, el vescomte de Cardona, don Tello de Trastàmara (germà del comte) i molta altra gent. La Crònica dona una versió segons la qual, en comunicar-se-li de part del rei l’ordre de presó, l’infant intentà defensar-se i això produí gran aldarull. El rei, aleshores, cridà i manà que «si no’s leixava pondre, morís, e de continent ocieren-lo»[091]. Amb el marquès de Tortosa, i a mans també dels agutzils del rei, morien també alguns servidors seus, que intentaren defensar-lo. El caràcter de parany, evident en la manera com havia estat atacat i assassinat Ferran, i la inseguretat dels límits de les ordres reials, van espantar tant el comte d’Urgell i el vescomte de Cardona que, malgrat que Pere III va assegurar-los personalment que no corrien cap perill, el vescomte no es cregué en seguretat fins a trobar-se dintre els murs de Cardona. La mort de l’infant produí, per altra banda, un esvalot considerable entre els soldats que el seguien i els del comte de Trastàmara. També s’alarmaren les companyies del rei, perquè cregueren que havia estat aquest el mort. Pere III hagué de mostrar-se a tots, explicar-los la mort de l’infant Ferran i invitar-los tots a seguir al seu servei.


  En una carta a la reina Elionor, datada del mateix dia 16 de juliol de 1363, poc després del drama, el rei li comunica amb poques paraules que el seu germà, amb les males obres que li feia, el posava en perill de perdre la corona i el regne, i que per això l’havia fet degollar en la seva cambra, junt amb els seus dos acompanyants, «hui en aquest dia aprés dinar». És evident que hi ha hagut premeditació i que el rei s’ha tret del damunt, sense cap recança, un parent que mai no ha estimat. Els greuges que Pere addueix contra el seu germà són ben poc convincents: diu que ha conspirat contra la vida del comte de Trastàmara, que ha robat una part del tresor reial, i que vol fugir dels seus estats, enduent-se’n les seves companyies. També l’acusa d’haver-se entès amb el rei de Castella —el mateix que ha fet matar la seva mare i el seu germà Joan. La cosa més probable és que Trastàmara incités Pere III a suprimir el seu germà, rival enutjós, i que Bernat de Cabrera, que ha esdevingut el mitjancer permanent amb el rei de Castella, ho hagi presentat com una mesura destinada a consolidar la pau entre els dos estats.


  En tot cas, Pere no s’oblida d’anar, calent encara el cos del seu germà, a Tortosa, per apoderar-se de la ciutat i del marquesat constituït en mala hora pel seu pare. El dia 20 de juliol ja hi era, i va complaure’s a comunicar personalment als tortosins la reunió a la corona, segons vincle posat pel rei Alfons al marquesat.


  Una de les clàusules del tractat de Morvedre era que el rei de Castella lliuraria als enviats del de Navarra les places que tenia en els estats del seu adversari. El 20 d’agost havia de tenir lloc aquest lliurament. Però el castellà tergiversava, i aviat va veure’s que es disposava a una nova campanya. Aleshores Pere III va entrar en una fase intensa d’activitat diplomàtica. L’objectiu principal era d’obtenir aliats. Ja l’any 1362 el castellà d’Amposta i Francesc de Perellós havien intentat de fer una aliança defensiva amb França, consolidada amb dos enllaços matrimonials (Joan, duc de Girona, havia de casar-se amb Joana de Valois, filla del rei Felip VI, i la infanta Joana amb el duc de Borgonya). Però no fou possible d’arribar a un acord i calgué lligar tractes amb Enric de Trastàmara.


  Durant aquell mateix temps —treva de Deça— Pere I havia aconseguit dos aliats: el rei d’Anglaterra i el de Navarra. Aquest, conegut per la història amb el nom de Carles el Dolent, era cunyat de Pere III i havia intentat, com a pròxim parent del rei de França, de fer-se coronar a París en els moments confusos del captiven del rei Joan el Bo. Després d’unes negociacions en les quals cada aliat creia guanyar, l’aliança fou signada a Estella pel maig de 1362. Carles tenia molt poques ganes de fer la guerra contra Aragó, i es refiava que la pau de Deça continuaria. La represa de les hostilitats va obligar-lo a atacar els estats del seu cunyat i a aportar un exèrcit, que acabdillava el seu germà Lluís i el captal de Buch,[092] a les hosts del rei de Castella. Però tot el seu desig era desfer-se de l’enutjosa aliança amb el bel·licós i desconfiat Pere I. Per això va acollir amb gran entusiasme l’ambaixada de pau de l’abat de Fécamp i va avenir-se a fer de mediador en la pau signada a Morvedre. Al mateix temps, entrava en tractes amb el rei d’Aragó.


  El 25 d’agost es signava el tractat secret d’Uncastillo, proposat per Enric de Trastàmara. Pere III pagava l’aliança de Carles de Navarra, i gairebé la seva simple neutralitat, amb la prometença d’ajudar-lo contra el rei de França si aquest l’atacava. S’estipulava el preu del cap de Pere I, si el rei de Navarra aconseguia de suprimir-lo. I, naturalment, es concertaven casaments, sempre a base dels infants Joan i Joana, però amb altres promesos.


  Una de les clàusules del tractat d’Uncastillo determinava que Bernat de Cabrera es faria vassall navarrès i seria la garantia del tractat. Com a contrapartida, l’ostatge del rei de Navarra seria el seu germà Lluís. Cabrera va resistir-se a aquesta condició, en la qual veia la mà d’Enric de Trastàmara i el seu desig d’anul·lar els seus esforços per lligar una pau duradora amb Castella. Però hagué de sotmetre-s’hi. L’infant Lluís de Navarra es deixà fer presoner en una emboscada del comte de Dènia. Però els castellans es malfiaren i atacaren Castellfavib, matant els navarresos que el tenien en ostatge.


  Pere III oscil·lava entre Cabrera i Trastàmara. El tractat que va signar amb aquest a Montsó, el 6 d’octubre, està ple de desconfiances mútues. Els signants es donen ostatges, a base dels fills respectius i de parents dels consellers més addictes. Després Enric promet de cedir a Pere, en recompensa del seu ajut, el regne de Múrcia i la ciutat de Cuenca.


  Però, davant una nova campanya contra Castella, que hom preveu inevitable, l’aliança navarresa és imprescindible. El rei d’Aragó, a primers de 1364, se’n va a Saragossa. D’allà tramet a Osca l’infant Pere i l’infant Lluís de Navarra, el presoner-ostatge «per afers necessaris nostres e de la dita guerra». I ell mateix, el 23 de febrer, s’entrevista a Sangüesa amb Carles de Navarra. L’entrevista es prolongà fins al 2 de març en què ambdós reis signaven a Sos, junt amb Enric de Trastàmara, un nou tractat, en presència de la reina Elionor, de l’infant Pere, de Bernat de Cabrera i d’Arellano. D’aquest tractat, l’únic que se’n beneficiava efectivament era Trastàmara, que tenia menys per a perdre. Carles no podia abandonar la guerra contra Castella sense autorització de Pere III, el qual li pagava 50.000 florins, donant-li com a garantia diversos llocs i castells. Tot un joc complicat de casaments i de juraments, d’ostatges territorials i personals, garantien l’execució d’aquest tractat tripartit, en el qual, naturalment, no era pas negligida la repartició que es faria de les terres a conquerir en el regne de Castella.


  Carles tenia una altra preocupació urgent: el seu vell enemic, el delfí Carles de França, havia pujat al tron el 9 de març del 1364 i tot seguit declarà la guerra contra Navarra. En una campanya brillant, el conestable Bertran du Guesclin duu la contesa a Borgonya contra les possessions de Carles. Però les ex-reines de França Blanca i Joana intervenen, i els dos reis es reconcilien i posen la solució del plet de Borgonya a mans del papa. I la preocupació del rei Dolent, durant tota la guerra entre Catalunya i Castella serà de fer veure a tots dos que ajuda l’un i que traeix l’altre, sense que pugui aclarir-se gaire de quina banda es decanta, malgrat els tractats, les aliances i els juraments. Per la seva part, Pere III hauria preferit de pactar una aliança amb Carles V de França i feia fer tractes a Tolosa entre els seus ambaixadors Francesc de Perellós i Fernández d’Heredia, castellà d’Amposta, i els delegats francesos Lluís, duc d’Anjou, i el mariscal d’Audrehem. En aquest pacte, els dos reis s’oferien dret de pas en una guerra contra Navarra i no vacil·laven a repartir-se les despulles d’aquest regne.


  Entre aquestes intrigues, Bernat de Cabrera representava, contra Enric de Trastàmara i Carles de Navarra, el partit de la pau i una desconfiança acusada contra els aliats que prenia el rei d’Aragó. Però el partit de la pau esdevé sempre sospitós de traïció, quan esclata la guerra.


  Un dels pretextos que donava Pere I per reprendre les hostilitats era que no s’havien complerts els tractes fets a Morvedre, i que, per bé que hagués executat Ferran, no havia pas suprimit Enric, com fou convingut amb Bernat de Cabrera. Aquest, que veia fracassada la seva política i topava amb l’enemistat manifesta del comte de Trastàmara i el rei de Navarra, volgué retirar-se a Montsoriu i separar-se de tots els afers públics, però el rei no va deixar-lo anar-se’n i l’obligà a assistir als tractes de Sos. Una poderosa coalició d’enemics es formava sota els seus ulls. Enric de Trastàmara, el rei de Navarra, la reina Elionor, el comte de Dènia, Berenguer d’Abella, majordom i conseller jurídic del rei i Joan Ramírez d’Arellano. Però hagué de seguir Pere III a Almudévar, on havien de reunir-se altra vegada els signants del tractat de Sos.


  La nova campanya de València. Presó i mort de Bernat de Cabrera


  Pere de Castella s’havia apartat d’Aragó, però era per atacar novament per sorpresa el regne de València. S’aprofitava per a això del malcontentament creat entre els castellans de l’infant Ferran per la mort de què havia estat objecte llur senyor, i per l’espoliació dels seus béns que immediatament havia fet el rei d’Aragó. Sense lluita, la gent del marquès de Tortosa va donar a Pere el Cruel les places que ocupaven al sud de València, de la Mola a Gandia. Pel desembre, el rei de Castella s’havia apoderat de Xixona i assetjava València, i Pere III, en plena etapa de negociacions amb el rei de Navarra, no podia acudir-hi i hi trameté un exèrcit manat simbòlicament pel primogènit, el duc de Girona (que té aleshores catorze anys) i on van l’infant Pere, el vescomte de Cardona i el comte d’Urgell, aquests dos darrers, enemics declarats d’Enric de Trastàmara, i que poden destorbar els projectes d’aliança navarresa.


  El 20 de març de 1365 tots són a Almudévar, on passen la Setmana Santa. El complot contra Cabrera es posa en acció. El rei de Navarra i els dos comtes visiten, un per un, Pere III i li diuen que han sabut que un d’ells ha d’ésser assassinat i que els ho indicat Cabrera, donant a entendre que és una maquinació de Pere. El ministre va tenir notícia de la denúncia i demanà al rei que el vagi a veure, puix que estava malalt. El divendres i enmig de l’ofici, Pere III, empès pels conjurats, convoca «per grat o per força» Bernat de Cabrera, però aquest aconsegueix de fugir cap a les fronteres de Navarra. D’allà escriu al rei, intentant de justificar-se i afirmant la seva innocència. Però s’havia posat a la gola del llop. Carles de Navarra el féu detenir i lliurar a Ramírez d’Arellano, qui el tindrà pres fins a l’hora de l’execució.[093]


  Les necessitats de la guerra imposaven al rei una política enèrgica i sense vacil·lacions. La seva crueltat injusta envers l’home que tants bons consells i tan grans serveis militars i diplomàtics li havia retut era una concessió als seus aliats i vassalls, enemics jurats del que un dia fou ministre poderós. Totes les deslleialtats comeses pel rei de Castella en les treves pactades cauen aleshores damunt de Cabrera.


  També és una mesura de guerra la incautació dels béns de l’Església i dels benifets i usdefruits dels cardenals i altres persones eclesiàstiques absents. Justament el papa regnant, Urbà V, era més aviat favorable al rei d’Aragó, però no podia admetre el contrafur, i amenaçà amb excomunicar-lo i amb prendre-li el feu de Sardenya i donar-lo al jutge d’Arbòrea. Caigueren els bons oficis de Joan Fernández de Heredia, castellà d’Amposta, que era una mena d’ambaixador permanent de Pere III a Avinyó, i de l’infant Pere, qui començava de tenir dintre l’Església la gran autoritat que havia d’aureolar els darrers anys de la seva vida, per a desfer el perill. Tanmateix, el jutge se n’aprofità per tornar a encendre la revolta a Sardenya. No és pas estrany a aquesta rebrotada l’ajut diplomàtic de Gènova, incitada pel rei de Castella a aprofitar-se de la situació difícil en què es troba Pere III a la Península. La guerra, sempre cara, ho és més per al rei d’Aragó quan ha de pagar aliats tan costosos com Enric de Trastàmara i el rei de Navarra.


  Pere I havia conquerit tota l’horta de Castella i, amb tractes tinguts amb el navarrès que comanava la guarnició de Morvedre, ocupava aquesta vila. Àdhuc intentava de conquerir Tortosa. El setge de València seguia, i la ciutat perillava per manca de viandes. Els castellans ocuparen Amposta, mentre l’exèrcit del duc de Girona es tancava a Tortosa. Olf de Pròxida intentà aleshores de socórrer per mar València, però el rei de Castella ocupà el Grau per a impedir-ho. Sort que, sota les ordres de Pere Boïl, el «cavaller sens par» de la campanya de Sardenya, la ciutat resistia heroicament. El rei d’Aragó va aplegar totes les forces que va poder i se n’anà cap a Borriana, amb la bandera reial estesa i amb tots els seus vassalls i aliats, de l’infant Pere i el comte de Trastàmara fins als cavallers de Catalunya, Aragó i València. L’exèrcit reial es posà en marxa cap a Morvedre, a darrers d’abril.[094] Un espia comunicà a Pere I l’arribada de les forces del seu adversari, combinada amb una operació naval, muntada en aigües de Barcelona i de Peníscola. Per a no trobar-se entre dos focs, el rei de Castella va aixecar el setge de València i, defugint la batalla que li tenia preparada el Cerimoniós, va anar a tancar-se a Morvedre. La Crònica és prolixa en detalls d’aquesta campanya, en la qual Pere III dugué la direcció de les operacions i no pogué mai enfrontar-se en batalla oberta, tot i els nombrosos reptes que li féu. També ho és en episodis en els quals l’eloqüència del rei d’Aragó i el seu esperit cavalleresc es posen de manifest. En cert moment, davant la imminència d’una topada amb les tropes castellanes, Pere III va creure necessari d’adreçar-se als seus soldats, exalçant llur patriotisme i la glòria que llurs avantpassats havien aconseguit en anteriors batalles. Però abans, amb un gran sentit polític, s’havia enfrontat amb els soldats castellans —una part considerable de les forces de què disposava— i els havia recordat tots els torts que havien rebut de Pere el Cruel. «No n’i a nengú de vosaltres a qui ell no haja mort o pare, fill, germà o parent, e hontades mullers, filles o germanes, e tolts tots vostres béns e d’aquells e a tots en general dats per traydors», els deia, però àdhuc així, els permetia d’anar-se’n abans de la batalla, que ell els oferia llicència i la seguretat que no els fóra tocat cavall ni arnès. «E val més que ara se’n vaja que si fahia trayció com fóssem mesclats». Un clam general d’adhesió coronava el seu discurs.[095]


  Protegits per les galeres d’Olf de Pròxida, que feien per mar la mateixa via de València, les forces de Pere III entraren a la capital, la qual rebé amb gran joia els alliberadors. Els valencians mostraven al sobirà els pans fets amb arròs, que havien estat llur única menja en els darrers temps del setge, i li besaven les mans i els peus, «hoc les faldes de les armadures»[096] del rei i del seu cavall.


  Hagué de sortir de València, unes setmanes després, per anar a ajudar l’estol naval del vescomte de Cardona, que s’havia refugiat dintre el riu Cullera i era atacat pels vaixells del rei de Castella. La lluita es resolgué contra la força marítima castellana, molt superior a la catalana, gràcies a un gran temporal, que posà en perill de perdició l’estol, i àdhuc la persona de Pere el Cruel. Aquest tornà a tancar-se dintre Morvedre i el rei d’Aragó, per continuar la lluita —sempre es reproduïa el conflicte etern de la paga dels seus soldats— hagué de manllevar tots els objecten de les esglésies —retaules d’argent, creus, calzes, llànties, encensers d’or i d’argent— i, amb permís del bisbe de València, i sota prometença de restitució, fer-ho fondre per distribuir-ho entre els soldats.


  A mig juny posà setge a Morvedre, s’emparà de Líria amb tractes, i després hagué de tornar a Barcelona, on estigué el 19 de juliol de 1364. Requeria la seva presència un motiu: la sentència contra Bernat de Cabrera. Carles de Navarra l’havia lliurat a l’arquebisbe de Saragossa, amb la condició que el vell conseller seria executat immediatament. El duc de Girona i el seu consell, que es trobaven a Saragossa, vacil·laren a fer-ho, malgrat les insistències de la reina Elionor, qui semblava haver-se convertit en la més implacable enemiga de Cabrera. Fou ella, segons sembla, qui arrencà a Pere III, en una gran consell que durà tres dies, la sentència de mort contra el que havia estat ministre i home de tota confiança d’ell. Quatre dies més tard, el 26 de juliol, la sentència era comunicada al reu pel majordom i conseller del rei Berenguer d’Abella, un dels enemics declarats de Bernat de Cabrera. La Crònica ens transcriu un diàleg en el qual el condemnat protesta que no se li ha permès de presentar la seva defensa, i el curial troba com a única rèplica que això és costum establerta pel mateix Cabrera, d’ençà que ha estat «poderós en los fets del senyor Rey», i li retreu dos casos en els quals va ésser negat també el dret de la defensa a dos inculpats, condemnats a mort per instigació del ministre.[097]


  L’endemà, divendres, a hora de tèrcia, a la plaça del portal de Toledo, de Saragossa, a la vista de tots els ciutadans aplegats en aquell indret, fou tallat el cap a Bernat de Cabrera. I el monarca, que més endavant havia de reconèixer públicament la injustícia de la condemna, però que en aquell moment no va estalviar els detalls cruels, registra que «d’aquesta justícia los nostres pobles no se’n agreujaren en res, ans parech que’ls plagués, pensants los grans dans que a mà sua eren pervenguts a nostres Regnes especialment de la guerra de Castella». Els tractes repetits amb Pere I, que tan mal resultat havien donat cada vegada, i la insistència de Cabrera a defensar una política de concòrdia, enfront de les ambicions del comte de Trastàmara i de l’animadversió declarada del rei de Navarra, de la reina Elionor i de tants poderosos senyors, rancuniosos contra el poder que un dia havia tingut i gran popularitat que l’havia acompanyat, feren que l’execució del vell senyor aragonès, pàgina lamentable del regnat de Pere III i que no fa honor a cap dels que hi intervingueren (del rei de Navarra, que trencà la salvaguarda donada, al duc de Girona, que va fer matar el seu tutor i no vacil·là a apoderar-se dels béns del reu i del comtat d’Osona, passant per l’arquebisbe de Saragossa i el justícia d’Aragó, que avalaren la injusta sentència) pogués passar davant del poble com una merescuda sanció contra un traïdor al seu rei i a la seva terra.


  La campanya final. Intervenció de les Grans Companyies


  El rei de Castella seguia en terres de València i àdhuc havia conquerit Terol. A finals del 1364 assetjà Oriola i prengué Castellfavib, malgrat les expedicions del rei d’Aragó. Aquest seguia empaitant el seu adversari, en una inútil i tossuda voluntat d’enfrontar-se-li en batalla, que Pere I rebutjava sempre. L’arribada del Cerimoniós a la regió d’Oriola bastà perquè el castellà aixequés el setge, per després atacar Dènia i Calp. El mestre d’Alcàntara, que duia una expedició d’ajut a Morvedre, sempre ocupat pels castellans, fou vençut pel comte de Ribagorça. Una altra batalla naval davant de Calp, amb un estol castellà on lluitava el comte d’Osona (el fill de Cabrera, que en saber la presó del seu pare s’havia apressat a oferir els seus serveis al rei de Castella, de qui era presoner) donà novament la victòria al vescomte de Cardona. Bruscament, Pere I se’n tornà cap a Andalusia, deixant a Morvedre una guarnició assetjada.


  El rei d’Aragó va passar el Nadal a València i va reunir a Tortosa unes noves Corts, pel gener del 1365, les quals li feren un donatiu de disset comptes de moneda barcelonina.


  I una nova campanya començà, amb els setges simultanis d’Oriola i Morvedre, per part dels dos reis adversaris. Si la defensa desesperada d’Oriola s’acabava amb la mort a traïció del seu capità i la presa de la vila per Pere I, el setge de Morvedre, que durà sis mesos, era alternat pel rei d’Aragó amb la neteja metòdica de tot el territori abans ocupat pel seu enemic. L’entrada a Morvedre, la vila rebel que tant de temps havia estat en poder dels castellans, i que ocupava un lloc estratègic en les comunicacions de Catalunya, Aragó i València, motivà que fos reduïda a la qualitat de carrer de València, regit pels oficials i jurats de la capital. I la rendició de la forta guarnició castellana serví al comte de Trastàmara per a augmentar els seus exèrcits i fer propaganda dels seus drets al tron entre els soldats del seu germà i rival.


  Era visible que Pere I acabava l’empenta i que cada vegada tenia menys seguidors. Però la desproporció de forces seguia jugant a favor seu (en general, el seu exèrcit era del doble al triple en nombre del que podia reunir Pere III; per altra banda, no sembla que tingués els constants problemes financers que interrompien de cop les possibilitats guerreres del Cerimoniós) i calia fer un altre gran esforç per a vèncer-lo definitivament. Aquest esforç consistí en enrolar les Companyies Blanques.


  Les gestions de Perellós i el castellà d’Amposta a París continuaven i es doblaven amb les de l’infant Pere a Avinyó. Calia el consentiment de tots dos per a l’operació planejada, que consistia a fer anar les Companyies, sota un comandament regular i eficaç, a atacar Castella, junt amb les forces del rei d’Aragó i les del pretendent al tron castellà. La mort lamentable de la muller abandonada de Pere el Cruel, la pobra Blanca de Borbó, serví de pretext per a donar un aire de croada contra un rei herètic, polígam i deslleial, a l’expedició. Aquesta va tenir tot el volum d’una operació internacional, finançada conjuntament pel rei de França (que tenia interès a desprendre’s d’uns hostes tan molestos com eren els aventurers de les Grans Companyies), el Sant Pare (igualment interessat a treure del Llenguadoc i la Provença unes bandes que no respectaven pas gens els dominis papals) i el rei d’Aragó.[098] Pel Nadal del 1365 arribaren a Barcelona els caps de les dites Companyies, amb Bertran du Guesclin, el més famós dels guerrers francesos, l’anglès Hug de Calviley, el mariscal Audrehem, que havia estat un temps capità del comte de Trastàmara, i d’altres cavallers. Pere III els oferí un sumptuós àpat el dia de cap d’any, i estigué angoixat fins que pogué aconseguir d’acorruar tota aquella gent tumultuosa cap a les terres de Castella. No ho obtingué sense haver donat cent-vint mil florins a Bertran du Guesclin, en paga dels seus mercenaris.


  L’onada de les Grans Companyies s’endugué les resistències castellanes als castells de Borja i de Magallò. En menys de dos mesos, tot Castella era conquerida, i el rei Pere I es veia assetjat a Sevilla, d’on hagué de fugir, abandonat de tothom, cap a Galícia i Bordeus, prop del seu aliat el Príncep Negre.


  Les tropes de Pere III cooperaren a la campanya i recuperaren totes les places ocupades pels castellans: Calataiud i Terol, particularment. Tot el territori que el rei Cruel havia intentat de conquerir, i al qual ja havia posat per nom «Castella la Nova» tornava a passar a poder del sobirà legítim. Però el comte de Trastàmara, que havia satisfet la seva ambició i havia estat proclamat a Burgos rei de Castella, no tingué cap interès a complir les clàusules territorials, que tantes vegades s’havien establert en els tractes d’aliança entre Pere i Enric. En canvi reclamava el compliment d’una clàusula matrimonial, que estipulava el casament del seu fill Joan amb la infanta Elionor, filla de Pere III i de la seva muller siciliana. El rei d’Aragó —i sobretot la reina, marcadament hostil a l’enllaç— s’hi resistia. Una de les seves raons era la inseguretat de la victòria d’Enric de Trastàmara.


  Pere I, en efecte, havia aconseguit de moure la tradicional pugna entre Anglaterra i França, fent valer davant el Príncep Negre, fill del rei Eduard III i gran cabdill de les seves tropes, l’aliança pactada entre el rei de França i el comte de Trastàmara, i l’ajuda decisiva que aquest havia tingut per part de du Guesclin. Pel setembre de 1366 ja havia lligat Carles de Navarra en un altre tractat d’aliança. (Però el rei Dolent tenia tractes simultanis amb Pere i Enric, i el rei d’Aragó no deixava de cercar l’amistat del príncep anglès). Les forces angleses entraren per Navarra i atacaren les de Trastàmara. A la batalla de Nájera, les forces del bastard foren totalment desfetes per les que sostenien el seu germà. Enric hagué de fugir i refugiar-se a França. Du Guesclin, el comte de Dènia i el mestre de Calatrava caigueren presoners i hagueren d’ésser rescatats. Trastàmara, tanmateix, era tossut i polític, i en canvi Pere I, en ésser reposat al tron, no sabé reconquerir l’afecte dels seus sotmesos, ni conservar la preciosa aliança anglesa.


  Un treball incessant de persuasió permeté que Enric refés un exèrcit manat pel mateix Bertran du Guesclin, i entrés a la Península per les muntanyes de Jaca, posant en un greu compromís la neutralitat de Pere III, gens disposat a veure’s novament embolicat en una guerra. La nova i definitiva campanya no fou pas més llarga que les altres dues. Enric va conquerir Burgos i Toledo i perseguí fins a Andalusia el seu germà, vencent-lo a la batalla de Montiel (23 de març de 1369). Pere va rendir-se, sota paraula, a Bertran du Guesclin, però Enric se li abraonà, i en la lluita va matar-lo.[099] Pere I tenia trenta-set anys. Els seus nombrosos casaments i aventures amoroses no van deixar-li cap successor, i Enric de Trastàmara, bastard i fratricida, fundava una dinastia destinada a extingir-se abans de dos segles, però que reuniria tots els regnes d’Espanya sota el seu ceptre.


  Per al rei d’Aragó i els seus sotmesos, la guerra amb Castella, tot i el seu acabament victoriós, representà un sacrifici de vides i de diners, necessari sens dubte, però que potser hauria pogut reduir-se, si haguessin predominat les intencions pacífiques de Bernat de Cabrera, en lloc de les interessades incitacions bèl·liques del comte de Trastàmara. La Crònica del Cerimoniós, que dóna detalls ben personals de la campanya, fa constar que el nou rei de Castella no va complir cap de les clàusules territorials dels tractats d’aliança, al·legant que les Corts del seu regne no podien autoritzar aquella minva del territori. Però que en canvi oferí una indemnització en metàl·lic, la qual, en tres pagues, arribà a cent vuitanta mil florins d’or.[100] Per la seva banda, Enric II va exigir que es dugés a efecte el casament del seu fill hereu amb la infanta Elionor. Pere, molt a contracor, hagué de resignar-s’hi, però això no fou fins que la seva muller i mare de la núvia no hagué mort (1375). Elionor tenia disset anys i el seu marit esdevingué rei de Castella, amb el nom de Joan I, l’any 1379. Fou mare d’Enric III de Castella i de Ferran, dit «d’Antequera», que havia d’ocupar el tron d’Aragó, en virtut de la sentència de Casp. El seu casament fou fet, més que per raó d’estat, per amor,[101] i la infanta catalana sabé guanyar-se l’estima del seus nous sotmesos, els quals la nomenaren la «reina santa», i van plorar-la va morir, als 24 anys d’edat.


  LA POLÍTICA MEDITERRÀNIA


  Raons i fonaments d’una orientació


  La guerra dels dos Peres havia durat tretze anys, dels quals ben bé deu foren de constant esforç i inquietud per al rei d’Aragó. Els moments de perill abundaren, i les tres principals ciutats —Saragossa, València i Barcelona— sofriren, almenys en una ocasió, serioses amenaces per la pressió enemiga. Aquesta constant tensió, que obligava el rei a maldar per trobar alhora recursos financers i aliats prou poderosos, no li féu negligir els afers exteriors ni, encara menys, els que tenien com a centre neuràlgic les dues grans illes italianes: Sardenya i Sicília. La primera com a part dels seus estats, la segona com a territori conquerit pel seu besavi, i en la qual aspirava a refermar el domini de la seva família, movien, tant com les hostilitats amb Pere el Cruel, el joc incessant i complicat de la diplomàcia del rei Cerimoniós.


  La Pesta Negra, que havia fet tants estralls cap a mitjans del segle, despoblà moltes regions i empobrí els estats. De tant en tant, feia encara les seves incursions.[102] La guerra dels Cent Anys, per altra banda, i les victòries angleses havien afeblit el poder francès i, encara que la residència de la Santa Seu seguís essent Avinyó, i que tots els papes, durant el que Petraca en deia «la captivitat de Babilònia», fossin llenguadocians, súbdits, per tant, del rei de França o del de Nàpols, la força güelfa havia minvat molt, i era possible d’encarar-se, sense massa risc, amb les resolucions contràries que sortien de les vores del Roine.


  Una mena d’equilibri providencial, encara, privava que cap potència aconseguís un predomini comparable al que havia tingut la França de Felip el Bell o al que tindria més endavant l’Imperi dels Àustries. Anglaterra, que per les seves victòries damunt França, podia aspirar a esdevenir la primera potència europea, havia sofert enormement de la pesta i estava a punt de perdre, l’un darrere l’altre, el seu més gran soldat, el Príncep Negre, i el pare d’aquest, Eduard III, el victoriós. No trigaria a entrar en un estat d’anarquia i de discòrdies dinàstiques, del qual, gràcies al talent guerrer de Du Guesclin i al seny polític de Carles V, França anava sortint-se, abans de recaure-hi en el regnat de Carles VI, el rei boig.


  Castella podia haver esdevingut, per la seva importància territorial i per la seva situació central a la Península, una gran potència europea. Pere I en tenia, potser, l’ambició i, en certs aspectes, la decisió i els mitjans d’imposar-la. Tal com s’havia ensenyorit de Biscaia i de Galícia, podia haver imposat la seva voluntat a Navarra, a Portugal i a la corona d’Aragó, així com va fer del rei de Granada un simple vassall seu, condemnat a la desaparició. Però la capacitat de maniobra —diguem de duplicitat— de Carles de Navarra i la tenacitat i el talent polític, molt superiors, de Pere III, feren que els plans del rei castellà —aquella «Castella la Nova» que volia fer amb els territoris presos al rei d’Aragó— fracassessin. La seva política exterior, d’altra banda, fou ben orientada, puix que es recolzava en Anglaterra —la gran victoriosa del moment i que tenia, a Normandia i Aquitània, prou bases de dominació al continent—, i en Gènova, enemiga declarada de Pere III, i que posseïa una força i una tradició marítimes que en feien la primera potència naval mediterrània. També era encertada la seva obstinació a crear una força naval pròpia. Tanmateix, aquesta obstinació de Pere I es revelà, en la major part dels seus aspectes, com a simple tossuderia, sotmesa a rauxes imprevisibles, i les rancúnies, les passions amoroses i les venjances personals de l’home s’interferiren massa sovint en les decisions del monarca. L’aliança amb Anglaterra es trencà molt aviat i deixà novament sol el rei de Castella enfront del seu germà bastard, ajudat per França. L’aliança genovesa no bastaria per a donar-li un poder marítim suficient, que imposés la seva hegemonia damunt la resta dels estats peninsulars.


  L’Imperi, extingida la dinastia dels Hohenstauffen, havia perdut el seu dinamisme i cap dels estats italians no havia pogut substituir el seu pes decisiu. La Santa Seu, refugiada a Avinyó, abandonava a una situació anàrquica els seus dominis italians, i calgué l’energia militar i el seny de governant del cardenal Albornoz —exiliat per Pere I de la seva Cort i esdevingut eximi representant a Roma de l’autoritat temporal del papa— per restablir una situació que permetés el retorn del pontífex i la seva cort a la ciutat de Sant Pere. El regne de Nàpols, amb la seva dinastia angevina, havia degenerat, dels temps heroics del rei Carles, als crims i les intrigues d’alcova de la reina Joana, devoradora de marits. Constantinoble, massa distant, tenia un perill immediat: la vitalitat agressiva dels turcs, que la feia apartar de tota altra preocupació.


  Les condicions semblaven, doncs, propícies per a crear una federació d’estats mediterranis, continentals i insulars, units per lligams dinàstics, però també per una concepció política i uns interessos comercials. El primer pas donat, amb la unió a la corona del regne de Mallorca, havia d’ésser seguit lògicament, en el pensament del rei Pere III, per la consolidació de la seva autoritat a Sardenya, per l’annexió de la corona siciliana, caiguda a les mans d’un rei menor d’edat, i de seny —gendre, a més, del rei, i germà de la seva muller—, i per la dels estats catalans de Grècia, bones bases per al comerç amb Orient. El regne de Còrsega, promès en el tractat d’Anagni, hauria d’ésser l’etapa següent, i no era pas defès de mirar cap a Nàpols, natural complement de Sicília. Una tradició marinera, posada a prova en moltes campanyes, una completa xarxa de consolats i de mercaders establerts als principals ports de la Mediterrània, una relació amistosa amb els reis musulmans del Marroc i del Tremecèn (Tunísia) feien possible, no sols d’imaginar la realització d’aquest vast designi, sinó la seva consolidació. De fet, aquest pla anà realitzant-se, anys a venir, pels successors de Pere III, fossin aquests els Trastàmares o els Àustries. I seran factors externs —principalment la caiguda de Constantinoble a mans dels turcs, amb el consegüent predomini naval d’aquests a la Mediterrània—, allò que anul·larà, tant o més que la descoberta d’Amèrica, les conquestes mediterrànies de la dinastia catalana i l’organització política i econòmica que suposaven.


  Però aquest pla escalonat topava —toparà durant tota la vida del Cerimoniós, i àdhuc en la dels seus fills— amb la resistència sarda. El seu representant més destacat serà aquell jutge d’Arbòrea, que hereditàriament mantindrà la revolta i no acceptarà mai de sotmetre’s al rei foraster. I, com és natural, aquesta resistència activa comptarà sempre amb aliats forasters.


  Hi ha hagut historiadors que s’han esmerçat a criticar aquesta política mediterrània, que troba en Pere el Gran, i particularment en Pere el Cerimoniós, la seva major expressió. Un domini purament nominal obligava a guerres interminables, amb despeses i armaments inútils, mentre es sacrificava el paper de pont entre Europa i Àfrica que hauria pogut tenir la confederació catalano-aragonesa.[103] Però cal recordar que els camins d’Europa eren tancats sovint per les guerres, i que Aragó ja va seguir comerciant amb Gascunya, la qual rebia per Bordeus els productes anglesos i flamencs i per terra els alemanys. En canvi, la política comercial catalana amb Orient té unes escales obligades que es diuen Mallorca, Maó, Alguer, Càller i Trapani, d’on es prolongaran fàcilment cap a Sicília, Nàpols i Grècia. I si una població com Alguer pogué ésser assimilada lingüísticament no era pas exagerat d’esperar l’assimilació política de tota l’illa, que tenia una personalitat i una unitat molt inferiors a Sicília.


  L’etern conflicte de Sardenya. Pau amb Gènova


  Ja hem vist com, amb motiu d’una de les crisis econòmiques més fortes que produí a la tresoreria reial la guerra de Castella, Pere III topà amb la Santa Seu. L’autoritat creixent de l’infant Pere, que aviat serà només fra Pere d’Aragó,[104] però que està cridat a esdevenir una de les autoritats màximes de la cristiandat, així com la diplomàcia de Joan Fernández d’Heredia, castellà d’Amposta, i pràcticament ambaixador permanent del rei d’Aragó a Avinyó —com Francesc de Perellós ho serà a la cort de París— van resoldre el conflicte, no sense que l’amenaça d’Urbà V de prendre a Pere III els regnes de Sardenya i Còrsega, i de donar aquest darrer al jutge d’Arbòrea, deixés de produir un efecte: de fomentar, si calia, l’estat de permanent rebel·lió del capitost sard. L’any 1366, aprofitant-se de la guerra amb Castella i de la defecció de Pisa, feudatària de Pere III per algunes places de Sardenya, Maria d’Arbòrea aconseguí de senyorejar gairebé tota l’illa. El seu principal contrincant —tan aviat enemic com aliat—, Mateu Òria havia mort l’any 1358, i probablement mai no arribà Arbòrea a tenir una situació tan favorable com en aquell moment.


  Una expedició de Pere de Luna, que fa anys era governador de Sardenya, i fins a gener de 1368 no va anar-hi a ocupar el seu càrrec, es convertí en un desastre, i calgué refiar-se de la lleialtat dels novells habitants d’Alguer per a mantenir un punt a Sardenya d’on emprendre algun dia la seva reconquesta. Per sort, Brancaleó d’Òria intervingué i proposà una treva d’alguns mesos, que Pere III hagué d’acceptar.


  La guerra amb Castella ocupava el primer pla de les preocupacions del rei, però la situació a Sardenya no deixava mai de donar-li neguit. El jutge d’Arbòrea és el personatge que més surt en els documents i discursos reials. L’any 1367 es reuneix un parlament a Barcelona, presidit pel primogènit, per tractar de la revolta sarda. També se n’ocupen les Corts que es reuneixen a Barcelona l’any 1369, com les de Tortosa de 1371. És aquest any que han de passar a l’illa —alliberades de llur feina a Castella— algunes de les Companyies Blanques, sota el comandament de l’aventurer Gualter Benedetto. Són, en llur major part, tropes angleses, i el rei ha donat a llur capitost, en una recompensa massa anticipada a una missió que és de resultats ben dubtosos, el títol de comte d’Arbòrea. L’exèrcit mercenari estava constituït per mil llances, cinc-cents arquers i mil homes de peu. Havien d’anar a Toló per embarcar-se, però les forces genoveses van atacar-los i feren molts morts i empresonaren els supervivents. El mateix Benedetto (probablement ja d’acord amb els seus atacants) i el conseller reial Çagarriga, que l’acompanyava, foren fets presoners. El català, per ésser-ho i per haver-hi treves entre Gènova i el rei d’Aragó, fou alliberat. La reina Elionor, com a lloctinent del reialme i especialment interessada en els afers mediterranis, trameté Berenguer Carroç, especialista en afers de Sardenya i que havia estat nomenat comte de Quirra, a protestar davant de Gènova, posat que la col·lusió amb Arbòrea i el mateix Benedetto semblava palesa.


  L’any 1372, Pere volgué atacar novament Gènova. Però el papa Gregori XI intervingué per apaivagar el conflicte. Com Urbà V, el seu predecessor, el nou Sant Pere (ha estat elegit el 1370) té el sincer afany de resoldre conflictes i de tornar a l’Església la seva independència. Les veus que havien proclamat contínuament la necessitat de tornar la Santa Seu a Roma —entre les quals es destacaven la de Petrarca i la de fra Pere d’Aragó— havien aconseguit un èxit l’any 1367, quan Urbà V s’havia decidit a deixar Avinyó per anar-se a instal·lar a la Ciutat Eterna. Poc més de tres anys després, desenganyat i adolorit, se n’havia de tornar cap a les vores del Roine, on moria el 19 de desembre de 1370. Gregori XI no es deixarà impressionar per aquesta trista experiència i repetirà el gest del seu predecessor. Un dels seus primers èxits és obtenir que la reina Joana de Nàpols, comtessa de Provença, i que no fa pas gaires anys s’ha venut Avinyó al papa per vuitanta mil florins d’or, renunciï solemnement als seus drets a la corona de Sicília. Això permet al Sant Pare d’aixecar l’interdicte que pesa, d’ençà de Pere el Gran, damunt la dinastia catalana que senyoreja l’illa.


  Joana, néta del rei Robert de Nàpols, regnava també de molt jove i havia tingut ja dos marits i una història bon xic tempestejada quan, l’any 1363, arribà a la seva cort el que havia d’ésser el seu marit ideal. Aquest no era altre que l’infant Jaume de Mallorca, fill del malaurat Jaume III, i que, d’ençà de la mort del seu pare a Llucmajor, havia romàs, presoner del seu oncle, a Xàtiva i a Barcelona. L’any 1362, gràcies a una conspiració dirigida des de fora per Jaume de Sant Climent, capítol de la catedral barcelonina, pogué evadir-se del Castell Nou, no sense matar l’alcaid i subornar els altres escarcellers. D’ençà d’aleshores, reivindicant el títol reial del seu pare, es féu dir Jaume IV, i no tingué altra preocupació que formar un exèrcit prou poderós per a recuperar els estats que formaven el regne de Mallorca. Havent-se acollit a la cort de Joana de Nàpols, vídua aleshores del seu segon marit i que tenia dotze anys més que ell, aviat es veié allunyat del llit reial per la seva turbulenta muller i no tingué altra dèria que formar un exèrcit prou gran per envair el Rosselló. Els francesos i anglesos disponibles de les Grans Companyies li ho facilitaren, i l’any 1374 pogué envair el Rosselló. El seu projecte era de penetrar a Catalunya, però no pogué forçar el coll de Panissars i aleshores provà d’entrar a Aragó per la Cerdanya i l’Urgell. Ningú no va prestar-li ajut i la seva expedició aviat es transformà en desastre. El seu exèrcit tornà a travessar els Pirineus. Jaume IV s’internà, vençut, a Castella, on morí, segons Zurita, pel febrer de 1375, a Sòria. L’apèndix probablement apòcrif de la Crònica de Pere III parla d’una «herbada que li fon dada»[105] i que hauria produït la mort del jove príncep, encara més desafortunat que el seu pare i que el seu avi Ferran de Morea, l’almogàver. Moria als 37 anys i n’havia viscut tres més que Jaume III, però se n’havia passat tretze empresonat i, almenys el darrer temps, tractat amb gran duresa. La seva germana, la infanta Isabel, s’havia casat l’any 1356 amb Joan Paleòleg, marquès de Montferrat, i més endavant cedí els seus drets a la corona de Mallorca al duc d’Anjou, germà de Carles V de França. Aquest anà esperant l’ocasió de reivindicar-los, i aviat, afanyós de trobar aliats, l’any 1377 sol·licità l’ajut d’Hug IV d’Arbòrea, successor de Marià (mort l’any anterior), i imaginava de concertar contra el rei d’Aragó una poderosa lliga, en la qual faria entrar el rei Enric de Castella i l’infant bastard Joan de Portugal. Com Carles de Valois, el germà del rei francès no podia resignar-se a no cenyir una corona reial i, malgrat els esforços per dissuadir-li’n de Carles V, i el poc èxit de les seves altres gestions, el duc d’Anjou repetí l’any 1378 l’oferiment d’aliança prop del jutge d’Arbòrea, arribant fins a demanar-li la mà de la seva filla Benedetta, que tenia setze anys, per al seu fill, que només en tenia un. La demanda fou rebutjada per l’orgullós sard, el qual continuà la guerra tot sol. Les paus entre Pere III i Gènova, que al final se signaren damunt bases molt més acceptables per al rei d’Aragó que les que havien estat proposades l’any 1356 i el 1359 per Innocent VI i pel marquès de Montferrat, nomenat àrbitre del litigi, van afeblir molt la posició del senyor sard. També la va afeblir el Gran Cisma, puix que Urbà VI, papa de Roma, no podia donar al jutge una protecció prou eficaç, ni els seus decrets sobre els feus de Sardenya i Còrsega haurien impressionat gaire Pere III, encastellat en la seva política d’«indiferència» enfront dels dos papes.


  Pere intentà de pacificar l’illa políticament. Un dels principals cabdills de Sardenya, Valor de Lígia, se sotmeté a la seva autoritat, i sembla que el rei féu proposicions al jutge, basades en un casament per a la seva filla. Això també fracassà, i Pere es preparava per a una nova expedició quan va produir-se, molt oportunament, l’alçament dels sards contra la tirania d’Hug, i aquest, junt amb la seva filla Benedetta, foren assassinats pel poble revoltat, el qual volgué constituir l’illa en república. El rei no es desanimà, i veient que «el jutjat d’Arbòrea no ha senyor ni dona e que entre ells ha gran divís», en deduí que era el moment d’assegurar-hi la seva autoritat. La germana d’Hug d’Arbòrea. Elionor, volia continuar la lluita contra els rebels i fer reconèixer els drets del seu fill Frederic al jutjat, per a la qual cosa necessitava l’ajut dels catalans. El seu marit, Brancaleó d’Òria, es presentà a les corts de Montsó (1383) i presentà l’ambaixada que li havia encarregat la seva muller. Fou ben rebut i el rei l’armà cavaller i el féu esperançar, però ja havia tramès a l’illa un estol manat per Ponç de Senesterra. Com que Elionor seguia lluitant per a imposar-se als seus rivals, Pere convertí el seu marit en ostatge i el féu dur a Càller, mentre la seva impetuosa dona, digna filla de Marià d’Arbòrea i de Timbors de Rocabertí, es negava a transigir. Un intent d’evasió de Brancaleó, l’any 1385, va fracassar, i això va decidir la parella a entrar per la via dels tractes. El conveni fou signat a Barcelona el 31 d’agost del 1386 i reconeixia la sobirania del rei, però també establia que tots els funcionaris de l’illa fossin sards, condició acceptada pel rei. El jutge d’Arbòrea havia deixat d’ésser una constant obsessió per a Pere III, però aquest no trigaria gaire a morir.


  Mort d’Elionor de Sicília


  La pau signada a Barcelona, pel maig de 1378, entre Gènova i Aragó, havia contribuït, sens dubte, a apaivagar Sardenya. Cal reconèixer també que posava, sense minva per al rei, un final necessari a una lluita guerrera o diplomàtica que durava feia vint-i-set anys. L’acord signat pels plenipotenciaris Ramon de Vilanova i Damià Cataneo (aquest darrer representava el dux Nicolau de Guarco) es basava en els termes proposats l’any 1359 pel marquès de Montferrat. Però el tractat eliminava dos punts damunt els quals Pere no havia mai volgut transigir: la sobirania, per nominal que fos, damunt el regne de Còrsega, no era objecte de discussió, i Alguer, que la sentència arbitral posava a mans de Gènova, seguia formant part dels dominis del rei d’Aragó. Els genovesos es comprometien a cessar tot ajut als rebels sards. Després de la pau amb Elionor d’Arbòrea i Brancaleó d’Òria, un tractat de comerç amb Gènova ratificava la pau i establia zones d’influència per a les dues marines.


  Sense la tenacitat de Pere, la seva particular devoció als afers de Sardenya —en elogi de la qual arribà a escriure un sirventès que no ens ha arribat[106]— i l’orientació evident d’una política mediterrània que necessitava les bases de les illes per mantenir un imperi comercial cada vegada més exigent, el conflicte amb Gènova hauria acabat, en un moment qualsevol de la guerra amb Castella, i per la pressió del Papat, en un conveni favorable per a la Senyoria.


  Sicília també mereixia l’atenció constant del rei i, naturalment, de la seva muller Elionor. La infanta Constança, la filla gran de Pere III, havia esdevingut reina de Sicília en casar-se, l’any 1361, amb Frederic III el Feble. La núvia tenia 22 anys, tres més que el germà de la seva madrastra que li era destinat com a marit. Dos anys més tard moria, deixant al món una filla, Maria. Frederic va tornar-se a casar, l’any 1373, amb Antònia de Balzo, filla del duc d’Andria i cosina de la reina de Nàpols. S’establí aleshores, sota l’empara d’un tractat de pau, signat entre Nàpols i Sicília l’any 1372, conseqüència de la renúncia oficial de la reina Joana a la corona de la gran illa, una íntima col·laboració, basada en l’hegemonia dels nobles llatins, és a dir, del partit angeví. El tractat determinava que, si Frederic moria sense successió, el tron passaria a Joana de Nàpols, però si la nissaga d’aquesta s’extingia, el feu tornaria a les mans del papa.[107]


  Pere III i, sobretot, la seva muller van protestar d’aquests tractes, però aviat Elionor havia de morir, el 20 d’abril de 1375. La que havia estat, de donzella, «quelcom nercina e magra», havia merescut, després de casada, el sobrenom de «reina grossa», i, en tot cas, fou una sobirana molt enèrgica, que dugué una política pròpia, i no vacil·là d’entrar alguna vegada en oposició amb les ordres del seu marit. Com un símbol d’aquesta autoritat personal, s’havia fet edificar, independentment del palau major, el seu palau, al barri d’En Simó Oller, al costat del convent dels templers que havia existit fins que l’ordre fou dissolta. Encara avui, a la toponímia barcelonina, resten vestigis d’aquest «palau menor», que durà fins a mig segle passat. Quan va morir, Elionor tenia cinquanta anys i probablement estava malalta de nefritis. Havia anat en pelegrinatge a Montserrat, pel febrer, i d’allà passava a Lleida, on arribava el 17 de febrer, i on l’acompanyà el seu marit fins que va morir-se.


  La seva desaparició permeté la solució d’alguns problemes pendents. L’un fou el casament de la seva filla Elionor amb el fill del rei de Castella, unió que va tenir lloc el 18 de juny següent, a Sòria. L’altre fou la resolució del procés de rehabilitació de Bernat de Cabrera. Si aquest havia perdut la vida per la desconfiança reial i la conjura dels seus enemics, el seu fill, el comte d’Osona, que es passava després de l’execució del seu pare al costat de Pere de Castella, lluità després a favor d’Enric i morí a la batalla de Tordehumos. Però fou el nét de l’executat, Bernardí de Cabrera, que havia ja rebut l’any 1370 una part dels béns confiscats a la seva família, qui rep, l’any 1381, un document reial en el qual la innocència del seu avi és plenament reconeguda. Pere III s’excusa, en el llatí curialesc de l’època —que traeix, però, el desig d’explicar un moment pretèrit d’iracúndia amb les preocupacions de la guerra contra Castella—, de la injustícia comesa. Uns dies més tard, el vescomtat de Bas era restituït solemnement a Bernardí de Cabrera i el rei ordenava que lliuressin al nou vescomte la possessió dels llocs de Maiol i de Castelló i la de tot el vescomtat, tot ordenant que li fos prestat el degut homenatge.[108]


  Els catalans a Grècia: Pere III, duc d’Atenes i Neopàtria


  Mortes Elionor i Constança, podia semblar que els lligams que unien el rei d’Aragó al reialme conquerit pel seu besavi Pere el Gran s’havien afluixat tant, que poc fonament podia tenir una política siciliana duta de Barcelona estant, amb finalitats concretes d’annexió o almenys d’unió. Havien passat les ocasions que, per la minoritat dels fills de Pere II de Sicília o per les amenaces concretes de l’exèrcit napolità, el partit català de l’illa enviava ambaixades al Cerimoniós i a la seva muller, en demanda d’ajut. La més angoixada havia estat la que, per L’abril de 1354 duia Orland d’Aragó, germà bastard d’Elionor de Sicília, a Sardenya, on es trobaven, en plena campanya político-militar, els reis d’Aragó. Palerm acabava de caure a les mans dels rebels partidaris dels angevins, i les germanes de la reina Elionor haurien vist amb gust una intervenció catalana que posés, de fet, el regne sota vassallatge de llur cunyat. Hagueren d’acontentar-se, però, amb el conveni de casament de la filla gran de Pere el Cerimoniós amb el jove rei Lluís. Aquest havia mort, l’any següent, víctima de la pesta i el seu successor, el germà petit Frederic, només tenia tretze anys i era probablement un deficient mental. La mortaldat havia posat a les seves febles mans el ceptre reial de Sicília i alhora el ducal d’Atenes i Neopàtria, per la mort del seu cosí i homònim Frederic de Randazzo. Una germana, Eufèmia, dona de gran energia, s’encarregà de la lloctinència general del reialme, i duia les seves regnes d’acord amb Elionor. Urgia de lligar els tractes matrimonials amb la cort catalana i, posat que el nuvi havia desaparegut, el seu germà i successor havia de prendre també la núvia convinguda. Pere i Elionor demanaren doncs al papa Innocent VI la llicència per al casament i, ensems, el reconeixement de Frederic com a legítim rei de Sicília. Pogueren obtenir la primera, però toparen amb la influència dels reis de Nàpols, senyors de Provença i dels seus delegats a Avinyó, Robert de Tarent i Francesc Palizzi, i el papa negà el reconeixement, que equivalia aixecar l’interdicte establert contra els reis de Sicília d’ençà d’Anagni.


  Com que el moment era de notòria feblesa per al partit català, els napolitans se n’aprofitaren per intentar una reconquesta de Sicília. Prengueren Milazzo i Palerm i el dia de Nadal de 1356 entraven a Messina. Frederic i Eufèmia hagueren de refugiar-se a Catània. Artal d’Alagó pogué alliberar l’illa, però això enfortí el partit català, el qual comptava aleshores amb un cervell director, ultra Eufèmia. L’emissari de la reina Elionor, Berenguer Carbonell, proposava la cessió de l’imperi en la seva totalitat —és a dir, comprenent-hi Sicília i els ducats d’Atenes i Neopàtria— a favor del rei d’Aragó, a canvi de tenir aquest a l’illa un representant permanent i forces militars suficients per a combatre els angevins. Frederic hi consentí, induït per Eufèmia i Elionor, i també van acceptar el conveni la noblesa i les comunitats de Sicília, condició exigida per Pere III, massa escarmentat per l’experiència de Sardenya. El jove rei posava només una condició; que la núvia que li era destinada anés tot seguit a reunir-se amb ell. La guerra de Castella va impedir la total realització d’aquests convenis, i prou va ésser que pogués dur-se a terme el casament de Frederic i Constança, l’any 1361.


  Malgrat la guerra amb Pere de Castella, ni Elionor ni Pere van renunciar mai a llurs projectes d’annexió de Sicília i els ducats grecs. La reina estava àdhuc disposada a fer una aliança militar amb el rei del Marroc, per anar contra els napolitans. L’aliança Sicília i Nàpols i el casament de Frederic amb la cosina de la reina Joana havien de destorbar aquests plans. Només quedava, com a feble garantia de la continuïtat de la presència catalana a la gran illa, la infanta Maria, filla de Frederic i de Constança, preciosa penyora que serviria, anys a venir, al seu avi per a dur a terme la desitjada unió de Sicília amb la corona d’Aragó.


  La feblesa siciliana, en canvi, afavoria la causa catalana als ducats d’Atenes i Neopàtria. El vicari general del rei Frederic era el comte de Salona Lluís Frederic, nomenat el 1375, i l’any 1377 va proclamar a Tebes Pere III com a duc. Hi havia un fort partit favorable al rei d’Aragó, encapçalat pels arquebisbes d’Atenes, Tebes i Neopàtria i el bisbe de la Megara, i on figuraven senyors poderosos com el comte de Demetriades, Galceran de Peralta, castellà d’Atenes i parent de la reina, Jofre Çarovira, de Salona, Andreu Çavall, de Neopàtria, Pere Ballester, germà de l’arquebisbe d’Atenes, Joan Frederic, senyor d’Egina, Guillem d’Almenara, castellà de Livàdia, i Joan de Llúria, senyor de Tebes. Un altre nucli de senyors mantenia en estat latent de rebel·lió els dos ducats, sempre amenaçats per poderosos veïns o per bandes d’aventurers. En 1374, el florentí Rainer Acciajuoli, senyor de Corint, s’havia apoderat ja de la Megara, deixant oberta l’Àtica. Els ducats es componien, doncs, de la Phliötida, la Lòcrida, la Fòcida, la Beòcia i l’Àtica, amb la major part de la Tessàlia, al nord, i al sud l’illa l’Egina. Però el marquesat de Bodonitza pertanyia a un italià, protegit pels venecians, i aquests posseïen també Carysto, que els havia estat venut per Bonifaci d’Aragó l’any 1365. La capital d’aquests estats era, no pas Atenes —nomenada Cetines en els documents catalans de l’època—, que havia perdut molta categoria com a ciutat, i només la conservava com a plaça forta gràcies al castell de l’Acròpolis, considerat aleshores com a inexpugnable, sinó Tebes, molt més important i seu arquebisbal. La segona ciutat en importància era La Livàdia, que tenia un castell fortificat que dominava el camí de Salona a Tebes, entre els monts Parnàs i Helicó, i on es conservaven les relíquies de Sant Jordi. Un dels encàrrecs que duia el vicari general del rei, alhora cap polític i militar dels ducats —puix que el darrer a exercir el càrrec de mariscal havia estat Roger I de Llúria, mort l’any 1371—, era precisament el de dur a Pere III, quan tornés a Catalunya, el cap del gloriós cavaller, patró de Catalunya i de Grècia, que es troba a La Livàdia. El castell d’aquesta ciutat esdevindrà també la residència dels cavallers de l’Ordre de Sant Jordi, creat pel mateix rei en un dels seus moments de monarca medieval i cavalleresc, que tant contrasten amb els llampecs de sobirà modern i mancat d’escrúpols que marquen el seu regnat.


  El representant directe del rei d’Aragó, i nou duc d’Atenes i Neopàtria era Felip Dalmau, vescomte de Rocabertí, qui anà a prendre possessió del seu càrrec l’estiu de l’any 1381. Els ducats acabaven de sofrir una de les escomeses més fortes de llur història. La història de les Companyies Navarreses és, en molta menor escala, una repetició de l’expedició dels almogàvers, narrada amb tanta vivacitat per Ramon Muntaner, que en fou un dels més destacats protagonistes.[109] L’any 1376 sortia de Navarra un exèrcit, format segurament per restes de les Grans Companyies i per gents del país, amb el qual Lluís d’Evreux, el germà de Carles el Dolent, es proposava de reivindicar els drets adquirits damunt Albània pel seu casament amb Joana de Durazzo, hereva dels senyors d’aquest ducat. Però, a darrers del mateix any, moria l’infant de Navarra i les seves hosts van posar-se al servei de Jaume de Baux, darrer «emperador» nominal de Constantinoble (puix que reunia els drets hereditaris dels Anjou, els Tarent, els Courtenay, els Villehardouin, i totes les altres famílies franceses que havien tingut, més o menys «pontifíciament», la investidura de l’Imperi) i que, d’una manera més immediata, pretenia d’apoderar-se dels ducats d’Atenes i Neopàtria. Va llançar-los, doncs, contra els dominis catalans, i en l’atac participaren àdhuc els hospitalers de l’ordre de Sant Joan de Malta, el comanador dels quals era no menys que Joan Fernández d’Heredia, castellà d’Amposta i un dels més constants servidors de Pere III. A la batalla de Megara, els navarresos triomfen i Galceran de Peralta és fet presoner. Les ciutats d’Atenes i La Livàdia resisteixen, però els navarresos s’apoderen de Tebes i només les muralles de l’Acròpolis deturen llur onada. Atenes esdevé, de fet, la capital dels dominis catalans. El comte de Salona, Lluís Frederic d’Aragó, qui havia estat molts anys vicari general del rei als ducats, junt amb el comte de Demetrias, Ramon de Ballester, i un grapat de fidels, als quals aviat s’ajunta Guillem de Peralta, restableixen la situació i expulsen els navarresos.


  Pere III s’esforça, de lluny, a restaurar la potència i el prestigi dels ducats que, pels Capítols d’Atenes (1380), ja formen part a perpetuïtat de la seva corona. Dóna a La Livàdia les Constitucions i els Usatges de Barcelona i s’esforça de facilitar la repoblació dels territoris que ell senyoreja: els albanesos, principalment, acudeixen a instal·lar-se a l’Àtica i la Beòcia. La visita al rei de Joan Boïl, bisbe de la Megara, Guerau de Rodonelles i Bernat Ballester, arquebisbe de Tebes, renova el testimoni d’adhesió, donat abans a Pere III pels delegats que el visitaven l’any 1379. Se’n tornen, amb prometences, donatius i una força simbòlica de dotze homes d’armes, ballesters «bé armats e bé aparellats», amb el destí de fer guàrdia al castell de l’Acròpolis, del qual fa el rei l’elogi tantes vegades retret i que tant d’honor fa al seu sentiment artístic.[110] La prometença —ens ho diu la mateixa carta adreçada al tresorer reial— és de trametre-hi, abans no passin quatre mesos, Felip Dalmau de Rocabertí. La galera que torna a Grècia els delegats i els ballesters que els ha donat el rei duu també dos passatgers que han de desembarcar a Sicília: són Pere d’Arenós i Roger de Montcada, i aviat trobarem la missió que els duu, per ordre reial, a la gran illa.


  Per l’estiu de 1381, en efecte, el vescomte de Rocabertí arribava, amb quatre galeres, al Pireu, i era rebut amb joia a Atenes, on Ramon de Ballester li feia lliurament solemne de l’Acròpolis. Amb l’ajut de Fernández d’Heredia i els seus hospitalers, pogué treure els navarresos i fer les paus amb tots els veïns més temibles. El 1382, Rocabertí se’n tornà cap a Catalunya, deixant als ducats com a lloctinent Ramon de Vilanova, un altre dels més fidels servidors de Pere III i diplomàtic bregat. Vilanova governà els ducats del 1382 al 1384, en què hagué de reintegrar-se també a Catalunya i deixar com a caps dels ducats Roger i Antoni de Llúria, que ho són poc temps. La força catalana a Grècia s’afebleix, i el rei, massa vell, no troba temps ni empenta per a fer la visita promesa. L’any 1385, el florentí Nèrio Acciajuoli reprèn l’atac contra el ducat d’Atenes. El setge dels catalans, manats per Pere de Pau, dura quinze mesos, i les pedres seculars del Partenon, els Propileus i la Pinacoteca, esdevinguts palaus i esglésies cristianes, veuen la tenaç resistència d’uns homes que lluiten del 1385 al 2 de maig del 1388, després d’inútils missatges al rei d’Aragó perquè acudeixi a auxiliar-los. Però el rei ja no és Pere el Cerimoniós, mort abans que comencés el setge, i que encara s’ha pogut nomenar, amb orgull, fins al darrer moment, duc d’Atenes i de Neopàtria.


  Maria, reina de Sicília i la unió amb la Corona d’Aragó


  Frederic el Feble, quart d’aquest nom a Sicília i que no fou pas digne, per l’energia ni per la glòria, dels tres que l’havien precedit, moria el 27 de juliol del 1377 i deixava com a hereva universal la seva única filla Maria. El testament del seu avi, Frederic l’Almogàver o el Vell, excloïa de la successió del regne les dones, i Pere III va invocar-lo per reivindicar els seus drets al tron, com a més directe successor masculí de Pere el Gran, fundador de la dinastia.


  Maria tenia quinze anys i només la voltaven senyors ambiciosos, entre els quals es destacaven Artal d’Alagó, Bartomeu d’Aragó, el mestre de Chiaramonti i Guillem de Peralta, els quals es repartiren l’illa en quatre parts, com a vicaris de la reina. Els quatre s’havien ja preocupat, abans de la mort de Frederic, d’obtenir l’aquiescència del papa a la designació de la seva successora. Gregori XI va donar-la, exercint els drets que li reconeixia el tractat de 1372, i va negar, en canvi, la investidura que demanava en profit propi el rei d’Aragó. L’hostilitat tradicional del Papat a la Casa de Barcelona es perpetuava àdhuc en un home tan poc infeudat a la política angevina com el papa que definitivament havia tornat la Santa Seu a Roma. La seva mort, l’any següent, i l’adveniment a la cadira de Sant Pere de l’enèrgic italià Bartolommeo Prignani, entronitzat com a Urbà VI, a la qual seguia immediatament la del francès Robot de Ginebra, qui prengué el nom de Climent VII, obria el Gran Cisma d’Occident i feia que la investidura de Sicília esdevingués, a les mans de Pere III, una moneda de canvi per a fer-se recompensar el seu reconeixement de l’un o l’altre dels papes regnants a Roma i a Avinyó.


  Hi havia un altre camí, que era el de lligar, per un matrimoni, la jove reina de Sicília, alhora néta, neboda i cosina de Pere III a la cort d’Aragó. El nuvi havia d’ésser el primogènit del rei, Joan, duc de Girona. Però aquest refusà el prometatge (i ens resten els versos i la carta amb què, sarcàsticament, el seu pare li’n fa retret, amb unes consideracions materialistes dignes de la més típica comèdia burgesa) i calgué cercar un altre nuvi. Perquè Artal d’Alagó, que era virtualment el guardià de la reina Maria, havia decidit de casar-la amb el senyor de Milà, Joan Galeazzo Visconti, comte de Virtut. Les aventures novel·lesques que volten aquestes intrigues matrimonials, amb episodis guerrers i diplomàtics, cops de mà atrevits, traïdors i herois, en fan un capítols més brillants de l’enfilall d’estampes que és la dominació a Sicília. I al darrere de tot, hi ha la voluntat decidida de Pere III d’arribar a l’annexió de l’illa als seus estats. El rei d’Aragó havia preparat un fort estol, del qual havia d’ésser almirall Bernadí de Cabrera, el nét del ministre reivindicat. Però, en saber que el comte de Virtut estava aparellant cinc grans naus per a passar a Sicília amb molta gent d’armes, i executar el matrimoni pactat, va fer armar cuita-corrents cinc galeres, manades per Gelabert de Cruïlles, les quals van entrar sigil·losament, de matinada, al port de Pisa, on les naus milaneses estaven a punt de partir, i van calar foc, simultàniament, a les cinc embarcacions, mentre les tripulacions dormien confiades (juliol 1379).


  Per altra banda, un noble aventurer de nissaga catalana, Guillem Ramon de Montcada, havia aconseguit de treure del castell de Catània, on la tenia reclosa Artal d’Alagó, la jove reina Maria, i la dugué al seu castell d’Agosta. Immediatament passà a Catalunya a notificar al rei el seu acte i demanar-li l’ajut. La mateixa expedició que tornava a Atenes els delegats dels dos ducats grecs deixà, de retorn a Sicília, el senyor d’Agosta, al qual acompanyaven Pere d’Arenós i Roger de Montcada, amb forces trameses pel rei d’Aragó. Arribaren al castell al moment just que Artal d’Alagó es disposava a assetjar-lo per a emparar-se de la sobirana. Aquesta, aleshores, fou treta del castell d’Agosta i duta al de La Licata, de Manfred de Chiaramonte, on romangué sota la custòdia de Roger de Montcada. L’apèndix de la Crònica reial explica com Guillem Ramon de Montcada, havent tornat a la cort catalana i sentint-se decebut per la poca recompensa que el rei li donà pel seu servei, féu el projecte d’anar a apoderar-se novament de la reina de Sicília.[111] Els catalans de Roger de Montcada, coneixedors dels propòsits del comte d’Agosta, li ho impediren. Aleshores Guillem Ramon de Montcada tornà a Catalunya, aconseguí uns importants subsidis de l’infant Martí, el qual per disposició de la seva mare defensava els drets d’aquesta al regne sicilià, i es lliurà a una activitat de corsari, contra amics i enemics, la qual cosa li va valer la indignació dels barcelonins, que li cremaren les naus.


  Roger de Montcada, per la seva banda, sabé que Chiaramonte es disposava a emparar-se pel propi compte de la reina Maria, i va treure-la de La Licata per tornar-la al castell d’Agosta. Allà va assetjar-la Artal d’Alagó, per mar i terra, i els defensors del castell es trobaven a punt de retre’s per la fam, quan es presentà el vescomte de Rocabertí, amb tres galeres de retorn d’Atenes, i havent reforçat el seu estol amb dues galeres de corsaris, plantà cara i foragità els assetjadors i pogué alliberar els assetjats i endur-se’n la jove reina, la qual fou dipositada al castell de Càller a Sardenya (primavera del 1382). Fallit el projectat matrimoni de la reina de Sicília amb el seu oncle Joan, duc de Girona, Pere III va trobar-li un altre nuvi: el seu nét Martí, fill del segon dels fills mascles que li havia donat la reina Elionor. Era, doncs, cosí germà de Maria per part de pare i de mare, i tenia, altrament, uns catorze anys menys que la seva promesa. Això no era pas un gros obstacle, en aquells temps, i així la reina Maria fou duta a la cort catalana, on l’acolliren com a sobirana i com a futura muller del joveníssim infant. Tanmateix, el matrimoni va celebrar-se l’any 1390 i la jove parella passà a Sicília, sota la tutela del pare del nuvi, l’infant Martí, al qual havia traspassat Pere III el seu regne insular, tot i conservant-ne ell el títol fins a la mort. Rei de Sicília va voler-se dir, com el seu besavi tan admirat, i per això, sempre que es referia en algun document a la seva néta la tractava, no pas de reina, sinó d’infanta.


  Relacions amb les illes gregues


  L’interès vivíssim que Pere III sentia per la Mediterrània, i el seu desig de tenir-hi possessions, i punts on recolzar el seu domini i el comerç dels seus estats, va fer-lo interessar-se també en el llunyà regne de Xipre, on el príncep almogàver Ferran de Mallorca havia deixat nissaga, tan dissortada com la que havia de regnar i ésser desposseïda al regne i als comtats, per la voluntat del rei d’Aragó. L’interès demostrat per Jaume II, en casar-se en segones noces amb Maria de Xipre, volia dir una relació familiar i política constant entre el Casal de Barcelona i Filla de la Mediterrània Oriental, en senyorejava la família dels Lusignan. Una filla de Frederic III de Sicília, Constança, havia estat reina de Xipre l’any 1318, com a muller d’Enric II. Una altra princesa catalana, Elionor de Prades, filla de l’infant Pere i cosina germana, per tant, de Pere III, es casa, l’any 1353, amb Pere, comte de Trípoli, el qual esdevé rei de Xipre. Fou un matrimoni desavingut, que acabà amb l’assassinat del sobirà (1369) pels seus barons. El fill de Pere i Elionor, Pere II, dit Perrin, el succeeix, però les discòrdies i bandositats arriben a l’extrem que el gran mestre de Rodes i el pare de la reina mare, fra Pere d’Aragó, han d’anar l’any 1371 a Xipre per gestionar l’apaivagament de l’illa. Una sèrie de crims, i de traïcions, a les quals no són gens estranyes la reina Elionor ni la seva cosina Alisa de Mallorca, néta de l’infant Ferran, fan que, després del casament del jove rei Pere II amb Valentina Visconti, néta del duc de Milà (1377), unió més o menys gestionada pel rei d’Aragó, aquest hagi de cridar la seva venjativa cosina a Catalunya (1381).[112]


  Les relacions entre Xipre i els estats de Pere III són, dintre aquests daltabaixos familiars, sempre amistoses. El rei d’Aragó recolza el seu parent de Xipre, Pere II, en les reclamacions d’aquest contra els genovesos, que s’han emparat de Famagosta.[113] I els mercaders catalans troben a l’illa una base excel·lent per a llur comerç amb els sarraïns d’Alexandria i Beirut, i amb els cristians de la Petita Armènia, porta del tràfec amb Pèrsia. La caiguda total del regne armeni a mans dels egipcians del soldà Xaban-Ascraf (1375) tanca aquella via comercial i la desvia cap a Síria, fent perdre importància, de retop, a l’escala de Xipre. El penúltim rei d’Armènia, Lleó V, s’havia casat amb la mateixa Constança de Sicília que pel 1358 esdevenia reina de Xipre. Moren sense fills. El darrer sobirà armeni, Lleó VI de Lusignan és fet presoner pels egipcis i, un cop alliberat, passa l’any 1383 per Catalunya.[114]


  També les illes de Rodes i Casteloryzo, així com la de Creta, serviran de bases comercials per a Catalunya. A la primera l’activitat de l’Ordre de l’Hospital de Sant Joan de Jerusalem, en la qual tanta influència tenen els catalans i els aragonesos, serà el motor d’una resistència gairebé secular a l’expansió de l’imperi otomà, que ha de tancar els camins del comerç dels catalans amb Orient.


  EL QUART CASAMENT


  La primera amistançada i la quarta muller


  Com el seu pare Alfons, Pere el Cerimoniós és, en contrast amb els costums de l’època i àdhuc amb les tradicions de la seva família, on tant abundaren els bastards, un rei auster em matèria conjugal. Sembla, però, com si els afers de l’Estat, que per força havien d’absorbir un home com ell, tan dotat per a la política i que amb tanta d’empenta s’hi dedicava, no li haguessin deixat temps per a descobrir els encisos femenins fins a la seva vellesa. Els tres primers matrimonis es realitzen per raons d’Estat i, tot i que el rei té interès a saber per endavant el grau de bellesa de les seves futures mullers, poques dades ens permeten de suposar-lo gaire enamorat de la fràgil Maria de Navarra, de la fugaç Elionor de Portugal i de l’enèrgica i voluminosa Elionor de Sicília. Sembla, però, com si la mort d’aquesta darrera, deixant-lo vidu després de vint-i-sis anys de matrimoni, i quan el rei en té cinquanta-cinc, i coincidint amb un cert apaivagament dels conflictes exteriors que han abassegat l’atenció del sobirà en els darrers anys, i amb el casament de tots els fills, el deixés disponible per a l’aventura amorosa.


  Aquesta no trigà gaire a presentar-se a Pere III, i revestí la forma d’una dama empordanesa, vídua recent, com era vidu també de ben poc el rei, i que aviat esdevingué la seva amistançada. Es deia Sibil·la de Fortià, era filla d’un noble sense gaire patrimoni, Berenguer de Fortià, i feia molt poc que havia perdut el primer marit, el noble aragonès Artal de Foces, que participà en moltes de les campanyes bèl·liques del rei. Tot fa suposar que entre els components d’aquest matrimoni hi havia una considerable diferència d’edat, i no tenim notícia d’haver-ne restat cap fill. Allò que sembla indiscutible és que Sibil·la —«madona Sibília», com li dirà, en la seva correspondència, el seu reial amant— era una dona encara força jove, bonica de cara i de cos, i que sabé ràpidament apoderar-se del cor i de la voluntat del quinquagenari monarca. A darrers del 1375, llur relació ja era íntima i coneguda de tothom. Pel gener següent, el duc de Girona encarregava a un familiar seu a la cort del rei que demanés l’ajut de madona Sibília per a impedir que Pere III prengui novament muller, «cosa que nos és e serà fort greu»[115], declara. Pocs dies després, escriu recomanant «que tinga a prop lo senyor Rei e quel servesca bé e contínuament e que no dó loch a altra dona per res, car d’açò ens farà pler e servei»[116]. Els fills, doncs, veuen amb bons ulls que una dama noble hagi esdevingut, abans d’un any, successora de llur mare al tàlem reial, i pensen servir-se’n per a treure’n favors del rei i allunyar-li tota temptació de contraure nou matrimoni.


  Aviat la influència i la categoria de l’amistançada es refermen. Pel juliol del 76 ja té un tresorer, nomenat pel rei, el qual atribueix a la seva amant una renda de dos mil florins, que li són pagats per primera vegada set mesos després de la mort de la reina Elionor, amb un present de deu mil florins d’or que el mateix dia fa també el rei a Sibil·la.[117] Aquesta ja té la seva «casa» —és a dir, una cort pròpia— en la qual abunden els parents, i funcionaris i servents que li asseguren un rang de vida gairebé reial.[118] És que els amors reials han donat fruit, i aquest augmenta encara la influència de l’amistançada damunt Pere. Ja pel juliol del 1376 aquest demanava les andes de viatge de la reina difunta, que havien restat a Lleida, perquè Sibil·la, que espera un fill, pugui servir-se’n en els viatges que faci acompanyant el rei. Pel gener següent, l’amiga del sobirà ja ha deslliurat una noia, que es diu Isabel, i s’instal·la amb ella al palau reial. Tot favor que hom demani al rei ha de passar per la intercessió de Sibil·la, i els fills, i àdhuc la nora, no s’estan pas de sol·licitar-la. Els jurats i prohoms de Vilafranca del Penedès i de Montblanc li fan obsequis en metàl·lic, el comte de Prades, cosí germà de Pere III, li regala una copa i un pitxer d’argent daurat i esmaltat, i el mestre de Calatrava una mula i més joies. Isabel és, per a tothom, «la filla del senyor rei» i cal suposar que Sibil·la no deixa d’insistir prop del seu amant perquè la legitimi de la manera més completa. No triga pas a aconseguir-ho: el diumenge 11 d’octubre del 77, el rei pren solemnement per muller madona Sibil·la de Fortià —del primer marit no se’n parla gaire. Isabel esdevé infanta d’Aragó.


  Sibil·la no sabia de lletra, però tenia una clara intel·ligència del poder que havia adquirit a la cort barcelonina —cada vegada més, Pere III resideix a Barcelona, on té el Palau Major i també el Menor, que Elionor havia fet edificar— i se’n serveix, en primer lloc, per a afavorir els seus parents. Tota una rastellera de Fortians, Barutells, Dezcatllars, Vilamarins i Pontons s’acull al favor de Sibil·la i s’empara poc a poc dels millors càrrecs civils i eclesiàstics. La nova reina té especial interès en ésser servida i adulada pels seus fillastres, i pels senyors de més categoria i de nissaga més il·lustre. Una dama que es resisteix a prestar servei a la cort de Sibil·la, Constança d’Aragó, és objecte d’especials requeriments per part del mateix rei i, més endavant, serà un dels pretexts de la renyina entre Pere i el seu primogènit.


  En una carta seva al comte de Prades, Sibil·la declarava la seva tàctica: «E lavors devets pensar que en semblant fet no procehirem scaldadament sinó madurament e axí com se pertany»[119]. Però no reposa ni un punt fins a aconseguir allò que vol. Té al seu costat la seva mare i, sobretot, el seu germà Bernat de Fortià, que la secunden en els seus propòsits. No és solament la família, tot aquell eixam de petits senyors empordanesos sense gaire riquesa ni terres, la que ocupa els càrrecs de la cort i els beneficis i les canongies de les esglésies, sinó la petita noblesa, enfront dels grans senyors. Comença una revolució en els costums i la constitució de l’Estat, que durà el rei a enfrontar-se amb el seu fill gran i amb grans senyors com el comte d’Empúries i el vescomte de Rocabertí. Bernat de Fortià, germà de la reina, esdevé l’any 1382 camarlenc del rei i està en mesura de fer-li un préstec de 5.500 florins d’or. És un home insolent, que no vacil·la a injuriar en plena cort nobles d’il·lustre nissaga, com Galceran de Vilanova (1383) i, anys abans, la mateixa ciutat de Barcelona, per la qual cosa Pere III el reprèn (abril 1380) i li ordena que s’excusi, car «la ciutat és solemne». Però Bernat se sent fort en el favor reial i tracta de casar-se amb la filla del comte de Prades, Na Timbors.


  L’apogeu del poder de Sibil·la. Les Corts de Casp


  La fama del poder de la nova reina, que mantenia enamorat el seu marit, s’havia escampat per tot el poble. Un pagès d’Inca, que es diu Andreu Salt, es vana d’ésser cosí de Sibil·la, «a fi que sia temorejat e temut per les gents» i Pere, abans de fer-lo castigar, ordena al governador de Mallorca que faci una informació per saber si és certa la seva afirmació.[120]


  Pel 1378 havia nascut el segon fill de Sibil·la i el rei. Es digué Pere, i hauria estat una nova important penyora en el joc de la reina, si no fos que, al cap d’un any d’haver nascut, moria el 17 d’abril del 1379. Però el rei el feia enterrar a Poblet, junt amb un fill del duc de Girona, i ordenava a l’escultor Jordi Johan que fes el seu sepulcre.[121]


  L’any 1381 arribava al seu punt màxim la influència de Sibil·la damunt el seu marit. Aquest decidí de fer coronar solemnement la seva muller, el 30 de gener del 1381, a Saragossa, després d’unes Corts celebrades a Montsó. La cerimònia fou una festa cortesana i cavalleresca, amb recitació de versos fets del propi sobirà, entremesos, danses i música.[122] Només la deslluí el fet —que havia de recordar a Pere III les circumstàncies de la seva pròpia coronació, a la mateixa seu de la capital aragonesa—, d’ésser-ne absents tots dos fills Joan i Martí, els quals no vacil·laren, sobretot el primer, mogut en bona part per la seva segona dona, Violant de Bar, a fer aquesta humiliació a la seva madrastra. Tampoc no hi era Joana, la segona filla del rei i de Maria de Navarra, perquè s’havia casat l’any 1372 amb el comte Joan d’Empúries, fill de l’infant Ramon Berenguer, i per tant cosí germà de Pere, i el seu marit estava en pugna oberta amb el sobirà. Els motius d’aquestes lluites eren l’eterna afirmació autonòmica del comtat d’Empúries, que es transmetia àdhuc a les dinasties de sang reial que en prenien el títol, i sobretot l’oposició del comte a la influència de la família de Sibil·la de Fortià en terres empordaneses. En la coronació de la nova reina, Pere havia fet cavaller Berenguer de Barutell, cosí dels Fortià, i l’havia fet agutzil seu. Un altre cosí, Bernat d’Orriols, senyor de Foixà, havia entrat en lluita amb el comte d’Empúries i el rei es declarava disposat a armar un exèrcit per a defensar-lo.


  La coronació no era un simple acte simbòlic, del qual tanmateix van ésser privades les tres anteriors mullers del Cerimoniós. Era una consagració pública de la influència de Sibil·la i de la seva família, àdhuc de la seva classe —la petita noblesa rural— i del seu partit, el dels mercaders i menestrals. Pere fa donació a la reina de la baronia de Cocentaina i de les viles d’Algezira, Elda, Novelda, Asp i La Mola. I a les Corts de Fraga de 1384 té cura de fer confirmar aquestes donacions, així com les que ha fet al seu cunyat Bernat de Fortià. Sembla com si el record de les pròpies discòrdies amb Elionor de Castella l’empenyia a evitar, tant com sigui possible, una topada entre els interessos dels seus fills i els de llur madrastra. Però si en el cas de la muller castellana d’Alfons el Benigne hi havia, sobretot, el perill de la influència castellana i el de l’esbocinament del patrimoni nacional, per a afavorir els fills del segon matrimoni en perjudici dels del primer llit, en aquest cas de Sibil·la de Fortià, que probablement domina el seu marit molt més que no ho havia mai fet Elionor de Castella, el problema té els caràcters d’una veritable revolució social, puix que es tracta de l’adveniment al poder d’una classe, que fins aquell moment ha tingut poca influència en els afers del país —la de la petita noblesa sense terres ni fortuna— i d’una altra, que momentàniament li és aliada, la de l’alta menestralia ciutadana, que vol emparar-se del govern municipal. El rei, impel·lit per aquesta passió devoradora de la seva vellesa —voreja la seixantena— treu les lliçons de les experiències viscudes: revoltes de les Unions aragonesa i valenciana, guerres amb Sardenya i amb Castella, i s’empara en la força creixent del Braç reial per a sotmetre al poder reial els altres dos Braços, el militar —la noblesa feudal— i l’eclesiàstic, que tradicionalment s’ha mostrat hostil a la dinastia dels Peres i els Jaumes.


  La Pesta Negra, que ha delmat el país i l’ha privat de bona part dels seus recursos en mà d’obra i empenta colonitzadora, ha completat la tasca de les guerres, en les quals tants capitals i tantes vides s’han consumit, entre 1340 i 1370. Tanmateix, entre els fogatges de 1378, que és el primer que coneixem, i el de 1515, que ja marca un augment sobre una corba de decadència molt acusada en el segle XV, el primer acusa una població superior de Catalunya, malgrat els estralls de les guerres i les mortaldats del regnat de Pere III. Sobre un total de 78.172 focs dels bisbats catalans, compreses les terres rosselloneses i cerdanes (i equivalents a unes 375.000 persones) Barcelona en té un deu per cent, la qual cosa denota una bona repartició de les poblacions, i el seu bisbat és l’únic on els focs reials, d’aloers i de ciutadans —és a dir, els que no depenen de la noblesa ni de l’Església— dupliquen els altres. En tot el territori català, tanmateix, aquesta proporció es troba gairebé invertida, puix que el total de focs d’Església i de cavallers, en el cens del 1378, és de 48.982 i mig, contra 29.189 i mig que pugen, sumats, els altres tres capítols.[123]


  També aquella època es caracteritza per una crisi econòmica, que es produeix bruscament cap al 1380, després d’un període d’augment general de la riquesa aparent, però que en el fons ha estat preparada pel dèficit demogràfic ocasionat per epidèmies i guerres. Diverses banques privades catalanes fan fallida, i es fa evident la desproporció entre els recursos naturals del país i les exigències continuades de la tresoreria reial. Pere el Cerimoniós, monarca absolut, és també l’home de la cancelleria cada vegada més extensa, de la burocràcia naixent, de la xarxa de funcionaris que representen arreu la seva voluntat i allò que ell creu que és l’interès del país. Per a totes les empreses bèl·liques i polítiques en les quals s’ha trobat embarcat, per pròpia voluntat i ambició —execució del rei de Mallorca— o per les circumstàncies exteriors, més o menys ajudades pels seus propis designis, li ha calgut sol·licitar l’ajut dels seus sotmesos, i ja hem vist com aquests han mostrat, àdhuc en moments de greu perill, ben poca pressa a votar el subsidis que el sobirà necessitava per a pagar els seus soldats o comprar aliats costosos.


  I els fidels sotmesos, de vegades, es rebel·len contra la contínua exigència. O bé l’aprofiten per a presentar les seves reclamacions. A les Corts que s’obren a Barcelona pel juny del 1379, i que continuen al novembre, el rei ha d’escoltar diverses queixes sobre la conducta dels seus oficials i els abusos d’autoritat de què s’han fet culpables. Però en aquell moment, la latent revolta dels sards, amb el cabdillatge del jutge d’Arbòrea, sempre a punt d’atacar les forces reials, obligava a transigir, per tal d’obtenir els donatius necessaris per a l’expedició que prepara. A les Corts de Barcelona de l’any 1382, també cal demanar subsidis per continuar la guerra amb el jutge, i l’any següent, a Montsó, quan les notícies de Sardenya són amenaçadores, és el rei qui ha de presentar-se davant els seus sotmesos, els quals sembla que el cridin a passar comptes: «Ecce assum (sic) quia vocastis me», és la cita bíblica que introdueix la proposició que el 12 de juny del 1383 llegeix Pere el Cerimoniós als seus vassalls: «Veu-nos ací, car m’havets apellat», la tradueix el mateix sobirà. I els recorda totes les donacions, furs, constitucions i privilegis que ell i els seus avantpassats han fet als pobles que regeix, i els assegura que són «los pus francs pobles del món». Ell mateix, recorda que ha estat «llarg e liberal» del seu poder, «més misericordiós que rigorós» i no ha planyut pas la seva persona per defensa del poble: «açò sabets vosaltres e, per consegüent, ací no volem plus dir». Si l’han cridat, doncs, es presenta disposat a escoltar-los «benignament», perquè «a tot poble és llegut, e pot, demanar a son príncep e senyor, justícia e egualtat»[124].


  Els sotmesos del rei no varen pas vacil·lar a fer ús d’aquest dret que els era recordat. Els tres braços van presentar a Pere una enèrgica petició perquè fossin destituïts i processats, com a culpables de traïció, molts consellers de la corona i de la casa del primogènit, als quals acusaven no menys que d’haver revelat els secrets de l’estat a Pere I i a Enric II de Castella, al jutge d’Arbòrea, als barons de Sicília, al duc d’Anjou i al comú de Gènova, d’haver afavorit la fugida de l’infant de Mallorca —el malaurat Jaume IV— i àdhuc d’haver precipitat, amb dany per a la corona, la conclusió de la pau amb Gènova, que tants anys ha costat de lligar. Aquests funcionaris infidels eren també acusats de corrupció i de tràfec d’influències. El rei demanà que li fossin donats els noms dels infidels i prevaricadors, però els diputats van negar-se a precisar-los, al·legant que ells no eren pas jutges ni acusadors públics.[125] Ja hi havia oberta una informació, que tingué per resultats la destitució d’importants personatges de la cort reial —Ramon de Vilanova i Hug de Santa Pau, camarlencs, eren els més destacats— i de la casa del primogènit, principalment Francesc i Constança de Perellós.


  De totes aquestes denúncies, que eren una tardana liquidació de responsabilitats per les guerres de Gènova i Castella, se n’aprofitaren encara els parents de la reina Sibil·la i el nét de Bernat de Cabrera, puix que la innocència d’aquest esdevenia cada dia més palesa. Les Corts es traslladaren a Tamarit i a Fraga, fugint d’una nova onada de glànola, i reberen també la visita de Brancaleó d’Òria, ambaixador de la seva muller Elionor d’Arbòrea. Però l’epidèmia anà foragitant els delegats d’una a altra vila i obligant a nous ajornaments de sessions. En aquestes Corts es palesà la rebel·lió oberta del comte d’Empúries, gendre i cosí del rei, rebel·lió que va passar d’una ritual protesta dels drets autonòmics dels seus estats[126] a una veritable guerra civil, en la qual intervingueren tropes gascones, i que fou motiu per a una acció —Pere en dirà «execució», com en la campanya contra Jaume II de Mallorca— en la qual Bernat de Fortià, erigit en cabdill de les forces reials, aconseguia la victòria i un augment de la seva posició i influència. Àdhuc va pensar d’esdevenir lloctinent dels regnes, càrrec que tenia el primogènit, duc de Girona, cada dia més allunyat del seu pare. Però el justícia d’Aragó va revocar aquest manament reial, per la qual cosa va incórrer en les ires del monarca.


  Guerra civil a l’Empordà i discòrdies entre el rei i el Primogènit


  El comte d’Empúries, en veure el mal descabdellament de la seva campanya bèl·lica contra l’autoritat reial, havia pensat en una aliança estrangera i demanà l’ajut de les tropes del comte d’Armagnac, l’estrella del qual comença de créixer a França. El primogènit Joan, avançant-se a l’entrada d’aquest exèrcit, va atacar-lo per sorpresa i el desbaratà abans que pogués passar la frontera. Però el seu desig d’aprofitar-se d’aquest èxit per concertar una avinença entre el seu pare i el seu cunyat no va servir de res. Pere volia dur a terme «l’execució» i anà a Figueres, pel 1385, a dirigir personalment les operacions contra Verges i Castelló, reductes del comte d’Empúries, mentre Joan, el primogènit, es tancava amb la seva família a Castellfollit de la Roca. Una malaltia del rei —les mateixes febres terçanes, potser adquirides a Sardenya, que havien de dur-li la mort— va posar en greu perill la seva vida i ensems la fortuna dels Fortià, mentre creixia el nombre i la importància dels partidaris del duc de Girona. Seguia reproduint-se la situació de les darreries del regnat d’Alfons el Benigne, amb la diferència que Sibil·la era massa intel·ligent per a demostrar-se enemiga declarada del seu fillastre, i que, ben al contrari, aconsellava la concòrdia de pare i fill. Cosa difícil, puix que Bernat de Fortià, encara que treballés en profit propi i del seu partit de petita noblesa, directament enemic del comte d’Empúries, era l’instrument d’una política reial ben conscient i que tenia per objecte afeblir el poder dels grans vassalls, mentre que Joan recolzava, per convicció i per influència de la seva muller, el partit d’Empúries i els seus amics.


  La malaltia del rei va guarir-se, i l’estrella dels Fortià resplendí de nou, posat que davant les exigències dels comtes de Prades, la núvia triada per al cunyat del rei seria, en lloc de llur filla, la mateixa infanta Isabel, germana del rei de Castella. I l’any 1386, que per Pasqua s’acomplien cinquanta anys de la coronació de Pere III, aquest volgué celebrar el seu jubileu, que el feia el degà dels reis de la Cristiandat. Foren doncs organitzades, prèvia demanda de subsidis als estats i vassalls del sobirà, unes gran festes que van celebrar-se a Barcelona, però a les quals no van assistir, llevat de la reina Sibil·la i la seva filla Isabel, cap dels altres fills ni parents del rei. Els únics nobles destacats presents a la celebració, en la qual prengué part cordialment la ciutat de Barcelona, foren els comtes de Prades i de Pallars.


  A la tardor del mateix any, les operacions de Bernat de Fortià estan a punt de destruir tota la resistència del comte d’Empúries. Aquest s’esforça a organitzar una vasta lliga contra el rei, i vol incloure-hi, amb tot de senyors francesos i provençals, el mateix duc de Girona. El primogènit s’hi negà. El rei tornava a estar malalt, però pogué presidir la conclusió de dos tractats que coronaven tota una sèrie d’esforços: el que era signat el 31 d’agost amb Elionor d’Arbòrea, i que semblava determinar una pacificació duradora de Sardenya, i el que ratificava, el 2 de novembre, la pau amb Gènova.[127] També, aquell setembre, el rei va prendre una determinació que hauria pogut tenir una gran transcendència, si la seva vida no hagués estat ja a les acaballes. Va suspendre l’elecció de consellers de Barcelona i va nomenar-ne cinc de la seva pròpia autoritat i dotze coadjutors, tot i establint una reforma del sistema electoral barceloní que era una veritable revolució municipal i un pas vers una democratització reclamada insistentment pels mercaders i menestrals de Barcelona. Segons aquesta resolució reial, que traduïa una voluntat popular, cada any serien elegits sis consellers, dels quals dos foren ciutadans honrats —és a dir, patricis de la noblesa—, dos mercaders i dos menestrals. Aquesta reforma, pariona d’aquella que l’any 1373 ja havia introduït el mateix rei al municipi de la ciutat de Mallorca, venia a destruir una hegemonia política i administrativa dels patricis, que especulaven amb les finances i amb els proveïments, i feia entrar el poble —o almenys la menestralia— en el govern de la ciutat. Era la mateixa orientació duta a la cancelleria reial i al govern dels estats. L’autoritat del sobirà es recolzava en les forces naixents de la burgesia i la menestralia per a destruir els vassalls feudataris massa rics i massa poderosos per no ésser sempre una amenaça contra el rei.


  El gran Cisma d’Occident


  En aquesta afirmació de la supremacia reial concorre ara, altrament, una circumstància excepcional: la manca de l’autoritat de l’Església. L’accidentada elecció de Bartolommeo Prignani, a Roma, l’any 1378, com a papa sota el nom d’Urbà VI, havia topat amb l’oposició dels cardenals francesos o infeudats a la política avinyonesa del Papat, de Joan XXII a Gregori XI. I havien elegit un altre papa en la persona de Robert de Ginebra, parent del rei de França i particularment odiat pels italians, el qual prengué el nom de Climent VII. El cisma fou complet, i aviat a totes les corts d’Europa es dividiren en urbanistes o climentistes. Un estol de sants i d’intrigants, de visionaris i de diplomàtics es dividí igualment a favor de l’una o l’altra de les dues figures que, a Roma i a Avinyó, pretenien de dirigir l’Església de Crist. Pel novembre del 1378, el rei Carles V de França ja va declarar-se a favor del papa d’Avinyó, i el seguiren Nàpols, Savoia i Escòcia. Anglaterra, l’Emperador i Hongria, amb la major part dels estats italians, van posar-se al costat d’Urbà VI. També el defensaven santa Catarina de Siena i santa Brígida de Suècia, així com fra Pere d’Aragó, l’oncle de Pere III. D’altres sants personatges, com el jove predicador valencià Vicens Ferrer, Pere de Luxemburg i Colette de Corbi, en canvi, van posar tota llur eloqüència al servei de Climent VII.


  El rei d’Aragó va acollir-se, no obstant, a una posició d’«indiferència»,[128] és a dir, de neutralitat, i declarà que, posat que ell no era cap teòleg i que li era impossible de determinar qui dels dos papes tenia raó, mentre ells dos no es posessin d’acord a liquidar el Cisma, havia de prohibir tota propaganda d’un i altre i incautar-se de les rendes temporals que pertanyien a la Santa Seu. Aquesta actitud, que fou imitada per Castella i Navarra, era la més convenient per a acabar aviat el Cisma, però requeria una fermesa que no era pas gaire freqüent en un governant. Les escomeses d’homes eloqüents i apassionats, com el cardenal aragonès Pere de Luna i el dominicà de València Vicens Ferrer, partidaris de Climent, el papa d’Avinyó, o d’un personatge tan influent damunt el Cerimoniós com era el seu oncle fra Pere d’Aragó, convençut defensor dels drets d’Urbà VI, podien fer decantar fàcilment a favor d’un o altre dels dos adversaris l’esperit d’un rei, menys decidit a salvaguardar, per damunt tota altra consideració, els interessos del seu estat. Pel 1379 s’havia reunit, convocada per Pere III, una assemblea de teòlegs i juristes per a examinar els drets que cada un dels dos papes elegits al·legava en defensa de la seva legitimitat. Aquesta informació continuava, puix que l’assemblea no havia pogut arribar a cap conclusió. Mentrestant, i a despit que Joan, duc de Girona, climentista declarat, ordenava que no fos destorbada la predicació de fra Vicens Ferrer a València —el famós dominicà era el confessor de la duquessa Violant, muller del primogènit—, Pere desautoritzava el seu fill i impedia la propaganda del papa Climent feta pel jove i fogós predicador valencià. Aquest era, altrament, l’autor del tractat De moderno Ecclesia Scismata, precisament dedicat a Pere III, i on eren sostingudes, amb una vigorosa lògica, la impossibilitat de sostenir els drets d’Urbà i l’obligació, per a tot príncep cristià, de fer costat a la causa de Climent. Però era difícil que el llenguatge abrivat del jove frare fos admès per un rei tan gelós dels seus privilegis com era el Cerimoniós. No era pas que la causa d’Urbà VI, poc favorable als drets de la corona d’Aragó damunt Sardenya i Sicília, li fos gaire agradable, però tampoc no li ho era Climent, tot i que aquest s’esforçava, potser aconsellat pel rei de França, partidari d’una entesa amb els estats peninsulars, a aplanar les dificultats existents: el duc d’Anjou, que havia reivindicat els seus drets a la corona de Mallorca, era decantat pel papa d’Avinyó cap a Nàpols, puix que la reina Joana, que s’havia declarat climentista, feia hereu el duc francès, tutor del rei Carles VI. El papa de Roma, ofès contra la sobirana de Nàpols, la desposseïa del seu regne, en favor de Carles de Durazzo, el qual s’emparà dels estats i àdhuc de la vida de la fogosa napolitana (22 de maig de 1382).


  Però la intenció de Pere III era d’aconseguir d’un o altre dels dos papes, en compensació de l’adhesió que li demanaven, el reconeixement de tots els drets que ell al·legava en els estats italians i la solució de tots els vells problemes pendents a la Santa Seu. Un ambaixador oficiós del rei a Roma, Francesc March, plantejava, ja pel setembre de 1378, les condicions posades pel rei d’Aragó al seu reconeixement de l’autoritat d’Urbà —o «Bartomeu l’antipapa», com li deien els climentistes— i que venien a ésser, poc més o menys, les mateixes que posava al papa d’Avinyó. Aquestes condicions eren la concessió, en feu, del regne de Sicília i el perdó de tot el ròssec endarrerit de molts anys del feu de Sardenya, que Pere III repugnava a pagar al Pontífex. Volia el dret de patronat en totes les jerarquies eclesiàstiques dels seus estats, comprenent-hi les canongies i els beneficis i l’elecció per part del rei del mestre de Muntesa i el prior per a Catalunya de l’ordre de l’Hospital. També demanava la concessió dels delmes durant deu anys, com a subsidis per la llarga guerra de Sardenya, i que l’arquebisbe de Tarragona tingués, per delegació perpètua del papa, el dret de dispensar la llicència de consanguinitat per a tot matrimoni. Era difícil que un o altre dels dos aspirants a la cadira de Sant Pere s’hi avingués, i per això Pere continuava en la seva còmoda «indiferència». Aquesta arribava a extrems com de no deixar acceptar pel seu cosí Jaume d’Aragó (fill de fra Pere) el capell de cardenal que li era tramès, successivament, per Urbà i per Climent, i que el rei es feia lliurar i custodiava fins al moment que cregués oportú de decidir a quin dels dos papes havia de concedir l’obediència.


  La influència climentista, ja ho hem vist, era molt forta als seus estats i àdhuc en la seva família. Els fills estaven guanyats per complet a la causa del papa d’Avinyó, i fins la reina Sibil·la s’havia decantat per Climent VII. Però aquesta mateixa influència havia destorbat el projectat casament entre Joan i la reina Maria de Sicília, i el papa d’Avinyó, massa infeudat a la política francesa i angevina, no era tampoc gens favorable a la dominació del Cerimoniós ni a Sardenya ni a Sicília. Tampoc la mort de fra Pere d’Aragó, a Pisa (4 de novembre de 1381), pogué decantar el rei de la seva resolta «indiferència», tot i que la causa urbanista perdia, amb l’oncle del sobirà, tan respectat i estimat per aquest, el seu més ardent advocat en els regnes peninsulars. Poc abans, el nou rei de Castella Joan I, gendre del Cerimoniós, s’havia decantat pel papa d’Avinyó. Fort en la seva condició de degà dels reis cristians i en la seva experiència de mig segle de regnat, Pere III havia de persistir en la seva actitud neutral enfront del Cisma i havia de recomanar amb insistència, en el seu testament, que el seu successor es mantingués en la mateixa posició, tan favorable a les reivindicacions que sostenia.


  La mort del Cerimoniós


  Hi hagué uns anys, a les darreries del regnat del Cerimoniós, que semblava que dubtés si ell o el seu primogènit seria el primer a deixar aquest món. Les topades entre pare i fill seguien, amb vanes temptatives de Martí per a apaivagar-les i amb protestes, potser verbals, de Sibil·la, de la seva voluntat d’obtenir una reconciliació del rei amb el seu hereu. Les malalties del sobirà havien posat clarors de victòria a la cort de partidaris i amics del duc de Girona i alarmaven, per contracop, el partit de Sibil·la i Bernat de Fortià. Pel mes d’octubre del 1386, Joan es posava molt malalt, després d’haver esperat inútilment un mes i mig, a Martorell, que el seu pare el volgués rebre. Era en el moment agut de la discòrdia. La malaltia del seu fill va inspirar al rei el propòsit d’apoderar-se del seu nét, l’infant Jaume, que aleshores tenia dos anys, en el cas que el seu pare morís. La seva nora francesa li semblava massa hostil a la seva persona i a la seva política per a deixar-li entre mans una penyora tan important com el fill del primogènit.


  Però la malaltia del duc de Girona va tenir una favorable evolució. No pas així la del rei, que va sofrir una recaiguda pels volts de Nadal. Aquesta vegada la gravetat de l’atac de febres malignes era evident i la reacció del malalt semblava impossible. Sibil·la de Fortià, en adonar-se’n, tingué la mateixa reacció que, mig segle abans, havia decidit la reina Elionor a fugir, amb els fills, del capçal del llit de mort del rei Alfons. Sibil·la, filla d’un petit senyor empordanès, no tenia estats on refugiar-se, si no eren els llocs i castells que la munificència del seu marit li havia regalat. El dia 28 de desembre, però, va decidir-se a fer treure secretament del palau les seves joies i les robes, i dos dies més tard, «a hora de prim son», va marxar, amb una petita escorta de familiars i addictes, cap a Sitges. La seva fugida causà una lamentable impressió a Barcelona, i les hosts de la ciutat van llançar-se a l’encalç de la reina. L’endemà arribava l’infant Martí, encarregat pel seu germà d’emparar-se dels béns més preciosos de llur pare, així que aquest clogués els ulls. Hi hagué una lleugera millora del rei, i l’infant va sortir en persecució de Sibil·la i els seus, que s’havien refugiat al castell de Sant Martí Sarroca, del qual era senyor Bernat de Fortià. La nit del 4 al 5 de gener, Pere III va tenir un sobtat agreujament i en clarejar la vigília dels Reis, va morir. Només li feien costat el seu confessor, l’arquebisbe de Sàsser, el bisbe de Barcelona, el mestre del Racional, Pere Dezvall i el savi barceloní Guillem de Vallseca. Tenia seixanta-set anys.


  Dos dies més tard, el castell de Sant Martí Sarroca es rendia a l’infant Martí, i la reina Sibil·la passava a ésser presonera del seu fillastre, el duc de Girona, que ja es deia Joan I.


  El cos del Cerimoniós fou dipositat provisionalment a la Seu de Barcelona. Pel 1401 era traslladat a Poblet, al sepulcre que ell mateix s’havia fet construir pels grans escultors Jaume Castalls i mestre Aloi. Situada entre les de Jaume I i Alfons I, aquesta tomba contenia les despulles del rei i de les seves tres primeres mullers i estava coberta per les estàtues jacents de tots quatre. La del Cerimoniós duia la corona i l’hàbit de diaca del dia de la seva coronació i, entre les mans, l’inseparable punyalet. A la seva dreta hi havia la reina Elionor de Sicília, mentre l’altre vessant de la coberta sostenia les efígies de Maria de Navarra i Elionor de Portugal.


  L’epitafi llatí, redactat per ordre de Joan I, declarava: «Pere IV d’Aragó, dit del Punyalet, esperit invicte, jeu ací inanimat als seixanta-set anys, després d’haver-ne exercit cinquanta-un de regnat, havent mort a Barcelona el 5 de gener del 1387. El seu cos va ésser dipositat a aquella església catedral, on romangué set anys i quatre mesos, fins que fou acabat el seu sepulcre que per a ell i els altres reis havia determinat de construir en aquest monestir de Poblet. Al qual fou després traslladat pels idus de maig de l’any 1394, en presència del seu fill, l’il·lustríssim Joan, rei d’Aragó, amb cavallers preclars i diversos prelats, havent-hi estat solemnement inhumat. Que la seva ànima reposi en pau. Amén»[129].


  JUDICI D’UN REI I D’UN REGNAT


  Balanç del regnat i imatge del rei


  El judici de la història ha estat contradictori davant la figura i l’obra de Pere el Cerimoniós. De Pere Tomich, que li diu «lo segon Neró», al pseudo-Boades, passant per Turell i per Monfar, hom l’acusa de crueltat i d’haver suprimit els seus germans (àdhuc l’infant Joan, mort per ordre de Pere de Castella). Però l’entusiasme de Pere Miquel Carbonell l’absol de tota culpa, i val a dir que la majoria dels historiadors moderns, nets de la dèria imitativa de ditiràmbic compilador de les Chròniques d’Espanya, han fet justícia d’un rei que va esmerçar tota la seva vida a engrandir i donar força pròpia als seus estats. Al seu regnat, les terres aplegades sota el ceptre de la nissaga sortida de Guifre I van aconseguir llur màxima extensió fins a aquell moment, puix que cap dels seus predecessors no pogué nomenar-se, com ell, rei d’Aragó, de València, de Mallorca, de Sardenya, de Còrsega i de Sicília, comte de Barcelona, del Rosselló i de Cerdanya, duc d’Atenes i de Neopàtria, i exercir efectivament la sobirania d’aquests estats —llevat dels de Còrsega, purament nominal, i de Sicília, on tanmateix la seva autoritat s’exercia per delegació—. La seva política d’integració corregí els errors de Jaume I, de Pere el Gran i àdhuc de Jaume II, i consolidà les conquestes que aquests havien fet, però fou feta al preu de grans lluites i de guerres inacabables. La seva tenacitat li permeté de concloure, sense minva de la seva dignitat ni dels interessos del seu país, els conflictes externs en els quals el seu caràcter i —més encara— les circumstàncies van embolicar-lo. La llarga guerra amb Gènova i la de Castella, dilatades lluites per l’hegemonia marítima i per defensar la independència dintre la Península, van acabar-se amb un triomf per al Cerimoniós, tot i que havien estat esforços probablement superiors a les possibilitats econòmiques i demogràfiques dels estats aplegats sota la corona d’Aragó.


  Havia hagut de registrar una sola pèrdua, la de la ciutat de Montpeller i les senyories d’Omelades i Carladès, darrer vestigi dels estats del malaurat Jaume III, i que, en ésser venudes per aquest al rei de França, anul·laven totalment les bases catalanes al Llenguadoc, i apartaven encara més els descendents de Pere el Catòlic de la política occitana. I, per altra banda, la fermesa dels senyors castellans i l’astúcia política d’Enric II feren inútils els llargs sacrificis de la guerra de Castella, puix que cap de les posicions que, com garantia d’ulteriors agressions i per a millorar les fronteres d’Aragó i de Múrcia, reclamava Pere III, no va ésser incorporada als seus regnes. Però, en conjunt, el balanç és favorable. I cal dir també que, llevat d’alguns moments que els seus vassalls es resisteixen als nous esforços financers que se’ls demanen, el rei va veure’s sempre assistit pels seus pobles i que, molt sovint —prou que ell es complau a subratllar-ho— llur adhesió va revestir caràcters de veritable afecte i entusiasme per la persona de Pere III.


  Aquesta adhesió, en certs moments del llarg regnat, es manifestarà a Saragossa, a València, a Tortosa, a la ciutat de Mallorca o a Perpinyà. Però al capdavall serà a Barcelona i, en general, a Catalunya, on el sobirà trobarà un ajut més complet, una col·laboració més total, que permetrà de salvar alguns moments crítics (unions aragonesa i valenciana, atac naval de Pere I de Castella a Barcelona, darrera gran ofensiva castellana contra Saragossa). La «terra beneita, poblada de lleialtat» que el rei saludava a les envistes de Fraga, en tornar de les humiliacions sofertes a Aragó, es mantingué sempre al costat de Pere, superat el primer conflicte protocol·lari que els separava.


  I així, si Pròsper de Bofarull troba que Pere III, «baix d’estatura, era de geni violent i molt colèric», afirma tot seguit que fou «atent, polític, curiós i valent, d’idees cavalleresques, molt donat a les lletres, gran astròleg i alquimista, i un dels millors trobadors del seu segle»[130]. La darrera part d’aquest judici sembla exagerada. Rovira i Virgili jutja que «les principals característiques de Pere III foren la intel·ligència, l’ambició, la constància, l’astúcia i la crueltat; fou també avar i mesquí en certs aspectes». I més endavant diu que «era innegablement un home enèrgic, perseverant, dotat d’un gran sentit polític, de gran habilitat diplomàtica, guiat pel pensament concret de la grandesa i la unitat de les terres governades per la casa de Barcelona»[131].


  Antonio Ballesteros estableix la imatge següent del Cerimoniós, en contrast amb el seu pare: «A la debilitat del quart Alfons succeïa l’energia, la tenacitat, la constància i fermesa del seu fill, el rei legista i cerimoniós, el regnat del qual fou una sèrie no interrompuda de processos amb els quals volgué justificar la seva conducta aquest monarca de caràcter complex, les notes peculiars del qual foren la dissimulació i l’aparent tolerància. Sempre buscava la fórmula jurídica, la raó d’estat, l’explicació, davant els seus súbdits i contemporanis, d’actes l’únic mòbil dels quals era, en moltes ocasions, la conveniència personal, però les intencions dels quals desitjava amagar, potser preocupat també del veredicte de la posteritat»[132].


  Per a Antoni Rubió i Lluch, la major glòria del Cerimoniós fou la realització d’un incipient imperi mediterrani, puix que, en el seu temps, «un enfilall d’illes i arxipèlags, les Balears, Còrsega, Sardenya, Sicília i Malta, eren les anelles de l’expansió mercantil catalana, i les tres penínsules de l’antic mar llatí, els puntals i el teatre de la seva civilització i de la seva grandesa. Com els cèsars romans, havia realitzat el somni de l’imperi del “mare internum”, amb una expansió territorial que cap monarquia d’Europa no ha assolit fins als nostres dies»[133].


  Però potser el retrat més aplomat i just de Pere III el fan Ferran Soldevila i Ferran Valls i Taberner quan escriuen: «Tenia el primogènit d’Alfons el Benigne un caràcter irascible, imperatiu i magnificent, afermat per les tendències de l’època, que s’adreçaven cap a l’exaltació de l’autoritat reial. Posseïa una cauta subtilesa política i una absoluta mancança d’escrúpols en l’elecció de procediments, les quals el feren avançar, dreta via, cap a la fi que es proposava atènyer. Fou dèbil de complexió i delicat; però valent, pertinaç i decidit. Amic de les cerimònies i de l’etiqueta, promulgà les ordenacions de la seva casa, del seu arxiu, de la cavalleria de Sant Jordi. I si és cert que per la seva ambició i les violències, reveladores d’un temperament cruel, van caure víctimes dignes de pietat, cal també proclamar que va empènyer la seva addicta Catalunya d’un vigorós impuls i que va saber conduir a salvament els seus reialmes en un dels períodes més oratjosos de llur història»[134].


  Els seus actes més cruels (la mort del seu germà Ferran, el procés i l’execució de Bernat de Cabrera, o el càstig dels capitostos de la Unió valenciana) no semblen pas gaire cosa al costat dels que poden registrar-se en el regnat de Pere I de Castella o d’alguns dels altres sobirans contemporanis o successors del Cerimoniós. I àdhuc aquests poden explicar-se com a mesures de guerra i, en certa manera, són fills de la influència de persones estranyes, com Enric de Trastàmara o el rei de Navarra. Cavalleresc i disposat sempre a oferir la seva persona, sembla com si vulgui fer oblidar, amb l’ardidesa dels seus gestos i el foc dels seus discursos, l’exigüitat de la seva persona i la seva feblesa física. Però allò que cap historiador no pot negar, i que no li és regatejat per ningú, és la preocupació constant pels afers de l’estat, la completa donació de la seva activitat al concepte de la dignitat reial i de les necessitats del regne, el desig d’estudiar, en les cròniques i en els compendis historials del passat, el seu ofici de rei i el de constructor de la història, que mai no oblida, i davant la qual es planta, personatge complet, amb les seves accions, les seves contradiccions, les seves intencions i els resultats que aconsegueix.


  Pere III, sobirà polític i lletrat


  Si la biblioteca del monestir de Poblet no hagués estat objecte, al llarg dels segles, de tantes i tan accidentades aventures, hauria de dur, avui encara, el rètol: «Aquesta és la llibreria del rei En Pere III» que el mateix sobirà determinava que fos esculpit a l’entrada, tot i manant que la volta fos de pedra picada, perquè així s’allunyés el perill del foc, i avisant que tots els llibres que ell té a Barcelona, o «on que sien», hi seran duts i conservats.[135] I de l’afecte que sentia envers la seva biblioteca, i dels esforços que va fer tota la vida per enriquir-la, ens n’han restat testimonis convincents. El seu interès per totes les coses de l’esperit, però particularment per la història, li permeteren d’esmaltar els seus discursos amb citacions i exemples trets de la Bíblia i de les Històries Troyanes. Com a historiador o, almenys, com a director d’obres històriques, la seva activitat és superior a la del seu antecessor Jaume I, tan admirat per ell, puix que no es limita a la redacció de la Crònica reial, en la qual la intervenció del monarca és tan visible, que fa pueril tota atribució del text a Bernat Descoll o a d’altres secretaris que, sota la constant revisió del rei i amb els documents que aquest els indica, i amb detalls tan personals i íntims que traeixen la redacció personal, s’esmercen a ordenar la història dels anys de vida i de regnat de Pere III. Aquest ha fet escriure també una Crònica dels reis d’Aragó i comtes de Barcelona, coneguda per Crònica de Sant Joan de la Penya, continuada per Tomàs de Canyelles (1355) i de la qual existeixen versions llatina, catalana i aragonesa; ha ordenat que fossin continuades les Cròniques de Sicília, de les quals seran redactors els monjos de Ripoll (1366), Jaume Conesa (1375) i Guillem Nicolau (1381); té l’ambició, finalment, partint de l’Speculum historiale de N. de Beauvais, de tenir en català una història universal, i n’encarrega la traducció a fra Jaume Domènech, inquisidor de Mallorca, el qual hi treballà de 1360 fins a la seva mort, abans de 1386, en què continuà la tasca fra Antoni de Ginebreda. El llibre es deia Compendi historial, i havia de comprendre moltes fonts catalanes i forasteres que en farien una adaptació molt ampliada del text original llatí.


  Com a poeta, les mostres que ens són conegudes de l’activitat literària del rei Cerimoniós són molt escasses i, llevat de la melangiosa tornada:


  
    D’amor no xant així com far solia


    car trop me vey en anys avant empès…

  


  amb què clou unes regles per a l’ordenació de cavallers, no passen del didactisme, la sàtira política o la peça de circumstàncies. Però és curiosa la necessitat, que ell mateix declara en les seves cartes, d’expressar en vers, més lliurement que en el text protocol·lari dels registres, el seu entusiasme pel clima sanitós de Sardenya (en un moment que tants dels seus acompanyants a la campanya de l’Alguer han de deixar-lo, per haver emmalaltit) o la indignació que li produeix veure que el seu primogènit refusa el matrimoni «en que us dan un bon regnat» —la mà de la seva neboda, la reina Maria de Sicília— per casar-se amb una princesa de França, indignació que li fa invocar sant Antoni i el valent de Sant Celoni (el llegendari Vilardell occidor d’un drac, l’espasa del qual conserva preciosament entre les que li han pervingut del propi rei Jaume I) apuntalar-se en l’autoritat d’Apol·loni i Alexandre per a fer veure la follia del jove príncep, que desconeix la regla infal·lible:


  
    Qui ben creix son patrimoni


    és n’est món per tuyt presat

  


  Però el seu epistolari, tant l’escrit de pròpia mà —en l’escriptura clara i ben dibuixada que hom li coneix— i que en gran part s’ha perdut, per no tenir un caràcter oficial i no figurar en els registres, com el dictat directament als secretaris i escrivents que sempre el seguien i que mai no estaven en vaga, té sempre, per damunt el formulisme cancelleresc, un to viu i personal, amb una munior de detalls gràfics i d’afirmacions polítiques d’una intenció precisa.[136]


  La seva erudició es nodria principalment de la Bíblia, el llibre que més llegia, i del qual mai no es cansava de reclamar exemplars, sobretot en «romanç», és a dir, traduïdes al català, i en còpies clares i ben presentades. En comprà moltes, se’n féu cercar per tots els seus estats, i no vacil·là a apropiar-se’n algunes que cobejava, i que havien pertangut a altres biblioteques; àdhuc en regalà a confessors seus o a preveres necessitats. I aquest coneixement dels textos sagrats, si bé no sembla pas massa sovint dictar-li una política que es cenyeix més a les contingències materials que a uns principis morals, vertebra la seva eloqüència i li permet de parlar amb els mots del salmista i de vestir els seus discursos parlamentaris, molts d’ells habilíssims i d’una força de convicció ben moderna, amb l’embolcall de les citacions bíbliques. L’eficàcia d’aquesta oratòria seva, que escapa als vells motlles retòrics, es fa palesa en els moments que el sobirà es dirigeix directament al poble o als soldats, i tenim prou testimonis de l’efecte que havia de produir entre els seus vassalls aquella figura de poca alçada, però engrandida per la consciència de la seva dignitat reial, explicant la justícia de la causa que emprenia, i recaptant la fidelitat i l’ajut dels sotmesos, descendents d’aquells que tantes vegades havien contribuït a fer triomfar els seus mateixos avantpassats.


  Monarca essencialment polític, es trobava al pol oposat del misticisme que arrossegava, en plena maturitat, un home de categoria intel·lectual tan eminent com el seu oncle l’infant Pere. La seva religió és més aviat de tipus pràctic —gairebé diríeu utilitari— i no s’atura en un excessiu respecte de les prerrogatives eclesiàstiques. Té altrament una curiositat prou viva per fer-li consultar i posseir astrolabis, encarregar tractats d’astrologia i esferes armil·lars, fer-se traduir l’Alcorà i llibres de dret hebraic, interessar-se per llunyanes biblioteques i promoure discussions teològiques entre cristians i jueus. Coneix prou història i arqueologia per a valorar en el seu just preu l’Acròpolis d’Atenes i fins i tot projecta d’anar a visitar aquelles terres on té uns vassalls que reclamen el seu ajut.


  Com a monarca protector de les lletres i les arts, té com a màxima honor l’haver estat el constructor més eminent de grans edificis públics, civils i religiosos del seu temps; d’haver suscitat l’eclosió d’un art escultòric i un art pictòric immortals; d’haver creat, entorn de la seva cancelleria, un nucli d’escriptors que, a través dels textos oficials o de les traduccions que el rei encarrega, van formant la prosa literària catalana tot deslligant-la dels motlles llatins. Jaume Conesa, secretari de Pere III durant trenta anys i traductor de les Històries Troyanes de Guido della Colonna; Mateu Adrià, també funcionari i que traduí les Partides d’Alfons el Savi i redactà les ordenacions de la casa reial; el protonotari Ferrer Sayol, que traduïa la Re rustica de Pal·ladi i textos de Ciceró; Guillem Nicolau, capellà de la reina Elionor i que tradueix les Heroïdes d’Ovidi, com Antoni de Vilaragut, company d’expedicions bèl·liques del rei, posava en català les Tragèdies de Sèneca, són figures destacades d’aquest moviment, que trobarà la seva culminació en l’obra de Bernat Metge, fillastre de Ferrer Sayol i funcionari nat de la cancelleria reial —on sembla que va cometre algunes irregularitats que el dugueren a la presó— i ensems autor, amb Lo Somni, d’un dels llibres cabdals de la literatura catalana.


  Poeta com era —o almenys donat a escriure versos—, Pere III havia de suscitar també al seu entorn un moviment poètic, i és durant el seu regnat que es crea, deslligant-se de l’escola tolosana, una escola barcelonina, que té per noms més destacats Pere March, Jaume March, Guillem de Torroella, Bernat de Só (majordom del rei en 1370 i que escriví la Versió en somni, on es presenta l’estat d’Europa a darrers del segle XIV) i el vescomte de Rocabertí. Jaume March componia, per altra banda, per encàrrec exprés del rei, el seu Llibre de concordances, appellat Diccionari (1371), que és el primer diccionari de la rima català, i en el seu afany de codificar i ordenar totes les coses, àdhuc la poesia, feia que un altre tractadista, Lluís d’Averçó, compongués per aquella mateixa època el seu voluminós Torsimany.


  Però la major glòria del rei, com a protector de les lletres catalanes, és la decidida ajuda que donà a Francesc Eiximenis, el franciscà gironí de talent enciclopèdic, que estudià a Tolosa i viatjà per Europa gràcies a la munificència reial, i que després es veié encoratjat amb mots vehements de Pere III perquè acabés el seu Crestià, dintre el qual es troba un tractat polític remarcable com és el Regiment de prínceps, on la teoria pactista, defensora de la llibertat humana i exaltadora de les virtuts de la ciutadania, sembla encarnar el fons constant de l’esperit català tot fent avançar-se el seu autor en alguns segles als altres tractadistes polítics europeus. Com també és una glòria autèntica del Cerimoniós la seva constant defensa de l’obra de Ramon Llull, en el moment que l’ofensiva del fogós dominicà fra Nicolau Aymerich (1322-1399), gironí, autor de nombrosos tractats teològics i filosòfics i inquisidor general (en substitució de fra Nicolau Rossell, esdevingut cardenal) contra les obres lul·lianes amenaçava de fer-les condemnar per la Santa Seu. La història de les relacions entre l’inquisidor i el rei, amb la pressió que un i altre fan damunt el papa Gregori XI, en favor o en contra de les doctrines de Ramon Llull, és una de les més típiques del caràcter del rei Cerimoniós i pinta també l’obstinació del dominicà autor del Directorium Inquisitorium. Fou una lluita que va durar molts anys, en la qual el rei posa obstacles a la predicació del frare i arriba a ordenar (1371) que, si persisteix en voler predicar contra les seves ordres a la Seu de Barcelona, el detinguin i el facin dur en una galera a la seva presència. Més tard (1375) ordena que sigui expulsat de Girona, junt amb el seu acompanyant fra Pere Bagueny, també predicador, per ésser «escandalosos a nostres sotmesos, sospitosos i enemics e pertorbadors del bé de la nostra cosa pública»[137]. I l’any 1381, perquè l’inquisidor ha tornat a presentar-se a Barcelona, el rei ordena que se’l detingui al lloc on es trobi i que li sia tramès «encontinent e sense guiatge».


  La defensa de l’obra de Ramon Llull contra els atacs de l’inquisidor, el qual no cessarà tampoc en la seva actitud, no sembla pas solament la reacció regalista del sobirà hostil a la intervenció de l’autoritat eclesiàstica en els afers del país, sinó filla d’una autèntica devoció a les doctrines lul·lianes. L’any 1377 escrivia al Sant Pare demanant-li que l’examen dels llibres de Ramon Llull, que fra Nicolau Aymerich volia que fos fet a Roma, tingui lloc a Barcelona, entre altres raons pel fet d’ésser escrits en català. És un problema, aquest de la llengua popular, que sembla tenir molt a cor: l’any 1355 demanava al seu oncle Ramon Berenguer, ambaixador seu a Avinyó, que obtingués del papa que les dignitats eclesiàstiques fossin concedides a sotmesos del rei d’Aragó, coneixedors de la llengua i dels costums del país, en bé de l’Església i de la cultura general dels fidels. I ja hem trobat el seu interès a suscitar traduccions al català de la Bíblia i com la seva oratòria s’ajusta a les característiques de la llengua catalana, i en fa un instrument precís de la seva política i la seva diplomàcia.


  Un rei constructor. Els edificis i les institucions públiques


  Rei constructor, Pere III ens ha deixat molts testimonis de la seva activitat. Ell és el qui patrocina l’estil gòtic català més original, fet alhora de grandiositat i de despullament, que troba la seva expressió més alta a la sala del Tinell i a les Drassanes barcelonines, a l’església del Pi i al Saló de Cent de Barcelona, i fa acabar també grans edificis com la catedral de Girona, els monestirs del Carme i de Mont Sió, a Barcelona, els palaus reials de Barcelona i de València i la restauració de Santa Maria del Mar, després de l’incendi de 1379. Les grans reunions de poble que suposen aquestes construccions no l’espanten, ans al contrari sembla provocar-les, i així, quan s’esdevé la crisi municipal de Barcelona, en els darrers temps de la seva vida, autoritza les assemblees del poble que reclamen el canvi del govern de la ciutat.


  És també un constant protector de les arts plàstiques. Al costat dels grans arquitectes Guillem Albiall (el Pi, Sant Jaume, el Carme i Mont Sió), Guillem Metge (obres de Santa Maria del Mar) i Pere Morell (Seu de Mallorca), els seus encàrrecs a Ferrer Bassa, cap de l’escola trescentista, i als germans Jaume i Pere Serra, lliguen el seu nom a un dels moments més excelsos de la pintura catalana. Però, com a rei preocupat per la glòria dels seus antecessors, fou als escultors que més va dirigir la seva inquieta sol·licitud. Tenia el projecte de fer erigir en el Palau Major de Barcelona les estàtues dels comtes de Barcelona, de Guifré I fins al seu pare Alfons. No ens ha quedat res d’aquest conjunt, si és que arribà a realitzar-se, però tenim, en canvi, el testimoni escrit i uns vestigis prou impressionants de la concreció del seu desig de fer del monestir de Poblet el mausoleu dels reis d’Aragó. Les tombes que, per encàrrec seu i sota la seva minuciosa vigilància, feren a Poblet el mestre Aloi i Pere de Guines, primer (1340) i després també Jaume Castalls i el seu esclau Jordi de Déu (esdevingut, en emancipar-se, Jordi Johan), formen un dels conjunts monumentals més impressionants que ens queden d’aquella època. Pere III féu realitzar els sarcòfags dels seus avantpassats Alfons I el Cast i Jaume I, i deixà disposat amb tot detall el que havien d’ocupar ell i les seves tres primeres mullers. Jordi Johan fou també encarregat, l’any 1379, de fer les tombes del darrer fill del rei i de Sibil·la i del seu nét, fill del duc de Girona. I Jaume Castalls acabà també la portalada de la catedral de Tarragona, com el gironí Guillem Morell féu a la Seu de Girona, també per ordre reial, les tombes del comte Ramon Berenguer II Cap d’Estopes i de la comtessa Ermessenda.


  Un altre gran escultor de l’època, el barceloní Pere Moragues, féu per encàrrec del rei el mausoleu de la seva mare Teresa d’Entença, al convent de Sant Francesc i, ensems com a argenter, la famosa custòdia dels corporals de Daroca, i un altre orfebre, el valencià Pere Bernés, el qual treballà en els retaules d’argent de les seus de Girona i Mallorca, féu els dinou esmalts amb les imatges dels comtes i comtes-reis catalans que guarnien l’espasa de les coronacions.


  I finalment, com a promotor de la cultura, cal reconèixer al rei Cerimoniós el mèrit de la fundació de l’Estudi General de Perpinyà (1350), prenent com a model, per al funcionament d’aquesta universitat, l’Estudi General que fundà a Lleida l’any 1300 el seu avi Jaume II.


  Però allò que més marca, del punt de vista polític i social, el regnat de Pere III, és la importància que adquireixen, en part per la força de les circumstàncies, però també per la voluntat del monarca, dues institucions que hauran de tenir un pes enorme en la vida catalana: el Consell de Cent barceloní i la Diputació del General o Generalitat de Catalunya. La corporació municipal passava a ésser, en la reforma iniciada a les darreries de la vida del rei, un organisme popular i representatiu, en lloc d’ésser simplement l’expressió d’una oligarquia de patricis. La diputació permanent de la Generalitat —és a dir, de les Corts catalanes, expressió del conjunt de Catalunya— nasqué, durant la guerra dels dos Peres, com un organisme permanent encarregat de recaptar les quantitats necessàries per al sosteniment de la lluita. Els diputats, de nombre variable (les corts de Cervera, en 1359, els reduïren a tres, un per cada braç, i més endavant se’ls afegiren els tres oïdors de comptes), tenien llur jurisdicció a tot el Principat, comprenent-hi els comtats de Rosselló i Cerdanya. Residien obligatòriament a Barcelona, però podien traslladar-se, per acord unànime, a qualsevol altra vila reial, tenien funcionaris propis i patrimoni format per impostos determinats, com el dret de la bolla i el dret del General i esdevingueren, amb el temps, el veritable govern de Catalunya, davant el poder reial. Nascut de les Corts, que eren l’expressió més genuïna del país, aquest govern era representatiu, com ho eren les Corts, i fou un dels elements essencials de la monarquia pactista, de tipus federatiu, que era la Corona d’Aragó.


  Així, un monarca de tendència absoluta com el rei Cerimoniós, respectuós tanmateix del poder parlamentari i de les seves prerrogatives, puix que va convocar Corts més de trenta vegades en el curs del seu regnat, va enfortir aquest poder i contribuí a crear un govern permanent que el representaria, dintre les regles més modernes del dret constitucional. És veritat que aquesta política era la més assenyada, si volia destruir el poder dels grans vassalls i, en definitiva, el feudalisme, per a crear un estat modern. No és aquesta contradicció, tanmateix, l’única que pot assenyalar el judici de la història en l’interessant personatge arrauxat i calculador, polític astut i guerrer enyoradís dels costums cavallerescos, violent però ple d’una tenaç paciència, casat quatre vegades, però només enamorat d’una dona, que fou el rei Pere III de Catalunya, II de València, I de Mallorca i IV d’Aragó, dit el Cerimoniós i també «el del Punyalet».


  ELS FILLS DE PERE III


  JOAN, EL PRIMOGÈNIT


  Els fills i les filles de Pere III


  El rei Cerimoniós va tenir fills de tres de les seves quatre mullers. La primera, Maria de Navarra, era filla de Felip d’Evreux i de Joana II, reina de Navarra i germana, per tant, de Carles el Dolent, que va succeir la seva mare, regent del regne, l’any 1349. Abans havia mort Maria, molt jove encara, de sobrepart del seu quart fill, que fou el primer mascle i que dugué alhora, amb la seva naixença i la immediata mort, tanta joia i tant de desesper als servidors i vassalls del rei, quan aquests es trobaven a València. La primera filla fou Constança, nada pel 1399 i que, abans dels deu anys, fou nomenada primogènita pel seu pare, la qual cosa fou una de les causes del moviment subversiu de les Unions aragonesa i valenciana. Constança sembla que va ésser un dels fills que més estimà el rei, el qual, en no poder-la fer successora directa seva, va destinar-li un altre ofici insigne: convertida en reina de Sicília, havia d’ésser l’artífex de la incorporació del regne insular a la Corona d’Aragó. Les negociacions per al casament de la infanta amb el rei de Sicília, cunyat de la seva madrastra Elionor, foren molt llargues i es veieren entorpides per l’onada mortífera de la glànola el 1355. L’epidèmia va fer morir el jove rei Lluís III de Sicília, que era el nuvi previst, i posà en el seu lloc al seu germà Frederic, que hagué d’ésser anomenat el Feble, i que era molt més jove que Constança. Això no fou pas cap obstacle perquè les gestions matrimonials continuessin i l’any 1361 Constança esdevingués la seva muller, i reina, per tant, de Sicília. Dos anys més tard —als vint-i-quatre d’edat— va morir, deixant com a garantia de la realització del pla traçat pel seu pare i la seva madrastra, una filla, que fou la infanta Maria.


  La segona filla es digué Joana i nasqué a Barcelona el 7 de novembre del 1344 (segons P. de Bofarull)[138]. Els tractes matrimonials que intentà Pere III a base d’aquesta noia, probablement poc afavorida per la naturalesa, farien una capítol molt llarg, revelador de l’escassa importància que en aquella època hom donava a la persona o als sentiments dels nuvis, mentre la unió fos profitosa a l’Estat. L’any 1362, Bernat de Cabrera va proposar a Pere I de Castella, vidu en aquell moment, que es casés amb Joana, com a garantia de la pau que el ministeri aragonès intentava de consolidar entre els dos reis. El de Castella havia perdut, amb poca diferència de temps, la seva muller legítima, Blanca de Borbó, i la que ell estimava i considerava com a reina autèntica, Maria de Padilla. Però el rei refusà, al·legant que Joana era molt lletja i que tenia el nas llarg. El vescomte de Perellós, enemic de Bernat de Cabrera, va escriure a la reina Elionor que el casament de Joana havia estat desaconsellat a Pere el Cruel pel propi Bernat de Cabrera, al·legant «ca le era sabido que non era virgen». Proposat per segona vegada després de la pau de Morvedre, el rei castellà acceptà la núvia, però va desdir-se’n quan ella ja s’havia posat en camí.


  L’any 1369 —Joana ja en tenia vint-i-cinc, i era una dona gairebé vella, segons els costums matrimonials de l’època— el seu pare va tenir tractes per casar-la amb Eduard d’Anglaterra, el famós Príncep Negre, tractes lligats amb un pacte d’aliança que neutralitzaria, ensems, els dos rivals castellans Pere i Enric. Però Eduard ja estava malalt i desenganyat de les seves experiències espanyoles i no trigaria gaire a retirar-se a la seva pàtria i morir-hi. El matrimoni de Joana tingué lloc, doncs, dintre la mateixa família del seu pare, amb Joan, comte d’Empúries, fill de l’infant Ramon Berenguer i cosí germà, per tant, de Pere III. El nuvi era vidu de la infanta Blanca de Sicília, germana de la reina Elionor. I el casament se celebrà l’any 1372. No sembla pas que fos massa afortunat. Joana va ésser víctima de les lluites entre el seu marit i el seu pare i va morir l’any 1384, deixant dos fills, Joan i Pere. Una tradició, recollida per Bofarull,[139] atribueix la seva mort a una bufetada que li donà el seu pare, en el curs d’una discussió en la qual ella defensava el comte d’Empúries. Tenia quaranta anys.


  Maria de Navarra donà al seu marit una altra filla, que es digué com ella i va morir molt poc després de la seva mare, i aquell infant Pere que havia de precedir-la de ben poc a la tomba, hores després d’haver nascut.


  La segona muller, Elionor de Portugal, morta de la glànola, va viure les hores dramàtiques de la Unió a València i no va tenir fills.


  Elionor de Sicília, en canvi, va assegurar el problema de la successió masculina. Casada als vint-i-quatre anys, a València, pel juliol de 1349, deslliurava el 27 de desembre del 1350 un noi, que fou batejat Joan i que, proclamat primogènit, fou nomenat pel seu pare duc de Girona, havent-li estat assignat com a tutor Bernat de Cabrera. Joan, als dotze anys, ocupà el càrrec de lloctinent general del reialme. Un any després, el 23 de juliol del 1364, havia de presidir l’execució per mà del botxí del seu educador Bernat de Cabrera.


  El segon fill fou també un noi, el qual es digué Martí, nasqué l’any 1356 i havia d’ésser rei de Sicília i després succeir el seu germà al tron d’Aragó. Emancipat pel seu pare el 1358, va romandre sota la tutela de la seva mare, la qual sembla que el tingué en particular estima. L’any 1368 va ésser fet comte de Besalú i senescal de Catalunya,[140] l’any 1372 esdevingué comte de Xèrica i finalment el seu germà va fer-lo duc de Montblanc i lloctinent seu a tots els seus regnes.


  Un altre fill d’Elionor de Sicília fou la infanta Elionor, nascuda a Santa Maria del Puig, de València, el 20 de febrer del 1358 i que fou promesa, de molt jove, al fill d’Enric de Trastàmara. El casament, reclamat tant pel promès com pel sogre després del final de la guerra de Castella, va ésser ajornat, particularment per la voluntat hostil de la reina Elionor, fins que la mort d’aquesta va fer-lo possible. Tant és així que, ja malalta la reina i pocs dies abans de la seva mort, les capitulacions matrimonials foren signades i les noces se celebraren a Sòria el 18 de juny del mateix 1375. Contra la voluntat expressa de Pere III, la infanta Elionor no féu renúncia solemne dels seus drets hereditaris al tron aragonès. A la mort del seu sogre Enric II, va esdevenir reina de Castella, l’any 1379. El seu marit, Joan I, era feble i malaltís, i va morir l’any 1390. Vuit anys abans havia finat ella, que fou anomenada «la reina santa» i que, en els seus anys de matrimoni, va posar al món dos fills destinats a esdevenir, respectivament, reis de Castella i d’Aragó: Enric III i Ferran I, dit d’Antequera. Finalment, la reina Elionor va tenir un altre fill, que va dir-se Alfons i va néixer a Barcelona l’any 1362. Va morir, de molt nen, a Montblanc.


  Ja hem vist que, abans del matrimoni que havia de legalitzar llurs amors, Sibil·la de Fortià i el rei Pere van tenir una filla, que es digué Isabel. Quan ella tenia deu anys va produir-se la mort del seu pare i la desgràcia de la seva mare, perseguida pel nou rei i desposseïda dels seus béns i de la seva influència. Tanmateix, fou criada a la cort del seu germà i no li faltaren pas les propostes matrimonials. En temps del seu pare, ja el seu cunyat Joan II de Castella va intervenir en un projecte de casament amb Carles VI de França. Però la núvia només tenia quatre anys i el projecte no va prosperar. Durant el regnat de Joan, hom li proposà com a nuvi un príncep d’Antioquia; en el de Martí, el rei proposà a la seva madrastra i a Bernat de Fortià, en carta de 29 d’octubre del 1401, de casar-la amb el fill segon de l’emperador d’Alemanya, a condició que es realitzés el matrimoni ja tractat del fill gran de l’emperador amb la filla gran del rei d’Anglaterra; si no es feia aquest darrer, el nuvi d’Isabel havia d’ésser l’hereu. Tampoc aquesta proposta no passà de projecte. Per últim, el 18 de juliol del 1405 van signar-se, al palau reial de Barcelona, i en presència de Martí I i del seu fill, Martí de Sicília, els capítols matrimonials entre la infanta Isabel i Jaume d’Urgell, nét del germà segon del Cerimoniós i fill de Pere, comte d’Urgell, el qual va morir a Balaguer l’any 1408, i de Margarida de Montferrat, dona enèrgica i ambiciosa. El casament d’Isabel i Jaume se celebrà amb gran pompa el 29 de juny del 1407, a València.


  Un altre fill de Pere III i de Sibil·la fou Pere, mort a un any d’edat i la tomba del qual, encarregada a Jordi Johan, fou erigida, per ordre del rei, al monestir de Poblet.


  D’aquests deu fills, quatre van morir a la infantesa. És una proporció gairebé normal, si hom té en compte les epidèmies del temps i la poca defensa contra les malalties infantils. Potser també hi influïa l’endogàmia, practicada a despit de totes les prohibicions de l’Església, i que feia que tots els membres de les famílies reials fossin cosins, cunyats, nebots i oncles entre ells, i de vegades reunissin diverses d’aquestes categories familiars en una sola persona. Però al costat d’aquests quatre fills morts de poca edat, altres quatre van cenyir corona reial. I l’enamorada Elionor, muller de Joan I de Castella, havia de donar origen a la dinastia que substituiria, al·legant els seus drets com a filla de Pere III, aquella que havia estat fundada per Guifre I i que, de pares a fills, per via masculina, havia regit els destins de Catalunya durant cinc segles.


  Joan, duc de Girona i primogènit d’Aragó


  Joan va néixer a Perpinyà, amb gran alegria dels seus pares i de tots els regnes, el dia de sant Joan d’hivern de l’any 1351. L’esdeveniment va provocar grans festes i cerimònies. La més important fou la promulgació, el 21 de gener del 1351, de la reial pragmàtica que fundava el ducat de Girona, atribuït al primogènit, i format per la ciutat d’aquest nom, juntament amb Manresa, Vic, Besalú, Berga, Camprodon, Santpedor, el vescomtat de Bas, Castellfollit, Torroella de Montgrí, Pals, Figueres, així com els castells, viles i llocs de les corresponents vicaries, batllies i procuracions.[141] Nomenat, com a preceptor i educador de l’infant Joan, el noble Bernat de Cabrera, aquest tingué l’obligació de viure amb el seu deixeble, fins que l’infant tingués quinze anys, a la ciutat de Girona, capital del nou ducat, i el 28 de febrer era signat un manament reial ordenant que el propi Cabrera havia de prendre possessió de les ciutats, viles, castells i llocs que formaven els estats atribuïts a l’infant, amb ordre que li fos fet homenatge de fidelitat com a educador, procurador i actor seu. El duc de Girona fou també nomenat, pocs dies més tard, comte de Cervera i després lloctinent del reialme. Els jueus dels regnes i estats del seu pare hagueren de contribuir amb dotze mil sous barcelonins anyals, repartits entre les aljames, segons llur importància numèrica, i que cada març havia de recaptar el tresorer del primogènit, Bernat Margarit.


  Entre les residències reials, el castell de Perpinyà, que encara és conegut avui com a palau dels reis de Mallorca, era una de les més agradables i luxoses. Estava voltat per un gran parc i un magnífic bosc d’oliveres i contenia una petita col·lecció zoològica —paons, estruços, cignes, cérvols i moltons— per la qual s’interessava molt el rei.[142] Però poc temps pogué estar el primogènit en aquest recés tan magnífic, puix que la reina va fer-lo dur a Girona per l’abril del 1351, i aquella fou la seva residència oficial fins que sortí, un any més tard, per anar a Barcelona, Lleida i Saragossa, per a satisfacció dels fidels vassalls del rei, els quals volien jurar el primogènit i exigien la seva presència. Era un infant bon xic malaltís, que canvià sovint de dides, i que estava encomanat especialment a la vigilància de Catalana de Llança, dona entesa en remeis infantils, i que l’acompanyà en els seus viatges, així com Bernat de Cabrera. El 3 de setembre del 1352, era a Saragossa, on es trobava el seu pare, puix que hi havia reunides les Corts. El jurament fou celebrat amb grans festes i pocs dies després el seguici del primogènit tornava a acompanyar-lo cap a Girona, on arribava a darrers d’octubre. La cort de l’infant sempre regida pel vescomte de Cabrera i per Catalana de Llança, s’augmentà amb dos personatges tan importants com Joan Fernández d’Heredia i Francesc de Perellós, diplomàtics i consellers insignes de Pere III. La residència del duc de Girona era una casa no pas gaire luxosa de la ciutat. Allà passava les seves malalties i rebia la seva instrucció, dirigida per Cabrera, i que ben aviat li permeté de tenir la cultura corrent d’aquella època. Poc després dels cinc anys ja sabia de llegir i d’escriure. Molt aviat, també, s’inicià en els plaers de la caça i obtingué gossos, falcons i un corser, tingué armadures i aprengué l’esgrima. Al mateix temps hagué de fer actes de justícia com a lloctinent del seu pare. En els incidents de la guerra de Castella, en la qual, i com a diplomàtic, va tenir un paper tan destacat el seu tutor Bernat de Cabrera, li calgué d’exercir una funció ben poc adient amb la seva edat i amb la relació que havia sostingut amb el vell ministre del seu pare. Es trobava a Saragossa quan Bernat de Cabrera fou lliurat per Carles de Navarra a l’arquebisbe, i aquest, seguint les ordres expresses de la reina Elionor, confirmades per les del rei, hagué de sotmetre el seu presoner a judici, amb un tribunal presidit per l’infant Joan i que, sense permetre que l’acusat pogués presentar les seves defenses, va condemnar-lo a mort i féu executar la sentència a la plaça del Mercat de Saragossa, davant la porta de Toledo. El botxí va escapçar el noble aragonès, i el seu deixeble, que només tenia catorze anys, hagué de fer que el cap del seu educador fos tramès als seus pares, com ordenaven Pere i Elionor. I aquest acte de crueltat li fou encara recompensat pel rei, puix que aquest, dos anys més tard, concedia al seu fill la ciutat de Vic i altres llocs pertanyents a Bernat de Cabrera. Bé és veritat que el fill del noble aragonès, el comte d’Osona, presoner de Pere el Cruel en produir-se el procés i l’execució del seu pare, s’havia passat a les tropes castellanes i que els seus béns havien d’ésser-li normalment confiscats. Altrament, poca intervenció va tenir el duc de Girona a la guerra dels dos Peres, posat que només va assistir, com a espectador, al setge de Morvedre. Però la seva activitat de lloctinent dels regnes i estats del seu pare l’obligaven a recórrer tot el territori i a presidir la justícia i la governació del país.


  El primer prometatge de Joan, duc de Girona


  Quan encara no havia complert vint anys, i acabada la guerra de Castella, l’infant va tenir la primera promesa. Aquesta, escollida pel propi rei Pere III, era una princesa de França, Joana de Valois, filla del darrer matrimoni de Felip IV i tia, per tant, del sobirà regnant francès, Carles V el Savi, que tan hàbilment havia tornat al reialme la unitat i el prestigi perduts d’ençà de la batalla de Poitiers. Un dels ambaixadors que ha de fer els tractes per a aquest casament és Francesc de Perellós, vescomte de Roda, familiar del duc de Girona; els altres són Lop de Gurrea i Berenguer d’Abella. Hi ha certes intrigues que destorben els tractes, i provenen segons sembla, de Navarra i de Castella. El rei Carles de Navarra és, precisament, germà de la reina vídua Blanca d’Evreux i li parla malament de Pere, Elionor i llur fill. El rei de França d’altra banda, preferiria potser de casar la seva tia amb un fill d’Enric II de Castella. El duc de Girona, que estava engrescat amb la idea d’aquest casament, pensà que potser no podria realitzar-se i encarregà Joan Fernández d’Heredia que mantingués vigent una altra candidatura, en la qual el castellà d’Amposta havia intervingut: la d’una filla del senyor de Milà. Però no deixà de donar pressa als ambaixadors a la cort de França perquè desfessin les intrigues del navarrès, i àdhuc els ordenà de posar un ultimàtum per deixar resolt el casament amb la princesa de França. Aquest fou signat, finalment, el 16 de juliol de 1370, i Pere III ja s’adreça a la seva futura nora nomenant-la duquessa de Girona i comtessa de Cervera, i manifestant el seu desig que aviat la tinguin a la cort. La núvia era una noia de gran bellesa i duia, segons els tractes, un aixovar de 200.000 francs. Però el seu oncle va posar dificultats per al pagament del dot i tant el nuvi com el seu pare ordenaren als ambaixadors encarregats de dur la noia a Catalunya que la prenguessin, amb aixovar o sense, no oblidant, per això, de formular la protesta corresponent. Ja s’havien fet, a tots els estats de la Corona d’Aragó, les recaptes acostumades per al donatiu de noces que calia fer al primogènit, i s’havia acordat que la cerimònia se celebraria a Saragossa, però una malaltia de la reina Elionor féu canviar aquest darrer acord i fixaren Perpinyà com a lloc on celebrar el casament.


  Al capdavall, el 9 de juliol de 1371, la princesa Joana sortia de París i el duc de Girona, exultant, preparava el palau de Perpinyà i se n’hi anava per rebre-hi dignament la seva promesa i donava pressa als seus pares perquè també hi fossin, mentre llançava invitacions a tots els seus parents i als prelats i gran senyors del regne. La núvia no havia d’entrar al Rosselló. Berenguer d’Abella, que l’acompanyava en el seu viatge, va fer arribar a l’infant Joan la notícia de la seva malaltia. Joana de Valois havia hagut d’allitar-se a Besiers i demanava al seu promès que anés a veure-la. Tenia febre, disenteria i vòmits. «El major desig que ella havia al món era quem progués veer e que com magués vist que faes Déu della ço que li plagués»[143], explica el duc de Girona al seu pare. Una altra carta insistia «que no estava bé a quem plagués que, si fer se podia, quem pogués veer, con vijarés li seria que sempre fos guarida»[144]. Joan no podia negar-se a aquesta crida. Fent veure que anava a Salses de cacera, sortí disfressat, amb tres acompanyants, i anà cap a Besiers, on estigué el dia de la Mare de Déu de setembre. Anà a veure la princesa i parlà «poques paraules ab ella e la comane a Déu»[145] i tot seguit se’n tornà, puix que no hauria estat honorable que, sense estar encara casats, la visita fos pública i notòria. La impressió que duia era ben favorable i la mateixa carta de Joan al rei la resumeix: «lestament de la Duquessa és aquest; que ella haut gran disintiri e vòmit e és fort feble. Lo disintiri la ha lexada e el vòmit e ha queacom de febre, mas no molta; les meges la dónan per gairda e nols fa por sinó la feblea per lo desmegament que ella ha. Més senyor, dubte no fan que ella tost no sia fortada»[146].


  Tanmateix, la malaltia va persistir, i no hi pogueren res els metges ni tan sols un mallorquí saludador que el promès de Joana va enviar-li de Perpinyà estant, ni les oracions, les misses i les prometences que, per a obtenir el restabliment de la promesa del primogènit, ordenà aquest a diverses ordres religioses de Barcelona. La malalta empitjorà fins a morir, a la mateixa ciutat de Besiers, amb gran desconsol del nuvi, que ja es considerava com a marit de la princesa de França.


  La primera muller, una altra francesa; Matha d’Armagnac


  Un any després d’aquest episodi, una altra núvia va oferir-se per al duc de Girona. Era la filla del comte d’Armagnac, emparentada igualment amb la casa reial francesa. Lop de Gurrea, Pere d’Artés i el castellà d’Amposta van intervenir també en aquests tractes matrimonials, els quals no varen dilatar-se gaire, puix que el 6 de març del 1373 ja estaven conclosos i es realitzaven les esposalles. Aquest cop les coses anaven molt de pressa. La núvia va posar-se en camí tot seguit i el Divendres Sant ja entrava a Catalunya per Salses, on l’anaren a rebre l’infant Martí, germà del nuvi, el seu cosí el comte d’Empúries i el vescomte de Rocabertí. Hom havia decidit que el casament se celebraria a Barcelona, en atenció a l’estat de salut de la reina Elionor, que no podia viatjar gaire, i com a compliment a Catalunya, per l’esforç que estava fent amb motiu de la nova campanya de Sardenya.


  Matha d’Armagnac havia d’ésser rebuda i acompanyada amb tot honor, i a càrrec del rei d’Aragó. Amb molta pressa fou preparada una corona, feta amb totes les que tenia la reina —les joies reials eren sempre un recurs financer que Pere III mai no vacil·là d’aprofitar— i els veïns de Sant Adrià del Besós, de la Verneda d’En Llull i de Sant Andreu van donar una batuda per proveir de caça la taula del convit de noces. La núvia arribava a Sant Andreu un dissabte, hi feia nit i entrava l’endemà al matí, solemnement, a la ciutat de Barcelona, on els consellers li tenien aparellada una solemne rebuda. El 28 d’abril del 1373 la cerimònia nupcial fou celebrada a la capital, oficiant l’arquebisbe de Tarragona, i Joan, als vint-i-dos anys, pogué comprovar si la núvia que li arribava de França era una dona tan bella com aquella malaguanyada Joana, morta a Besiers.


  Matha d’Armagnac tenia uns vint-i-sis anys quan va casar-se, i la seva vida conjugal sembla que es conclogui en una continuada i infructuosa vocació de mare. Sis vegades, entre gestaments i parts —generalment prematurs—, va intentar de complir aquesta funció, i va posar al món cinc fills, tres mascles, que es digueren Jaume, Joan i Alfons, nascuts, respectivament, el 23 de juny del 1374, el 23 de juliol del 1376 i el 9 de setembre del 1377. Cap dels tres no va viure més enllà d’un mes. De les dues noies, la primera, anomenada Joana, va néixer pel mes d’agost del 1375 i l’altra només visqué el temps just d’ésser batejada Elionor, el dia 14 de juliol del 1378. Joana fou l’únic dels plançons de Matha i Joan que va sobreviure els seus pares. Era, però, una noia malaltissa, nascuda abans de terme i que probablement fou deficient mental, puix que el seu oncle Martí, en donar compte de la seva mort per «l’accident seu acostumat del ventre» el setembre del 1407 —la infanta Joana tenia, doncs, trenta-dos anys—, afegeix «e finà axí com si fos un albat»[147]. L’any 1392 s’havia casat amb Mateu, comte de Foix.


  La muller francesa del primogènit era, pel que es dedueix de la seva correspondència, una dona afable, modesta i sotmesa, en tot i per tot, al criteri del seu marit i sobretot dels seus sogres. I aquests —tant Pere III com la reina Elionor— són prou imperiosos per a decidir, en nom de la duquessa, no sols el lloc on ha de residir, sinó els vestits que ha de dur, les serventes que ha de tenir i àdhuc la manera de criar els fills —almenys l’única filla que restà viva—. Matha enyora potser els refinaments de la cort francesa, però no era gens ambiciosa de posseir joies ni objectes preciosos i es preocupava més de treure mostra de puntes al coixí, com una senzilla dona de sa casa del vuit-cents, que dels afers de l’Estat. Àdhuc, en saber la mort del seu pare, el comte d’Armagnac, renuncia a dur-ne dol tot un any perquè la seva sogra li ordena que per les festes de Nadal se’l tregui. En un moment que tenia la filla a Sessa, prop d’Osca, i volia dur-la a Barcelona, contra el parer de Pere III, el qual ordenava que no canviessin de lloc l’infant, escriu amb tot respecte al sobirà per fer-li avinent que a Aragó, i concretament a la residència de la infanta, hi ha «epidèmia e enfirmetats» i demana respectuosament llicència per a fer-la traslladar a la capital del Principat. Ella es resigna a canviar constantment de residència, tot i les seves contínues malalties i el seu permanent estat de gravidesa. Passa llargues temporades a València, a Saragossa i a Girona, sempre anguniejada per l’amenaça del part prematur —gairebé tots ho són. El seu imperiós sogre, en privar que treguin la seva néta d’allà on es troba, recorda que els viatges no són gens favorables «a tan xicha creatura» i exhorta la jove parella així: «pus Déu vos dóna fills, nols quirats perdre, que depuys non troba hom a comprar a la plaça et jatsia que haguéssets plaer de lur vista més vos val queus viuen en absència que sis morien presents vosaltres»[148].


  En morir la reina Elionor, la duquessa de Girona passa a ésser la primera dama del regne. Però no sembla pas que s’hi il·lusioni gaire, i només demana, de les coses que deixa la seva sogra, un papagai i un rossinyol, mentre es vesteix del negre rigorós que no ha pogut dur pel seu pare.


  Aviat va veure’s que el dol que, com a vidu, s’havia posat el rei, no li privava de fer-se amic d’una dona jove, ambiciosa i capaç de dominar, pels sentits, aquell home només preocupat pels afers públics. I Matha, potser seguint instruccions del seu marit, va mostrar-se sempre amable i obsequiosa amb la vídua d’Artal de Foces. Sibil·la de Fortià, per la seva banda, va correspondre amb aparent afecte a la nora de qui, d’amant seu, va passar aviat a marit. La duquessa de Girona pogué veure l’enlairament de l’empordanesa i el seu casament amb el rei, que en feia la quarta muller de Pere III i legitimava la petita Isabel. Al mes d’octubre del 1378, uns mesos després del seu darrer i malaurat deslliurament, Matha d’Armagnac va morir, a Saragossa i fou enterrada al monestir dels Framenors, d’on el seu sogre, un parell d’anys més tard, va fer-la traslladar a Poblet, junt amb els cossos de tres dels seus fillets, dipositats a València, Girona i Saragossa.


  La segona duquessa de Girona: Violant de Bar


  En restar vidu, Joan tenia vint-i-vuit anys i es trobava en una època en què l’oposició que s’anava congriant entre ell i la seva madrastra s’estenia també al pare. El problema del seu segon casament esdevingué, doncs, un veritable afer d’Estat. Es formaren diferents partits, cada un amb la seva candidatura. El rei de França, desitjós de comptar amb l’adhesió del futur sobirà d’Aragó, va idear de casar-lo amb una altra parenta seva, Violant, filla de Robert, duc de Bar, i d’una germana seva. Això feia que la núvia oferta per França fos néta d’un germà de la primera princesa que havia d’ésser duquessa de Girona, encara que no hagués arribat a entrar als seus estats ni a consumar el casament: Joana de Valois. Però d’altres promeses es presentaven a la tria del primogènit. El propi rei de França oferia, pel cas que Joan no volgués Violant, una altra neboda seva, filla del senyor de Coucy, la qual també dotava. El papa Climent, d’Avinyó estant, volia refermar la lleialtat del fill del rei «indiferent» casant-lo amb una neboda seva, filla del comte de Ginebra, i el cardenal d’Aragó, Pere de Luna, s’encarregava de les gestions. Per altra banda, el comte d’Empúries i la seva muller, germans de Joan, es feien ressò de la candidatura d’una filla de Barnabò Visconti, senyor de Milà.


  Però el rei ja tenia decidit quin havia d’ésser el partit convenient per al primogènit. És el moment que la reina Maria de Sicília, la seva néta, ha restat tota sola al seu regne, i que el variable aventurer que és Roger de Montcada ha de tornar a l’illa per protegir, amb forces catalanes, la residència de la reina que ell té mig segrestada. Pere III concep un pla perfecte, que ha de permetre de resoldre alhora les situacions difícils de Sardenya i de Sicília. I aquest pla comporta, ultra l’anada als dos regnes, en missió pacificadora —i de conquesta, si cal— del primogènit, el seu casament amb Maria. La diferència d’edats i, sobretot, l’estreta consanguinitat dels nuvis, oncle i neboda per part de pare i de mare, no l’esvera, i ja sap que un o altre dels dos papes donarà la dispensació necessària.


  Potser darrere aquest pla hi ha també Sibil·la, desitjosa d’allunyar del regne el seu fillastre i de donar-li feina i estats enllà del mar. Allò que és evident és que Pere s’ho pren molt a cor, i que està a punt de fer trontollar la voluntat del seu fill. Joan, certament, ja està decidit, després de sospesar les diferents núvies que li proposen, a dur a terme el casament amb Violant de Bar. Però, per al cas que aquest enllaç no pogués realitzar-se, manté encara amb raons el seu pare i li fa dir que «vehent lo dit senyor vell e antich e qui deu vuy més reposar, si al dit senyor plau e ho ha per agradable, entenam afer lo viatge de Cerdenya e aprés, si loch haurà, lo de Cicília. E açó per les rahons dessús dites e encara per tal con nós devem haver e prendre càrrech per lo dit senyor dels afers de la terra, con a gran càrrech e vergonya nos ho tendríem que lo senyor Rey en ses dies, havent primogènit de aytal edat com nós som, perdés tal Regne com és lo de Cerdenya, que li plàcia que ho haia per agradable. Encara més, los digats als dits senyor e senyora (Pere i Sibil·la), com nós veníem encorats que per res del món no fassam lo matrimoni de Cicília per les rahons que ja sabets, e en special con consiència nos en remort»[149]. I en una altra carta mana al seu missatger prop del rei —encarregat de demanar les llicències per al matrimoni de Joan— que digui a Pere que «en cars que el senyor Rey fort vulla que Nós fassam lo (matrimoni) de Cicília, nós trametrem un hom de casa nostra a París, que si lo matrimoni no és fet, lo qual entenem bé que sia fet ale hora dara, que no y entén»[150]. I recomana encara que Roger de Montcada «haia la infanta assa mà per tal que, si lo matrimoni de Bar no venia, així com cuydam que en aquell se hagués avançat»[151].


  Bé és veritat que, mentrestant, demana al seu pare —i prega a la madrastra «que en açò sia bona ajudadora»—, que ja que no pot prendre muller segons la seva voluntat «que sia sa mercè que la’ns la leig pendre tal que sia nostra plaer, com fet de matrimoni aytal deu ésser»[152].


  Les altres candidatures han estat abandonades, àdhuc la de la neboda del papa d’Avinyó, tot i que sembla que és una noia molt bonica. I el duc de Girona es decideix pel casament francès. La seva preocupació ja només consisteix a evitar que el pare i la madrastra assisteixin a les noces, i fa marcar tots els arnesos i guarniments amb la lletra Y (inicial de Yolande). Els tractes matrimonials a París, duts a terme per Bernat Dezpont i sobretot per Pere d’Artés, que ja havia intervingut en les negociacions pel casament de Joan amb la filla del comte d’Armagnac, van avançar tant, que el dia 4 d’octubre el nuvi ja feia dir al rei que «se git de son cor lo fet de Sicília»[153]. Va decidir de fer la cerimònia nupcial a Perpinyà i va donar pressa als seus ambaixadors i als altres acompanyants de la filla del duc de Bar, frisós com semblava que estés de dur a terme el nou matrimoni. El dia 19 d’octubre del 1379 se signaren els tractes a París: la núvia durà, com a dot que li fa el rei de França, cent mil florins. Els preparatius de les noces ocuparen tota l’activitat del primogènit i li feren oblidar l’hostilitat mostrada de sempre a aquell matrimoni pel seu pare i el rumor que havia corregut que el rei de França havia accedit a l’enllaç amb l’esperança —qui sap si amb un tracte secret— d’obtenir l’aliança amb Aragó, quan el nuvi en cenyís la corona. Joan va protestar-ne, bé que tenia un altre projecte, tan ambiciós com difícil de realitzar: el matrimoni del delfí de França (el futur Carles VI) amb la seva filla Joana, tot just de quatre anys.


  Pere III va prendre’s com una ofensa personal del seu fill aquell refús d’un matrimoni que tanta il·lusió li hauria fet, puix que hauria lligat el regne de Sicília als seus estats. Va esbravar-se escrivint una carta del 13 de novembre al primogènit, en la qual es plany encara que Joan no s’hagi avingut al matrimoni amb Maria de Sicília, «lo qual», afirma, «pogra ésser vengut a acabament si tant hi haguéssets treballat com en aquest». Es conforma, però, i dóna la benedicció als nuvis. I afegeix, en una expansió ben personal: «E en tant com som home no podem nostre cor refrenar que no haiam desplaer de les errades vostres, qui sots nostre fill e per tals com hom qui ha dolor en son cor e altre remey no pot haver prense a plorar, trametem-vos unes cobles que havem fetes d’aquesta matèria»[154]. Les cobles són aquells versos tantes vegades reproduïts i tan poc poètics que ja hem comentat.[155] La reacció del fill és mínima: «el senyor Rey ab letres de paraula e per cobles pot e nos dir ço que li plau, car senyor e pare és nostre e nons tenríem per gravat, axí con no devem, de res que ell fes ne digués»[156], comenta al seu delegat prop del rei, mentre li fa tramesa d’una haveria. Pere s’esbrava encara en uns nous versos, que no ens han arribat, però el primogènit no n’hi fa cas. Com tampoc no féu cas d’una nova carta del seu pare, en la qual aquest, valent-se de la visita que havia rebuda del comte sicilià Arrigo Rosso, relativa encara al projectat casament de la reina Maria amb el seu oncle, insisteix a expressar el seu disgust. Si el matrimoni es feia, els sicilians estaven disposats a rebre com a rei el primogènit d’Aragó. Amb el pretext d’un mal gra, i sense moure’s de Perpinyà, Joan va excusar-se, amb una llarga missiva, el 17 de febrer del 1380, de no poder acceptar la núvia siciliana, malgrat els oferiments dels comtes d’aquell regne, puix que ja ha fermat matrimoni, solemnement, amb una altra dona i que «segons Déu, senyor, ne segons lo món, ella vivent, jo no puch ne deig haver altra muller»[157]. Si es casava amb la néta del rei i neboda seva, no podrien tenir fills legítims, ans adulterins, perquè ell ja està casat o, almenys, «lligat de matrimoni». Per tant, el seu pare pot triar un altre nuvi de la casa reial per a la reina de Sicília, que ell ja està d’acord per endavant amb allò que decideixi.


  El rei va fer encara una gestió desesperada: barrejar el poble en l’afer. Va exposar solemnement la qüestió als jurats i prohoms de València i de Saragossa, en un document on es declara que «sobre aquest fet, los de les corts que celebren els cathalans» ja s’han avançat a la gestió, i demana que els seus sotmesos trametin solemnes missatgers al seu fill per pregar-li que deixi córrer el casament amb Violant de Bar i es decideixi a prendre per muller aquella neboda seva que li duu, com en safata, el regne de Sicília. La seva ambició és clara i explícita: vol que, en els seus dies, «la casa d’Aragó prenga tan gran creixement que pot ésser de les majors cases de crestians» i s’indigna amb el seu fill que fa que, «per falta sua, la casa d’Aragó perda tan gran honor e tan gran exalçament»[158].


  El mateix Pere redacta el memorial que han de presentar al seu fill els missatgers de Catalunya. Aragó i València. El monarca, llegidor de la Bíblia, no s’està de comparar-hi els escrúpols legalistes del seu fill amb la conducta d’aquells jueus que, segons diu el primer llibre dels Macabeus, capítol II, «per colre lo dissapte no’s volgueren combatre, ans se lexaren auciure»[159], i qualifica de «consciència vana» l’al·legació de Joan relativa al seu contracte matrimonial amb la neboda del rei de França. Tramet també al seu fill el bisbe d’Osca i Galceran de Vilarig, però res no podrà tòrcer la decisió del duc de Girona: el casament es farà solemnement.


  Perquè la núvia ja està en camí. Passa a Avinyó el diumenge de Rams, mentre el nuvi cursa les invitacions al casament als prelats i nobles més importants del regne, així com als prohoms i consellers de Barcelona, València, Lleida i Saragossa. I comunica a la madrastra la imminent arribada de la futura duquessa. Aquesta, però, va entretenir-se unes quantes jornades més, obsequiada pels ducs de Borgonya i de Borbó, que van retenir-la uns dies cadascú, i pel papa d’Avinyó. Potser hi havia un cert càlcul del rei de França —o del seu germà, el duc d’Anjou, acompanyant de la núvia en el seu viatge a Perpinyà— en aquest retard. Era, o almenys així ho temia el duc de Girona, que el seu pare feia un darrer intent per a destorbar les noces del seu fill, trametent al rei de França uns missatgers que havien d’oferir-li, si trencava els tractes de matrimoni, una aliança i el reconeixement de Climent VII com a veritable papa. El duc va desesperar-se i es resignà a no rebre 30.000 francs que el rei Carles havia de donar, a compte del dot de la seva parenta, als ambaixadors de Joan, mentre la núvia no trigués més a arribar a Perpinyà.


  Tenia fonament la por del primogènit? Tot era d’esperar de Pere III, quan s’entossudia en un projecte i es veia contrariat; allò que és cert és que el 13 d’abril el rei ja declarava, en unes instruccions a Francesc Averçó, que passa a Sicília, que el casament del duc de Girona i la reina de Sicília ha estat impossible, per molt que ell s’hi ha esforçat, i que, en canvi, ja s’ha posat d’acord amb el comte Arrigo Rosso per convenir-ne un altre, entre la reina i un nét del rei, el fill de l’infant Martí, qui es diu com el seu pare.[160] Finalment, el diumenge 29 d’abril del 1379 la duquessa Violant arribava amb tot el seu seguici a Perpinyà, i el dilluns els nuvis van oir la missa d’esposalles. Els personatges més importants que van assistir a la festa van ésser l’infant Martí, qui actuà de mestre de cerimònies, i el comte d’Empúries, cunyat del nuvi. Aquest va apressar-se, enmig de les festes del casament, a comunicar la feliç celebració al seu pare, a la seva madrastra, al rei de Castella, cunyat seu, i a la reina Elionor, la seva germana; a la seva cunyada Maria de Luna, al duc de Bar i al papa d’Avinyó, al qual prometé que faria tot allò que pogués per decantar el seu pare en favor seu.


  Violant de Bar, esdevinguda ja duquessa de Girona, va escriure als seus sogres amb les paraules rituals de submissió i afecte, i els reis van correspondre-li amb la benedicció. Però la sinceritat d’aquests missatges era molt dubtosa: la nova princesa de França que es maridava amb el primogènit d’Aragó era d’una pasta mòlt diferent de la difunta Matha d’Armagnac. El seu paper polític seria molt important a la Corona d’Aragó, en vida del seu marit i després d’haver mort aquest, i la seva influència damunt el caràcter i les decisions de Joan sembla haver estat, de bon començament, decisiva. La rebuda de Barcelona amb les festes, solemnitats, presents i honors que foren ofrenats a la muller del primogènit pels consellers, com el bon acolliment que el mateix rei féu a la seva nora, anant-la a rebre extramurs de la ciutat, la convencé —o almenys així ho expressà a la seva mare— que és «axí ben maridada con Rey na que sie el món e amada de mon marit e de totes les gens». Per a una noia de quinze anys, com és la filla dels ducs de Bar, les manifestacions externes de joia dels barcelonins i la cerimoniosa rebuda del seu sogre, després del que podia esperar-ne, amb els incidents i conflictes que havien precedit el casament, devien semblar una penyora infal·lible de felicitat. I també de domini: la jove francesa és imperiosa i ja es veu tota una reina, perquè se sent forta de l’amor del seu marit i es veu amb cor de guanyar-se el cor dels seus sotmesos.


  LES TOPADES AMB EL PARE


  Un príncep francesitzant


  Els tres matrimonis —un de nominal i dos d’efectius— del duc de Girona foren amb princeses de la casa reial de França. No sembla pas que aquesta coincidència sigui casual, i la topada que, amb motiu de les noces concertades amb Violant de Bar, hagué de sostenir amb el seu pare demostra com la seva preferència envers tot allò que venia de terres franceses era temperamental. L’amor que, sens dubte, va inspirar-li i sabé mantenir la jove filla del duc de Bar només va fer que confirmar-li-ho. La cort d’Aragó, a despit de l’amor a les cerimònies i a l’aparença del rei Pere III, era més aviat austera en costums, i els luxes que Violant havia conegut a París i que va procurar d’instaurar a casa seva devien semblar d’un refinament exagerat —sobretot als sotmesos de Joan, quan aquest fou rei.


  Sense gaire caràcter, donat a rauxes d’autoritarisme; més aviat feble i bondadós com el seu avi, però amb rampells de tossuderia com el seu pare, Joan havia de caure del tot, ben aviat, sota la influència de la seva muller. Si durant el seu matrimoni amb Matha d’Armagnac, princesa modesta i mare desafortunada, l’autoritat dels pares va ésser sempre llei a la llar dels ducs de Girona, l’entrada de Violant de Bar, coincidint amb l’enlairament progressiu de Sibil·la, la madrastra, havien de fer cada vegada més profunda la discòrdia que s’havia produït entre el rei i el seu primogènit amb motiu del «matrimoni de Sicília» fallit per culpa de Joan, i que Pere no va arribar a perdonar mai al seu fill.


  Violant de Bar era, no solament jove i bonica, sinó alegre de temperament i de costums, amiga de les festes i dels balls, molt preocupada pel luxe en vestits, joies i perfums, i sabé encomanar aquestes preferències seves a Joan i fer-ne el príncep que ha merescut el sobrenom afalagador d’«amador de la gentilesa». No era pas la nova duquessa capaç d’imitar la seva predecessora, l’esborradissa Matha, en la submissió a les voluntats dels sogres, ni s’hauria preocupat de treure mostres de puntes i teixits, sinó que s’interessava molt pels afers de l’Estat i volia tenir sempre al seu costat, valent-se de les arts d’una dona que se sap estimada, el seu marit. Altrament, va introduir a la cort que voltava els futurs reis d’Aragó tot un joc complicat de favoritismes i un nombre elevat de funcionaris i cortesans. La manera com s’aprofitaren d’aquest favor dues de les seves dames, Constança de Perellós, que tant va encendre les ires del rei Pere, i Carroça de Vilaragut, que havia de promoure la indignació de nobles i plebeus per la seva immoralitat, ja durant el regnat de Joan, perjudicà el prestigi d’aquest i de la seva muller.


  Era normal, d’altra banda, que la nova duquessa de Girona, per la seva naixença i la seguretat que tenia de cenyir la corona reial més o menys tard, no s’avingués a sotmetre’n a la influència de la reina empordanesa, i que aviat la seva cort fos rival de la de Sibil·la, mentre la influència conjugal s’exercia per parts iguals damunt el rei i el seu fill.


  La història dels naixements que van segellar la unió de Joan i Violant és gairebé idèntica a la que ja hem ressenyada en parlar de Matha d’Armagnac. Va trigar una mica més d’un any, però a l’agost del 1381 la jove duquessa posava al món el seu primer fill: una noia, que es digué Violant, com la seva mare, i que fou l’única que havia d’arribar a major edat i es pogué titular reina de Nàpols, puix que va casar-se amb Lluís d’Anjou, el qual dugué, d’una manera purament nominal, el títol d’un reialme atribuït contradictòriament pels dos papes. D’aquesta naixença, Sibil·la va felicitar-ne, potser hipòcritament, la muller del seu fillastre, tot recordant-li que «qui de filles enceta, de fills en resta». Fins a més de dos anys més tard, el març de 1384, no arriba aquest fill tan desitjat. Es dirà Jaume, i això permetrà al seu avi de recordar que aquest nom és bo i benastruc per al Casal de Barcelona, i que ja hi ja una dita que ho declara: «despessec N’Amfós, Pere bregós, Jacme profitós»[161]. No li desagrada pas de presentar-se com a «rei bregós», ni de suposar que serà el seu nét qui s’aprofitarà de les seves bregues. Aquest fill serà anomenat pels seus pares, en una nova demostració de francesisme, el Delfí, i a mig setembre del 1388 moria a Saragossa. Abans de finar el seu avi, i en ocasió de la greu malaltia de Joan, Pere havia ordenat que aquell plançó fos pres a la seva mare i dut a la seva cort, en cas de mort del primogènit.


  Però els nombrosos «prenyats» de la duquessa de Girona o de la reina Violant, són molt més espaiats que els de la malaguanyada Matha. I no li privaven pas les seves distraccions favorites, la cacera i el ball, ni tampoc d’intervenir, al costat del seu marit, en els afers públics. Pel maig del 1386 escriu al seu parent, Carles de Navarra, infant primogènit i que regnarà, succeint el seu pare i homònim, el rei Dolent, del 1387 al 1425, que «pochs dies són passats nos affollam e fesho vós quins fes massa dançar quant hic érets, de què havets perdut un nebot qui haguera nom Carles axí com vós»[162]. Ja de reina, el 18 de març del 1389, neix un altre infant, que és batejat, a Montsó, on hi ha Corts generals, i apadrinat per l’infant Martí. Hom li posà per nom Ferran Mateu, però l’esperança que ell pogués substituir el lloc deixat pel seu germà, mort mesos abans, fou vana, puix que també ell desapareixia, pocs mesos després, a l’octubre del mateix any.


  Per l’agost del 1391, la reina Violant tenia una altra noia, la qual va dir-se Antònia i no va trigar tampoc gaire a finar. Una altra filla, nada pel gener del 1393 i batejada Elionor, va estar malalta fins a morir, mig any més tard. El 13 de gener del 1394 Violant és deslliurada «d’un bell fill» a València. No fou pas gaire bona tampoc la salut d’aquest infant, perquè tres mesos més tard hom registrava la seva mort. I poc més va viure la darrera filla, que es digué Joana de Perpinyà —per distingir-la de la seva germana, filla de Matha, i que fou anomenada Joana de Daroca— i que finava, poc després del seu pare, el 4 d’agost del 1396, havent nascut el 12 de gener del mateix any.


  Violant de Bar posava, doncs, el seu paper de reina abans que el de mare. Els fills estan sempre lluny d’ella, que s’estima més de seguir els viatges del seu marit. No li falta instint polític, tot i la seva frivolitat, puix que, des del moment que arriba a Catalunya, escriu en català a tothom, àdhuc als seus parents de França. Altrament, i se hem de creure el testimoni potser parcial de Bernat Metge, era dona molt liberal i caritativa, ultra intel·ligent i ambiciosa. Totes aquestes condicions, així com la natural rivalitat amb Sibil·la, la posaven en contraposició amb la madrastra i havien de fer que Joan se sentís cada vegada més un príncep de gustos francesos, per contrast amb el seu pare, i que, en l’evolució política dels darrers anys de Pere III, es trobés, per contradicció i potser també per convenciment, enfront del partit de la petita noblesa i de la menestralia barcelonina, afavorits tots dos pel rei i per Sibil·la.


  La guerra de l’Empordà


  Durant molt de temps, i afanyós de conservar les aparences, el primogènit mantingué envers el seu pare un respecte i una obediència que contrastaven amb la duresa del rei. La manifestació externa de l’apartament fou la coronació solemne de la reina Sibil·la a Saragossa. Bé és cert que per a Joan, fill sotmès i afectuós de la difunta reina Elionor, la qual havia sempre exercit la seva voluntat sobre el primogènit, l’ascensió triomfal de la vídua d’Artal de Foces havia de semblar un escarni. Veure com la intrusa es feia donar les joies i els mobles de la mare i com reclamava i obtenia una solemnitat com era la coronació havia d’indignar per força el fillastre. I, a més i potser influït en això per la seva muller, Joan estava convençut, bé que no ho declarà fins després de la mort del seu pare, que Sibil·la tenia la culpa de les desavinences entre el rei i ell.


  Les Corts celebrades a Barcelona l’any 1379 ja havien vist les protestes dels delegats pels abusos dels oficials reials. Però les de Montsó, l’any 1383, havien de dur aquesta protesta dels sotmesos a un grau molt més elevat. Els favorits de Joan i Violant, particularment Constança de Perellós, foren víctimes d’aquesta crítica, que responia evidentment a un malcontentament general, atiat per la crisi econòmica que havia començat de fer-se sentir profundament a Catalunya. Però Joan s’entestà a protegir Constança i això indignà el seu pare.


  Més l’havia indignat, el 30 de gener del 1381, la manca d’assistència dels ducs de Girona a la festa de la coronació. No solament això, sinó el fet que el fill segon, aquell Martí tan sotmès al seu germà, tampoc no va assistir-hi al·legant unes excuses que no varen pas enganyar gens el rei, el qual, en una carta, declara la seva ira: «E pus axí és que us temets més lo manament de vostre frare lo Duc que el nostre e li volets més complaure en les coses que us mana qui no són legudes, que no fets a Nós en les lícites e honestes, e més lo volets honrar e tembre, sapiats de cert que Nós vos darem a conèxer que Nós som vostre senyor e pare, e que ens devets més honrar e tembre que ell ne tots quan ne són. E us castigarem de vostra inobediència de tal manera que vós entendrets que havets greument erat, e us dolrà tostemps de la vostra vida. Però la festa de la coronació se farà solemnement o bé sens vós o sens ell. E plau-nos que n’hajats desplaer axí com lo’n mostrats haver»[163]. I com que la comtessa de Xèrica, muller de Martí, es troba a Saragossa, l’obliga a assistir a la festa, de la qual són absents els fills.


  En la topada amb el comte d’Empúries, cosí germà i cunyat, primer, del rei, i aleshores ja també gendre seu, el primogènit es posa, de bell començament, al costat del comte. És que el plet, més enllà de la formulària reivindicació d’uns drets feudals que el titular del comtat d’Empúries —encara que aquest formi part dels estats que han estat donats a fills de rei—, vol exercir contra l’autoritat reial, enclou tota la política de Pere III, d’ençà de la crisi de les Unions, i que ara s’ha concretat amb la protecció donada a la família de Sibil·la. Els petits senyors empordanesos volien treure’s del damunt la jurisdicció del comte i s’acollien a la protecció de Pere.


  Però, en aquesta «execució» contra el comte d’Empúries, de la qual s’encarrega Bernat de Fortià, el germà de la reina, Joan no té gaire intervenció, puix que el seu programa, que és de fer arribar a una avinença els dos antagonistes, no pot reeixir per la resistència del rei a cessar en l’execució començada. Aquesta posició neutral no sembla gens satisfactòria al pare, el qual acusa el seu primogènit de posar obstacles a la seva campanya contra el comte d’Empúries, i comunica les seves queixes als prohoms barcelonins. El duc de Girona ho sap i se’n disculpa, exposant la seva posició, que és de no intervenir contra les tropes del seu cunyat, però en canvi d’oposar-se amb les armes, complint el seu deure, quan siguin estrangeres les companyies que vulguin intervenir en el plet, «per final pena llur e perpetual exemple dels altres, sins en fos donat loser»[164]. I aquest gal·licisme (loisir, per «lleure») és característic de l’exactitud del príncep. La seva voluntat de concòrdia és sincera, però el seu pare vol la submissió total del comte d’Empúries i la supressió de les jurisdiccions feudals que exerceix damunt els seus vassalls empordanesos, i, naturalment, el comte vol conservar també aquests privilegis, que fan important la seva posició de gran vassall autònom. L’avinença és doncs impossible, i la lluita durarà fins a la mort de Pere III.


  També és sincera la seva decisió de defensar el país contra les invasions estrangeres. El comte d’Armagnac s’havia aliat amb el d’Empúries i tenia les seves companyies preparades a Durban per a entrar a Catalunya. El primogènit, en saber-ho —el seu cunyat l’havia fet sondejar perquè s’ajuntés també a la lliga que preparava contra Pere III— va fer una expedició nocturna, amb les seves tropes frontereres, i va desfer-los, tot agafant-los molts presoners. El seu pare va expressar-li la seva satisfacció per aquesta gesta, però seguí en la seva actitud negativa a tota mediació de Joan entre ell i el comte d’Empúries. En una extensa carta escrita pel primogènit a Vic, el 15 de Juliol del 1385, i adreçada a Pere III, tots els greuges que li ha fet aquest són contestats i rebatuts amb detall.[165]


  És un document característic de les relacions de Joan i el seu pare. Després d’una protesta d’amor filial i obediència, i d’anunciar que, d’aquell moment endavant, ell ha resolt «de callar ab paciència a tot ço que per aytal manera dir vos plàcia», perquè els bons fills han d’acceptar amb resignació els càstigs que els imposin els pares, el primogènit insinua que en els blasmes paterns no hi ha pas únicament la consciència i la voluntat del rei, ni les seves obres o culpes, sinó la mala voluntat d’altres persones, a les quals ell no ha donat mai raó d’aquesta disposició calumniosa. I va contestant per ordre les acusacions que li fa el pare. La primera és d’haver-se decantat, contra la inclinació de Pere i d’Elionor, per les cases de Castella i de França, en lloc de les d’Anglaterra —era en el moment de desencís que segueix la guerra de Castella, quan els reis d’Aragó volien trencar el compromís matrimonial de llur filla Elionor amb el fill d’Enric II i tractar aliances amb el Príncep Negre. Joan replica que és possible que hagi tingut sempre aquesta tendència, filla d’una afecció natural i del convenciment que és convenient de tenir bones relacions amb els veïns immediats. No ho són, fet i fet, els reis de Castella i de França?


  El segon retret que li fa el rei, d’haver-se decantat tan manifestament per un dels papes elegits, Climent VII, en menyspreu de la «indiferència» que Pere III ha decretat, té una resposta també ben franca: ell prou hauria esperat la resolució del seu pare i rei, si no fos que la seva consciència ja està «clara de la veritat del fet». I no podia, sense càrrec de la seva ànima, «de la qual solament he de retre compte a nostre senyor Déus», callar el seu convenciment. I aquest franc arbitri, que Pere tolera o dissimula «a diverses persones e de diverses estaments de vostra terra» —al·lusió probable a la reina Sibil·la, també climentista declarada— no pot ésser-li negat al seu primogènit, qui és «ver catòlich». Però també afirma que mai no ha coaccionat ningú perquè segueixi o serveixi la seva opinió «en tant que pogués perjudicar a vostra declaració fahedora».


  Joan es meravella després que encara li faci retret el seu pare del vell motiu de discòrdia que fou el seu matrimoni amb la filla del duc de Bar. Per aquell matrimoni, fet «contra vostra volentat e de la terra», com assegura el rei, Joan hauria abandonat el regne de Sicília. El primogènit repeteix tots els arguments ja coneguts: pel que fa al casament, tot es va fer amb consentiment, assentiment i procuració del rei, per uns procuradors nomenats pel rei, que mai no van ésser revocats; el duc no podia pas «recusar ni tornar atràs ço que ab simple consentiment era ferm per ley divinal e humanal». Amb la reverència deguda, ha de dir que no ha guanyat ni deixat el regne de Sicília, «car no he trobat quil me donàs». L’hauria pogut guanyar, això sí, si el rei hagués permès de dur a terme, com ell volia, una campanya que hauria tornat a la seva obediència el regne de Sardenya «e aprés en lo fet de Sicília hagra mostrada per obra ma diligència e volentat presta a vostra honor e mia e augmentació de vostra senyoria».


  També l’acusa el rei d’haver instat els diputats d’Aragó i els de València a reclamar la convocatòria d’unes Corts generals a Montsó. El primogènit s’excusa d’aquest blasme, i afirma que el seu zel fou sempre de servil i d’ajudar el seu pare i més davant del «fet de Sardenya, lo qual no vehia lavores ni veyg de present que pogués ni puxa ésser provehit sens consell, favor e ajuda de vostres sotsmeses per via de cort general». Però les seves esperances es veieren fallides, tot i que sempre va estar al costat del seu pare en aquelles Corts, fins que no tingué altre remei que apartar-se’n per ordre del rei.


  La sisena acusació que li fa el seu pare és d’haver tingut relacions secretes amb les corts de França i de Castella, sobre coses que al rei són, «no sens raó, desplacents». Una altra lliçó que, en la seva rèplica, dóna al rei el primogènit: «totes mes missatgeries e tots mos fets, tractaments e propòsits, han tots temps guardat e guardaran en tot cas vostre servey e vostra honor e mia e bé de vostres sotmesos, regnes e terres e he apagat aytant com he pugut e cessat ab missatgeries, missatges, letres e ab aquelles pus aptes maneres e pus honorables a vós, senyor, e a mi que Déus me ha administrades, que alguna discòrdia ni mai vostra casa e aquells dos regnes. E és clar, manifest e notori que, si per es guard meu no fos e presumesch, senyor, que per alguna reverència vostra, car sots mon pare e senyor, altres novitats si foren esdevingudes, a les quals la valença dels angleses o fora estada presta o no». L’aliança anglesa, de la qual tant semblava refiar-se Pere, no li hauria estat de cap profit, afegeix el duc de Girona, en la invasió preparada per a anar a ajuntar-se amb les forces del comte d’Empúries, i que ell i la duquessa, amb «missatgeries e tractaments», han evitat.


  L’acusació més greu i més actual és, evidentment, la conducta del primogènit en l’afer de l’«execució» del comte d’Empúries. El rei retreu que Joan li havia dit que, tot i fer-li costat allà on calgués, no es volia armar per anar contra «companyes estranyes», i ell ho nega, valent-se de la seva intervenció en l’afer de Durban. Però el rei havia donat el comandament de les seves forces a Bernat de Fortià, i això era intolerable per a l’honor del duc. «E si estats tots ensemps en Gerona, lonch temps e continuadament e depuys aprés la mia tornada de Durban e majorment a Vilanova on aturí XII, o XIII jorns, esperant que vós, senyor, me donàssets loch que la dita execució pogués menar a fi, yo he sostengudes prou minves, deshonors e vergonyes. Déus e veritat e vostra excellència men siats testimonis, car, verament, senyor, bé m’era cruu que vós, qui sots pare e senyor meu, donàssets paciència que deguna persona fos preposada a mi, fill primogènit vostre, del qual, si vostra mercè fos, degrets haver esperada almenys alguna vista com me portara en la dita execució, pus ab vós, senyor, era present abans que res fos bastant de darmen minva, ni de fer-vos concebre vers mi alguna matèria de sospita, pus totes les altres raons e experiències desús dites no eren suficients a clarificarne vostre coratge».


  És inútil, però —reconeix el duc—, d’intentar de fer el compte de les ofenses que ell té rebudes ni de sincerar-se’n amb el seu pare, «car en camp ras ni en loch desert, ni poblat; no pot fer molt, ni res, convinentment, aquell qui, en esguard de son senyor, cau en sospita e a mi pogra ésser imputat dignament a irreverència e ingratitud que aturàs lla on vós érets, pus no y era volgut, ni que m’esforçàs de caber en ço demanat».


  La carta, document interessantíssim i que revela clarament el caràcter del primogènit i les seves relacions amb el seu pare, s’acaba amb la contestació a un altre vell greuge: el de la permanència de Constança de Perellós, per voluntat de la duquessa i contra les ordres de suspensió del rei, al costat dels ducs de Girona. En això havien intervingut, precisa Joan, unes cartes de la reina Sibil·la, que asseguraven que havia obtingut del seu marit el permís per aquella permanència. Però ara aquestes cartes són desmentides, injustament, pel rei, i el vell plet segueix encès. El duc acaba demanant al seu pare que no torni a reprendre per escrit tota la calumniosa trama contra el seu fill, totes aquelles «letres e reports de paraules, car no són dignes ni convinents a vós, senyor, ni a mi, ni les meresch, a vós ni a aquells qui les produeixen e insten ésser meses en escrit e trameses per la terra». Si el rei torna a escriure-li sobre tot allò, ell ja ha decidit de no contestar-li. Són aquelles persones «poch zelants per vostra honor e mia e molt menys per lo profit e bon estament de la terra» les culpables de la injusta consideració en què té el rei al seu primogènit. La dissensió no podia adobar-se amb cartes. Calia una entrevista i una esbandida general de greuges. I això era difícil que es produís mentre durés la guerra contra el comte d’Empúries.


  Les malalties de Pere i fill. Mort de Pere III


  Mentre Bernat de Fortià seguia, al cap de les forces reials, l’«execució» contra el comte d’Empúries, i aquest veia reduir-se la seva força, la posició del primogènit, clos en una estricta neutralitat en el plet que es debatia, però simpatitzant amb el seu cunyat, encara que la seva sortida a Durban l’hagués acreditat de ferm defensor de les fronteres del país, perdia eficàcia. Però un mes després d’haver tramès al seu pare la carta personal on, tot rebatent les acusacions que li feia, fonamentava les raons d’una política interior i exterior completament oposada a la del rei, el primogènit pogué pensar que el moment del seu triomf s’acostava. A Figueres, on es trobava, Pere III va caure greument malalt d’unes febres terçanes. La campanya contra el comte d’Empúries, al qual només li quedaven els reductes de Verges i Castelló, va veure’s suspesa. Però el rei va refer-se, tot i la seva edat, prou de pressa per tornar a Bernat de Fortià i al seu partit de petits nobles empordanesos l’esperança d’acabar feliçment amb el poder feudal de llur enemic. Aquest, que s’ha exiliat, no para de maldar per crear una lliga prou potent per a envair Catalunya i restablir els seus drets. I té l’esperança que Joan l’ajudarà.


  El primogènit es troba aleshores en el moment més dramàtic de la seva pugna amb el seu pare. La protecció de l’infant a una dama que és, de fa molts anys, enemiga personal de Sibil·la de Fortià, Constança d’Aragó, provoca un altre dels rampells d’ira del seu pare. Aquella «negra e àvol fembra, filla del diable», com li diu Pere III, es troba a Saragossa, i el rei vol que la hi li lliurin. Però el primogènit també és allà i la protegeix. Pere va arribar a destituir el seu fill i a fer-li obrir un procés. Com que ja no era lloctinent general dels seus regnes, les autoritats aragoneses no l’havien d’obeir. Però el justícia d’Aragó negà la validesa de la destitució, i el rei s’esbravà en cartes indignades contra les autoritats saragossanes, i especialment contra Domingo Cerdan, el justícia, al qual escrivia: «E sepades que somos más meravillados de vós que no de otro alguno, qui sodes batlle e official antiguo, hombre por nós feyto, e sabedes qué quiere dezir Rey e Senyor, e si sus vassallos no le son obedientes sabedes por qué manera se debe enantar».


  A les festes del jubileu del rei, en el cinquantenari de la seva coronació, per Pasqua de l’any 1386, no assisteixen tampoc Joan ni Martí. Tot aquell any va estar marcat per la discòrdia entre el rei i els seus fills. Martí intentava de mantenir-se a igual distància del seu pare i el seu germà, però aquest darrer, que sempre havia tingut damunt seu un domini marcat, el privava de fer els actes de total submissió que reclamava Pere III. La muller del comte de Xèrica, la filla d’aquell comte de Luna tan estimat pel rei, dona senzilla i de bon caràcter, mantingué tanmateix una cordial relació amb Pere i Sibil·la.


  Pel juny i juliol del 1386, i desitjós de tenir una entrevista decisiva amb el seu pare, Joan va estar-se un mes i mig a Martorell, esperant que el rei, que es trobava a Barcelona, l’autoritzés a entrar a la ciutat per retre-li l’homenatge de fidelitat i d’afecte que, per carta, tantes vegades li havia reiterat. Però el vell sobirà no el va voler rebre, a despit de la intercessió de Martí, i Joan, en tornar-se’n a Girona decebut i humiliat, hagué de plànyer-se de les maquinacions que seguien fent-se contra ell i que l’allunyaven, amb calúmnies i acusacions de «persones malvades qui són prop lo senyor Rey», de la confiança del seu pare.


  Aleshores va caure malalt. La seva malaltia va ésser prou greu per a fer creure que podia morir, i el seu pare, en saber-ho, donà ordres que el fill del duc, el Delfí, com l’anomenaven els seus pares, fos custodiat pels jurats de Girona, en cas de mort del primogènit. Però fou el rei qui, després d’un nou i més fort atac de les febres terçanes que ja l’havien tingut enllitat un any abans, va finar a Barcelona, en la soledat més completa, el 5 de gener del 1387.


  La persecució contra la madrastra


  Quan va saber la notícia de la malaltia del seu pare, el primogènit estava encara convalescent de la seva. Però va donar tot seguit instruccions al seu germà perquè acudís a l’espona de llur pare. Aviat va veure’s que aquest cop la cosa era greu, i qui primer va adonar-se’n fou Sibil·la de Fortià. Sembla evident que el favor reial de què gaudia la família de la reina havia acabat per irritar els sotmesos del rei Pere III i que la popularitat que aquest tenia i que —sobretot a Catalunya— va conservar fins a la seva mort, no era prou per a cobrir la impopularitat dels Fortià. La reina va adonar-se’n prou i el dia 30 de desembre ja havia abandonat el seu marit i la seva filla, enduent-se’n les joies i els vestits per anar-se a refugiar, acompanyada de la seva mare, del seu germà i d’alguns senadors, a Sitges, on passaren tres dies i tres nits, i després a Sant Martí Sarroca, indret més reforçat i que formava part dels dominis lliurats a Sibil·la pel seu reial espòs. L’infant Martí, en arribar prop del rei, va constatar una lleugera millora i trobà també en els barcelonins una indignació general per la fugida de la reina. Va sortir, doncs, amb les forces de la ciutat, en persecució dels Fortià.


  Mentrestant, Joan s’havia fet dur, en les andes reials, perquè la seva salut no li permetia de cavalcar, a Hostalric, on l’aconseguí la notícia de la mort del seu pare. Els Fortià es rendien, el dia 7 de gener, a les tropes que assetjaven llur castell, i foren duts a Barcelona, on s’obrí, per ordre del nou rei, un procés per robatori del palau reial i abandonament de domicili a Sibil·la i, per complicitat, als seus acompanyants.


  Joan s’havia deturat a Granollers, on romangué encara uns quants dies, fent ja actes de govern. D’allà estant va manar que el procés contra la seva madrastra fos «legítim e per justícia» i prohibí que es fes, de moment, cap execució.


  El 19 de gener entrava a Barcelona, amb la seva muller. Sibil·la es trobava reclosa, amb la seva mare i el seu germà, al monestir de Pedralbes, d’on poc després foren duts al castell de Montcada. Contra allò que volgué una tradició, basada en una confusió d’identitats i que Jaume Roig, en el seu Spill, relata en els seus versos martellejants,[166] el tracte que la reina vídua va rebre dels seus fillastres no va ésser d’una gran duresa. Dos dels seus acompanyants, tanmateix, Bartomeu Llunes i Nicolau d’Abella, acusats d’haver estat els instigadors de la fugida de la reina, foren escapçats el 29 d’abril a la plaça de Sant Jaume. Bé és cert que Llunes s’havia guanyat de feia temps l’enemistat personal del nou rei.


  Però Sibil·la, reclosa a Montcada, rebia moltes visites de gent important, amb gran indignació de la nova reina Violant. El seu climentisme li valgué de molt, en aquell moment, i el cardenal d’Aragó, Pere de Luna, va intervenir activament en l’avinença entre la madrastra i el rei: Sibil·la renunciava a totes les donacions territorials que li havia fet el seu marit, a canvi d’una pensió anual de 20.000 sous. També Bernat de Fortià rebia una pensió de dotze mil sous, amb els quals pogué consolar-se de l’afollament de les seves ambicions de poder i del casament principesc que li preparaven. Els Fortià eren perdonats, en canvi, i aquesta avinença, arrencada a la reina Violant, testimonia la influència del cardenal Pere de Luna qui, amb el bisbe de Barcelona, l’havia gestionada.


  REI CAÇADOR I AMIC DE LES ARTS


  Els començaments d’un regnat


  Potser no prou restablert encara de la seva malaltia, Joan va caure en una sèrie de sincopes, que semblaren que havien d’endur-se’l. El rei fou combregat, tingué després una gran millora i, pocs dies després, va tenir tota una altra sèrie d’atacs que el posaren en un estat molt semblant a la mort. Unes cartes de la reina Violant, que va prendre tot seguit a les seves mans les regnes de comandament de la casa reial i també dels afers de l’Estat, descriuen aquesta estranya i persistent malaltia, que potser era una manifestació aguda d’epilèpsia, però que tot seguit va donar peu a la sospita que el rei havia estat objecte de maleficis. Un nigromàntic, empresonat per ordre de Violant, ho confessà així, almenys; però no es trobaren els altres culpables de les «construccions e sortilegis de ymagens» que podien produir aquestes fetilleries. Foren convocats a Barcelona els metges més entesos —moros, jueus i cristians de diversos indrets dels regnes—, així com una dona d’Oriola que es deia metgessa i sabia guarir «algunes malalties fortunals». Àdhuc foren fetes venir persones sàvies de París i d’Avinyó, entre les quals un mestre astròleg alemany. El rei va encomanar-se als sants corporals de Daroca, als quals féu grans donacions, i a la Verge Maria de Montserrat, pujant al monestir quan ja estigué en vies de convalescència. La reina Violant va fer, en un moment que la gravetat del seu espòs devia ésser extrema, la prometença de no dur més perles ni pedres precioses al cap ni vestidures bordades en sa persona, si el rei sortia de la malaltia, i el propi pacient féu una pila de deixes als pobres i encarregà misses per a la seva ànima, en veure’s en l’article de la mort.


  La dificultat de trobar explicació i remei a aquesta malaltia del rei, que va retenir-lo a Barcelona fins a la tardor del 1387, induí, com hem vist, a atribuir-la a maleficis. I sembla, com una derivació natural, que hom cercà els responsables dels sortilegis entre les persones que voltaven la reina Sibil·la. Dos dels seus funcionaris, Saragoci de Mallorques i Berenguer de Pontons, que es trobaven a Avinyó, foren presos per ordre de Violant, la qual ordenà també la detenció d’Andreu Castellà, servidor de Sibil·la, «la Reyna muller que fou del senyor Rei, nostre sogre, que Déus haia». Qui sap si en la severitat amb què foren tractats aquests presumptes culpables de la malaltia del rei, així com en la relativa benvolença que presidi l’acord amb Sibil·la, que lògicament devia aparèixer com a instigadora dels maleficis, hi ha l’explicable contrast entre el rigor que és aplicat als simples instruments i les consideracions que es mereixen aquells qui tenen prou poder per a moure’ls i amb els quals, per tant, convé d’estar en bons termes. La reina Violant, que durant la malaltia del seu marit estudiava el famós llibre de nigromància Cigonina, del bisbe barceloní Jaume Cigó, i que dugué en realitat tots els processos relatius a la vídua del seu sogre i als seus seguidors, parents i partidaris, degué tenir en compte totes les possibilitats d’una revenja de la «reina Fortiana» i això mogué probablement la seva acceptació de l’entesa gestionada pel cardenal Luna.


  Joan va guarir-se de la seva malaltia, i aquest accident va encoratjar-lo encara a protegir tota llei de metges, saludadors i cirurgians amb títol o sense, que fossin frares, llecs, jueus o sarraïns; i en la seva curiositat per les malalties i epidèmies —que li fa preocupar-se pels fogars de paludisme que són els arrossars de Sant Boi i manar que l’aigua no pugui entollar-s’hi «per tal que infecció d’aer no sen pusque engendrar», o bé fer un bon resum de les diferents malalties que l’obliguen a fer llit o que ataquen la seva muller i les seves filles—, ell és el primer a fer lliurar, als mestres de la facultat de medicina fundada a l’Estudi general de Lleida, el cadàver d’un home mort, ofegat per ordre de la justícia, per tal que serveixi per a estudis d’anatomia. I, en les èpoques de «mortaldat», que s’estalonen al llarg de la seva vida, té la idea de fer una estadística demogràfica completa de l’epidèmia, i mana al bisbe de Barcelona que convoqui una reunió de metges per tenir una idea general de l’extensió de l’atac i vol aclarir la proporció que hi ha entre el nombre de malalts i el de defuncions, la corba ascendent o descendent de l’epidèmia, la incidència de l’edat dels pacients en el conjunt de malalties i morts i el nombre d’aquestes darreres per setmanes, així com la causa detallada de cadascuna. També va ordenar que els metges dictaminessin sobre l’estat sanitari de les poblacions. Dintre el nivell general de la cultura científica, i fent el descompte de les supersticions regnants sobre nigromància, astrologia i sortilegis —pels quals ja una vegada l’havia hagut de reptar, amb paraules de força bon sentit, el seu pare—, Joan fou un sobirà modern, protector de la medicina i de la cultura.


  Era home de lectures variades i coneixedor de diverses llengües: a la seva llibreria hi havia obres en llatí, francès, castellà, sicilià i, naturalment, en català. No havia deixat l’estudi un cop home fet, i s’ensinistrà en la lectura de documents en caràcters grecs i gòtics. Del seu pare, Joan havia heretat el gust pels exemplars rars i els llibres ben presentats, i la seva curiositat s’estenia a les Bíblies en diverses llengües, els llibres d’història, les cròniques angleses, franceses i bretones, les obres religioses i de moral, les Històries troyanes que traduïa al català el protonotari reial Jaume Conesa, i àdhuc —potser per a donar satisfacció a la seva muller, que devia haver-ne dut el gust del seu llunyà París— novel·les de cavalleria, com la de Guerin lo cortés o el Tristany. De la seva preocupació per a tenir al seu poder bons i bells llibres n’és testimoni cabal la carta que, en tenir notícia, de Girona estant, de la gravetat del seu pare, escriu al seu germà Martí, encarregant-li que si el rei «era passat desta vida» li trametés de seguida els llibres de Titus Livi i Valeri Màxim, que són les majors autoritats en història antiga que es coneixen en aquella època, així com els astrolabis, quadrants i anells del rei. També afegia a la petició la pedra betzar, els falcons de Bernat de Fortià i Maguerola i el podenc reial Cordero. El bibliòfil i el caçador havien de tenir, en primer lloc, la satisfacció de l’escreix de fortuna i poder que arribava al duc de Girona amb la mort del seu pare.


  El cisma i el plet d’Empúries


  En restablir-se de la seva greu malaltia, Joan va trobar-se amb dos problemes pendents i que reclamaven una solució d’acord amb el seu criteri. Aquest no podia pas ésser el que havia sostingut, contra vent i tempesta, el seu pare. En el plet del Gran Cisma, Pere III havia recomanat al seu successor que mantingués la «indiferència». Però com ja hem vist, de bell començament, i influït de segur pel seu francesisme, Joan s’havia declarat partidari del papa d’Avinyó. La seva amistat amb Pere de Luna i la bona correspondència que havia tingut amb Climent VII, al qual no s’havia estat de prometre obediència, com a rei, el dia que pogués manar en els seus estats, van fer que el primer acte de govern de Joan fos de reunir a Barcelona, immediatament després d’haver pres la corona, una assemblea de teòlegs i juristes que decidís a quin dels dos papes regnants a Avinyó i a Roma havien d’obeir els estats de la Corona d’Aragó. L’acord, com era natural, afavorí Climent VII, i fou pres el 4 de febrer del 1387, encara no un mes després de la mort de Pere III. Era la fi de la «indiferència» en aquella matèria, puix que els reis de Castella i Navarra ja l’havien abandonada a llur torn.


  Això permetia que l’arquebisbe de València, cosí del rei, prengués el capell de cardenal que li havia ofert el Sant Pare. Però desfeia el còmode statu quo creat pel rei Cerimoniós en negar obediència a tots dos papes, i obligava a posar sota l’arbitri d’Avinyó plets com els de Sardenya i Sicília, que només amb l’equilibri entre els dos pontífexs podien mantenir-se en l’estat que interessava al Casal de Barcelona. I Urbà VI —«l’intrús», com serà anomenat d’ara endavant en els documents oficials— i el seu successor Perin Tommacelli, qui prengué el nom de Bonifaci IX (1389-1404), no s’estarien pas d’ajudar, a Sardenya, les revoltes permanents de la parella Brancaleó d’Òria-Elionor d’Arbòrea, i, a Sicília, el partit que hi conservava la família dels Anjou. Aquest, aliat amb alguns dels senyors catalans, va proclamar rei de l’illa Lluís de Durazzo, investit pel propi Bonifaci IX.


  Però, ultra aquestes repercussions de la tria feta en favor del papa d’Avinyó, inevitables en terres italianes, l’«obediència» tan volenterosament atorgada a Climent VII venia en un moment que el Cisma d’Occident començava de cansar els seus principals responsables. Carles V de França havia mort el 16 de setembre del 1380 i el seu fill, qui hagué de nomenar-se Carles VI el Benamat —un dels molts que, a la història francesa, duu aquest sobrenom i que, generalment, moriren entre l’execració dels seus sotmesos—, estava sota la dependència dels seus oncles, els ducs de Berry, d’Anjou, de Borgonya i de Borbó. Els interessos particulars dels tutors no coincidien, i aviat es produïren desordres i motins. En arribar a la majoria, Carles VI volgué aconsellar-se amb els vells ministres del seu pare. Però l’any 1392, quan anava a castigar el partit pro-anglès de Montfort, el rei de França va tornar-se boig. Es reproduí la lluita d’interessos, particularment entre el duc d’Orleans, germà del rei, i el del Borgonya, senyor de Flandes, lluita que arribà al seu paroxisme amb l’assassinat del primer per ordre del segon, a París, l’any 1407. Abans de morir, el duc d’Orleans havia dut uns aliats temibles: els gascons del comte d’Armagnac. I seran aquells dos noms, Armagnacs i Borgonyons, els que simbolitzaran la guerra civil que dividirà França i la posarà a la mercè dels anglesos, fins a la reacció de Joana d’Arc.


  França, doncs, no tenia prou força per a mantenir el papa d’Avinyó ni la voluntat política de servir-se’n, com en temps de Carles V. La universitat de París, tot i dependre del papa, s’atorgà el paper d’àrbitre del conflicte entre els dos pontífexs, i trobà que la millor fórmula seria de fer-los renunciar tots dos o nomenar-ne un tercer. Però justament aleshores, el papa d’Avinyó serà, per mort de Robert de Ginebra, un sotmès i amic del rei d’Aragó, no menys que el cardenal Pere de Luna, el qual prendrà el nom de Benet XIII i donarà testimoni de la proverbial tossuderia aragonesa. La infeudació a Anglaterra de la monarquia francesa podrà coincidir, doncs, amb la primera vegada que un papa d’origen hispànic ocupa el palau de la vora del Roine.


  El canvi de política exterior, que Joan esbossava en la seva respectuosa però decidida carta del 1385 al seu pare, era fàcil de realitzar, però de dubtosos beneficis. Aliar-se amb Carles VI de França i amb Joan I de Castella, tots dos parents i tots dos reis de poca empenta, no assegurava d’una manera absoluta, ni molt menys, les fronteres dels estats del nou rei. L’aliança francesa fou feta tot seguit però no havia de resoldre els plets sempre pendents en les zones pirinenques i que fornien aliats eventuals al comte d’Empúries. Aquest, tot i l’amistat que l’unia amb el nou rei i cunyat seu, no desistia de la seva reivindicació d’uns drets feudals incompatibles amb l’autoritat del sobirà. Joan I, a primers del 1388, preparava una nova campanya militar contra els dominis del comte, quan aquest va decidir de sotmetre’s, lliurant-se al rei el 13 de gener del 1388. Val a dir que la pèrdua del favor oficial pel partit de la noblesa empordanesa, aliada amb els Fortià, havia de donar una satisfacció, almenys parcial, a les pretensions del cosí del rei.[167]


  Les Corts de Montsó del 1388


  Les Corts generals de Montsó, obertes per Pere III el 12 de juny del 1383, foren ajornades desprès diverses vegades. Amb data 26 de febrer del 1385, el rei decidia de prorrogar-les de vuit en vuit dies, fins que li fos possible d’assistir a llur reobertura. Continuaven, per tant, vigents. Joan I, un xic refet de la seva malaltia, havia jurat als catalans, al Palau Menor de Barcelona, els usatges i constitucions de Catalunya, aprofitant-ho per anul·lar totes les donacions fetes pel seu pare des de 20 de desembre del 1365. Els catalans, per llur costat, van jurar fidelitat a Joan I com a comte de Barcelona el 18 de març del 1387.


  Per al 20 de juliol de l’any següent, el rei havia convocat els aragonesos a Corts, però el Consell de Cent de Barcelona va protestar-ne, recordant al rei que tenia el compromís de convocar Corts generals, continuació de les del 1383. Així va acceptar-ho Joan I, i el 13 de novembre del 1388, a Montsó, en el seu discurs o «proposició» de la Corona, ho reconegué textualment: «veents les Corts generals daquests anys manades, començades e continuades per lo senyor Rey nostre pare, les quals no hagueren aquella fi que haver degueren, per ço nós, moguts per lo ben públich e a supplicació de la Reyna e de alguns de vosaltres havem atorgat liberalment e benigne de tenir e continuar aquelles segons que per nostres lletres vos havem intimat e de entendre e tractar en aquelles del consell e ajuda de vosaltres»[168]. La composició d’aquestes Corts, que foren les úniques reunides durant el regne de Joan I, permet de remarcar-hi la presència de l’infant Martí, com a lloctinent general del rei, la del comte d’Empúries i els de Ribagorça i Dènia, parents del rei, i la dels arquebisbes de Tarragona i Saragossa, dels bisbes de Tortosa, Osca, Urgell i Lleida, dels abats de Ripoll i Amer, el prior de Roda, el castellà d’Amposta i el comanador d’Alcanyís. També hi assisteixen uns quants nobles destacats, com són Ot de Montcada, Antoni de Vilaragut, Olf de Pròxida, Ramon Alemany de Cervelló, Bernat de Pinós i Hug d’Anglesola. Però la major part dels grans senyors hi havien tramès únicament llur procurador, així com molts bisbes, abats i comanadors. I en canvi, la llista dels diputats del Braç reial, que comprèn els representants de dinou viles i ciutats d’Aragó, ultra Saragossa, de dinou ciutats o viles de Catalunya i Mallorca i de tretze poblacions valencianes, testimonia l’interès que tenen aquests delegats de les forces populars per fer sentir llur veu en aquella reunió. Poc després d’haver començat llurs sessions les Corts generals, el rei va presentar les cartes que havia rebudes i que anunciaven noves revoltes a Sardenya i una amenaça prou greu: la d’una invasió que preparava, a les fronteres del Rosselló, el comte d’Armagnac.


  Menys parlamentari que el seu pare, Joan I va desesperar-se aviat amb les lentituds imposades per les discussions dels diputats. Ell volia aprofitar aquelles Corts per fer aprovar unes Constitucions que modificaven les vigents sobre administració de justícia, i unes altres relatives a la reorganització de la seva casa reial, on eren ateses, amb molta més abundància que en temps del seu pare, les necessitats sumptuàries de la cort, i en les quals, particularment, el nombre de munters, sots-munters, genets, cavallers i patges, homes «qui presen dels alans», ballesters i «caçadors de can de mostra» declaraven prou visiblement la devoció que sentia el rei per la caça, el seu divertiment predilecte, mentre els ministres i joglars previstos eren prova de la seva preocupació per la música i la recitació poètica. La necessitat de proveir amb urgència als perills de Sardenya i del Rosselló, en lloc d’entretenir-se en discussions, li féu amenaçar els reunits amb abandonar les Corts i anar-se’n, al cap de les seves tropes, a rebre els invasors. Però la seva impaciència no tenia resultats tan ràpids com els rampells d’ira, qui sap si simulats, del seu pare, i en anunciar concretament la dissolució de les Corts, si aquestes no prenien un acord en un termini breu i fixat, va guanyar-se la rèplica contundent del seu germà, parlant en nom de tots els reunits: «Senyor», va contestar l’infant Martí, «la Cort demana còpia de la predita cèdula, e a la assignació en aquella continguda la Cort no y consent, ans hi dissent, parlant ab aquella reverència ques pertany»[169]. El conflicte creat entre el rei i les Corts hagué d’ésser assuaujat per la reina Violant, la qual, en absència del seu marit, presentà unes Constitucions sobre les funcions i atribucions dels funcionaris de la justícia, així com de la manera d’elegir-los.[170] El canceller, primer d’aquests funcionaris, havia d’ésser triat pel sobirà d’una comissió de dos representants de cada regne, elegits per les Corts. En el preàmbul d’aquestes constitucions, Violant es presentava com a mitjancera entre el seu ofès marit i els seus entercs vassalls i hàbilment feia valdre la seva intervenció i la necessitat per a tothom, rei i Corts, d’obtenir una ràpida concòrdia.[171]


  Una altra font de conflictes havia d’ésser la protesta presentada al rei el 12 de juliol de 1389 pels diputats, i que venia a ésser la rèplica de les seves queixes per la poca diligència de les Corts. Era, més o menys, la reproducció de la que ja s’havia presentat, l’any 1383, relativa als funcionaris de la casa del rei i de la del primogènit, i que havia motivat la separació de llur càrrec d’uns quants dels més antics i influents d’aquests funcionaris. Si la llarga reunió de les Corts —ja havien passat més de deu mesos de llur obertura— havia estat tan infructuosa, declarava la protesta, era culpa de les maquinacions i influències d’aquesta munior de personatges oficials. Joan I no va rebre gens de grat aquesta protesta i va rebutjar-la, dient que volia menystenir la seva autoritat i que les Corts només podien suplicar, mentre que ell hauria d’ordenar, i retragué de nou el nombre excessiu de diputats del Braç reial, el qual feia difícil que les discussions s’acceleressin. Però els diputats no es varen estamordir i insistiren en llurs queixes. Aquest cop, el blanc de les indagacions era una altra favorita dels monarques, la noble dama Carroça de Vilaragut. Aquesta era acusada de «jeure carnalment» amb Francesc de Pau, camarlenc del rei i un dels homes més influents de la seva cort. Alguns historiadors han suposat que Carroça de Vilaragut, dama valenciana separada del seu marit, el noble aragonès Joan Ximènez d’Urrea, fou amistançada del propi sobirà. Però no hi ha cap document que ho justifiqui, i a part el possible amistançament de la dama de companyia de la reina amb el camarlenc del rei, l’ofensiva tenia el seu origen principalment en les rivalitats dels clans aragonesos dels Urrea i els Cornel, i en la lluita d’una part de la noblesa, particularment el marquès de Villena, cosí del rei —és el comte de Ribagorça i de Dénia, passat a Castella en temps d’Enric de Trastàmara i fet marquès de Villena per aquest—, contra el partit de nobles i funcionaris que s’emparaven en la influència de Carroça de Vilaragut damunt els reis. Aquests, i sobretot Violant —i això fa més improbable la relació suposada de Joan I i Carroça—, van seguir protegint la dama valenciana, tot i que la insistència de les Corts, i particularment els delegats de la ciutat de Barcelona, va obligar el rei a separar-la de la seva casa.[172]


  La reunió de les Corts a Montsó va durar fins a l’1 de desembre del 1389, quan el rei decidí de suspendre-les fins a dos mesos després de treure dels seus estats les forces estranyes que l’havien envaït. Però no van reunir-se mai més. Aquell mateix dia els reis marxaven cap a Lleida, Poblet i Barcelona, per preparar l’expedició contra el comte d’Armagnac. Les Corts havien estat reunides prop de tretze mesos, durant les quals el rei havia fet nombroses partides de caça (cérvols, agrons i caça menor) i que havien testimoniat, ultra la seva feblesa de caràcter, disfressada sota rampells colèrics, el major sentit polític de la seva muller, una de les reines catalanes que més efectivament han governat, al costat del marit i amb el seu consentiment, en tota la nostra història.


  La invasió del Rosselló i l’Alt Empordà per les tropes del comte d’Armagnac


  En el seu viatge de Montsó a Barcelona, Joan I es deturà uns dies al monestir de Poblet per fer celebrar un ofici d’aniversari pels seus pares i presidir el trasllat del cos de la seva primera muller, Matha d’Armagnac, al sepulcre que li estava destinat.


  Precisament, les companyies estranyes que havien travessat la frontera de França i que havien motivat la suspensió de les Corts eren tropes del comte d’Armagnac, germà de la difunta Matha, el qual al·legava uns suposats drets sobre el regne de Mallorca i els comtats de Rosselló i Cerdanya, adquirits a la marquesa de Montferrat, filla de Jaume III. Armagnac era l’home de confiança dels anglesos, i que havia de dur, com a cap d’una facció oposada al duc de Borgonya, a l’ocupació de França per les tropes d’Enric V. Les amenaces i reclamacions del cunyat de Joan I varen concretar-se cap el novembre del 1389. Manades per un altre germà de Matha, Bernat, i comptant, al costat dels temibles gascons d’Armagnac, bon nombre de tropes angleses, les companyies invasores penetraren al Rosselló i amenaçaren, poques setmanes després, la mateixa ciutat de Girona. El vescomte de Rocabertí, per ordre expressa del rei, acudí a fortificar-la i defensar-la, mentre hi anava, amb un fort exèrcit, el duc de Montblanc —una de les primeres mesures de Joan I com a rei fou de crear per al seu germà Martí aquest títol— amb el comte d’Urgell, el de Cardona, Bernat de Pinós i molts nobles aragonesos. També el rei es proposava d’anar a dirigir les operacions en el mateix camp de lluita, però hagué de romandre a Barcelona fins al 14 de març, preparant els seus pertrets i reunint un exèrcit prou poderós per expulsar els invasors del Rosselló, l’Empordà i el Gironès. El 29 d’aquell mes ja era a Girona —hi havia anat per mar, amb la reina, fins a Sant Feliu de Guíxols— i convocà els catalans a un parlament que havia de reunir-se al castell de Montagut, el quinze d’abril. Però les incidències de la campanya, que aviat obtingué l’expulsió de les tropes estrangeres de les terres ocupades, van impedir aquesta reunió. En una carta als prohoms de la ciutat de Barcelona, el 10 d’aquell mes, Joan I fa un breu resum d’aquells deu dies que havien vist la persecució de les companyies del comte d’Armagnac de Bàscara al Voló i fins als confins del Rosselló. L’enemic, assegura el rei, ha perdut ben bé dos mil homes i altres tants cavalls «e havem-los gitats de nostra senyoria».


  La reina va caure malalta, d’uns accessos de febres que l’obligaren a estar-se uns dies a Ceret i anar després a prendre els banys d’Arles de Tec. El rei ho aprofità per lliurar-se a la seva passió predilecta, la cacera del senglar, tot i preocupant-se encara de noves amenaces d’invasió —aquest cop pel costat de Cerdanya— de les tropes d’Armagnac. Poder llicenciar les seves tropes li era molt important, puix que els problemes de tresoreria sempre són urgents i de mal resoldre. Són aquells, junt amb les presses per a la celebració de Corts i per a les invasions de la frontera, allò que han impedit la seva coronació solemne, prevista a Saragossa primerament per al 25 d’abril del 1388, després ajornada per a Sant Jordi i després fins a Sant Miquel del mateix any. El monarca, de gustos més refinats i més amic del luxe i la pompa, es veurà privat de la cerimònia que tant de ressò va tenir en temps del seu pare i del seu avi, i de la qual àdhuc la seva madrastra havia pogut gaudir.


  Les companyies del comte d’Armagnac van seguir uns quants mesos estacionades a ran de la frontera cerdana, i calgué que els soldats del rei d’Aragó fessin una incursió de càstig per allunyar definitivament el perill d’invasió.


  El rei caçador i l’amador de la gentilesa


  Llegint els registres del regnat de Joan I, hi ha dues coses que es destaquen de la correspondència reial: l’afecte del rei per Violant, la seva muller, i la preocupació per la caça. Els detalls íntims sobre malalties, menjars i allotjaments alternen, en aquestes cartes que, gairebé diàriament, adreça Joan I a la reina quan estan separats, amb els afers d’Estat en els quals mai no oblida de consultar la seva «molt cara companyona» i de fer-li saber totes les novetats i els «ardits» que li han arribat. La preocupació de la parella per tenir un descendent es trasllueix àdhuc en la correspondència del rei amb els seus ambaixadors a la cúria romana. «Ella sen va als banys d’Arles on estarà alguns dies per temprar-se, que quan ab nos sia se puxa emprenyar», es creu obligat a explicar-los. I la inquietud per la salut de Violant i el desig de tenir-la a la vora trasllueixen, sota la prosa de Pere de Benviure o de Bernat de Jonquera, els escrivans reials. Però, àdhuc quan prepara el viatge per coincidir amb Violant a Santes Creus o a Poblet, no pot estar-se de fer parada tres dies a Tarragona «on porem caçar de totes caçes». El rei no viatja mai sense aprofitar-ho per caçar pel camí; i tota mena de bestioles, grans o petites, li són bones per a la seva distracció preferida. Arriba a l’extrem, quan ha de traslladar-se a Barcelona, de manar que al monestir de frares predicadors, on ha de posar, hi facin tancar bé l’hort i deixar-hi en llibertat tantes llebres com es pugin trobar a Caldes i a Granollers, perquè ell pugui «adelitar-se en la caça domèstica»[173] que té per costum. Quan es fan obres a l’Aljaferia de Saragossa, mana també: «queremos que fagades meter en el huerto mayor cuantas liebres poredes vivas»[174], i escriu a l’abat de Poblet per mediació de dom Vicenç Ferrer (oncle, probablement, del predicador valencià), amic i protegit seu, en previsió d’una seva estada pròxima al monestir: «Axí mateix, volen que façats obrir les clavegueres de la vinya e que façats caçar de fora, per manera que les lebres hi entren: e puys, fets los tencar, que no’n puxen exir tro que nós hi siam. E fets afrenar los porchs selvatges que vinguen en la dita vinya e fets-hi metre truges que vagen en amor, per tal que ells mills hi devallen. En manera que com siam aquí hi puxam caçar e haver hi nostre plaer». La cacera dels porcs senglars és la que té per a ell més atractius i arriba a voler reservar-se’n l’exclusiva a València. La cacera de l’ós li era també agradable i al costat de les peces de caça major, en les seves caceres no menyspreava llebres ni perdius, agrons, grues ni ostardes.


  La reina era també gran caçadora, i en llur correspondència, marit i muller canvien sovint impressions de cacera i anuncien llurs projectes. Tots dos tenen una gran preocupació pels gossos, i els llebrers, els alans, els «sahuesos» són reclamats a tots els indrets, sien dintre els estats de la Corona, sien a l’estranger, amb detalls sobre les característiques, colors i especialitats de cada un. Igualment els interessen els falcons, i en compren arreu on se’n troben, «e que cost ques vulla pus sie bo».


  El matrimoni de la filla gran de Joan i de Matha, la infanta Joana, amb Mateu de Foix, fill del famós Gastó Febus, va fer més estrets els lligams d’amistat i admiració que el rei sentia per l’autor del Livre de la Chasse, model de caçadors i gran teoritzant i home experimentat, posseïdor d’una canilla de mil sis-cents gossos, i les gestes cinegètiques del seu gendre, com les de la seva muller, l’omplien de satisfacció.


  Amb aquesta dèria absorbent, una altra afecció més noble ha fet del curt regnat de Joan I l’inici del renaixement a Catalunya. Gran lector, que manlleva llibres i n’encarrega la confecció o l’adquisició arreu, el rei caçador protegeix els escriptors i, sobretot, els músics. Si tenia un veritable parc zoològic, també posseïa una bona col·lecció d’instruments i, de la mateixa manera que es preocupava de fer-se dur de Barbaria un lleopard —quan es morí el que li havia regalat el rei de Xipre—, fa cercar i fer-se trametre de molt lluny un «exaquier», que potser era una viola de rodes, i uns «petits òrguens ab cordes» en les quals assaja les seves composicions musicals.


  Així com el seu pare esmerçava els seus oficis fent versos —no pas massa bons, és cert— i protegia i estimulava el conreu de la poesia, seguint en això l’exemple del seu oncle l’infant Pere, comte de Ribagorça i de Prades, Joan I és un humanista, que sap gustar en llengua original o en traducció els tresors de l’antiguitat clàssica, però sap alternar les seves lectures amb la música. N’és oient infatigable —hom assegura que, en les tongades de residència fixa a una ciutat o vila, arribaven a donar-se tres concerts diaris a la seva cort— i àdhuc compositor. En una carta al seu germà Martí —el gran confident, després de la reina—, li explica com li ha tramès un «rondell notat» que ell mateix ha compost i li demana lletres de poesies —virolais, rondells o balades, en català o en francès— per a posar-hi música. Les seves cartes, d’altra banda, al costat de la incessant persecució de bons gossos caçadors, contenen una altra dèria constant: la dels músics que han d’alegrar els ocis de la seva casa. Els ministrers de xalamia, de bombarda, de cornamusa, d’òrguens, d’arpa, de guitarra, de museta, de trompa, així com els xantres de millor veu, són cercats allà on se troben, encara que sigui sostraient-los al senyors que els tenen a llur servei, i pagant-los al preu que demanen. Joan I ens ha deixat una llarga llista de músics de l’època, veritables virtuosos internacionals, que van de cort en cort, i els quals ell procura de retenir de la manera que sigui al seu costat: Huguets i Jacomí, sonadors de xalamia, un altre Jacomí, cornamusaire francès, Joan de Besiers i Bernardó lo Pelat, Conxe i Blasoff, Frelí i Pifet…, una selecció internacional de músics, d’entre els quals destaca, però, el predilecte del rei, Everlí. Aquest ministrer va ésser tramès a Avinyó i Itàlia per tal de perfeccionar el seu art i fou empresonat, per algun ignorat delicte, pel comte de Virtut, senyor de Milà, el mateix que havia intentat de casar-se amb la reina Maria de Sicília. I Joan I no cessa en les seves gestions per a obtenir-ne la llibertat i poder-lo tornar a tenir al seu costat. Tramet a aquesta fi ambaixada rere ambaixada i fa intervenir amb recomanacions el rei de França, el bisbe d’Elna i àdhuc el papa. Només pot aconseguir que el ministrer sigui alliberat, però aleshores el comte de Virtut el lliura a un altre amant de la bona música, el duc de Turena. El rei va migrar-se, enyorant els sons que sabia produir en la seva xalamia l’aventurer ministrer, fins que Everlí va tornar a la cort.


  La seva devoció als llibres i a les lletres antigues farà, altrament, que Joan I sigui presentat com a suscitador de l’humanisme català. Rubió i Lluch ha traçat un panorama impressionant i complet de les activitats del rei com a lector i com a suscitador de traduccions i obres originals. Les tres figures de més relleu del seu regnat, dintre les lletres catalanes, seran Bernat Metge, barceloní, i els valencians Antoni de Vilaragut i fra Antoni Canals, traductors i adaptadors de Petrarca, Sèneca, Valeri Màxim i Hug de Sant Víctor, i ensems autors originals de llibres morals i religiosos importants. Al marge d’aquest moviment, i augmentant en aquest regnat la seva autoritat, hi ha la gran figura del gironí fra Francesc Eiximenis, bisbe d’Elna i gairebé constant ambaixador del rei prop del Sant Pare. Ell és l’últim gran escriptor enciclopèdic medieval; els seus coneixements dels clàssic grecs i llatins, sovint de segona mà, només li serveixen per a apuntar les seves cites escripturístiques i patrístiques, i són completament alienes al vast edifici del Crestià.


  Bernat Metge i els Jocs Florals de Barcelona


  De tota aquesta plèiade d’escriptors, gairebé tots funcionaris o personatges eclesiàstics, destaca Bernat Metge. I en destaca, no solament per la qualitat de la seva prosa catalana, on s’incorporen per primera vegada les essències del classicisme greco-llatí, sinó per les seves preocupacions, per la vastitud de les seves lectures, revelada en els seus escrits i, sobretot, en aquest cas, per les seves relacions personals tan estretes amb el rei Joan i la seva muller.


  Fillastre del lletrat Ferrer Sayol, que fou del 1365 fins al 1375 protonotari de la reina Elionor, Bernat Metge havia entrat de molt jove a la cort i, cap als vint anys, va passar al servei del duc de Girona, amb el càrrec d’escrivà de manament. Tot fa creure que ben aviat es lligà una cordial amistat entre el primogènit i el seu escrivà, puix que, amb motiu del fastuós casament de Joan amb Violant de Bar, fou Bernat Metge l’encarregat de recaptar donatius entre tota mena de gents dels regnes «així cristians, jueus com moros», i de les corporacions i comunitats. Això devia donar-li una extensa coneixença i potser també uns quants enemics. El contacte amb la duquessa Violant i amb els seus servents i visitants francesos devia augmentar, d’altra banda, la seva cultura, ja prou extensa. El seu primer llibre De Fortuna e Prudència, datat l’any 1381, ja revela, àdhuc d’una manera excessiva, la seva freqüentació d’obres com el famós Roman de la Rose, o com el De Consolatione Philosophiae del romà Boeci.


  L’accessió al tron del seu protector i amic Joan I no el priva, però, de veure’s processat l’any 1388, i en aquest moment de desgràcia —ignorem els motius del processament, però no sembla, per la data, que tinguin res a veure amb les exigències depuradores de la burocràcia de les Corts d’aquell any a Montsó—, Bernat Metge tradueix la Història de Valter e Griselda i la dedica a una dama influent de la cort del rei, bona amiga seva de fa temps, Isabel de Relat, filla del que fou alt funcionari Berenguer de Relat, i muller de Gispert de Guimerà, senyor de Ciutadella. El procés, de totes maneres, va resoldre’s favorablement, i Bernat Metge tornà a passar al servei dels reis, aquest cop com a secretari de Joan i de Violant. Acompanyava sovint la reina i ajudava a crear l’ambient de refinada cultura, una mica despreocupada, més interessada per la música, la poesia i la cacera que pels afers polítics, que caracteritzà el regnat de Joan. L’any 1390 va casar-se amb una dama noble, també de família palatina, Eulàlia Formós, filla del mestre del racional, i el rei li féu donar mil florins d’or per pagar-li les despeses matrimonials. Aquest matrimoni, del qual nasqueren quatre fills, no va privar Bernat Metge, que aleshores devia tenir quaranta-tres anys, de tenir amors amb una noia valenciana, a la qual donà un fill. L’infant, que serà legitimat a demanda de la seva mare, no devia pas ésser gaire estimat del pare —consta que ella tampoc no ho era, després dels amors de València—, car Bernat Metge, al·legant la seva falta de recursos, va demanar i aconseguir del rei que fos anul·lada la legitimació i les obligacions consegüents.


  El punt màxim de la influència de Bernat Metge és la seva ambaixada a la cort papal d’Avinyó, l’any 1395, en companyia de dos personatges tan importants com Pere de Berga i Roger de Montcada. Més tard, el secretari dels reis va acompanyar-los en llur viatge a Mallorca, fugint de la pesta que assolava Catalunya. De tornada, la cort reial passà a Perpinyà. Amb data de 19 de febrer del 1396, i per encàrrec del rei Joan, Bernat Metge redacta una carta als consellers de la ciutat de Barcelona, en la qual els exhorta que tornin a celebrar la «bella festa que l’any passat fes a honor de la dita Gaya Ciència», i els demana que donin, com aleshores, joies que recompensin els trobadors que hi demostrin més ciència i millor enginy.


  L’any 1393, en efecte, Joan I havia encarregat al poeta Jaume March i a Lluís d’Averçó —l’autor del Torsimany— que establissin a Barcelona l’escola de la Gaia Ciència, la qual celebrava, en un ambient cada vegada menys esplendorós, les seves reunions a Tolosa. Això venia a consagrar l’emancipació, visible en les obres dels poetes de dues generacions —els Masdovelles, oncle i nebots, per exemple— de la poesia dels trobadors catalans dels motlles i la llengua occitans. I l’any 1395 se celebraven per primera vegada —convocats per aquest Consistori de set mantenidors, creat a imitació del de Tolosa— els Jocs Florals de Barcelona. Malgrat les paraules d’elogi de la institució i dels profits que en pot treure la cultura del país, que hi ha a la carta redactada per Bernat Metge per ordre del rei, els consellers contesten, el 15 de març del 1396, que les finances de la ciutat no permeten aquesta despesa i que, si algun particular vol pagar les joies dels premis, ells ho troben molt bé. Altrament, els savis raonaments de Bernat Metge no han convençut els magistrats barcelonins sobre el profit que poden donar a la Gaia Ciència les festes públiques i els premis donats als trobadors, puix que, entre les raons de llur negativa, hi ha «lo poc millorament que aconsegueix la dita Gaya Ciència». L’elogi que fa la carta reial redactada per Bernat Metge de les virtuts d’aquesta ciència («car és fundada en rectòrica, per la qual, mesclada en saviesa [car en altra manera poc val], s’haja seguit gran honor e profit a moltes universitats e persones singulars en lo món, segons que els llibres historials testifiquen e experiència cada jorn ho mostra») sembla que doni, tanmateix, l’explicació del poc millorament de l’art poètic que al·leguen els consellers i, ensems, de la poca qualitat que aconseguí aquesta poesia dels Jocs Florals barcelonins del segle XVI i començaments del següent, en les festes celebrades al convent de frares predicadors —segons descripció que ens n’ha quedat del temps que el poeta i nigromant Enric de Villena se’n féu principal mantenidor.


  Bernat Metge seguí al costat de Joan I i de la seva muller fins a la mort del rei. Més endavant trobarem com el desfavor que tingué prop del nou sobirà, més sever en matèria moral, li donà ocasió per a escriure una de les obres màximes de la prosa catalana, en la qual l’agraït secretari evoca el seu difunt senyor i en fa un complet retrat físic i moral.


  LES CRISIS DEL REGNAT


  L’explosió antisemita del 1391


  La situació dels jueus als estats de la corona d’Aragó, dintre la consideració que, en general, tenien a l’Europa de l’Edat Mitjana aquests elements estranys a la societat cristiana, era d’una tolerància assenyalada per tots els historiadors, i que s’explica per les diferents capacitats que hom reconeixia a una bona part dels jueus. No solament era llur condició indispensable de banquers i de lliuradors de préstecs que els donava ensems llur força i llur caràcter odiós, sinó les ciències i arts que sabien conrear. Els noms de Jafuda ben Astruc, Profiat Duran i Hasdai Cresques honoren les aljames catalanes amb els tractats científics i les escoles que originen. Pere el Cerimoniós s’havia distingit en una política de benignitat i de protecció envers els jueus. Les seves disposicions quant a l’exempció del signe de la rodella (signum rotundum in vesta superiori portant) com a distintiu infamant dels vestits de tots els jueus, dictades ja de quan era lloctinent del reialme, es multiplicaren en el curs del seu regnat, i afavoriren sobretot els metges que havien estat al seu servei, especialment els de la família Alatzar. Joan I, que s’havia distingit, en les seves funcions de lloctinent, amb una precipitada i probablement injusta severitat, amb motiu del famós procés «de les hòsties» d’Osca, contra el parer del seu pare, mantingué, un cop rei, la política de tolerància, i àdhuc protecció, de la sinagoga. Bé és veritat que les rendes que en treia, i les contribucions especials o els préstecs que, de bon o de mal grat, li fornien els jueus dels seus estats, justificaven aquesta protecció. Ja en temps del seu prometatge amb Joana de Valois, Joan —aleshores només duc de Girona— havia nomenat comissari seu el jueu Jaluda Alatzar, per a recaptar «les quantitats de pecúnia al dit senyor duch en aiuda de les despeses de son matrimoni e cavalleria, faedores, promeses».


  Una crisi econòmica creixent, unida als ressons d’una campanya demagògica, originada a Castella i Andalusia, va provocar l’any 1391 un esclat d’odi contra els jueus, que es traduí en assalts de les jueries i en assassinats en massa de llurs moradors. Aquests fets van iniciar-se, a la Península, el 6 de juny i s’estengueren, amb una rapidesa extraordinària, per moltes ciutats i viles. A València, els aldarulls antisemites van produir-se el 9 de juliol. L’esclat d’odi contra els jueus, fomentat en part pel furor theologicus, en part pels interessos de la noblesa endeutada, però executat per una massa enfurida de plebeus, junt amb mariners i pagesos de la rodalia, va tenir el seu punt més alt a Barcelona el dia 5 d’agost, en un assalt al call, que va reproduir-se amb més fúria dos dies després, i en el qual les cases dels jueus foren incendiades i assassinats un gran nombre de llurs estadants. A Lleida, a Girona, a Perpinyà, a Mallorca, com a Calataiud i altres viles aragoneses es produïren també els assalts a les jueries. Aquesta explosió va sorprendre Joan I a Saragossa, i la seva reacció li fa honor, puix que immediatament va donar ordres perquè els jueus fossin protegits arreu i, àdhuc, que la relativa llibertat de consciència de què gaudien fos respectada.


  Hom ha atribuït a la intervenció de gent forastera —castellans, digué l’acord de repressió dels culpables, pres pels consellers de Barcelona— la iniciació de la matança de jueus barcelonins, en la qual havien de morir-ne més de tres-cents. Tot fa creure, però, sense negar la intervenció de demagogs forasters, influïts per les prèdiques de l’ardiaca d’Ecija, que la crisi va constituir una veritable revolució social, puix que les cases dels rics també foren atacades, alguns registres oficials incendiats, i que el crit de la plebs furiosa fou: «Muyra tothom e visca lo Rey e lo poble». Altrament, l’explosió era temuda, àdhuc d’abans que s’iniciessin, a València, els motins antisemites. Amb data del 24 de maig del 1391, la reina Violant s’havia adreçat al duc de Montblanc, lloctinent del rei a Catalunya, demanant-li que evités que la possible sentència condemnatòria contra el rabí Mossé, per uns llibres que havia escrit contra la religió cristiana, no fos dictada a Barcelona ni en altre indret on hi hagués aljama de jueus per a evitar un conflicte d’ordre públic «per tal com lo poble que en gran oy los ha los hauria en molt mayor».


  En saber l’assalt al call de València, els consellers de Barcelona havien organitzat una milícia ciutadana de mil homes, a les ordres del Consell, la qual féu guàrdia a la Casa municipal els dies de més perill durant el mes de juliol. Aquestes mesures foren comunicades al rei, el qual va felicitar els consellers per llur previsió. Tanmateix, les precaucions foren abandonades a primers d’agost, i el dissabte dia 5 va produir-se la primera onada d’assalt contra el call barceloní. Els jueus supervivents s’havien acollit a la protecció del Castell Nou, i aquest fou assaltat el dia 8 per la mateixa turba, enfurida potser per l’acord de detenció dels castellans responsables de l’aldarull, pres la vigília pels consellers.


  Les notícies dels assalts als calls de València i Mallorca van motivar cartes enèrgiques de Joan I, encarint la protecció dels jueus i el càstig dels culpables dels aldarulls. És probable que, si ell hagués anat a Barcelona com li ho pregaven els jueus de l’aljama d’aquesta ciutat, s’haurien estalviat els horrors de la nit del 5 d’agost. El rei manifestava la seva intenció de posar-se en camí, primerament de València i, després, de Catalunya, on la situació era més greu. Però les notícies alarmants van arribant a Saragossa i el rei, tot i multiplicar les seves cartes i les seves instruccions, no es mou fins el 2 d’octubre, i encara en el seu viatge no se sap estar de lliurar-se als plaers de la caça i en vol organitzar, amb la companyia de la seva muller, tot i estar aquesta novament gràvida, una «de porch e de lop» al lloc d’Almenar. Violant, més política, li prega que vagi a Lleida per posar ordre en aquella ciutat, on es reprodueixen els avalots contra els jueus. Aquests revesteixen a tot arreu el mateix caràcter: assalts als calls i després als castells reials on s’han refugiat els supervivents. A la Torra Gironella, de Girona, al Castell de Lleida, a Balaguer, es reprodueixen els fets del Castell Nou de Barcelona. Joan I passa unes setmanes a les dues darreres ciutats i, tot caçant, i preocupant-se que al Prat siguin preparats uns aiguamolls de tal manera que ell hi pugui trobar cacera, arriba a Barcelona el 16 de desembre i en marxa el 22 cap a Vilafranca del Penedès, on passa, amb la reina i la seva cort de ministrers i munters, les festes de Nadal i cap d’any.


  Mentrestant, Ramon Alemany de Cervelló, governador de Catalunya, ha hagut d’apressar les execucions com a càstig dels aldarulls antisemites de Barcelona. El rei no vol estar present a aquests càstigs i demana que siguin fets abans de la seva entrada a Barcelona. El record de les diades revolucionàries d’agost ja s’ha atenuat bastant, i el mateix Consell de Cent pren sota la seva protecció alguns dels culpables, mentre el governador de Catalunya estudia un conveni amb els eclesiàstics que han tingut part de culpa, com a incitadors directes, en els avalots.


  Aquests havien tingut com a conseqüència que, en perill de mort, molts dels jueus catalans es convertissin, almenys nominalment, a la religió cristiana. D’altres, però, preferiren el suïcidi a l’abjuració. Aquestes conversions eren tan poc sinceres que els neòfits foren posats en mans de religiosos que els instruïssin en doctrina i educació cristiana, però seguiren vivint als calls, amb certes mesures de discriminació quant a festes, vestits i convivència. El rei alternava mesures de severitat contra els conversos massa tebis amb recriminacions a aquells que trobaven com a remei convenient a l’agitació antisemita la conversió en massa dels jueus catalans. Vol que els jueus «no sien sostrets ne forçats de batejar-se si donchs per lur propi voler no era, ans sien preservats de totes injúries, dampnatges e violències». I després recorda als cònsols i prohoms de Perpinyà «que dret civil ne canònich no sofer que algú se faça cristià per força, ans ha preceir de lur mera liberalitat». Una de les raons més simples de l’odi als jueus i de les matances dels calls és, però, revelada en una carta del rei al governador d’Aragó, on denuncia que «en otra aldea, por tal com un judío simplemente demandava sus deudas lo han algunos a ell e a un su companyero bien acoltelleyado e ferido a la muerte, las quales cosas si passavan impunidas darían a otros ocasión de más greument delinquir». Cal que aquestes coses sien castigades severament.


  Tanmateix, els fets del 1391 donaven un cop mortal a la prosperitat dels jueus catalans. Començà l’emigració dels supervivents i l’any 1401 el rei Martí decretava la supressió de la jueria de Barcelona. Prop d’un segle més tard, els Reis Catòlics expulsaven els jueus de tota la Península.


  Els afers de Sardenya i de Sicília


  El nom del jutge d’Arbòrea, que havia ressonat fatídicament durant una gran part del regnat de Pere III, havia de preocupar Joan gairebé tant com el seu pare. El tractat de pau concertat per aquest amb Elionor, muller de Brancaleó d’Òria i mare del jutge nominal, fou ratificat per Joan I, després de negociacions i noves dificultats, el 8 d’abril del 1388. A primers d’any del 1390, Brancaleó fou alliberat de la seva llarga captivitat i s’ajuntà amb la seva bel·licosa muller. Tots dos recomençaren la lluita contra la dominació catalana a l’illa, i, l’any 1391, la situació els era tan favorable que recordava els temps pitjors per a Pere III de l’actuació de Marià o d’Hug d’Arbòrea.


  El mes de juny del 1392, el rei Joan va decidir-se a intervenir-hi. Tot i que a Barcelona hi havia una nova epidèmia i que la mort recent d’una de les seves filles, la infanta Antònia, li feia témer per la salut de la seva muller i de les altres dues noies, va presentar-se a la capital de Catalunya i va establir un pla per a una expedició a Sardenya, que havia de salpar el primer d’abril del 1393. Va exposar-lo al Consell de Cent, demanant-li socors i ajuda suficients per a portar a fi son propòsit, i va prometre i jurar davant dels Sants Evangelis d’embarcar-se el primer d’abril propvinent. Igual declaració féu davant del seu consell, on també es trobava el seu gendre Mateu de Foix. El problema era de recollir prou forces per a formar aquell estol i, sobretot, prou diners per a sufragar l’expedició. El seu germà, el duc de Montblanc, que es trobava a Sicília de feia uns mesos, sols podia oferir li cinc-cents homes i deu galeres armades. El comte de Foix va declarar la seva voluntat de prendre part personalment a la campanya, duent-hi dues-centes llances. A primers de juliol havia de posar-se en construcció l’estol a les Drassanes de Barcelona. Tot això era comunicat als regnes d’Aragó i de València, incitant-los a fornir un esforç semblant al que Catalunya es mostrava decidida a fornir en aquella empresa militar.


  La situació de Sardenya empitjorà encara, amb la pèrdua per part dels catalans del castell de Joiosa Guarda, de la qual, segons Joan I, «la nació Catalana ne és ensutzada», però les esperances del rei en la seva expedició de reconquesta augmenten. No solament l’acompanyaran els seus sotmesos, ans també «françeses, guascons, castellans, e nauarros e d’altres nacions, e en special Mossèn Henrich de Bar, cunyat nostre, senyor de Cossi, e lo menescal de Sansorra». El rei torna a trobar-se en un dels bons moments de les seves relacions amb França. Després del casament de la seva filla gran amb el comte de Foix, celebrava a Sant Cugat les esposalles de la infanta Violant, que només tenia onze anys, amb el rei Lluís de Nàpols, qui no era altre que el duc d’Anjou, el qual havia reivindicat l’heretatge de la reina Joana. Aquestes bones relacions amb França es tradueixen també en l’espinós afer de l’extradició de Pierre de Craon, noble francès que havia intentat de matar el rei de França i s’havia refugiat a Barcelona. En el lliurament del qui s’ha acollit a un dret d’asil que els consellers de Barcelona volen fer respectar, hi intervé d’una manera destacada la reina Violant, a la qual s’ha adreçat personalment Carles VI. Joan I es troba a Tortosa i li dóna carta blanca, tot i excusar-se’n davant dels magistrats municipals i recordant-los que no convé d’enemistar-se amb un veí tan poderós com és el rei de França i que, per altra banda, ja sap que Pierre de Craon no serà executat ni mutilat ni condemnat a llarga presó.


  En realitat, Joan obra, no sols atenent els desigs de la seva muller francesa, sinó per una mena de solidaritat reial, i dóna el noble refugiat a Violant «per fer-ne sa volentat, axí com tot Rey e príncep pot donar tot presoner que tengua, perquè la dita Reyna sap què sen ha a fer». Però als consellers ofesos els declara: «volem que la dita deslliurança se façe del dit cavaller al dit Rey segons que ja per nós és estat acordat e a vosaltres fet saber per letra. E d’açò no volem ne demanam vostre consell, car nós, axí com Rey que som, ne podem fer nostra volentat sens lesió e perjudici nostre algú, ne volem que d’ací avant vosaltres nos escrivats per aquesta rahó». No serà pas aquest l’únic conflicte que tindrà el rei amb els consellers de Barcelona.


  Mentrestant, els preparatius de l’expedició a Sardenya són el principal tema de preocupació del rei, el qual passava a València per reunir els soldats i les armes que li calen. La partença de l’estol haurà de fer-se de Port Fangós a la data fixada. Però passen els dies i els mesos, passa la data del primer d’abril i el rei no es mou de València. Aleshores fixa una nova data: el primer d’agost, i la comunica a tots els seus amics i aliats. Tots els preparatius eren fets i les disposicions preses per a la reunió dels navilis i les tropes que havien d’ocupar-los; el dia 17 de juny anà a vetllar les armes al santuari de Nostra Dona del Puig; el vint-i-nou ja es trobava a Tortosa. Però el 21 d’agost dicta una ordre general a tots els «nobles, amats e feels tots e sengles qui’s són proferts de passar ab nós en la isla de Cerdenya» en la qual canvia la data de l’expedició i el punt de partença, i els convoca al port de Roses per al 15 de setembre. Aleshores, renunciant a un romiatge a Montserrat que es proposava de fer amb la reina, rep notícies «fort desplasents» de Sicília, i se’n va per mar de Tarragona a Barcelona. Allà va tenir reunions amb el Consell de Cent i amb altres «gents populars» i torna a fixar Port Fangós com a punt de marxa, però ajorna aquesta fins a primer d’octubre. Ja no és Sardenya solament qui reclama el seu ajut, sinó també Sicília, d’on arriben angoixoses crides del duc de Montblanc i els seus fills, el rei i la reina. Des de Tortosa continua els seus preparatius i fa esforços desesperats per resoldre el problema econòmic, arribant a oferir en penyora als patrons de les galeres les joies de la reina. Aleshores va prendre una nova resolució. Una part de l’estol preparat se n’aniria a Sicília per ajudar el seu germà. I, com que tingué notícies que el comte d’Armagnac, junt amb Pierre de Craon, preparava una nova entrada a Catalunya, va ajornar novament la seva expedició a Sardenya i Sicília fins a l’estiu següent. Tampoc aleshores no havia d’anar-hi, però. Malgrat els seus desigs expressats tantes vegades d’embarcar-se cap a Sardenya, no va anar-hi mai «personalment», com havien fet el seu pare i el seu avi. No va anar tampoc a Nàpols a dur la seva filla a Lluís d’Anjou, el reial promès. El seu únic viatge, en vaixell, llevat de breus travessies per la costa de Catalunya o pel riu Ebre, serà per a anar a Mallorca, a l’estiu del 1395, fugint de les epidèmies que assolen Catalunya —és una nova onada de la glànola. D’allà estant, però, encara parla de trametre un estol a Sardenya.


  Sembla que el caràcter indecís de Joan I i la impossibilitat de resoldre les dificultats financeres que representava l’expedició que volia fer a Sardenya són responsables d’aquesta renunciació a un propòsit tantes vegades anunciat. Tanmateix, la tramesa de vint-i-cinc galeres a Sicília i les diverses expedicions de socors que van anar a Sardenya van ajudar a resoldre la situació difícil dels catalans a la primera de les illes i a mantenir, almenys, la presència catalana a la segona.


  Descontentament general. La política francesa i el Cisma


  Fins al juny del 1394, el rei va estar-se a València, la qual ja començava d’ésser la ciutat delitosa que havia d’esdevenir complidament en el segle següent. Passà la resta de l’any a Barcelona, prometent, però, als jurats de Mallorca que passaria a visitar aquell regne. La caça i la música emplenen aquestes llargues estades en ciutats que estan, almenys provisionalment, lliures del flagell intermitent de la pesta. Havia decidit de fer el trasllat a Poblet de les restes del seu pare, enllestit ja el sepulcre encarregat a Jordi de Déu. Però a darrera hora encarregà a l’abat del monestir que se’n dugués ell mateix, sense gaires solemnitats, «lo cors del senyor Rey». La raó d’aquesta renúncia, així com de la pressa a sortir de Barcelona cap a Mallorca, era l’extensió de l’epidèmia a tot Catalunya, i que ni Aragó ni València no oferien encara unes condicions sanitàries prou satisfactòries per al rei. Joan s’embarcava, doncs, a Barcelona el 15 de juliol del 1395 amb la seva muller, llur filla Violant, reina de Nàpols, i la seva germana Isabel. L’estada a l’illa va durar fins al novembre, i la marxa fou deguda també a les epidèmies que s’estenien per Mallorca. Altrament, l’estada al castell de Bellver o les migrades excursions que podia oferir-los l’illa no compensava de bon tros, per a Joan i Violant, de veure’s privats de llur distracció predilecta. A Mallorca no hi havia porcs senglars, cérvols ni óssos, i àdhuc els llebrers es moriren. Com que Violant estava novament gràvida, Joan va decidir d’anar a l’únic indret on semblava regnar un estat sanitari prou satisfactori: el Rosselló. Passà, doncs, pocs dies a Barcelona i tot seguit la Cort es posà en camí cap a Perpinyà. Fou allí, en efecte, que la reina va deslliurar una filla, anomenada, per distingir-la de la seva germana, la comtessa de Foix, «Na Joana de Perpinyà». La munior de cortesans, ministres, munters i curials volta altra vegada els reis i el parc del palau de Perpinyà els lliura ample camp a les diversions cinegètiques. La vida cortesana devia tenir un caràcter prou ostentatori perquè el malestar i el descontentament dels catalans es fes palès amb tanta energia com en les Corts de Montsó del 1383 i 1388. Novament la iniciativa partia del Consell de Cent barceloní, i coincidia amb la carta redactada per Bernat Metge demanant l’ajut de la corporació per celebrar les festes de la Gaia Ciència. El 15 de març del 1396, en la mateixa sessió en què era negada la subvenció demanada per als Jocs Florals, el Consell de Cent acordà de trametre al rei una missatgeria, formada per quatre prohoms —dos dels quals havien d’ésser juristes— elegits per votació nominal, i no per sorteig, i que tenien l’encàrrec de «suplicar e instar al dit Senyor Rey que com la sua casa e sos Regnes e terres sien en fort mal estament per mal consell que segons fama al dit Senyor és donat per sos consellers o alguns d’ells també en alienar lo patrimoni Reyal com en altre manera, sia sa intenció que sobre açò sia degudament provehit…».


  El moviment de protesta i d’indignació contra els oficials i els familiars de la reial parella era prou estès i violent perquè el rei manés a les autoritats que protegissin aquests funcionaris i cortesans seus «contra tota persona de tota injúria, offensa e lesió que per alguns los fos assagat fer». I contra la protesta del Consell de Cent, la rèplica del rei era de fer despatxar amb urgència els processos que havia fet iniciar contra els consellers de Barcelona de l’any anterior i contra el batlle del trienni passat. La detenció d’un missatger de la ciutat de València, com a sanció per la protesta que també el consellers valencians han elevat al rei, fa que aquest rebi una enèrgica rèplica, en la qual les acusacions als consellers reials són ben clares i greus: «E plauria’ns que semblant» (la defensa que han fet de llur honestedat i fidelitat en el càrrec que exerceixen) «poguessen dir alcuns de vostres consellers en los quals gran part de vostre dessipat patrimoni e grans quantitats de vostres emoluments per barats e per logres, en altra manera appellats mogubells, són transferibles e es transffereixen a tots dies».


  El rei expressà aleshores el seu desig d’anar a València, on s’havien promogut bandositats. El dia 7 d’abril sortia de Perpinyà cap a Figueres i Torroella de Montgrí. Anava caçant, com de costum. A la Jonquera, en una de les seves cartes quotidianes a la reina Violant, en la qual li explica com ha ocupat el dia i els seus projectes per als següents, hi ha una frase que sobta: «Vuy tot lo die havem oyt lo rossinyol». I anuncia també les seves caceres projectades i la visita que ha de rebre, a Torroella de Montgrí, del bisbe de Girona.


  I és de Torroella de Montgrí que va trametre, amb data de 25 d’abril, «una ora ans de mitja nit», una extensa carta a la seva muller, en la qual, després dels acostumats detalls sobre la cacera, la salut i les dificultats de tresoreria de la Casa reial, hi havia el resum de la visita que li havien fet els ambaixadors del rei de França —segurament anunciats pel bisbe de Girona— i les respostes que havia donat a les proposicions que li transmetien en nom de Carles VI. Li demanaven cinc coses: la primera que s’ajuntés amb ell en la solució trobada per la universitat de París al plet del Cisma: que tant el papa d’Avinyó com «l’intrús» de Roma renunciessin alhora a llur dignitat i fos elegit un nou papa amb autoritat damunt tots els cristians. Però l’abrandat climentisme de Joan I s’havia transferit naturalment al papa que regnava a la ciutat del Roine des de setembre del 1394, Benet XIII, qui no és altre que l’aragonès Pere de Luna, sotmès del rei i gran amic seu. I les altres proposicions del rei de França volien, nogensmenys, que el rei d’Aragó influís damunt els reis de Castella i de Navarra perquè acceptin també aquesta solució; que aconsellés Benet XIII perquè accedís a la renunciació; que pensés quin remei podria trobar-se a la situació que es crearia si el papa d’Avinyó es negava a renunciar; i que, finalment, de cap manera admetés Benet XIII en els seus estats si volia absentar-se d’Avinyó, «com si ho feya e nós lo admetíem en nostra terra los Cardenals no’l seguirien ans se seguiria entre los dits sant pare e cardenals certa cisma e divisió e noresmenys nouria molt al negoci de la unió de la Esgleya dessús dita, que seria occasió de haver tres papes en lo món».


  La contestació de Joan I fou resoltament negativa. Com podia ell decidir de sobte, sense grans deliberacions «e curosa discussió ab persones científiques» un plet que tants estudis havia costat als savis parisencs? I recordava els lligams de fidelitat, feu i afecte que l’unien amb el nou papa, al qual havia tramès ambaixadors i li havia ofert no sols el seu regne sinó que, si volia anar-se a instal·lar en una ciutat o vila qualsevol del seus Estats, li’n faria donació perpètua amb tota jurisdicció.


  Els ambaixadors del rei de França demanaven encara altres coses, entre les quals hi havia que es dugués a execució el matrimoni de la infanta Violant amb el rei Lluís de Nàpols; que decidís dintre breu termini la seva actitud quant a la solució del plet del Cisma, segons la proposta de la universitat de París; que els donés notícies del plet de la duquessa de Berry contra el comte d’Empúries, i que, finalment, fos impedida la predicació de mestre Joan de Montsó, frare predicador, partidari del papa de Roma, i que fos tramès a la universitat parisenca, la qual ha ofès amb les seves prèdiques, i que vol castigar-lo amb la severitat reservada als heretges.


  Tampoc no fou pas satisfactòria la resposta de Joan I a aquestes altres peticions. I és característica del rei la raó que en la seva carta a Violant dóna a la seva evasiva quant a l’efectivitat del casament concertat entre la seva filla i el rei Lluís de Nàpols. «La dita Reyna (de Nàpols) és filla nostra e vostra. E jatsia nós siam pare e senyor e hajam plena disposició en lo fet del dit mariatge, emperò cosa era loable que en aytal cas nós ne parlàssem e n’acordàssem ab vós, com, esguardats que érets sa mare, vos en volíem gratificar». A través del text i del gal·licisme revelador del francesisme del rei, hom veu el respecte que aquest sent pel criteri i l’autoritat de la seva muller i la voluntat de tenir-la al corrent de tots els detalls de la seva política. Al darrer moment de l’ambaixada, afegeix la carta de Joan I a Violant, els delegats del rei de França li han comunicat en secret que saben que la reina de Nàpols —es tracta, sens dubte, de la que ho era per nomenament del papa de Roma— feia tractes amb el comte d’Armagnac, sense saber-ne el sentit. Però el rei d’Aragó declarà que poc el preocupaven aquests tractes, tot i que agraïa la notícia. «E donam-los confits e del vi de la serrabiada», acaba explicant la carta, i en una postdata el rei detalla encara les menges que ha servit als ambaixadors francesos, un dels quals declara, «que açò era lo millor vi que ell jamés begués en Spanya». Sembla com si el rei es recordés de nous detalls que vol comunicar a la seva muller; al capdavall, li anuncia que li tramet nou dels seus consellers perquè li facin companyia i costat en el viatge de la reina per ajuntar-se amb el seu marit.


  Aquesta carta podia marcar l’inici d’un canvi de política del rei —sempre que la seva muller s’hi hagués avingut—. La pèrdua de tot interès del rei de França per la continuació del papa d’Avinyó, tant com inspirada per les deliberacions de la Sorbona, sembla conseqüència del fet que, per primera vegada, el pontífex que seu al tron del palau de vora el Roine no és francès. No li sap pas cap greu d’abandonar-lo i d’obligar-lo, si cal, a una renúncia forçosa. Per a Joan I, la situació és molt diferent, i pot influir, àdhuc, en el casament de la seva filla.


  Però no tingué temps de resoldre la seva posició en l’afer del Cisma ni de prendre cap actitud concreta enfront de les protestes dels seus sotmesos. El divendres, dia 19 de maig de 1396, pel camí de Torroella de Montgrí a Girona, i tot caçant, com de costum, amb la companyia de la seva muller i dels seus consellers, va tenir un accident en el bosc d’Orriols, prop de Foixà —probablement un atac cerebral o de cor— i fou descavalcat. Abans d’arribar a Girona, on era dut pels seus acompanyants, el rei havia mort.


  La figura del rei Joan


  En la reacció immediata que, a la mort de Joan I, es produïa a tots els seus Estats contra els consellers i amics del rei caçador, una de les víctimes era Bernat Metge. L’antic secretari dels reis anava a parar a la presó i allà escriví el seu poema «Medecina apropiada a tot mal» i féu el projecte d’un llibre que havia de redactar després de retrobar la llibertat.


  Aquest llibre es diu Lo Somni, i a la primera pàgina d’una acció purament interior, en la qual l’autor, empresonat, medita greus problemes de teologia i moral, apareix una figura: «un hom de mitja estatura, ab reverent cara, vestit de vellut pelós carmesí, sembrat de corones dobles d’aur, ab un barret vermell en lo cap». És el rei Joan d’Aragó, «de gloriosa memòria, que poc temps havia que era passat d’aquesta vida, al qual jo llongament havia servit», explica Bernat Metge. L’acompanyen no menys que Orfeu i Tirèsias, els quals simbolitzen la música i l’astrologia, i el volten «molts falcons, astors e cans de diversa natura, que cridaven e udolaven fort letjament».


  En el diàleg que sostenen sobre temes humans i divins, l’autor posà en boca del rei expressions i sentiments, coneixements i cites que forçosament havia d’atribuir amb certa versemblança al seu reial i difunt patró. Quan aquest esmenta l’autoritat de Ciceró o del Fedo de Plató; nomena Virgili, Ovidi i Aristòtil, més o menys disfressats en llurs opinions o gestes; Macrobi, en el seu comentari al Somnium Scipionis de Ciceró, Lucà i Juvenal; Petrarca, en el seu Africa, i Pitàgores, Bernat Metge li reconeix una cultura extensa i, en els seus raonaments, una intel·ligència poc corrent. I quan, prenent pel seu compte la paraula, l’autor refuta les critiques severes fetes contra les dones per Tirèsias, fa un elogi complet i interessat de les reines d’Aragó, començant per Elisenda de Montcada i acabant amb la muller de Martí I, aleshores regnant, però en la qual no manquen Elionor de Sicília, mare de Joan, ni, curiosament, Sibil·la d’Aragó, la reina Elionor de Xipre, filla de l’infant Pere i, amb lloança fervorosa, Violant. Aquesta és «la pus liberal que haja lest ne oït», afirma. «La sua casa és estada e és encara temple de liberalitat, e molt pus ocupada en donar que en resebre. De subtilitat singular, d’entendre, de compendre, e de gosar empendre grana fets, no pens que persona vivent li en port avantatge». Encara pondera Bernat Metge l’amor conjugal incomparable que ha tingut la reina tot el temps del seu matrimoni.


  El veredicte dels historiadors ha estat, gairebé unànimement, contrari a Joan I. Les seves qualitats intel·lectuals i humanes —era afable i benigne, justicier i sense les rancúnies persistents del seu pare— no compensen els defectes del seu caràcter, que són la indecisió i la lleugeresa, i un entossudiment que revela la seva feblesa davant les adversitats de la fortuna o les oposicions dels homes, i que sovint cedeix de cop. Les seves dèries predilectes —la cacera, la música i l’astrologia— prenien sovint, en lloc del simple paper de distraccions o entreteniments intel·lectuals, el que havien tingut els afers de l’Estat en les activitats del seu pare.


  Pacific de natural, i preocupat sempre de mantenir les seves fronteres lliures d’amenaces, va decantar-se d’una manera tan completa a les seves amistats i parenteles franceses, que la seva cunyada Maria de Luna podia dir d’ell, després de la seva mort, que «havia muller francesa e era tot francès».


  En les seves relacions amb les diferents classes i estaments dels seus Estats, Joan I va manifestar-se com un rei prou demòcrata, disposat a abolir privilegis feudals i a acabar amb els mals usos de pagesia. Va mantenir, però, contra la reforma iniciada pel seu pare als darrers temps del regnat d’aquest, la vella constitució del Consell de Cent, que donava l’hegemonia a una classe determinada. Això no priva que hi tingués topades que possiblement haurien motivat una nova revolució municipal si la mort no hagués atrapat el rei caçador en els boscos de Foixà.


  El pitjor retret que hom pot fer a Joan I és, però, el d’haver pensat, en triar els seus col·laboradors, més en la satisfacció personal de tenir al seu entorn persones agradables i intel·ligents, que en el de procurar-se servidors i ministres competents i honestos. La fama de corrupció que, tant en els començaments del seu regnat com a les acaballes, tenia la seva Cort, bé devia tenir algun fonament, i els escàndols provocats per Carroça de Vilaragut, com els esbarjos de Bernat Metge quan la Cort residia a València, pinten una mentalitat bon xic despreocupada que havia d’escandalitzar el poble, tot i les indiscutibles virtuts domèstiques del rei i el fervent amor que l’unia a la seva muller. Per altra banda, les seves despeses eren molt fortes i l’estat de la tresoreria reial sempre precari. Els seus gustos pel bon menjar, la bona música, els bons cans i els bons falcons, que originaven en bona part aquesta desmesura del pressupost de la seva Cort, contrastaven amb les disposicions severes de restricció del luxe en vestits i costums dels simples vassalls que ell mateix dictava.


  Un dels historiadors de Joan I que més simpatia li ha demostrat, Josep M. Roca, li critica sobretot el seu menyspreu a la tradició democràtica i parlamentària del país. Joan I només convocà una vegada Corts generals —i encara, les del 1388 foren continuació de les que havia obert el seu pare cinc anys abans—. I aquestes no foren pas un triomf personal per al monarca, que sens dubte estava mancat de les condicions oratòries i de la força de convicció que tenia Pere III. «La falta d’autoritat a dalt i de respecte a baix serviren d’encetall», conclou Josep M. Roca, «on es cabdellaren les lluites civils i l’anarquia que se’n derivava». El favoritisme i la falta d’una política personal per part del rei completaren el quadre de febleses i defectes que fan del regnat de Joan I un pobre complement del seu pare.


  EL REI DE SICÍLIA I EL SEU PARE


  La regència de Maria de Luna


  Joan I moria sense fills mascles. I les dues filles que deixava —perquè la darrera, la infanta Joana de Perpinyà, morí per l’agost del mateix any— estaven, l’una, casada amb el comte de Foix, i l’altra, promesa amb el titulat rei de Nàpols, Lluís d’Anjou. El problema de la successió no va plantejar-se. És un símptoma evident de la impopularitat de la reina vídua Violant el fet que, per unanimitat, fos proclamat rei l’infant Martí, duc de Montblanc, que aleshores es trobava a Sicília, i regent la seva muller, Maria de Luna, sense que es discutís tan sols el possible dret de Violant o de les filles de Joan a la corona o a la regència.


  Maria de Luna, filla del comte de Luna, aquell Lop de Luna tan estimat pel rei Pere III, qui l’havia distingit amb el títol, era una dona senzilla i modesta, però de gran caràcter, i va saber posar-se tot seguit a l’alçada de les circumstàncies. Un Parlament català, convocat per al 26 de maig a la sala del Consell del palau menor, i presidit per la reina regent, acordà de posar fi ràpidament a la situació que plantejava Violant, en pretendre que es trobava gràvida del seu marit. Una comissió nomenada pel Parlament i quatre matrones destinades a fer mig de companyia mig de custòdia de la reina van esvanir de seguida aquesta ficció interessada de la vídua de Joan I. Amb tots els honors i respectes, la jove francesa —perquè Violant només tenia trenta-dos anys— va ésser allotjada al monestir dels Frares dels Sacs, per haver manifestat comprensible repugnància a allotjar-se al palau menor on residia la reina Sibil·la.


  Cinc dies més tard, i sempre sota la presidència i amb el consentiment de la regent, el Parlament ordenava la detenció de diversos personatges del Consell del rei difunt. Molts d’altres eren obligats a prestar manlleuta d’uns quants milers de florins, amb prohibició d’allunyar-se de Barcelona, i entre aquests, i obligat a una fiança de 30.000 florins, hi havia el mestre de Montesa, un dels homes de confiança de Joan I. El Parlament actuava amb energia i rapidesa, i va nomenar una comissió especial, formada per onze comissaris, representants de Barcelona, València, Saragossa, Mallorca, Perpinyà, Lleida, Girona i Tortosa, per a instruir la causa contra els impopulars consellers del darrer rei.


  D’altres preocupacions reclamaven també l’atenció del Parlament i de Maria de Luna, que el presidia. La primera era comunicar al duc de Montblanc la seva nova dignitat reial i trametre-li un estol prou digne per a custodiar-lo com a rei en el seu retorn a Catalunya. Martí es trobava a Catània quan es produí la mort del seu germà. El dia primer de juny, festa de Corpus Christi, van sortir de Barcelona set naus, amb forces de cavalleria i ballesters per a ajudar el rei en la seva missió de Sicília. El dia 6, al terme de Leontini, Martí ja fa constar que signa amb el segell ducal perquè el reial no està encara llest. El dia 18, la seva signatura diu ja: «Rex Martinus». No obstant, la delegació solemne que havia de comunicar-li la seva accessió al tron dels seus avantpassats no va sortir de Barcelona fins al dia 11 d’agost, en sis galeres armades, portant banderes de les quatre barres, sense cap senyal de dol, i en aquestes galeres hi anaven, pels magnats, barons i nobles, Joan Folch, fill del comte de Cardona, pels cavallers i homes de paratge, Francesc Çagarriga i Manuel de Rajadell, i per les ciutats i viles reials Ramon Çavall, ciutadà de Barcelona i Armengau Grimaut, burgès de Perpinyà. Els acompanyava el bisbe de Tortosa. Els ambaixadors tenien també missió de lliurar al nou rei la quantitat de quaranta mil florins, bestrets per la Generalitat de Catalunya amb dues condicions: que servissin de penyora les joies i robes del difunt rei Joan, així com la vila de Montblanc, amb tots els seus drets —i així ho acceptà la reina Maria—, i que el nou sobirà no cobrés aquest subsidi fins que hagués acceptat la corona i s’hagués compromès seriosament a tornar tot seguit a Catalunya. Millor encara: les joies i la vila empenyorades no seran tornades al rei fins que aquest no hagi restituït la quantitat manllevada, amb els corresponents interessos.


  Malgrat aquesta confiança tan condicionada i aquest donatiu tan poc generós, sembla evident que el rei Martí gaudí de bones a primeres de força popularitat, sobretot a Catalunya. La gestió de la seva muller havia d’augmentar el seu prestigi, en l’any llarg que encara havia de trigar a tornar als seus Estats «deçà de mar» el nou sobirà.


  El primer conflicte que se li va presentar va ésser l’amenaça d’invasió de la Cerdanya per part del comte de Foix. El gendre de Joan I es va titular rei d’Aragó i invocava en defensa dels seus drets a la successió del seu sogre els capítols matrimonials de Joan i Matha d’Armagnac, segons els quals, en el cas de morir sense fills barons el rei, l’hauria d’heretar la seva filla gran. En la seva temptativa, el comte va trobar l’aliança fàcil del comte d’Armagnac i del captal de Buch amb les seves companyies mercenàries. Hom sospità tot seguit que el comte d’Empúries estaria també en connivència amb Mateu de Foix, i entre les mesures d’urgència preses per la reina i el Parlament hi hagué la de detenir el comte. També fou acordat d’ocupar els castells i les viles de Martorell i Castellví de Rosanes, que eren del comte de Foix. El comte d’Urgell fou nomenat cap de l’exèrcit de defensa de les fronteres.


  El testament de Joan I, obert en ple Parlament per ordre de la reina Maria, no abonava les pretensions del comte de Foix. Altrament, pel testament de Pere III, així com per la tradició del Casal de Barcelona, s’havia establert l’ordre de successió al tron per via masculina —el mateix que havia regit en morir Alfons el Cast i succeir-lo el seu germà Jaume II.


  Amb el propòsit de desfer la lliga preparada pel comte de Foix, anà a Montpeller una ambaixada que havia de tractar amb els delegats del comte d’Armagnac, però fou impossible d’allunyar-lo dels seus propòsits bèl·lics, i el 3 d’octubre els seus soldats passaven la frontera i baixaven per la vall del Noguera Pallaresa, el vescomtat de Castellbò i la conca d’Orcau. El comte d’Urgell, recolzat per altres forces catalanes, aconseguí d’envoltar la host invasora, forta de cinc mil homes, i d’arraconar-la cap al Pirineu aragonès fins a expulsar-la, per les fronteres de Navarra i Bearn, dels estats de la confederació catalano-aragonesa.


  És la primera intervenció del comte d’Urgell, fill del germà de Pere III, com a primer personatge del regne després dels sobirans. Entre els pròxims parents, Pere d’Urgell era el de més categoria, i el matrimoni del seu fill Jaume amb la infanta Isabel, germana del rei —era la filla de Sibil·la de Fortià— havia d’acostar encara més al tron el seu hereu.


  Martí I de Sicília i el seu pare


  El testament de la reina Elionor havia deixat tots els seus drets a la corona de Sicília al seu fill segon, l’infant Martí. Pere III també va fer-ho, tot assegurant-se en vida, pel casament dels seus dos néts Martí el Jove i Maria de Sicília, que els benifets que havien de pervenir d’un matrimoni, que ell havia desitjat per al seu primogènit, quedessin, almenys, per a la família. Les noces s’havien celebrat l’any 1380, quan el nuvi tot just tenia catorze anys, i havien requerit la dispensa especial del papa Climent VII i el placet del Sacre Col·legi. L’expedició a Sicília, que havia de portar-hi la jove parella reial i el duc de Montblanc, no pogué sortir de Port Fangós fins a l’any 1392. En arribar a Trapani, el poble sicilià va fer-los una rebuda entusiasta i la presa de Palerm, amb la desfeta i l’execució d’Andrea Chiaramonti, cap dels rebels, semblà que obria un període de pau a l’illa. Aquesta no trigà gaire a tornar a encendre’s en rebel·lions i lluites civils, i ja hem vist com la difícil situació del duc de Montblanc i dels seus fills, els reis de Sicília, féu pràcticament impossible l’expedició a Sardenya que havia llargament projectat Joan I. La mort d’aquest i la notícia que Martí el succeïa com a rei d’Aragó va servir d’una manera eficaç la causa catalana a Sicília. En els pocs mesos que van de la seva proclamació fins a la seva marxa de l’illa, Martí va poder pacificar-la d’una manera que semblava impossible fins aleshores. El 14 de desembre del 1396 sortia de Trapani, després d’haver nomenat un consell per a assessorar el seu fill, qui ja tenia uns vint anys, i de deixar consolidada la seva autoritat. El seu viatge el dugué, per Sardenya i Còrsega, amb una breu estada a Càller i Alguer, fins al port de Marsella. Abans de passar a Catalunya, Martí havia decidit de visitar, al seu palau d’Avinyó, el papa Benet XIII, vell amic seu i parent de la seva muller. Uns ambaixadors del pontífex ja esperaven el rei a Marsella i li pregaren que anés a entrevistar-se amb aquell per tractar dels afers del Cisma.


  Sembla que Martí tenia un pla per a acabar amb la divisió de l’Església, que per a ell, com a fervorós catòlic, era dolorosíssima. De Marsella estant va escriure cartes al rei de França, al d’Anglaterra i als ducs de Borgonya, d’Orleans i de Berry, veritables senyors de França. Amb les seves set naus, el rei català va remuntar el riu Roine. Una epidèmia va delmar les tripulacions de quatre de les naus, les quals restaren a Arles. Les altres tres van arribar fins a Avinyó, duent el rei. La visita fou d’una gran cordialitat; començà amb la cerimònia del lliurament de la rosa d’or per part del papa al sobirà d’Aragó, i va allargar-se un mes i mig, amb conferències i entrevistes diplomàtiques.


  Benet XIII havia rebutjat la idea de renunciar a la tiara, conjuntament amb el papa de Roma, Bonifaci IX, com proposava el rei de França a instigació de la Sorbona, tot i havent ell declarat que, si arribava a ésser papa, facilitaria aquesta solució amb la seva renúncia, si així hom li ho demanava, i això podia fer possible la unió de l’Església. Però, un cop elegit, i ajudat sincerament per Martí I, qui esdevingué el seu braç dret, va negar-se a tota cessió incondicional de la seva autoritat pontifícia. Tanmateix, el nombre dels partidaris de Pere de Luna minvava ràpidament i la seva diplomàcia no era pas la més adient per a fer-se nous aliats. Les sinceres manifestacions de devoció i ajut que va tributar-li el nou rei d’Aragó, personatge important, puix que tenia sota el seu ceptre un dels estats mediterranis més extensos i poderosos, i, a través del seu fill, dominava demés el regne de Sicília, devien enardir Benet XIII. En sortir d’Avinyó el dissabte 12 de maig del 1397, Martí I duia, com a preciosa penyora de l’afecte del papa, un gran part de la Vera-Creu que era venerada a la Cort pontifícia.


  D’Avinyó estant, però, havia instat la seva muller que tirés endavant, «tan com fer se puxa per justícia» en les enquestes i processos oberts contra els oficials i familiars de la Cort del seu difunt germà. I es preocupà que els seus acompanyants que havien restat malalts a Provença poguessin tornar lliurement sense ésser atacats per les bandes armades del comte de Foix, demanant al mariscal de França que volgués assegurar-los els camins fins a Catalunya.


  En el seu viatge per mar, el dia 22 de maig arribava a Badalona, on va anar-lo a trobar una delegació de nobles i prohoms aragonesos, presidits per l’arquebisbe de Saragossa, els quals van recordar al rei la seva obligació d’acudir a la capital d’Aragó per jurar els furs i consuetuds del reialme, i van advertir-li que, en tant que no ho fes, no eren tinguts de considerar-lo com a senyor. Martí els contestà que tot just acabava d’arribar, que primerament havia de reposar uns dies a Barcelona, i que faria tot el que era costum de fer.


  L’entrada a Barcelona fou triomfal, i les festes duraren dos dies. El rei va confirmar els privilegis de la ciutat i nomenà almirall de la seva flota Joan, fill del comte de Cardona que ho era fins aleshores, no sense comunicar amb una carta plena de consideracions al comte, que era «ja avançat en dies» les raons d’aquest nomenament i que eren el convenciment que havia adquirit, en el seu recent viatge, de com era «molt virtuós, suficient e apte» el nou almirall.


  Uns dies després d’haver pres possessió del govern dels seus Estats, escrivia al seu fill, explicant-li la seva anada a Avinyó «per a tractar e fer tant com sia possible que aquest malvat cisme qui tant ha durat e és molt radicat en l’esgleya de Déu, sia extirpat, remogut e levat», així com «la gran alegria, goig e plaer» demostrada pels barcelonins en la seva rebuda i la «gran solemne e molt bella festa» feta per la ciutat. «E per raó de nostra tan gran tarda no havem pogut provehir en ço que havets aquí mester pera vostre sosteniment e pera tenir més poderosament vostre regne. Ara molt alt príncep e molt car fill, ab aquella vigilància e cura que podem, apart posats tots affers altres, entenem en trametre-us bon e poderós soccors axí de gents d’armes, de galees com de diners e d’altres coses que us seran necessàries. Per què estats-ne ben segur e ferm, car axí ho veurets per obra, Déus volent, dins breu temps». La situació del seu fill, la seva autoritat efectiva com a rei de Sicília, el preocupen molt, i encarrega d’una manera molt particular l’arquebisbe-cardenal de Catània, canceller del regne, que tingui bona cura dels afers de Martí el Jove. Les seves visites als regnes d’Aragó i València tenen per principal objecte, declara, donar-li mitjans per a ajudar el seu fill: «segons los fets succehiran aquí en aqueix regne, axí provehirem, car segons podets pensar en lo bon estament de aquell molt hi va a nós e aquell devem tenir en nostra pensa».


  El rei Martí de Sicília és l’únic fill del qui era duc de Montblanc. La decisió del seu avi de mullerar-lo amb la seva cosina Maria, quinze anys més gran que ell, el posava, infant encara, en un tron que calia conquerir. La mort del seu oncle, sense deixar fills mascles, el situava ara com a primogènit d’Aragó, única esperança del Casal de Barcelona. El seu matrimoni «que li donava un bon regnat» —per a dir-ho amb les «cobles» vexatòries del seu avi al seu oncle— no havia estat d’amor. Maria era malaltissa i no sembla pas que el seu marit n’estigués gaire enamorat. Martí va saber, en la seva anada a Aragó, que Maria tornava a estar malalta i va encarregar tot seguit al seu fill que s’apartés del llit conjugal i, per tal d’evitar tota sospita, «que en lo regiment e cura de la malaltia de la dita reyna», li recomanava, «façats tots temps intervenir gran colp de sicilians; per tal que si Déus ordenava d’ella en altra manera que cosa alguna non pogués ésser notada a vós». I li demanava també que, per prudència, sempre estigués voltat de gent de confiança i ben armada.


  Al costat del rei Martí de Sicília tornava a haver-hi ben aviat un personatge important: Bernardí de Cabrera, el nét del vencedor d’Alguer i ministre poderós executat a Saragossa. L’any 1393 havia estat ell qui organitzava, i àdhuc finançava, en col·laboraciò amb la duquessa de Montblanc, l’expedició de socors als rels de Sicília, i va repetir diverses vegades els seus esforços guerrers, per mar i per terra, així com les operacions financeres —empenyoraments de joies, vaixells i patrimoni— en ajut del jove sobirà. L’any 1398 ocupava, com a justicier de Sicília, un dels càrrecs més importants en el Consell que voltava Martí i Maria. Però el 1405, amb motiu de l’únic viatge que el rei de Sicília, com a primogènit d’Aragó, féu a Catalunya, s’originaren noves rebel·lions entre els barons sicilians i les dissensions entre Cabrera i un altre conseller, Sanç Ruiç de Lihori, determinaren l’expulsió del primer del regne i més tard (1416) havien de dur la seva condemna com a autor del saqueig d’un castell sicilià i del robatori de joies i altres efectes de la reina.


  El problema de la successió, que naturalment preocupava el rei Martí d’Aragó, semblà aviat resoldre’s de manera satisfactòria. El 17 de novembre del 1398 la reina Maria, ja prop de la quarantena, va deslliurar un fill, que fou batejat Pere. A darrers del 1400, aquest infant moria d’una ferida que s’havia fet al cap, mentre jugava davant dels seus pares, al castell de Catània. La seva mort devia ésser un cop molt dur per a la mare, ni massa forta de salut ni massa afortunada en la seva vida de princesa i de muller. El dia 25 de maig del 1401, la filla de Frederic el Feble i de Constança d’Aragó moria a Lentini de glànola, mentre el seu marit, resident a Catània, seguia amb bon xic d’indiferència el curs de la seva malaltia, preocupat de no contagiar-se i donant, ja dos dies abans de la mort, instruccions detallades sobre les honres fúnebres que haurien de fer-se a la reina. En un còdex sicilià es troba un retrat de la reina Maria que la presenta com una dona trista i formosa, de cabellera estesa sota la corona reial.


  Els afers interiors dels regnes. Les crisis d’autoritat


  Martí I hagué de preocupar-se, bon punt arribat a Barcelona, de tots els afers pendents, que la seva muller havia procurat d’endegar amb força seny i encert, i amb la lleial col·laboració dels catalans i aragonesos. La invasió del comte de Foix i la revolta, en ajut seu, del vescomte de Castellbò, ja eren coses passades. Però n’hi havia una altra que, tant com la necessitat de jurar els privilegis d’Aragó, reclamava la presència del sobirà a Saragossa: les bandositats que s’estenien entre la noblesa i les ciutats i viles aragoneses.


  Després d’uns mesos passats a Barcelona, sortí doncs per anar a Montserrat, d’on tornà cap a Sant Feliu de Llobregat, lloc d’estiueig, i passats uns dies, emprengué el viatge per la ruta acostumada —Igualada, Poblet, Lleida, Fraga, Sixena, Villamayor— cap a Saragossa. A Poblet devia donar instruccions per al solemne trasllat i inhumació dels cossos dels predecessors, el seu pare i el seu germà, així com de la comtessa d’Empúries, la seva germana, trasllats que tenia preparats, però que no van poder celebrar-se fins 1401. I encara, quan es féu, no tingueren tota la cerimònia que desitjava el rei. En lloc de fer-se el dia de la Candelera, de Barcelona al monestir, amb assistència del rei i dels principals barons dels regnes, hagué d’ajornar-se fins el 2 de maig i limitar-se al trasllat de les reials despulles a llur darrera estada, sense altre acompanyament que el d’una escolta de servents i soldats.


  L’estada del rei a Saragossa pogué donar satisfacció complerta als aragonesos, puix que va tenir-hi la seva residència sense gairebé cap interrupció del 7 d’octubre del 1397, al 10 d’abril del 1400. La seva arribada a Saragossa fou marcada també per grans festes. El mateix dia jurava, davant del justícia d’Aragó, de servar personalment i de fer servar als seus sotmesos tots els furs establerts per Pere III en les Corts del 1348 i tots els altres furs, privilegis, llibertats, usatges i costums del regne d’Aragó, així com els del regne de València tinguts pel fur d’Aragó i els de Terol i Albarrasí. També va jurar de no separar mai els regnes que havien vingut a unió sota la seva corona, seguint la fórmula ja seguida pel seu pare.


  També havia de celebrar, uns mesos més tard (23 de maig del 1398) la seva jura com a rei d’Aragó i la jura del rei de Sicília com a primogènit i successor seu. I, més afortunat que el seu germà, pogué celebrar, el diumenge després de Pasqua —a la mateixa diada que el seu pare ho havia fet— la cerimònia solemne de la seva coronació, ressenyada molts anys més tard per l’escrivà reial Pere Miquel Carbonell amb la pompa natural en aquell funcionari tan devot del rei Cerimoniós, i que li va fer reviure, escena per escena, la festa descrita en la Crònica de Pere III. Però, per a aquesta coronació, havia calgut desempenyorar la corona —o almenys uns quants dels murons que duien les millors pedres que l’exornaven— que havia servit al rei Pere, la creu del ceptre i altres ornaments. Bé és veritat que la generositat dels vassalls es manifesta en aquesta ocasió envers els sobirans —perquè també Maria de Luna rep la corona, al costat del seu espòs.


  La feina més difícil que esperava el rei, en la seva primera etapa de regnat, era d’apaivagar les bandositats que existien en diversos indrets dels seus dominis. A Cervera i la seva rodalia eren els Oluges i els Cireres; a Aragó els Lunes i els Urrees, amb personatges tan importants com Pere Cerdan; a València són els Centelles i els Solers; més tard, a Sicília, Bernardí de Cabrera i Ruiç de Lihori encapçalaran sengles partits que no vacil·laran tampoc d’acudir a la lluita oberta… Sembla com si els darrers temps del feudalisme, quan el poder autèntic dels nobles es troba tan disminuït i el rei ha de recolzar-se d’una manera particular en les corporacions populars, com la Generalitat de Catalunya i el Consell de Cent de Barcelona, la força de la noblesa s’esbravi en lluites intestines i en plets insignificants, però duradors.


  Martí, que es preocupa sempre dels afers del seu fill i no deixa d’organitzar expedicions de socors a Sicília, ha d’enfrontar-se també amb aquestes bandositats. Els seus funcionaris i delegats, sovint, no l’ajuden o es deixen arrossegar per la venalitat. L’exemple i la tradició del regnat de Joan I eren difícils de desarrelar. Pere Vidal, procurador reial a Rosselló i Cerdanya, fou processat l’any 1397 pels abusos comesos en matèria de sous i tributs, així com per prevaricació i falsedat en documents públics. El primer lloctinent reial a Aragó, el comte de Dènia, cosí del rei, havia fracassat per la seva feblesa. Arnau d’Erill, qui el succeí, va tenir més energia. Però no era sols aquesta tendència dels grans vassalls a l’anarquia la que havia de combatre el rei, sinó també la de les grans corporacions, i particularment del Consell de Cent barceloní i de la cada vegada més forta Diputació del General, que volien aprofitar-se de les dificultats econòmiques de la casa reial per augmentar i consolidar els privilegis de què gaudien.


  L’any 1398 va tenir Corts als aragonesos, en la qual rebé el jurament com a rei d’Aragó i el del seu fill com a primogènit. Martí, en donar-ne compte als consellers de Barcelona, els agraeix el consell que li han donat de fer jurat el rei de Sicília com a primogènit. I els afalaga recordant-los una dita del seu pare, segons la qual Barcelona «era font e rabaça ferma de tots sos regnes e terres, font en derivació de sans consells, tots béns e compliment de totes habundàncies, rabaça en fortificació, corroboració e fermetat de la reyal corona; e tant quant sobrepuge més en virtuts tan excel·lents, tant la havem impressa dins lo palau de nostre intrínsech coratge e la entenem tractar d’aquíanant tant més favorablement quant les obres e’ls consells se mostren e són pus altes, pus excel·lents e pus notables». A la sessió d’obertura de les Corts aragoneses ha declarat, per altra banda: «si vassallos ha en el mundo que sean humiles a su senyor, que si sots vosotros, car no és constrenyidos por senyoria tiránica, antes ço es, muyt franchos e llibertados de muytas franquezas e libertades». A través de la retòrica del primer text, i en el ressò d’un famós discurs de Pere III que és el segon, hom hi veu la voluntat del rei de guanyar-se l’adhesió dels seus sotmesos.


  La mort del comte d’Empúries, sempre rebel en potència, li permetrà de fer l’annexió del comtat a la corona l’any 1401. La reina Maria, dona prudent i enèrgica, l’incita a aquesta execució de velles sentències, un cop la branca dels Empúries, que fundava el darrer dels fills de Jaume II, s’ha extingit.


  Martí, defensor de la religió. Una croada i una expedició d’ajut al Papa


  Estant a Saragossa, el rei va tenir notícia del desembarcament fet pels pirates barbarescos a Torreblanca, amb el saqueig del lloc i el robatori d’unes hòsties consagrades. L’any 1398, i per castigar aquest sacrilegi, el regne de València, junt amb els jurats de Mallorques, va armar un estol destinat a fer una expedició de flagell contra els sarraïns. El rei va ajuntar a aquesta expedició la galera reial Sant Joan Evangelista, nomenà cap de les forces de peu que anaren en l’estol i, com a almirall, el seu conseller Jofre, vescomte de Rocabertí. Féu més: va demanar i obtenir que el papa Benet XIII donés caràcter de croada a aquesta acció de càstig, i va autoritzar Jofre de Rocabertí a nomenar cavallers aquells «ciutadans, burgueses e altres homens de bé que no són de paratge» que ho meresquessin per llurs gestes heroiques.


  L’estol, sortit de Port Fangós, va atacar i destrossar el dia 27 d’agost del 1398 la vila de Tedèliç, al reialme de Tremecèn. Una tempesta féu molts estralls a l’estol català, el qual va tornar a València, on fou destituït l’almirall. L’expedició punitiva havia de repetir-se, però el rei va encarregar, no sols a aquell estol valencià, sinó al de Mallorca i a totes les seves forces navals, que anessin en socors del papa Benet XIII.


  El papa d’Avinyó es trobava en una situació difícil. L’assemblea de la clerecia francesa, moguda per la Sorbona, acordà, pel juliol d’aquell any, de retirar la seva obediència a Pere de Luna. Aquest pogué conservar alguns addictes al sur de França i partidaris de categoria, com el duc d’Orleans. Però una bona part dels cardenals que havien elegit el successor de Climent VII van separar-se’n, i el rei de França també li retirà l’obediència. Com que Benet XIII seguia negant-se a renunciar a la tiara, un exèrcit francès va emparar-se d’Avinyó pel setembre i assetjà el papa en el seu palau. Les instruccions que Martí donava als seus almiralls eren d’anar-lo a socórrer i de rescatar-lo del setge, però d’evitar cap acte d’hostilitat contra el rei de França. En un document adreçat als jurats de València, del 29 d’octubre, el rei d’Aragó donava explicacions concretes de les seves intencions: posar el seu estol a la disposició del Sant Pare perquè, si aquest es lliurava a la seva mà i poder, el duguessin a l’indret dels seus Estats que ell volgués lliurement triar; però, si no volia posar-se en aquesta situació, el conduirien, tanmateix, «en aquell loch o partida fora nostra senyoria que el volrà». Però l’estol, que arribà a les boques del Roine, no pogué remuntar fins a Avinyó, i Benet XIII, defensat per servidors i familiars catalans, resistí al seu palau un setge que aviat es transformà en simbòlic, mentre la diplomàcia seguia cercant una solució al plet del Cisma.


  Martí, resoltament partidari del papa d’Avinyó, ho era també de les solucions pacífiques. No pogué fer altra cosa que multiplicar les seves gestions diplomàtiques i influir prop del seu nebot, el rei de Castella, perquè restituís l’obediència a Pere de Luna, després d’haver-la-hi retirada.


  Les naus valencianes i mallorquines, tornades de llur infructuós viatge a les costes provençals, prengueren encara part en una nova expedició contra les africanes, amb un atac contra Bona, el 2 de setembre de 1399, però la ciutat va resistir l’agressió victoriosament. Val a dir que, el 2 de gener, el rei Martí havia tramès una ambaixada, en una galera valenciana, al rei de Tunis, per recuperar «les Santes Eucaristies que infeels tenen en Barberia». I, en un document adreçat als valencians que preparen la segona expedició, el rei Martí els precisa els enemics que podran atacar en bona guerra: tots els reis sarraïns i infidels del món, incloent-hi el de Granada, però no els «moros de Suria e del senyoriu del soldà de Babilònia»; Brancaleó d’Òria i tots els sards «coadherens e sequaces» seus; els habitants de Bonifaci i Calvi, «de la illa nostra de Còrcega», i, si a les ciutats de Barcelona i de València els sembla útil, també poden considerar enemics «per les males obres, maltractaments e dampnosos que han fets e fer no cessen al dit regne de Sicília», els pisans. Les forces expedicionàries poden ocupar, damnificar i retenir els llocs i habitants de les illes de Gerba i els Quèrquens. I amb una certa exageració, que testimonia la bona voluntat del rei, prega el seu camarlenc Pere de Vilaragut, que és el nou almirall de l’estol, que un cop hagi complert la seva missió de Barbaria, visiti les illes de Sardenya i Còrsega i encara, «si possible és e bonament ho podeu fer», que vagi «vers les parts de Constantinoble per a damnificar e destruir los enemics de la fe qui en gran multitud són applegats e vénen contra los feels christians».


  Un rei barceloní. La segona muller de Martí el Jove


  Tot i que les Corts ja havien acabat i que el rei, després d’uns atacs de febres quartanes, havia manifestat el seu desig de poder sortir d’Aragó per passar l’hivern en un clima més benigne, no pogué deixar Saragossa fins a la primavera de l’any 1400. Va baixar l’Ebre fins a Móra, i d’allà passà, per Tarragona, Vilafranca i Barcelona, a prendre els banys de La Garriga. Després d’una mesada de tractament es trobà molt millor i pogué fer la seva solemne entrada a Barcelona, no sense manllevar abans a Francesc Bertran, qui els tenia en penyora d’un préstec, tres murons de la corona reial, per a fer-ne la diadema que ostentaria la reina en aquella ocasió. Els Jurats valencians li reclamaven que passés a aquell regne, on encara no havia estat d’ençà que era rei, però Martí, en presentar les seves excuses al bisbe de València, recordava el privilegi que el seu pare havia fet a la ciutat de Barcelona, que era allà on els reis havien de rebre la «feeltat» dels seus sotmesos catalans, i que el retard de tres anys en aquesta cerimònia havia ja produït molts disgustos entre els barons, cavallers, ciutats i viles reials de Catalunya. Prometé, de totes maneres, que ben aviat —a primers d’agost— sortiria, camí de València, per tenir-hi Corts i rebre l’homenatge dels valencians. Però els accessos de febres que se li reproduïren a Barcelona i, més tard, l’haver esclatat una nova epidèmia de glànola a València, van retardar el seu anunciat viatge.


  Martí es trobava bé a Barcelona. S’havia ocupat activament del palau de Valldaura, i constantment hi feia fer obres que engrandien la casa i l’embellien. Les obres de la Seu —tan llargues, que han esdevingut model llegendari de les empreses inacabables— emplenaven de polseguera el Palau Major, en el pati del qual treballaven els picapedrers a sou del Capítol, per especial concessió del rei. L’any 1399 s’havia acabat el cor i les voltes principals, els dos campanars, el portal del claustre, les capelles laterals i la volta de la sagristia. El rei Joan havia tingut la idea de construir-se un nou palau, al capdavall de la Rambla, prop de la Drassana, i el seu germà amplià encara els terrenys destinats a aquesta edificació i es preocupà de fer desviar les clavegueres que desembocaven a la Rambla. Els arquitectes Ramon de Blanes i Joan Çabastida reberen l’encàrrec de fer l’obra. Però aquesta fou abandonada, sense saber-ne els motius. Probablement van influir-hi les obres de reforma efectuades entorn del Palau Major, que engrandien la Plaça del Rei, l’extinció del call jueu, i altres mesures d’urbanització.


  El mateix document que nomena aquests «obrers majors» del nou palau projectat fa un encès elogi de la ciutat de Barcelona, sense oblidar-se de cridar en confirmació d’aquestes lloances les de Trogo Pompeius. Les preferències de Martí quant a residència reial dintre la ciutat de Barcelona no devien anar, en tot cas, al Palau menor, construït per la seva mare i on havia mort Pere III, puix que l’any 1399, de Saragossa estant, manifestava les seves intencions de vendre’l. I, com que no es trobava comprador per al conjunt, en alou ni en feu, volia que es vengués a bocins, en estatges que es farien als jardins i al pati de la font, de la manera que fos.


  Però, per bé que volgués romandre a Barcelona, la prometença feta als valencians havia de complir-se. El 19 de maig del 1401 s’embarcava a Barcelona i anava, en etapes curtes, fins a Castelló de Borriana, d’on seguia el camí fins a València. L’epidèmia regnava encara a la ciutat i, en arribar a Burjassot, el rei tornà enrere i se n’anà cap al lloc d’Altura, on residí gairebé mig any. La reina Maria havia romàs a Barcelona i el seu espòs li anava comunicant els incidents del viatge i els accessos de febre i altres «accidents» de salut que l’atuïen. També li feia saber la notícia de la mort de llur nora, la reina de Sicília. Prou havia ell recomanat a Martí el Jove que, amb la seva muller, s’allunyés dels indrets on regnava la mortaldat, i que, com ell, s’aturés en els llocs petits, on hi havia menys risc, però la trista Maria de Sicília havia estat víctima de la pesta. Cinc mesos més tard, i sense moure’s d’Altura, Martí ja havia trobat una altra muller per al seu fill. Era una de les filles del rei de Navarra. Abans, va inquietar-se per saber exactament l’import de la dot que la infanta Maria de Navarra havia dut en casar-se amb el seu pare, cap allà l’any 1336, perquè només coneixia la suma en «sanchetes» o «torneses» xics, i ignorava la seva equivalència en moneda barcelonina o jaquesa. Quan ho sap, fa els tractes amb els ambaixadors del rei de Navarra: la núvia durà al seu reial espòs cent mil florins d’Aragó, dels quals, quaranta mil seran pagadors després de les esposalles, i els altres seixanta mil en quatre anys. No havia fixat encara quina de les infantes navarreses triava, perquè volia veure-les abans i elegir la que li semblés més bonica per al seu fill. Travessà tot el regne d’Aragó i anà a Mallén, on havia de tenir «vistes» amb el rei de Navarra i les seves filles. Va triar Blanca, perquè havia «vist a ull com Déu ha dotada aquella de gran bellesa, honestedat e bons costums e altres moltes virtuts».


  Martí de Sicília va tenir gran satisfacció en saber que li havia estat cercada tan bella muller i va esposar-la, per procuració, el 21 de maig de 1402, al seu castell de Catània, davant els ambaixadors del rei de Navarra i dels prelats, barons i oficials del regne. La seva muller es trobava a València, on se celebrà, també per poders, la cerimònia del seu casament, i el 27 de setembre Blanca de Navarra sortia, acompanyada per sis galeres catalanes i sicilianes, a les quals s’afegiren pel camí cinc més de Venècia. Les noces se celebraren a Palerm, entremig de grans festes populars.


  Martí I podia comunicar després, ple de satisfacció, a l’arquebisbe de Saragossa, «que el rey su marido se yes agradado e se agrada muyto de la dita reyna e de su sembança, belleza e savios comportamientos». Al seu cosí, el comte de Prades, li explica: «E lo dit nostre molt car fill nos ha tramès una letra en la qual nos fa infinides gràcies, com tan bella, bona e sàvia muller li havem tramesa». El pare podia sentir-se cofoi d’haver triat amb tant de lluc la núvia que convenia al jove rei.


  La felicitat i avinença de la jove parella fou posada en dubte, tanmateix, pel rei de Navarra, el qual es queixà al seu consogre de la «muy arta e estreta vida» que feia passar a la seva muller Martí de Sicília. Tot plegat, segons contestà el rei d’Aragó, eren enraonies i calúmnies de servents acomiadats pel seu fill. Però és probable que la fidelitat conjugal de Martí el Jove no fos pas gaire estricta, perquè pel setembre del 1403 arribaven a Barcelona, menats per Francesc de Casassaja, home de confiança del rei prop del seu primogènit, el fill i la filla bastards d’aquest darrer: Frederic, nascut dels amors de Martí amb Tàrsia Rizzari, de Catània, i Violant, filla d’Agatuzza de Pesci, també de Catània. L’avi els havia fet cercar i rebre’ls amb especial afecte i els féu donar una bona educació.


  Les Corts de València i Aragó


  L’anada a València, que havia estat destorbada per la nova onada de pestilència, s’ajornà fins al mes d’abril del 1402. Entraren a València, amb tota solemnitat, no sols el rei, sinó la seva muller i la nora, la infanta navarresa que preparava el seu viatge per reunir-se amb el nuvi sicilià. Blanca va embarcar-se cap a Palerm, després d’haver resolt el seu sogre les dificultats sorgides per a organitzar l’acompanyament marítim. Mentrestant, Martí va tenir Corts als valencians i va anunciar el seu propòsit de reunir a Montblanc els catalans. Les febres no el deixaven, però, i l’estada a València i als seus encontorns s’allargà uns quants mesos. La correspondència del rei està plena de cartes amb instruccions sobre reformes i obres de conservació del Palau Major de Barcelona o al de Valldaura. La gran plaça que havia de construir-se al costat del primer, de la qual estant podria el rei, sense moure’s gaire, presenciar «juntes i torneigs», preocupava molt el sobirà, com també que el parc zoològic de la seva casa de Valldaura no es despoblés. Minuciós en els detalls com el seu pare, i sense poder lliurar-se com el seu germà als plaers de la caça, perquè la manca de salut i l’obesitat no li ho permetien, Martí s’ocupava amb especial interès de la vida religiosa i monàstica, s’indignava perquè els monjos de Poblet volien anar a Roma per lucrar el jubileu, essent així que el papa d’Avinyó els excomunicava si ho feien; exhortava la seva cosina Violant, elegida abadessa de les menoretes de València i que refusava, per modèstia, d’acceptar el càrrec, que se sacrifiqués i l’exercís «a servey de Déu e a tota honestat» com pertocava a una persona de sang reial que tenia, a més, el privilegi d’ésser parenta de sant Lluís de Tolosa i néta de fra Pere d’Aragó; acollia amb joia les notícies que li arribaven d’Avinyó i que indicaven un respir en la lluita entre el papa i el rei de França, així com una concòrdia de Benet XIII i els seus cardenals; donava instruccions per a la celebració litúrgica de la festa de la Immaculada Concepció i reclamava enèrgicament que fos aplicada una severa sanció a Miquel Dez Puig, frare predicador, que en un discurs posava en dubte la concepció sense pecat original de la Verge Maria; seguia amb considerable interès els viatges de les precioses relíquies que tenia, com la Vera Creu i la Verònica de la Verge Maria; perseguia les manifestacions públiques de religió dels sarraïns —els jueus ja havien desaparegut gairebé del tot i les cases del call de Barcelona servien per a allotjament de persones importants, com la reina Sibil·la, o eren ocupades per la Generalitat amb les seves oficines. En tenir notícia d’un sacrilegi comès en plena catedral de Girona, l’estigmatitzava en una carta on se sent vibrar, sota el text redactat pel secretari, tot l’horror del rei pietós davant de «tan abominables crims»; finalment, encarregava una llarga investigació per aclarir l’estat i la situació dels dos «cossos sants» de sant Silvestre papa i santa Coloma, que hom assegurava que havien estat furtats del monestir de la Vall de Cabrera per un prevere basc.


  Les Corts de València es traslladaren a Burjassot i Altura, fugint de les endèmiques aparicions de la glànola. El rei volia passar a Catalunya, però el retenien algunes bandositats que es reproduïen a la ciutat de València, amb intervenció de Gilabert de Centelles, i topades sagnants, com les que es produïen a Saragossa entre els partidaris de l’arquebisbe i els dels comte de Dènia, i a Taraçona, entre els del bisbe i els senyors del lloc. També una inundació que es produïa a València, pel novembre del 1403, amb «inopinades morts de persones, enderrocaments, abisaments e totals destruiments e trebuscaments d’alberchs en massa, gran multitud e nombre», l’obliga a intervenir, com a bon sobirà, per condoldre’s de la catàstrofe i procurar-hi remei. Però no oblidava mai les obres de la gran plaça del davant del seu Palau de Barcelona i tenia presents detalls d’urbanisme, conservació de camins i policia interior, com quan renyava asprament els jurats de Vilafranca del Penedès perquè havien interromput les obres de portada d’aigües dolces a la vila; prohibia que els veïns de Sant Cugat i de la vall de Sant Medir prenguessin el camí del monestir de Sant Jeroni, en lloc de passar per Collcerola, o interdia el port de tota mena d’armes, que no fos un punyal, als habitants de Xàtiva. El seu temperament pacífic es manifestava tant en la rebuda que feia als ambaixadors de la república de Gènova, als quals recordava el tractat de pau signat en temps del seu pare, com quan, sabedor que Acart de Mur s’havia «deseixit» d’Eimeric de Centelles, i formant dues faccions es disposaven a dirimir per la guerra llur desacord, ordenava al governador general de Catalunya i als consellers de Barcelona que fessin presentar les parts en litigi, les obliguessin a establir treves i arribar a un acord i, en cas que no ho aconseguissin detinguessin «ab grans penes, axí corporals com pecuniàries o altres» els contendents i aquells que els haguessin fet valença. A Girona es reprodueixen les bandositats; a València, tot i la presència del rei, hi ha noves morts, i molta gent surt de la ciutat per anar a ajuntar-se als dos partits que es formen entorn dels nobles Mur i Centells. Martí decidí de sortir en llur persecució. La reina Maria, tanmateix, de València estant, seguia atenent els afers del país. Al capdavall, el rei pogué sortir del regne de València i pujà per l’Ebre de Tortosa a Casp, d’on anà a Maella, indret assignat per a tenir Corts als aragonesos. La reunió s’inaugurà el 26 de juliol del 1404, i les cartes quotidianes de Martí a la reina detallen les seves tasques i les esperances que té el sobirà d’haver pogut aconseguir la pau i el repòs de la cosa pública a Aragó.


  Per l’agost, a través de l’Ebre, davalla altra vegada cap a Scala Dei. Volia anar a Girona per apaivagar les bandositats que renaixien, però hi havia una cosa que l’atreia a Barcelona: els seus néts bastards. Anà a Valldaura, i l’endemà d’haver-hi arribat, Francesc de Casassaja ja li duia els infants. «Nos menaren así don Fadrich e dona Violant, néts vostres e nostres», escrivia a la seva muller, «de la vista dels quals avem aüda e avem singular alegria e goig, e en aquells avem concebuda gran e cordial amor en nostre cor, com sien molt bells infants e graciosos resemblants en la cara lo dit Fadrich a nostre e vostre car fill lo rey de Sicília, e la dita Violant, a vós; de què l’amam sab Déu pus cordialment».


  El viatge a Girona hagué d’ajornar-se, perquè la glànola hi havia fet la seva aparició, però l’obligació urgent de posar-hi pau induí el rei a trametre-hi com a governador Guerau Alemany de Cervelló. El repòs de Valldaura semblava donar plena satisfacció a Martí, el qual escrivia a un altre dels Cervelló que en aquell «loch solitari e prou contemplatiu» li plauria de llegir la vida dels sants. Per això li manllevava un Flos Sanctorum que tenia entès que figurava entre els llibres d’aquell noble. Les lectures pietoses i instructives, la companyia dels seus néts, els passeigs pels jardins de Valldaura, on havia fet dur arbres i plantes triades de tots els seus Estats, deixaven lleure per al repòs i la meditació. Mentrestant, la seva muller, a València, havia de fer justícia severa contra els promotors dels aldarulls i bandositats, però el fill, que feia poc havia pogut entrar triomfalment a la ciutat de Messina i que anava afiançant el seu poder a Sicília, havia d’estar-se, si seguia els seus consells, d’embarcar-se en aventures com les que l’incitava a córrer Ladislau de Durazzo, rei de Nàpols i Calàbria, i que entrava en «semblants fets, la successió e fi dels quals importen en si més dan que profit, com moltes vegades s’esdevinguen ab color e zel de bé los reys ésser prevenguts». I seguia aconsellant el fill: «E puis per la gràcia de Déu aquex regne és en la plena pau e obediència vostra, no us cureu de semblants afers e lexau-los fer a ells». Tant com els afers de l’estat, o potser més, el preocupen les obres que està fent al Palau Major, al de Valldaura, les columnes de pòrfir que li ha de fer dur el seu fill de Palerm —tot recomanat a Martí que les faci treure secretament «car de vegades de semblants coses mormura lo poble»— i la seva salut, que sempre està primparada, i que necessita purgues i aixarops.


  Un dia, pot escriure a la seva muller, que ha romàs a València tenint cura dels complicats afers del regne, que sap per un missatger, que ha arribat de Sicília, que el rei Martí el Jove està aparellant cinc galeres per passar a Catalunya, acompanyat de Bernat de Cabrera, Jaume de Prades, el comte de Vintimilla, Antoni de Montcada i molts barons sicilians. I encara que no té notícia certa d’aquesta vinguda, que el missatger creu que no podrà trigar més enllà del mes d’octubre, anuncia que ja ha fet tots els preparatius per a rebre el primogènit. El preocupa, però, que el seu fill hagi empresonat Bernat de Cabrera, tot i que ja sap que després l’ha posat en llibertat, i amonesta el rei de Sicília per aquest acte, compte tingut dels especials mèrits i serveis que ha fet el noble català a pare i fill, en llur difícil campanya de fa uns anys.


  Martí és, profundament, un rei pacífic. La prudència l’inclina a apartar el seu fill de tota mena de lliga bèl·lica, li fa fer tractes de pau i amistat amb el rei de Granada i seguir amb atenció els maneigs d’Artal d’Alagó, el vell conspirador sicilià, que a París i a Nàpols cerca aliats contra el rei català que domina el seu país.


  Quan va resignar-se a deixar per més endavant el pler que li anunciava la visita del seu fill, el rei d’Aragó es decidí a abandonar el delitós refugi de Valldaura i el 6 de novembre del 1404 entrava a Barcelona, no pas massa neta encara d’epidèmies. Poc abans de Nadal se li ajuntava la reina Maria. Plegats havien d’esperar el gran esdeveniment que posaria claror a llurs vides i joia al cor de tots els catalans: l’arribada, en visita solemne, del primogènit d’Aragó, el rei de Sicília, Martí el Jove.


  UN REI HUMANISTA


  Martí, rei humà


  La història ha posat, darrere el nom del segon dels fills de Pere el Cerimoniós i Elionor de Sicília, un epítet que no troba parió en cap altra dinastia reial: «l’Humà». Hom ha pogut atribuir, amb certa justícia, el sentit d’«humanista» a aquest adjectiu, i en realitat, «humà» i «humanista» són bon xic sinònims, quan enclouen una certa comprensió de les coses del món i de l’eterna condició dels homes, pròpia de les lletres clàssiques gregues i llatines, i que les boires nòrdiques han enterbolit durant uns quaranta segles a l’Europa Occidental. És probable que l’estada de Martí a Sicília li donés aquest sentit del classicisme, que havia de rebrotar amb tanta ufana en el pròxim Renaixement. Seriós, gens donat a la frivolitat i ben poc a les caceres —com ho era el seu germà, el brillant i lleuger Joan—, Martí admira de lluny la memòria del seu pare i dels altres grans reis del Casal de Barcelona, però no se sent amb coratge d’imitar-los en les guerres i empreses arriscades que emprengueren. Home de lectures, els historiadors i els escriptors cristians s’enduen les seves preferències, però el seu autèntic zel per les coses de l’Església, que li fa intervenir tan resoltament en favor del qui ell creu legítim papa, no el priva d’entretenir-se, potser amb un lleuger somriure als llavis, a llegir els raonaments bon xic escèptics amb què el seu fidel secretari Bernat Metge, en la seva obra «d’un somni e de algunes altres coses», escateix els espinosos problemes de la immortalitat de l’ànima i dels vicis i virtuts de les dones.


  Espòs fidel —hom no li coneix bastards ni se li atribueixen amors il·legítims, ni tan sols fantasiosos, com els que llegendàriament uneixen el seu germà, també marit fidel, i la dissoluta Carroça de Vilaragut—, Martí és sempre i sobretot, un pare amantíssim, que reporta en els seus néts bastards l’amor que sent pel seu fill llunyà. Estima també els seus sotmesos, i per això es dol de llurs dissensions i bandositats, i és un estricte partidari de la justícia, sense protegir favoritismes ni abusos dels seus funcionaris. Potser perquè pecava de bondadós, i ell ho sabia, preferia de deixar a la mà de la seva muller, més ferma que la seva, el càstig dels culpables de motins i delictes; i l’únic cas en què la seva autoritat reial s’exerceix en profit propi —el de la unió als seus Estats del comtat d’Empúries—, aquest acte és fill en bona part de la pressió que li fa la seva muller i del seu convenciment, essent aquell domini després de la corona i havent-ne estat la seva germana Joana i el seu cosí Joan els penúltims comtes, de tenir també ell dret d’incautar-se d’uns béns que han anat a parar a mans sense força ni experiència. Però àdhuc en les seves febleses —agençament i confort dels palaus on es complau a viure, interès en les construccions que han d’acréixer el patrimoni reial, gust pels vins de bon paladar i per les menges delicades—, Martí és humà, profundament humà.


  Els tres mesos d’hivern que passà a Barcelona estigueren plens per una única preocupació: preparar la solemne entrada del seu primogènit a la ciutat i l’estada que faria després en els seus regnes, que un dia hauria de reunir a la corona de Sicília que ja duia. En les seves cartes i les seves disposicions traspua la joia pel gran esdeveniment, i aprofita qualsevol pretext —la demanda d’un ajornament per a la presentació al Parlament de París de Francesc de Perellós, vescomte de Roda, que fa recomanar al rei de França no menys que pels tres poderosos ducs: el d’Orleans, de Borbó i de Berry— per explicar que «nostre molt car Primogènit lo rey de Sicília, qui ja lonch temps és partit de son regne, ve a nós e se espera d’ésser ací de jorn en jorn, segons certes novelles que de moltes parts ne havem». Multiplica les compres de cavalls, robes i parament per rebre dignament el fill i, detall commovedor, encarrega a un factor que li dugui de París, on un mercader de «la rua de Sant Denís» ven cortines de ras, «dos paraments de donzeletes e d’infants pochs, los quals són verts escurs sembrats de diverses natures d’arbres e de flors», destinats, evidentment, als néts.


  En el seu viatge de Sicília a Catalunya, en el qual deixà el govern de l’illa en mans de la seva muller Blanca, i encarregà un consell amb Bernat de Cabrera d’assessorar-la, Martí el Jove volgué fer com el seu pare i anà abans a Provença, a retre homenatge al papa Benet XIII. Aquest havia abandonat el palau d’Avinyó i s’havia refugiat a Castell Renard, en terres del duc d’Anjou, rei de Nàpols i casat amb la filla de Joan I i de Violant de Bar.


  Però la joventut i la inexperiència diplomàtica del rei de Sicília li féu cometre una forta equivocació, de la qual el seu pare havia de plànyer-se, en una carta al seu ambaixador a la cort pontifícia, Galceran de Sentmenat. En la visita al papa, el rei de Sicília s’havia fet acompanyar per Lluís d’Anjou, rei de Nàpols per nomenament pontifici, «qui de regne e senyoria no fa acomparar ab ell» i havia estat l’acompanyant qui havia rebut més honors. Més encara, sense encomanar-se a ningú, Martí havia ofert a Benet XIII d’escortar-lo en la seva projectada anada a Itàlia junt amb cinc-cents homes de cavall, a la qual oferta immediatament s’havia afegit la del rei de Nàpols, consistent en mil cinc-cents genets, quatre mil cinc-cents cavalls i quatre-cents ballesters. «Veus quin avançament hi ha guanyat lo rey nostre fill en la companyia del dit rey Loís e quina honor n’ha dada a nós e a la casa d’Aragó; pensats quin desplaer, quin enuig congoxós sens remey passa la nostra reyal pensa com cogita semblant desonor, semblant escarn e semblant vituperi, e lo comú e vulgar parlament de tota manera de gents qui açò han hoit e hoen. Sap Déu, e vós no ignorats, com ho haiam divulgat a vós e a alcuns nostres consellers, quina e qual era la nostra intenció en ajudar a socórrer el papa en aquest cas e ja molt més amplament e habundosa la y millorarem si veéssem que’l dit rey nostre fill ho volgués e desijàs emprendre, pus se faés però ab voler e ordinació nostra, així com rahonablement deguere, car cert no és nostre voler retaure nostre fill d’actes grans e honorables, mas d’empènyer e avançar, favorejar e endreçar-lo-y, pus ço que emprengués se faés madurament e sàvia, axí com se pertany de semblant rey e príncep. E volem que tot lo món sàpia que la maior glòria que podem haver en aquest món és que nostre fill emprena e faça obres grans e fets virtuosos e de gran fama e renom, segons sos predecessors han acostumat e mostre’s bé en los actes dignes de gran memòria que han virtuosament fets en el món». Al rei d’Aragó li dol aquesta minva en la categoria del seu fill, i encara més quan simples senyors, com el duc de Savoia, el de Borbó o el cavaller de Torena, han igualat o doblat la migrada oferta de Martí de Sicília al papa. I s’indigna amb els consellers que acompanyen el seu inexpert fill: «O gent cegua, o gent de poch de bé, o consellers de semblant nom indignes e qui’s són trobats aprés nostre fill, cert bé han mostrat que habite en ells poch de bé e menys providència e seny com no han sabut considerar les coses dessús dites». Martí I havia escrit tot seguit al papa excusant-se del mal pas donat pel seu fill i que tant l’avergonyeix, ell que té per orgull ésser el més fidel i entusiasta servidor de Benet XIII, i acaba encarregant el seu ambaixador que influeixi perquè ben aviat arribi el fill a Barcelona.


  La filípica devia fer el seu efecte. El dia 20 de març del 1405 ja arribava a Barcelona l’estol de cinc galeres amb el qual viatjava el rei de Sicília i el dia 31 el primogènit feia la seva solemne entrada a Barcelona, on li fou celebrada gran festa que durà cinc dies. La feliç arribada, que devia omplir de goig i orgull el cor dels pares, fou comunicada per Martí als nebots, el rei de Castella i el seu germà Ferran. Pocs dies més tard, però, les notícies rebudes de Sicília aconsellaven ja d’escurçar l’estada a Catalunya i de preparar la tornada al seu regne de Martí el Jove.


  En aquesta estada a Barcelona del seu fill, el rei d’Aragó havia de desfer els nusos on s’havia deixar enxarxar Martí de Sicília a Castell Renard. L’entusiasme de Lluís d’Anjou per a ajudar el papa obeïa al seu desig de tornar a ocupar el regne de Nàpols, d’on l’havia expulsat Ladislau de Durazzo, rei nomenat pel papa de Roma i un dels seus defensors més ardents. Per a això, l’exèrcit que pensava ajuntar, unit amb el dels seus parents i aliats i reforçat pel pes dels Estats regits pels Martí, pare i fill, hauria tingut una major eficàcia si comptava, ultra aquest reforç, amb la bandera que representava el papa d’Avinyó intentant de recuperar la seu romana. En una carta plena de lloances i de demostracions d’afecte, consideració i respecte, Martí escrivia al «rey molt alt príncep e molt amat nebot» que era el duc d’Anjou —després de les protocol·làries notícies de la salut de les famílies respectives—, que no calia d’establir cap aliança entre ells per a garantir llur col·laboració, «car tan gran és lo deute de parentesch e de affinitat que les cases d’Aragó e de Sicília han ab vostra reyal casa, e tant és la amor encadenada e ligada entre les dites reyals cases, que bonament ne rahonabla no’s poden defallir ne deuen». És, vestida sota els termes de la més exquisida i afalagadora cortesia, una negativa pura i simple.


  El rei Martí té, val a dir-ho, els sentiments familiars molt arrelats, i no és pas únicament amb el seu fill o amb els seus néts que els manifesta. Si el seu nebot, el rei de Castella, li demana que li trameti Pere Soler, el metge de capçalera del propi Martí, no vacil·la a deixar-l’hi anar, tot i encarregant que l’absència no s’allargui més de sis mesos i que Soler els aprofiti per instruir i informar de la malaltia del reial pacient algun metge dels que bé hi deu haver a la cort castellana. I a la seva nora la reina de Sicília, en escriure-li afectuosament que li cal sacrificar el plaer que tant ell com la seva muller tenen de la companyia del fill, per tal que Martí pugui tornar a prendre en mans els afers sicilians, no oblida d’encarregar-li que, en arribar el marit de retorn, la trobi «presta e aparellada per manera que migançant l’ajuda divinal pusquets decontinent que sia aquí, fer a haver abdosos. I, bell fill e d’aquíanant molts altres, ab los quals pregam a l’Altíssim viscats abdosos longament e prosperets segons los nostres e vostres desigs». No deixa també d’oferir-li de fer tot allò que pugui ésser-li grat «de les parts de ça». L’estil individual dels secretaris que, en aquells anys, redacten les cartes reials (generalment són Guillem Ponç, Antoni de Font o Joan de Tudela, i ben aviat duran gairebé totes el nom de Bernat Metge) pot donar un segell propi a aquests escrits, però sempre hi trasllueix la bondat natural del rei, fidel amic de la pau, de la vida familiar, dels bons llibres i del repòs de Valldaura. Si s’indigna perquè no han arribat les llamprees i els esturions que volia per obsequiar el seu fill a taula, més enuig li produeix saber que els seus oficials de palau no atenen, en la seva absència, amb tot l’amor i respecte els seus néts Frederic i Violant, i que diuen que si sobra res, un cop tots hagin estat servits, en menjaran ells, la qual cosa, si hom descobreix que és cert, valdrà als lleugers servidors d’ésser duts a presència del rei «presos ab grossa cadena, castigadors per nós».


  Perquè Martí el Jove ha hagut d’anar-se’n, de tornada cap a la seva illa. Embarcava a Barcelona el 5 d’agost de 1405. En la seva absència, i en despit de les dissensions que havien tornat a sortir entre Bernat de Cabrera i Sanç Ruiz de Lihori, la reina Blanca havia sabut apaivagar bon xic la revolta dels seus barons. L’arribada del seu marit completarà la seva tasca. El bell fill que augurava el rei d’Aragó no naixerà fins el 19 de desembre de l’any següent, i li serà posat de nom Martí.


  Les Corts de Perpinyà


  Catalunya desitjava que fossin escoltats els seus representants, i les seves Corts feia molts anys que no s’havien reunit. Martí I tenia el propòsit de fer-ho i, ja de temps, volia celebrar la reunió a Perpinyà. Pel juliol va signar la convocatòria, fixant l’obertura per al dia de sant Miquel. Però la sortida del rei va ajornar-se i el seu viatge de Barcelona a Perpinyà, amb algunes parades a diverses viles i ciutats que encara no l’havien rebut com a sobirà, s’allargà tres setmanes. Un dels indrets que Martí va visitar era Castelló d’Empúries. La que fou capital del comtat d’Empúries li va retre una gran rebuda i li féu gran festa; el rei, que prou sabia la part que havia tingut la seva muller en el procés d’incorporació d’aquelles terres als seus Estats, va doldre’s que ella no n’hagués la part corresponent de celebracions, i així va escriure-li-ho.


  L’entrada a Perpinyà, cloenda d’una sèrie de visites en les quals la joia i l’afecte dels seus sotmesos s’havia manifestat amb gran efusió, fou també molt brillant. En les seves quotidianes cartes a la reina Maria, Martí explica la seva arribada a un monestir de fora murs, la recepció que li van fer els gremis, amb els balls i comparses propis de cada ofici, i la solemne entrada a la vila, l’endemà, entre noves festes i celebracions, i li sap també greu que la seva muller no hagi pogut assistir a tantes solemnitats. És més: li demana que vagi a reunir-se amb ell, almenys per passar plegats les festes i que ella conegui aquelles terres del Rosselló. Però Maria es va posar malalta. Després, a València, les entrades successives dels dos bàndols oposats dels Centelles i els Cervelló va posar en «scàndel, perill e perdició» la ciutat, i la reina, que ja en tenia una llarga experiència, hagué d’ocupar-se, de Barcelona estant, i per encàrrec del seu marit, d’aquelles noves explosions d’anarquia.


  El dimarts 26 de gener del 1406, a la sala de Mallorca del castell reial de Perpinyà, Martí va obrir la Cort als catalans. Seia en el tron i tenia a la seva dreta el braç eclesiàstic, a l’esquerra els barons, nobles i militars, i als bancs enfront del seu seient els procuradors de les ciutats i viles reials. La seva «proposició», o discurs del tron, és una de les peces oratòries famoses de la nostra història, i conté un dels elogis més complets i probablement més sincers que s’han fet de Catalunya. És evident que el rei ha consultat els processos de Corts i que ha llegit els discursos parlamentaris del seu pare. Les seves lectures humanistes i pietoses esmalten de cites llatines el discurs, i els noms de Seduli, Ovidi, Suetoni, Homer, Valeri Màxim, Virgili, Titus Livi, Sal·lusti, Trogus Pompeu, Eutropi, Pau Orosi, Justí, Teodosi i Lucà fan costat als de l’Eclesiastès, el Psalmista i els Evangelistes. Un text dels Psalms, «Gloriosa dicta sunt de te», li dóna entrada per al seu discurs, després del formulari, però cordial «Bona gent» de salutació. El rei s’ha proposat «de parlar de la glòria del principat de Catalunya». I la veritat li fa proclamar que «los catalans en tres coses forts singulars han haúda gran fauna per tot el món: primo, que ab gran lealtat han servit lur senyor; secundo, que ab gran ardiment han treballat per llur valor; tercio, que ab gran liberalitat han mostrada llur honor». Per a demostrar-ho, el rei deixa de banda les al·legacions dels autors clàssics, tots els enfarfecs de l’oratòria i la retòrica, i esmenta punt per punt els grans fets d’armes en els quals els catalans s’han cobert de glòria. En el seu discurs desfilen la batalla naval de Roses i la desfeta francesa del Coll de Panissars; la campanya de Roger de Llúria a Sicília i les que, per mar i per terra, Bernat de Cabrera va dur a cap victoriosament a Sardenya; les conquestes de Mallorca per Jaume I, de Sicília per Pere el Gran, de Sardenya per Alfons el Benigne, primogènit de Jaume II; les lluites amb la Unió aragonesa i la valenciana, així com la llarga guerra de Castella, en temps del rei Cerimoniós. I el rei no s’està de recordar allò que ell mateix ha vist: l’ajut espontani que rebia de tants catalans que l’acompanyaren quan anà a Sicília, tot i que ell no era llur rei ni senyor, «ni aitampoc foren moguts d’anar-hi per sou ni estipendi que nós los donàssem, ni axímatex per remuneració que els poguéssem fer deçà, car tot ço nostre havíem venut e empenyorat per lo dit viatge». Sí, en aquella expedició els catalans revelaren una vegada més llur «ardiment e valor», en l’entrada que feren a l’illa, en els setges i en les batalles. «Car nós podem fer testimoni vertader que, en los combatiments dels llocs, com la un d’ells per colp de cantera era enderrocat, l’altre ab gran ardiment hi pujava per l’escala d’on aquell era caigut; altres que aprés que la bombarda havia ferit o mort alcú, l’altre de continent se metia en lo forat, per esvair lo mur d’on la dita bombarda tirava. Encara que veessen pare, fill o germà, o cosí germà, o parent mort, tan poc ne curaven com si no els atengués res».


  No solament els catalans són ardits i lleials, ans són liberals i si, per les llibertats i franqueses que gaudeixen estan lliures de tota taxació, mai no dubten a donar-la voluntàriament, quan veuen llur rei en destret, o llançat a una gran empresa. «La vostra liberalitat és tanta, que podem bé dir que jamés nostres predecessors no hagueren necessitat que tots temps no sien estats per vosaltres notablement socorreguts e ajudats».


  La gent de Catalunya s’ha mostrat valerosa i s’ha guanyat una justa fama de valentia arreu del món; a orient i a occident, a tramuntana i a migjorn hi ha el record de les seves gestes. El rei Martí les enumera amb orgull i complaença, i cita encara, preses de la Crònica del seu pare, les frases amb què Jaume II lliurava al seu primogènit Alfons la bandera reial de les quatre barres, abans de la conquesta de Sardenya: «Fill, jo us dó la bandera nostra antiga del principat de Catalunya, la qual ha un singular privilegi que és ops que guardets bé; lo qual privilegi no és ras, falsificat, ne improvat, ans és pur e net e sens falsia e màcula alcuna, e bullat ab bulla d’or». És el privilegi de no haver mai estat vençuda ni desbaratada, per la gràcia de Déu «e per la gran feeltat e naturalesa de nostres sotsmeses». Els records de les seves lectures clàssiques tornen aleshores als llavis de Martí i li fan transformar una citació de Lucà i dir, com Juli Cèsar als romans en tornar de la conquesta d’Alemanya: «Alçats, alçats les vostres banderes, car dignes sots de posseir lo principat de Catalunya!».


  «Glorioses coses són dites de tu», repeteix el rei. I ara es presenta, per primera vegada, a tenir Corts particulars al Principat de Catalunya, «per ço que si torts ni greuges s’hi són fets», tant pel seu pare i el seu germà, com per ell o pels seus oficials, pugui corregir-los i fer justícia; a canvi d’això, el rei confia en veure confirmada, en favor seu, aquella «gran liberalitat» demostrada en favor dels seus predecessors.


  El discurs del rei fou contestat pel bisbe d’Elna, en nom del braç eclesiàstic; pel vescomte d’Illa i de Canet, pels barons i nobles del Principat —el qual subratllà i agraí l’elogi fet per Martí, tot demanant-li que «una hora lo jorn» pensés «en los dits serveys per vós recitats»—, i Berenguer d’Olms, en nom dels cavallers i homes de paratge. Però la intervenció d’aquest darrer fou contrastada pel doctor Jaume Costa, síndic de Lleida, en nom del braç reial. Les ciutats i viles reials no podien admetre aquell quart braç, que havia estat creat per un privilegi de Joan I, l’any 1389, i això, com el nombre excessiu de procuradors que la ciutat de Barcelona havia tramès a les Corts, segons parer del braç militar, va ocupar un llarg espai de les reunions.


  El 12 de març del 1406 el rei marxava de Perpinyà cap a Elna, La Jonquera, Hostalric i Sant Celoni, camí de Barcelona. Les Corts havien estat suspeses i traslladades a Sant Cugat del Vallès. El 22 de maig, i per donar lloc al viatge del sobirà a València, exigit per la nova explosió de bandositats que es produïen en aquella ciutat, les Corts foren novament prorrogades per tres mesos. Abans, Martí va demanar als reunits que nomenessin una comissió per estudiar el problema plantejat per la formació del quart braç i proposar-li una solució satisfactòria. Les Corts, novament convocades i suspeses diverses vegades, no pogueren acabar-se i van tenir una migrada tasca legislativa. De fet, fou la mort del rei allò que va cloure-les.


  Una estada a València (juny 1406-novembre 1407)


  Rei pacífic, que entenia el seu ofici com una extensió de la seva autoritat paternal i estenia als seus sotmesos l’amor que duia al seu fill i als seus néts, Martí va estar sempre preocupat pel problema de les bandositats que rebrotaven contínuament en els seus Estats. La seva correspondència ens el presenta com un home ple de miraments —com quan encarrega al seu fill que tingui molt de compte a donar a la seva muller, la reina Blanca, la notícia de la mort de la seva germana, segons cartes que li inclou de Navarra, i que, si «fos prenyada, no li donàsets la dita letra». Però, tot i saber que el seu consogre, el rei de Navarra, de París ha de passar per Perpinyà pocs dies després de marxar-ne ell, no desfà pas el seu camí i es limita a encarregar que se li faci una digna acollida al castell de Perpinyà. Bé és veritat que el rei de Navarra va seguir fins a Barcelona, on passà cinc dies, hoste de Martí i de la seva muller.


  Com que la situació de València el reclama, Martí renuncia a passar l’estiu a Valldaura o a vigilar les obres que es fan al Palau Major.


  S’havia de fer a València l’elecció dels jurats i consellers de la ciutat i, segons les consuetuds, aquesta elecció hauria hagut de celebrar-se el dissabte 29 de maig del 1406. La intenció del rei era d’ésser-hi present, i amb aquest propòsit va suspendre les Corts catalanes de Sant Cugat i s’embarcà en una galera el dia 27. Com que el viatge per mar, encara que més ràpid, estava sotmès als atzars dels vents i dels temporals, Martí va demanar que l’elecció fos ajornada fins a la seva arribada, però que aquesta pròrroga fos acordada pels mateixos jurats i consellers «sens perjudici e lesió de lurs privilegis e libertats». El diumenge va arribar al Grau i, molt cansat del viatge, després de la rebuda que li van fer el bisbe, el virrei i el governador, així com gran nombre de valencians que li demanaven a grans crits justícia, va ajornar fins a l’endemà la seva entrada a la capital. Cavalcà fins a la Seu, on va oir l’ofici —era el dilluns de Pasqua Granada—, i, després de dinar al palau del bisbe, recorregué a cavall la ciutat i anà a recollir-se al seu Reial. Home d’una estricta devoció, no volia fer en dies de festa religiosa cap acte de govern, i els diumenges àdhuc suspenia la seva correspondència o, si dictava alguna carta, no la signava. Tampoc aquell dia, per respecte a la festa, va voler que es procedís a l’elecció que ell mateix volia presidir i que entenia que era el començament de la política necessària per a la pacificació de la ciutat i el regne de València.


  Aquesta política fou duta a terme amb energia i eficàcia. Per l’agost ja les presons valencianes estaven ben plenes, i Pere de Vilaragut i Ramon Centelles s’havien lliurat a la justícia del rei. Aquest volia assegurar la seva tasca i veure’s lliure d’intromissions. Per això, tot i l’afecte i les bones relacions que l’unien amb el seu cosí el comte de Prades, va fer-lo detenir quan aquest va presentar-se a València, a despit de la prohibició reial d’entrar en el regne. El comte va pretextar que el seu viatge obeïa a notícies rebudes d’una greu malaltia del seu germà el duc de Gandia, però l’excusa no va valer-li davant la decisió del rei d’evitar noves dissensions a València i demostrar que sabia fer complir les seves ordres.


  Va aprofitar, tanmateix, la seva estada a València per fer obres. La seva dèria constructora, infatigable, arribava a preveure els detalls de qualitat i color de les cortines destinades als seus palaus, les mesures i disposicions de les peces i obertures, el gruix de les bigues i permòdols i, cosa també important, el pressupost de les obres empreses. Va fer construir una llotja al seu palau de Valldaura i les seves cartes anaven plenes d’instruccions minucioses als mestres d’obres. Detall curiós: la seva estada a València, terra molt impregnada encara de tradició i de costums sarraïns, sembla com si encomani una certa llicència a la cort del rei. Aquest demanà al batlle de Xàtiva que li fes trametre una mora, «fembra pública», que es deia Fotoix, la qual era «apta balladora» perquè «ab les altres mores alfulells qui són así en nostre servey nos servesque en son offici». És una requesta que sorprèn en un home preocupat singularment pels afers públics, les festes religioses i les notícies que arriben de Sicília.


  Aquestes són satisfactòries, encara que indirectes, puix que no és pas el fill qui li comunica que la reina Blanca es troba, al capdavall, en estat de gestació. Martí ho fa saber tot seguit a la seva muller, tot fent vots perquè Déu faci de la reina de Sicília «tal fruyt produhir que sia a servir seu, honor e glòria nostra e vostra, e beneffici de tots nostres regnes e terres». Una lletra posterior de la seva nora confirma al rei la feliç notícia, i Martí es preocupa de fer cercar una dida de bona família, apta per a criar el primogènit de Sicília que hom espera. I quan escriví al seu fill, el rei d’Aragó no pogué estar-se de fer-li saber el gran goig que tenia d’aquella notícia tan desitjada. Les coses de Sicília seguien preocupant-lo, perquè temia el resultat de les maniobres del rei Ladislau de Nàpols, al costat del qual s’havia refugiat Artal d’Alagó, junt amb tots els foragitats de Sicília, i que era de témer que aquests exiliats no convencessin Ladislau de temptar una acció contra el seu veí. Martí aconsellava el seu fill de tenir bones relacions amb Ladislau «quar d’enemics no’n pot haver sinó massa».


  També a València va arribar-li una altra notícia familiar: la de la mort de la seva madrastra, la reina Sibil·la. Fou Isabel, ja promesa amb Jaume d’Urgell, qui la hi va comunicar. La vídua de Pere el Cerimoniós, la reina Fortiana, empordanesa, bella i intrigant, havia fet oblidar les dissensions amb els seus fillastres i, llevat de l’enemistat de l’altra reina vídua, la francesa Violant de Bar, havia sabut fer-se un lloc discret en la Cort de Barcelona. «Qui et poria dar entenent la fortalesa de cor, e esforç e gran paciència de la regina dona Sibil·la d’Aragó, e lo gran saber e bon enteniment que hagué?», preguntava Bernat Metge a Tirèsias, rebatent-li, en Lo Somni, la seva diatriba contra les dones. I afegia: «Moltes vegades me són meravellat de nostre senyor Déu, com tan virtuós esperit ajustà a cos femení, car digne fóra d’Escipió». I el rei Martí, en donar el seu consol a la seva germana, deia: «Pregam nostre Senyor Déu que vulla l’esperit de la dita Reyna entre els àngels seus col·locar, axí com de aquella qui virtuosament ha viscut en aquest món».


  Com que s’acosten les festes de Nadal i l’estada a València es prolonga, Martí demana a la reina que es reuneixi amb ell, i vol que també hi vagin la seva germana Isabel i els seus néts Frederic i Violant. El promès no seria honest que acompanyés la infanta en aquest viatge, però el rei, que es preocupa de proveir a les despeses de tots, demana també a Jaume d’Urgell que es desplaci a València. I recomana en una postdata a la seva muller que per evitar al nét tot perill de caure de la seva cavalcadura, faci que a les anques de la seva mula munti un cavaller que el sostingui.


  Però la reina Maria ja era a Vilafranca quan ell va donar aquestes ordres, i els néts hagueren de romandre a Barcelona. La viatgera no pogué arribar a València per Nadal, perquè va caure malalta de pleuresia a Vilarreial, i el dimecres 29 de desembre del 1406 va morir-hi. El seu marit no es trobava al seu costat, puix que l’accident fou molt ràpid. Una de les seves primeres disposicions fou de fer vestir de dol rigorós els seus néts. L’altra, de disposar el trasllat a Morvedre del cos de la seva muller.


  Maria de Luna, dona de seny i bon consell, modesta i enèrgica, fidel col·laboradora del seu marit, moria sense tenir l’alegria que, poques setmanes després, havia d’omplir l’esperit del rei: la nit de Nadal, quatre dies abans de la mort de la reina d’Aragó, havia nascut l’esperat fill de Blanca i Martí de Sicília el qual va dur per nom Martí. Aquesta notícia és un gran consol per al rei, qui proclama per cartes adreçades a totes les personalitats oficials dels seus Estats, el naixement d’aquell «car, amable e bell primogènit» del seu fill i no s’està de confessar que aquella nova l’ha «tant consolat e alegrat, que bonament per letra specificar no u poríem per tal com és la mellor nova que nos speràvem e podíem haver».


  La reina Maria fou enterrada amb solemnitat a l’església del monestir de Sant Vicenç, de València. El seu marit havia disposat que el seu cos fos traslladat a Poblet i a mig abril, amb acompanyament de nobles i de delegacions de tots els regnes i ciutats, es realitzà el trasllat. Però el rei, per raons de salut i per un sobtat empitjorament de les bandositats valencianes, va haver de renunciar a presidir el seguici fúnebre. També hagué de renunciar a celebrar a Barcelona, com havia disposat, les noces de la seva germana Isabel amb Jaume d’Urgell. Aquestes van celebrar-se, en canvi, a València, el dia 29 de juny del 1407. El rei Martí, que sempre va demostrar un especial afecte per la infanta, va donar-li, per a les noces, tres mil florins d’or.


  Un esdeveniment dramàtic havia vingut a subratllar l’acuïtat de les discòrdies que existien entre els nobles valencians, i que tantes vegades havien dut preocupacions a Martí i a la seva muller durant els anys de llur govern. En la plaça de la ciutat de València, Ramon Boïl, governador del regne, va ésser escomès per quatre homes a cavall, manats per Berenguer de Reixac, de la casa de Reixac, prop de Montcada del Vallès, els quals van matar a llançades al governador. Com que els assassins van fer-se escàpols i fou impossible, de moment, d’encalçar-los, el rei féu esbrinar l’origen del crim i va comprendre que era una baralla que hi havia hagut, pocs dies abans, precisament davant del palau reial, entre Felip Boïl, germà del governador, i Berenguer de Reixac i Joan de Pertusa. Va fer-los detenir —els agutzils els trobaren armats de totes peces— i ell mateix, sense permetre’s de menjar ni dormir, va instruir el procés fins a estar segur que els dos darrers eren els instigadors de la mort de Ramon Boïl. I quaranta-vuit hores més tard, els dos culpables havien estat escapçats, i Felip Boïl, com a començador de tots aquells mals, fou condemnat a perdre el puny, el qual li fou llevat en el lloc mateix on ell havia iniciat les bregues. En la llarga i detallada carta on explica al seu fill aquest procés, el rei afirma la seva voluntat de no perdonar ni deixar que hom perdoni, ans d’excloure explícitament de tot guiatge o remissió els autors materials del crim.


  De Sicília arribaven notícies de les «arloteries» que feia el menut Martí i el rei en tenia gran satisfacció i alegria. La reina vídua Violant, que volia assegurar els afers del seu gendre, va intentar de lligar un prometatge si més no prematur: el del primogènit de Sicília i una néta seva, filla del «rei» Lluís d’Anjou. Però Martí no volgué comprometre’s, mentre no sabés les intencions del seu fill. No hi hagué temps d’esbrinar-les, perquè el nét moria, de trastorns de la dentició, abans de complir vuit mesos, produint aquesta mort en el seu avi un greu sentiment. Però, amb la seva natural delicadesa, en lloc de comunicar-la per carta als seus consogres els reis de Navarra, va encarregar Pere Martí de Peralta, ambaixador seu prop d’aquells reis, que els ho digués de paraula «en hora covinent e oportuna» i que els consolés de part seva, tan sàviament com pogués.


  Una altra mort havia de senyalar, per a la família reial, l’estada a València del rei Martí: la de la infanta Joana, comtessa de Foix, filla del rei Joan i de Matha d’Armagnac. De la seva fi «com si fos un albat» el rei es meravella i troba gran consol, en una carta en la qual notifica la mort a la seva cunyada Violant. Tot i les campanyes militars del comte de Foix contra el seu oncle, la seva muller havia trobat a la cort de Martí un honorable i afectuós refugi.


  Els afers de la Santa Església


  Martí va voler tornar a Catalunya i anà a passar el Nadal a Tortosa. L’acompanyava en el seu viatge —i el seu nom ja no deixarà de figurar en els registres reials fins a la mort del monarca— el seu fidel secretari Bernat Metge. Per mar va encaminar-se cap a Barcelona, on arribava el dia 11 de gener del 1408. El dia 22 de febrer va presidir una cerimònia que li fou particularment agradable: la col·locació dels fonaments del monestir de frares celestins que havia decidit de fer edificar en un pati contigu del seu palau major de Barcelona. La primera pedra fou posada per l’arquebisbe de Càller; la segona la posà el rei i també la tercera, aquesta en memòria de la reina Maria; la quarta, la reina vídua Violant; la cinquena la posà, en nom del rei de Sicília, Ramon de Torrelles, el qual col·locà també, en nom de la reina de Sicília, la setena; la sisena fou posada per la reina de Xipre, filla de l’infant Pere i, per tant, cosina del rei; la vuitena, el mestre de Calatrava; la novena, el bisbe de Barcelona; la desena, Frederic «fill del rei de Sicília e nét del dit senyor» (el rei Martí); les següents foren posades pel bisbe de Segorb, l’abat de Sant Cugat, el de Santes Creus i el de Benifaça; a continuació venien els consellers de Barcelona, i els seguiren els missatgers de les ciutats de València, Mallorca, Lleida, Tortosa, Girona i Perpinyà. Dintre el rigor protocol·lari de jerarquies que marca aquesta llista, sobta la presència, en un lloc tan destacat, d’un personatge tan jove, i de naixença irregular, com era Frederic. D’ençà de la seva arribada a Barcelona, el rei el tenia al seu costat i semblava que concentrés en aquell infant i en la seva germana tot l’afecte i totes les il·lusions que havia posat en els dos néts legítims que, tan efímerament, havia tingut a Sicília i no havia arribat a conèixer.


  L’esperit sincerament religiós de Martí i el seu ardent pacifisme havien tingut una gran satisfacció en saber que, després de molts tractes entre Benet XIII i el nou papa de Roma, Gregori XII, convingueren de trobar-se a la ciutat de Saona pel setembre del 1407, per aconseguir un acord sobre «la unitat de l’església de Déu». El rei Martí va trametre-hi una ambaixada. Malauradament, aquest projecte no donà cap resultat. Tampoc no en donaria el concili reunit a Perpinyà, entre el 15 de novembre del 1408 i el 26 de març de l’any següent, per Benet XIII, amb assistència dels cardenals i prelats que li eren fidels. Tot i la tossuderia de l’aragonès, sembla que estava disposat a admetre, en el cas d’una avinença general, la seva renunciació a la tiara, si això havia de conduir a la unió de l’Església. Però simultàniament, a Pisa, un cert nombre de cardenals hostils a Pere de Luna van reunir-se en concili i es posaren d’acord per proclamar la deposició dels dos papes rivals i per elegir-ne un tercer, el grec Pere Filargo, el qual fou elegit el 15 de juny d’aquell mateix any i prengué el nom d’Alexandre V. S’arribà a aquest acord —que tanmateix no va pas resoldre el Cisma— per abandonament de la causa de Benet XIII per part de França i el títol d’emperador de Roma que s’havia adjudicat, després de la seva entrada a la Ciutat Eterna, el rei de Nàpols Ladislau.


  Benet XIII, naturalment, va recusar els acords del Concili de Pisa, i va manifestar la seva voluntat de seguir-se considerant l’únic papa legítim. S’havia refugiat al Rosselló, en terres del seu fidel Martí, que mai no va refusar-li l’obediència i que fou el darrer sobirà que va mantenir-se-li al costat. Val a dir que no per aquesta invariable adhesió obtenia el rei d’Aragó del papa Benet XIII les coses que li demanava, i que molt sovint, en matèria de nomenament de prelats o de concessions especials, les ambaixades de Martí van tornar-se’n sense satisfacció. Entre les poques que va obtenir el rei fou la de donar al priorat de Montserrat la categoria d’abadia i de nomenar per regir-la l’abat de Ripoll.


  Els ambaixadors que Martí havia tramès al Concili de Pisa no van acceptar com a bona l’elecció del candiota Pere Filargo. Tampoc no van admetre-la l’emperador, el rei de Castella, els de Xipre, Escòcia, Hongria i Nàpols, ni Venècia, Milà, Savoia i altres repúbliques i senyories italianes. Però això no millorava pas la situació de Benet XIII, el qual va decidir de fixar la seva residència a Barcelona, cordialment invitat pel rei Martí. El dia 14 de setembre del 1409 arribava a la torre de Bellesguard i, havent-li cedit el rei l’ús complet del seu Palau major —ell féu traslladar la seva audiència i la seva Cort al palau menor, que tan poc apreciava i havia intentat de posar en venda—, el 29 del mateix mes Benet XIII feia la seva entrada solemne a la capital, rebut pel bisbe i el capítol, amb totes les parròquies i ordres religioses de Barcelona. Anava a cavall, voltat pels consellers de la ciutat, els quals duien les vares del pal·li d’or campejat de blanc que el cobria, mentre anava a la dreta, duent les regnes, el comte d’Urgell, primer senyor dels regnes, i a l’esquerra el Conseller en cap de Barcelona, Ferrer de Gualbes. El papa aragonès establia la seva seu a la capital catalana. També era catalana, manada per un altre aragonès, Rodrigo de Luna, abat de Banyoles i nebot de Benet XIII, la guarnició que va defensar, fins a l’exhauriment de tots els recursos, el palau dels papes d’Avinyó.


  SOLITUD DEL REI


  La nova revolta de Sardenya


  La sang dels Arbòrea, en homes i dones, era la mateixa, i Elionor, filla de Marià, no fou pas una excepció en aquella família orgullosa i combativa. La seva mort, l’any 1404, va deixar la direcció de la lluita contra la dominació catalana a Sardenya a les mans del seu marit, com a tutor i regent del seu fill, que també es deia Marià. Però aquest infant moria de poca edat l’any 1407 i Brancaleó d’Òria volgué continuar pel seu compte la guerra. Hi hagué un moment que només romanien sota l’autoritat del rei Martí les places de Càller, Alguer i Longosardò.


  Aleshores va sortir un nou pretendent al regne de Sardenya. Fou el vescomte de Narbona, qui al·legava ésser nét de Beatriu d’Arbòrea i besnét del que fou jutge Marià IV. Probablement encoratjat pel papa de Roma i per Ladislau de Nàpols, el vescomte de Narbona passà a Sardenya l’any 1408 i, aliat ben aviat amb Òria, va posar en greu perill la presència catalana a l’illa.


  Això va decidir el rei Martí a preparar una nova expedició a Sardenya. El dia 25 de novembre del 1408 va «posar l’estendard reial», és a dir, va proclamar l’inici de la campanya, en una reunió que va convocar a la cambra de paraments del seu palau major. Presidia ell en la seva cadira reial, i van assistir-hi prelats, barons, cavallers i missatgers de les ciutats i viles catalanes, reunits amb motiu de la continuació de les Corts de Perpinyà i de Sant Cugat. Els representants de Catalunya havien acordat de trametre un estol armat al rei de Sicília i primogènit d’Aragó, el qual ja s’havia traslladat a Sardenya, en lloc de passar a Catalunya, com havia estat el seu propòsit i el del seu pare. També havien nomenat com a capità general d’aquesta armada En Pere Torrelles, i pregaven el rei que acceptés l’oferta i el nomenament. El sobirà va fer-ho, i confirmà en la capitania de les mars, en vida, Pere Torrelles, mentre li donava l’empresa de la Corretja, ordre reial vacant per la mort de Jaume de Prades.


  Les crides urgents de Martí de Sicília venien de l’Alguer, i el rei d’Aragó estava migpartit entre l’orgull de rei de veure ben representada la seva nissaga en un lloc d’honor i la defensa dels seus Estats, i l’angoixa del pare pels perills que podia córrer el fill únic.


  Blanca de Navarra havia tornat a quedar-se sola a Sicília com a governadora de l’illa. No li faltaven els consells del seu sogre, qui de Barcelona estant mantenia una constant correspondència amb la muller del seu fill, tant com amb aquest.


  Pel gener del 1409, les Corts de Catalunya van oferir 1.500 homes a cavall i 3.000 a peu. La ciutat de Barcelona, pel seu compte, va decidir d’armar sis navilis i de tripular-los al seu càrrec, i d’organitzar una host sota les ordres de Joan Desvalls. L’estol reunit, en conjunt, era de cent-cinquanta veles, i el rei Martí va veure’l sortir de la platja de Barcelona, amb direcció a Càller, on l’esperava el primogènit. Era el dia 25 de maig, i l’endemà el rei es traslladava per primera vegada a residir a la torre de Bellesguard, situada al pla de Barcelona, al peu del Collcerola, i que s’havia ocupat de fer moblar i arranjar al seu plaer.


  Vuit dies després d’haver pres la mar l’estol que el rei d’Aragó trametia a Sardenya en ajut del seu primogènit, li va escriure una carta, que duu el nom de Bernat Metge com a secretari, i on l’amor paternal s’expressa en totes les seves facetes. Sobretot, demana al seu fill que es guardi dels mals aires —aquells aires de Sardenya, que tantes víctimes havien costat als catalans, en les diverses expedicions del temps de Jaume II ençà!— i que atengui les instruccions del seu metge —en una altra carta ja li havia demanat que només begués aigua que abans hagués estat bullida i refredada, i que usés d’unes píndoles especials que li trametia—. Però també li prega, ja que coneix el caràcter emprenedor del seu fill, que esperi l’arribada de l’estol català i que es refii dels consells de Pere Torrelles, al qual ell ha explicat el seu concepte de la campanya que cal dur a terme a Sardenya. No ha d’usar massa de crueltat envers els sards, ans ha de tenir-los misericòrdia si tornen liberalment a la seva obediència. Si els perdona, però, ha d’ésser de tal manera que mai més no es puguin rebel·lar, «quar, en altra manera, pijor seria la darrera error que la primera». Al costat d’aquestes instruccions al guerrer i al governant, l’amor de pare té una altra expressió: el seu fill li ha comunicat que ha fet tractes de matrimoni del bastard Frederic —que aviat serà fet comte de Luna— amb una filla del difunt Jaume de Prades, i aquesta notícia, que li és una prova que Martí el Jove té la preocupació de la sort d’aquell fill que resideix de menut a la Cort del seu pare, omple d’alegria l’avi que troba en l’afecte del nét la compensació de l’absència del primogènit. Igualment ha de manifestar aquesta satisfacció i —afegeix— la seva gratitud, a la seva nora, que també ha intervingut en els tractes matrimonials.


  Sembla com si el rei d’Aragó, endut pel seu amor al nét que ha vist créixer al seu costat i davant la falta de successió legítima del primogènit, es faci la il·lusió que un dia Frederic podrà ésser legitimat pels reis de Sicília, i esdevenir així el successor que tant desitja.


  El primer de juny, abans que les galeres catalanes arribessin a Sardenya, l’estol sicilià de Martí el Jove va donar batalla al dels genovesos, aliats permanents dels sards; i que acudien a ajudar el vescomte de Narbona.


  Mestre Vicens Ferrer, el famós predicador dominicà, es trobava a Barcelona i el rei assistia als seus sermons plens de foc i d’imatges corprenedores. El rei devot, angoixat pels perills que corria el fill en les terres insalubres de Sardenya, preocupat per la desunió de l’Església, havia de trobar gran consol en l’entusiasme que desvetllava entre els auditoris populars la pintoresca eloqüència del frare valencià. Després es retirava a la seva torre de Bellesguard, on tenia un mirador que dominava tota la ciutat de Barcelona i àdhuc la costa.


  La gran victòria i el gran destret de Sant Lluri


  El registre del mestre racional —o encarregat dels comptes reials— duu, en la data del 30 de juny del 1409, aquesta inscripció: «Dicmenge, darrer dia del mes de Juny, lo dit senyor [rei] en Bellesguard. Hora de tèrcia. Aquest dia lo dit senyor rey de Sicília fo denant lo dit lonch de Sent Luri, on dins era aplegat lo vescomte de Narbona que’ls Sarts tenien per senyor, ab tot son poder qui era més de XX milia hòmens, on eren III milia de cavall. Isqueren a batalla al dit senyor rey e per gràcia de Déu ferí en ells e’ls vencé, girant los Sarts les spatles com viren que el dit senyor rey vigorosament ferí en ells. Durant l’encalç més de II legües, en moriren dels Sarts més de VI milia. E’ls hòmens de mar, ballesters e altres de peu que’l dit senyor havia fet cap l’onrat de Johan dez Vall, .I. dels consellers aquest any de la ciutat de Barchinona e capità de les .III. naus armades e .IIII. galees hagueren intrat ans que’l dit senyor ab los de cavall fos tornat del encals lo dit loch de Sent Luri, on trobaren e mataren .CC. ballesters janoveses, .C. hòmens d’armes franceses e lombarts. E apresonaren més de .IIII. milia sarts. El dit vescomte ab partida dels sarts fugi e’s mes en lo Castell de Munt-Reyal, on poch aturà. E segons relació de Mossèn Jacme Roure, missatger e après per letres així del senyor rey com d’altres, aquest dia per lo matí se feren los cavallers dins escrits e foren més de CX». Al marge del registre hi ha dibuixat un escut amb les armes de Catalunya i de Sicília.


  Era una batalla decisiva, precedida com havia estat de la rendició i presó de Brancaleó d’Òria i de la desfeta de l’estol genovès. Martí de Sicília, que ja s’havia acreditat en el seu regne com a capità afortunat i coratjós, guanyava en pocs dies una campanya que semblava presentar-se tan llarga i difícil com les que s’havien escalonat porfidiosament al llarg de tota la durada del regnat del seu avi.


  El missatger Jaume Roure, que el rei Martí, del mirador estant de Bellesguard, havia vist arribar, li donava una de les majors joies de la seva vida. La senyera del vescomte de Narbona, juntament amb les cotes d’armes dels vuit combatents que se n’havien emparat, fou penjada com un trofeu de guerra a la Seu de Barcelona. En la seva carta tan expressiva i emotiva, dictada a Bernat Metge o escrita per aquest sota la impressió de l’escena, i en la qual el rei conta a Pere Torrelles com va rebre, el dia catorze de juliol, aquelles notícies tan falagueres, Martí explica quan veié, de la finestra de la seva cambra de Bellesguard, l’arribada a la platja de Barcelona d’una galera que ve de les parts de llevant, com un servent l’adverteix que aquella nau arriba de Sardenya i duia bona nova, sense encara saber de què es tractava, i com en arribar els missatgers del seu fill, amb tres heralds, ja els sentí cridar: «Victòria! Victòria! Aragó i Sant Jordi!». La narració dels fets va fer plorar de goig i emoció el rei, el qual volia anar de seguida a la Seu per resar-hi novena i complir els vots que havia fets en espera d’aquella bona notícia. Però era diumenge, i el rei devot no cavalca mai en aquell dia del Senyor. L’endemà, però, a les quatre de la matinada, es posà en camí i entrà a la Seu, de la qual ja no n’eixí fins que hagué acabat la novena, havent fet acudir a la catedral les Corts per comunicar-los les notícies victorioses de Sardenya. Els oficis solemnes han estat fets i predicats per mestre Vicens Ferrer, l’home que reuneix contínuament de set a vuit mil persones per escoltar-lo.


  Martí es preocupava que aquells dos mesos de calors fortes el seu fill no es mogués de Càller, i que si li semblava convenient hi fes anar també la reina de Sicília per fer-li companyia, deixant al seu regne tot el Consell i àdhuc els servents «en manera que els Sicilians estiguessen en bona esperança de ella retornar en breu». I com que sembla que tots els honors i les festes hagin d’ajuntar-se anuncia al capità general dels seus estols que el papa ha d’arribar a Barcelona el dia primer d’agost.


  La carta a Pere Torrelles és del dia 22 de juliol. El dia quinze, el rei de Sicília havia emmalaltit de febres infeccioses i el 21 semblà que havia vençut la malaltia. Però aquesta s’agreujà sobtadament i el dia 25 de juliol del 1409 va morir a Càller, on fou solemnement soterrat a l’església major de la ciutat.


  Una versió molt corrent, que és considerada a Sardenya com a veritat històrica, però que està mancada de proves documentals, atribueix la mort del rei de Sicília, primogènit d’Aragó, als excessos amorosos que va cometre, feble encara de la malaltia i de les fatigues de la campanya, endut per la passió que va desvetllar-li una dona sarda, anomenada «la bella di San Luri» per la seva extraordinària formosor. I la comparança amb Judit ha fet d’aquesta llegendària bella de Sant Luri la venjadora del poble sard després de la gran victòria de Martí.


  La mort del rei de Sicília va enardir els rebels sards, els quals intentaren un esforç per vèncer els catalans. Pere de Montcada va fer-se càrrec del perill i, aplegant les forces que tenia, va atacar Oristà, darrer baluard del vescomte de Narbona i, en col·laboració amb l’estol de Pere Torrelles, que atacà la ciutat per mar, va vèncer completament els sards el dia 17 d’agost.


  La trista notícia va arribar a Barcelona a primers d’agost, produint una general consternació. Mestre Vicens Ferrer, l’home que tenia més autoritat damunt el rei, junt amb els consellers de Barcelona, varen encarregar-se de comunicar a Martí, reclòs altra vegada al seu refugi de Bellesguard, la mort del seu fill. Tenim les cartes en les quals, adreçant-se a la seva nora, el rei exhala el seu plany per aquesta desventura «de què viurem tots temps ab sobirana tristor e dolorosa vida». I, si bé troba mots per consolar la vídua del seu fill i assegurar-li que no ha de minvar en res l’amor que sent per ella «ans serà molt major que jamai no fo, e conexerets-ho per obra», així com per donar-li consells de bon govern, no té prou forces per signar amb la seva mà aquelles lletres, «per lo sobirà desplaer e gran turbació que havem de la mort del dit nostre primogènit, lo rey de Sicília».


  El segon casament de Martí l’Humà


  El rei havia esdevingut, com hereu del seu fill, rei de Sicília, aquell estat insular que, feia divuit anys, havia anat a conquerir per a la jove parella formada per Martí i Maria. Va nomenar la seva nora regent i administradora del regne i àdhuc va manifestar els seus desigs d’anar a Sardenya i a Sicília per acabar i consolidar la tasca del seu fill.


  Però Martí, tot i només tenir cinquanta-un anys, estava malalt i acabat. Sembla com si la notícia de la mort del seu fill trenqués el ressort vital d’un home que, tot i el seu caràcter benigne i pacífic, havia demostrat quan convenia tenir energia i sentit de govern. Encara no havien passat quinze dies de rebre’s la nova, que el comte d’Urgell, presidint els procuradors de les Corts que se celebraven a Barcelona, va presentar-se davant el seu cunyat, pregant-li que volgués escoltar, en presència del Sant Pare, el mestre Vicens Ferrer, del prior del monestir de la Vall de Jesucrist i de Francesc d’Aranda, la demanda que tenien acord de fer-li. Aquesta era que volgués prendre una nova muller, per tal d’assegurar la successió als seus Estats. Benet XIII va recolzar aquesta petició i la judicà «no solament justa e rahonable, més encara expedient e fort necessària», tot aconsellant, com els representants de les Corts catalanes, que fos duta ràpidament a execució. Martí va rendir-se als precs i reiterà el seu propòsit de passar ben aviat a Sardenya per acabar l’obra del seu fill, i després a Sicília per «visitar e consolar» aquell regne.


  Hi havia dues candidates a aquest segon casament. Eren Cecília d’Urgell, germana del comte, i Margarida de Prades, filla de Pere de Prades i de Joana de Cabrera. El pare d’aquesta darrera, que fou l’elegida pel rei, havia mort feia poc, deixant només filles. Una cosina germana seva era la núvia triada per a Frederic, nét de Martí, aleshores infant de sis anys.


  Margarida de Prades devia tenir uns vint-i-un anys i s’havia criat a la cort de la reina Maria, protegida pels sobirans. Era neboda, per part de mare, de Bernat de Cabrera, mestre justicier de Sicília i personatge important del regne. La rapidesa de les noces sembla indicar que el rei es resignà fàcilment a aquest enllaç. Van celebrar-se el 17 de setembre, exactament un mes després que els representants de les Corts les havien aconsellat al rei. El Sant Pare, que havia concedit les llicències necessàries pel parentiu dels cònjuges, va beneir personalment la unió, que per altra banda, per haver-se celebrat a la torre de Bellesguard, fou una cerimònia íntima. No hi hagué convidats ni àpat nupcial i, un cop acabat l’ofici, el papa va sortir de Bellesguard per anar-se’n a dinar a la torre d’En Ramon Desplà.


  El matrimoni s’havia fet amb l’exclusiu objecte de donar successió al rei. I aquest ja havia manifestat el seu propòsit de deixar la seva muller a Catalunya, si estava gràvida, o d’endur-se-la amb ell, en el projectat passatge a Sardenya, si encara no era prenys.


  Un llibre de Lorenzo Valia, gran partidari de Ferran d’Antenquera, i titulat Historiarum Ferdinandi Regis Aragonie, dóna, entre altres detalls íntims (que segurament procedeixen d’un curiós personatge de la cort reial, el famós mossèn Borra, «mestre dels Albarders»), notícies revoltants sobre la vida conjugal de Martí i Margarida de Prades. Oblidant que l’edat del rei no era pas un obstacle forçós per a la concepció, els historiadors han acceptat generalment com a bona la versió de la no consumació del casament, i de les maniobres dels cortesans per a aconseguir que aquest donés fruit. Que els medicaments i excitants donats al rei per les dames que voltaven la jove sobirana —en particular la seva mare i la mare del comte d’Urgell— afeblissin la salut del rei no sembla pas una cosa evident ni lliga massa amb el caràcter de la cort catalana i de la mateixa torre de Bellesguard, gens pretensiosa ni de grans proporcions, on residien els nuvis. Fos com fos, el problema de la successió no es resolia. Si Frederic, comte de Luna, hagués estat més gran, qui sap si el rei s’hauria decidit a legitimar-lo i a proclamar-lo com a primogènit. Era l’única llavor que quedava d’aquell Martí de Sicília, gran amador i digne descendent de Pere el Catòlic, mort a Muret per haver-se lliurat massa ardentment al deport eròtic la vetlla de la batalla. Les relacions amoroses de Martí el Jove amb una dona d’Alguer —potser fonament de la versió de la bella di San Luri— semblen provades per una carta del seu pare, en la qual demana a Gerard de Doni que faci lliurar cinc-cents florins pel seu casament a aquella dona, si no està gràvida, però que si ho està, la facin entrar a un convent després que hagi deslliurat i que també li siguin donat els florins; la criatura serà presa pel rei a càrrec seu.


  Però l’hereu no existeix ni hi ha esperances que vingui. Les notícies favorables que arriben de Sardenya no basten per a consolar el rei de la seva tristesa ni per a donar-li la vitalitat que va perdent a poc a poc. El 21 d’octubre és convidat a assistir al Consistori en el qual Benet XIII excomunicà els cardenals que s’havien declarats desobedients a la seva autoritat, així com la ciutat de París, la Sorbona i altres personalitats rebels al papa Luna. La reina Margarida fa un romiatge a Montserrat. El rei segueix interessant-se, però mansament, pels afers públics, felicita els jurats i prohoms de València perquè han acordat d’obrir un carrer nou i els dóna consells d’urbanisme; reprèn el governador de València perquè han contestat ofensivament a la seva cunyada Joana de Prades, que s’interessava perquè fos alliberat un reu que era dut a penjar, però prega la noia que no torni a ficar-se en afers que no li pertoquen; fa present a Pere Torrelles, que s’ho té ben merescut per la manera com ha portat la campanya de Sardenya, del collar d’or, pedres fines i esmalts que havia estat de Martí de Sicília, així com de les pells de mart que també tenia el primogènit, i al seu germà Ramon Torrelles d’un altre collar d’or; finalment, cosa més important, pren una decisió que consagra el seu cunyat i cosí Jaume d’Urgell com a primer personatge dels regnes: el nomena governador dels seus estats i lloctinent general seu. Aquest nomenament topà amb l’hostilitat declarada de les autoritats aragoneses, encapçalades per l’arquebisbe de Saragossa, i el papa Benet XIII, també aragonès, els encoratjà en llur resistència obstinada a donar possessió del seu càrrec de governador al comte d’Urgell.


  Extinció de la Casa de Barcelona


  A primers de l’any 1410 el rei va tenir una iniciativa que delatava la seva incertesa quan a la successió que tan inútilment s’esforçava per a assegurar, i que la seva poca salut li feia témer que no podria ja veure. Va demanar als jurats de Mallorca, als de València i als dels altres estats i ciutats dels seus dominis que trametessin ràpidament llurs representants, «persones de tots staments, en semblants coses aptes e expertes» perquè, examinats tots els testaments i codicils dels seus predecessors «en cas, ço que Déus no vulla, covengués a nós morir sens fills, sapiam certament, e a vosaltres e a tots los nostres sotmeses sia clar e notori, a qui pertanyerà la successió dels dits regnes e terres nostres». Aquestes persones aptes i expertes podran aconsellar-lo sobre el procediment que haurà de seguir, i dur-lo a bona conclusió.


  Però els delegats no arriben i el rei ha de reclamar, per cartes notarials, la presència dels de València i d’Aragó, que no es posen en camí. Per altra banda, els obstacles que segueix posant l’arquebisbe de Saragossa i el justícia d’Aragó a l’autoritat del comte d’Urgell el fan decidir a fer un viatge a la capital aragonesa, i així ho anuncia el dia 12 de maig al Merino. En lloc d’emprendre aquest viatge, deixa la casa de Bellesguard pel monestir de Valldonzella, on s’instal·la amb la muller i la seva Cort. Està malalt, se sent acabat. Les Corts catalanes, que encara seguien reunides a Barcelona, li van adreçar el 15 d’abril una petició perquè, davant el greu afer de la successió, demanés el consell dels seus regnes. Martí va contestar dient que ja havia convocat l’assemblea de gent entesa («solemnes e scientifichs ambaxadors» en diu) perquè li donin consell i que això ho fa per pròpia voluntat i per sentiment del seu deure, no pas perquè els sol·licitants ni els consellers tinguin cap dret damunt seu.


  Els ambaixadors de Sicília, ja arribats per assistir a l’assemblea, demanaven al rei que aviat anés a prendre possessió del seu regne insular. Però el dia 29 de maig Martí va posar-se sobtadament malalt. Les cartes que queden en el registre reial d’aquella data van adreçades una al metge que vigila el seu nét Frederic de Luna, en la qual li mana que amb gran diligència entengui en la conservació de l’infant, que està malalt; l’altra també es refereix al comte de Luna, i va adreçada al cavaller Antoni Torrelles: li demana que contínuament doni a Frederic «tots aquells plaers» que pugui i que en tingui «aquella cura que de vós fort fermament confiam». Fins al darrer moment la seva tendresa pel nét passa per damunt les altres preocupacions.


  El dia 30, el rei va empitjorar i, com que per la seva obesitat s’ofegava estant ajagut, va haver de seure en una cadira de braços, cobert amb unes robes de llit.


  Molt tard van acudir a visitar al rei el notari Pere Comes i el conseller en cap de Barcelona Ferrer de Gualbes. Eren les onze de la nit. Per encàrrec de les Corts, el magistrat barceloní anava a requerir el rei, acompanyat pel notari, no pas que designés el seu successor, sinó que exhortés els seus sotmesos perquè aquesta successió recaigués en aquell a qui hauria de correspondre en justícia. Assistien a la cerimònia, enfront del rei que ja agonitzava, el bisbe de Mallorca, el governador de Catalunya Guerau Alemany de Cervelló, el de Mallorca, Ramon de Montcada, el majordom reial, Pere de Cervelló, el seu cambrer Ramon de Sentmenat, i el seu conseller, Francesc d’Aranda. El requeriment del conseller en cap barceloní era textualment aquest: «Senyor, nosaltres, elets per la cort de Catalunya, som ací davant la Vostra Majestat humilment suplicant-vos que us plàcie fer dues coses, les quals són e redunden en sobirana utilitat de la cosa pública de tots vostres regnes e terres. La primera, que’ls vullats exhortar de haver entre si amor, pau e concòrdia per ço que Déus los vulla en tot bé conservar. La segona, que us plàcie de present manar a tots los dits regnes e terres vostres que per tots llurs poders e forces facen per tal forma e manera que la successió dels dits vostres regnes e terres, aprés obte vostre, pervingue a aquell que per justícia deurà pervenir com açò sia molt plasent a Déu e sobiranament profitós a tota la cosa pública e molt honorable e pertinent a vostra real dignitat».


  La fórmula, sota la seva aparent neutralitat, marcava ja el camí que havia de dur a Casp i a l’elecció de Ferran d’Antequera. Ferrer de Gualbes va mostrar-se després hostil a la candidatura de Jaume d’Urgell, i és probable que la seva gestió in articulo mortis tendia a evitar que aquest fos designat pel seu cunyat. Però Martí no estava ja en estat de decidir res, i sembla que tota la seva lucidesa l’havia abandonat. Ferrer de Gualbes repetí, simplificant-la fins a l’extrem, la pregunta: «Senyor, plau-vos que la successió dels dits vostres regnes e terres, après obte vostre, pervingue a aquell que per justícia deurà pervenir?». I l’acta notarial estesa per Pere Comes diu que el rei només contestà: «Hoc», és a dir: sí.


  L’endemà, dia 31, hom veié que el malalt s’acabava. Martí va fer un codicil al seu testament de feia tres anys, i deixà a la seva muller Margarida de Prades els seus béns mobles, les seves joies, el palau menor i la casa de Bellesguard. El rei va signar personalment aquest llegat, junt amb els testimonis, i fou el mateix Pere Comes qui autoritzà el document.


  A les tres de la tarda van presentar-se novament els prohoms que acompanyaven Ferrer de Gualbes, i aquest va repetir la pregunta que la vetlla havia formulat davant del rei. La resposta fou la mateixa: el monosíl·lab afirmatiu. Però el protonotari repetí la pregunta, puix que havia de fer-se carta pública de la seva resposta, i altra vegada el moribund va contestar amb el lacònic «hoc».


  És probable que la gestió de Ferrer de Gualbes obeís a un desig, latent en una part dels alts funcionaris de la Cort, i fins i tot dels prohoms barcelonins, d’apartar del tron el comte d’Urgell. I a Barcelona, aquells dies, pulul·laven els delegats de Ferran d’Antequera, del duc de Gandia, del fill de Violant i Lluís d’Anjou, i les intrigues de palau devien voltar totes entorn d’aquest nomenament de successor que la indecisió del rei mantenia en suspens fins al darrer minut. La contalla, probablement tendenciosa, de l’italià Lorenzo Valla, panegirista de Ferran, atribueix a Margarida de Montferrat, comtessa vídua d’Urgell i mare de Jaume, una acció violenta per a coaccionar la feble voluntat del moribund i obligar-lo a designar com a hereu el seu fill, i pot ésser la dramatització d’alguna de les escenes que devien precedir la mort de Martí.


  Poc després de la segona intervenció de Ferrer de Gualbes, el rei Martí moria, a mitja tarda, a la cambra de l’abadessa del monestir de Valldonzella.


  Les seves despulles mortals foren enterrades, amb gran pompa i entre el sentiment general, a la Seu de Barcelona. Cinquanta anys més tard eren dutes al monestir de Poblet, on ja reposaven les de la seva muller, del seu germà i del seu pare.


  Retrat d’un rei pacífic i infortunat


  Entre els historiadors catalans, la indecisió final del rei Martí ha vingut a enterbolir el judici que el seu regnat i la seva figura humana es mereixien. Home gras i de poca estatura, segons Pere Miquel Carbonell, fou essencialment bondadós i pacífic, però no pas poruc, com va demostrar en la seva afortunada intervenció a Sicília, en defensa del tron del seu fill i de la seva nora. Gran lector, amic dels llibres de pietat i de les lletres clàssiques, va protegir també la poesia. Ramon Çavall, que va ésser batlle general i durant molts anys mestre racional del rei, és una gran figura intel·lectual d’aquell temps i, en molts aspectes, revela el mateix esperit que el seu sobirà i amic. Els Jocs Florals, que els consellers de Barcelona declinaven de subvencionar, ho foren pel rei Martí, el qual nomenava els mantenidors i obligava a celebrar la festa per Pasqua Granada.


  Una altra gran figura intel·lectual del temps, protegida pel rei, fou Bernat Metge, el qual va ésser secretari seu, un cop superada l’etapa de desfavor i els processos als quals fou sotmès després de la mort del rei Joan. I fra Francesc Eiximenis, bisbe d’Elna, que moria un any abans de Martí, fou també protegit per ell, com ho havia estat pels seus antecessors. Però el gran conseller, l’home de més influència damunt el rei, fou sant Vicens Ferrer. El frare valencià, extraordinari predicador, tenia també innegables dots polítiques. El seu consell en greus problemes fou sol·licitat moltes vegades pel rei, i aquest va encarregar-li també missions delicades, com la d’apaivagar les bandositats que s’havien produït a Vic entre els Sala i els Malla. Quan rep la joiosa notícia de la victòria de Sant Lluri, és mestre Vicens Ferrer qui fa el sermó de la Catedral, i és també el seu consell qui provocà la decisió reial quant al segon casament, després de la mort de Martí el Jove.


  Home capaç de moments d’energia, Martí l’Humà era amic d’escoltar raons i de rebre i donar consells. En certs moments, la reina Maria va demostrar més fermesa que ell, en els actes de govern que es veia obligada a fer en nom i per expressa delegació del seu marit. Martí fou un rei humà, cultivat, més seriós que el seu germà i molt menys supersticiós que ell, que tenia en gran veneració la memòria del seu pare i dels altres gloriosos reis del Casal de Barcelona, i que sabé arreplegar-ne, i conservar intactes, el patrimoni i la glòria. El seu únic fill, Martí el Jove, reuní amb brillantor les condicions de caràcter i intel·ligència que havien fet famosos els Jaumes i els Peres del seu llinatge. Si hagués viscut, el gran estat mediterrani que formaven els regnes «deçà de mar» i els insulars, augmentats potser pels estats italians que havien de conquerir els reis de la dinastia dels Trastàmara, hauria tingut un paper destacat en l’Europa del Renaixement. La seva mort, després de la seva victòria, posava fi, irremissiblement, al Casal de Barcelona i el seu pare, encara que el sobrevisqués uns mesos, moria de fet en el moment que mestre Vicens Ferrer i els consellers de Barcelona li comunicaven la trista notícia. L’amor a Catalunya del rei Martí l’Humà, el seu afany de constructor, el seu sincer desig d’allunyar les discòrdies i bandositats dels seus estats, res d’això no va ésser prou per a fer-lo viure i per a decidir-se a designar el seu successor. Si el seu nét, el comte Frederic de Luna, hagués tingut només quinze anys, i la voluntat de Sicília, que semblava decantar-se a favor seu, s’hagués ajuntat a l’afecte del seu avi, probablement el successor designat fóra el fill de Tàrsia Rizzari, donzella de Catània, i de Martí el Jove. Si Jaume d’Urgell hagués pogut sobreposar-se, abans de la mort del seu cunyat, a les oposicions i lluites que desvetllava a Aragó —i també en certs sectors catalans— el seu nomenament de lloctinent i governador general dels regnes, el rei l’hauria designat com a successor legítim —el més pròxim per via masculina, segons costum de la casa reial d’Aragó. Però el rei Martí va morir massa aviat per a poder fer la designació. De fet, repetim-ho, ja havia mort els primers dies d’agost del 1409, i aquell dia s’acabava la dinastia fundada feia sis segles per Guifré I.


  Els historiadors catalans, partint de Pere Tomich, han blasmat la seva indecisió i l’han fet responsable de l’entronització de la dinastia castellana de Ferran d’Antequera. Davant la figura del sobirà malalt i decaigut, casat per exigències dels seus sotmesos amb una noia jove, i predestinat a morir sense successió, hom prefereix, però, d’evocar el rei lletrat i eloqüent que, davant les corts de Perpinyà, pronunciava el seu càlid elogi de Catalunya i dels catalans.


  


  [image: ]


  
    RAFAELTASIS i MARCA (Barcelona, 1906 - París, 1966) fou un escriptor i polític català, llibreter i propietari d’una impremta familiar.


    Va començar el 1922 col·laborant a La Mainada, dirigida per Avel·lí Artís i Balaguer, i a L’Estevet de Manuel Carrasco i Formiguera, i més endavant a La Publicitat, Mirador, Revista de Catalunya, Serra d’Or, i moltes altres.


    Durant els anys trenta fou secretari general de la joventut d’Acció Catalana Republicana i en el període 1937-1938 fou nomenat director general dels serveis correccionals de la Generalitat de Catalunya. El 1939 es va exiliar a París, però va retornar el 1948. Tot i això, exercí com a corresponsal dels exiliats, col·laborant a les revistes d’exili com La Nostra Revista, Pont Blau, Quaderns de l’Exili, Vida Nova, Catalunya i altres amb el pseudònim de Pere Bernat o Blanquerna.


    Alhora, va impulsar noves idees culturals, i, al front del negoci de llibreria i impremta que havia fundat son pare, va publicar traduccions de novel·les franceses i angleses, i antologies.

  


  Notes


  
    [001] Enric Bagué: Alfons el Benigne, a «Biografies Catalanes», vol. VI, 174. Veure també la Crònica de Pere el Cerimoniós, 60 i 61, on l’escena és descrita amb color i dramatisme. [Torna]

  


  
    [002] J. E. Martínez Ferrando: Jaime II de Aragón: Su vida familiar, I, 158, 159. [Torna]

  


  
    [003] Crònica, 73-76. [Torna]

  


  
    [004] Crònica, 76. [Torna]

  


  
    [005] Totes les citacions que se’n fan en el cos del llibre, així com les referències en aquestes notes que duen la indicació «Crònica» es basen en l’edició més recent (1941) feta per Amadeu Pugès (però començada per Ramon d’Alós) i que duu per títol Chronique Catalane de Pierre IV d’Aragon III de Catalogne, dit le Cérémonieux ou «del Punyalet», Toulouse-París, Ed. Privat-H. Didier, éditeurs. [Torna]

  


  
    [006] La Crònica, pàg. 13, diu: «lo primer digmenge de setembre, ço és, a V dies de setembre en l’any que hom comtave MCCCXIX», Més endavant (pàg. 52) repeteix; «E nasquem en Balaguer, a V dies de setembre de l’any de la Incarnació de Nostre Senyor Déu MCCCXIX». Daniel Girona i Llagostera: Itinerari de l’Infant Pere (Estudis Universitaris Catalans, XVIII, 336), assegura que el primer diumenge de setembre de 1319 era dia 2 i no pas 5. Una simple comprovació a les taules cronològiques ho confirma. [Torna]

  


  
    [007] Crònica, 52. [Torna]

  


  
    [008] Ramon Muntaner: Crònica, edició Barcino, Barcelona, 1952, vol. IX, 8-28. [Torna]

  


  
    [009] Crònica, 63. [Torna]

  


  
    [010] Íd., 65-66. [Torna]

  


  
    [011] Íd., 67-67. [Torna]

  


  
    [012] Íd., 71-72. [Torna]

  


  
    [013] Íd., 78. [Torna]

  


  
    [014] Íd., 83. [Torna]

  


  
    [015] Sobre aquesta filla de Jaume II i el seu marit, vegeu Martínez Ferrando, op. cit., I, 133-141. [Torna]

  


  
    [016] Crònica, 87-88. [Torna]

  


  
    [017] Íd., 90-91. [Torna]

  


  
    [018] Íd., 95-96. [Torna]

  


  
    [019] Íd., 97. [Torna]

  


  
    [020] En virtut del tractat d’Anagni, Còrsega, tanmateix, no passarà mai d’ésser un domini nominal de la Corona d’Aragó. [Torna]

  


  
    [021] Crònica, 99-102. [Torna]

  


  
    [022] La protecció de la Santa Seu al rei de Mallorca, evident ja quan la croada contra Pere el Gran, serà un dels motius de l’hostilitat que sentirà tota la seva vida Pere el Cerimoniós contra Avinyó. La història no subscriu, en general, el judici sever del rei sobre el pontífex. (Vacant, Dict. de Théologie Catholique, II, 656). [Torna]

  


  
    [023] Crònica, 114, on es llegeix: «… fem-li resposta, que Nós pregaríem e requerríem lo dit rey de França ab ell ensemps, que li faés dret e justícia, e en cas que no la li volgués fer, que Nós érem prests e apparellats de tenir-li les dites convinençes, en cas que ell començàs la guerra contra lo dit rey de França. E, entesa per ell (Jaume de Mallorca) aquesta resposta, no se’n tench gens per pagat, car ell volia que Nós de continent Nós desisquéssim del (dit) rey de França, sens que ell no se’n era encara desexit, e volia que Nós començàssem los deseximents». [Torna]

  


  
    [024] Crònica, 117. [Torna]

  


  
    [025] Íd., 118. [Torna]

  


  
    [026] La publicació iniciada per Ramon Gubern de l’Epistolari de Pere III (Els Nostres Clàssics, Barcelona, 1955), ajudarà molt a aclarir bona part dels esdeveniments del regnat, dels quals la Crònica ens dóna només una versió ulterior, sovint molt adobada i favorable al monarca. [Torna]

  


  
    [027] Proceso contra el rey de Mallorca Don Jaime III, mandado formar por el rey D. Pedro IV de Aragón, 3 vols. «Colección de documentos inéditos del Archivo General de la Corona de Aragón», Barcelona, 1867-68. [Torna]

  


  
    [028] Crònica, 118. [Torna]

  


  
    [029] Tots aquests episodis novel·lescos estan explicats, amb una gran força expressiva i color dramàtic, a la Crònica, 120-126. [Torna]

  


  
    [030] Llevat d’uns quants dies, després de la desfeta de Jaume III al Rosselló i quan aquest, ja presoner del seu cunyat, passa a residir a Barcelona i a Sant Cugat. Però aviat tornarà a deixar-lo per sempre. (Crònica, 217). [Torna]

  


  
    [031] Crònica, 149. [Torna]

  


  
    [032] Íd. 151. Repeteix la fórmula, després de la campanya del Rosselló, a Perpinyà, el dia 22 de juliol de 1344 (Íd., 213) i fa jurar també la unió a Puigcerdà l’1 de setembre. (Íd., 216). [Torna]

  


  
    [033] El cardenal Bernat d’Albia, «tituli Sancti Ciriaci in Thermis». Ja abans (30 desembre 1342) havia encarregat a un altre cardenal, Andreu Ghini-Malpighi, que fes de mediador. [Torna]

  


  
    [034] És fra Antoni Nicolau, de l’ordre de sant Agustí (Crònica, 161). [Torna]

  


  
    [035] Crònica, 167. [Torna]

  


  
    [036] Íd., 172. [Torna]

  


  
    [037] Bertran de Deux, que fou arquebisbe d’Embrun, a França, i després cardenal-prevere de Sant Marc. L’entrevista tingué lloc el 15 de juliol. (Eugène Deprez: Clément VI. Lettres, 896-897). [Torna]

  


  
    [038] Veure també la carta que, uns dies després, el rei adreçà a Pere de Xèrica, mediador en els tractes, i en la qual la posició de Pere III es fa encara més dura i amenaçadora contra el seu cunyat. (Epistolari, 76-77). [Torna]

  


  
    [039] Són els vescomtats d’Aumelas i de Cariat, situats respectivament als que avui són departaments francesos de l’Hérault i el Cantal. (Lecoy de la Marche: Relations de la France avec le royaume de Majorque, París, 1892, II, taula). [Torna]

  


  
    [040] Crònica, 219-221. [Torna]

  


  
    [041] «Entretant, les vagues promeses de misericòrdia que li havien estat ofertes deixaren al rei de Mallorca l’esperança de recobrar el Rosselló i la Cerdanya, i d’obtenir Sardenya, a canvi de les Balears» (Proceso, III, 265), Epistolari, 77. (Nota de R. Gubern). [Torna]

  


  
    [042] «Així que hoim dir que En Jacme de Mallorques se baté molt la cara e lo cap de dol, e’s volia ferir en si mata ab brotxa e d’altres armes, mas que les li tolien» (Crònica, 231). [Torna]

  


  
    [043] Ordinacions de Pere el Cerimoniós, «Colección de documentos inéditos del Archivo General de la Corona de Aragón», V, Barcelona, 1850. [Torna]

  


  
    [044] Íd., íd. Apèndixs al VI volum, 65-78. [Torna]

  


  
    [045] Crònica, 240. [Torna]

  


  
    [046] Íd., 242. [Torna]

  


  
    [047] Íd., 243. Aquest infant Pere i la seva mare foren enterrats a València. Anys a venir, Pere III els farà traslladar a Poblet. [Torna]

  


  
    [048] Veure la carta del rei a Bernat d’Olzinelles, en la qual es donen instruccions sobre la política que cal seguir a Avinyó per obtenir del papa Climent VI les llicències (Epistolari, 84-88). [Torna]

  


  
    [049] Ferran volia casar-se amb Elionor de Portugal. La seva mare i el seu oncle, el rei de Castella Alfons XI, gestionaren la dispensa (Crònica, 243 i carta a Bernat d’Olzinelles ja citada). Ferran fou més tard igualment candidat a la mà d’Elionor de Sicília (Epistolari, 103). Va casar-se finalment, amb Maria, infanta de Portugal, la qual hagué de fugir de Catalunya, en condicions difícils, després de l’assassinat del seu marit. [Torna]

  


  
    [050] A la Crònica, 244, Pere reconeix l’extensió del moviment. [Torna]

  


  
    [051] D’un títol que li venia de la seva mare, Isabel de Sabran, dama de Matagrifon, d’Arta i de Clarentza. Arta es troba a Acaia i Clarentza és el port de Killene, a l’oest de Morea (notes d’A. Pagès a Crònica, 418). [Torna]

  


  
    [052] Crònica, 245. Aquest reconeixement de la impopularitat del seu projecte i la decisió que va prendre d’assegurar-se tot seguit l’adhesió de Catalunya van guiar d’ençà d’aleshores la seva política. [Torna]

  


  
    [053] Crònica, 246. [Torna]

  


  
    [054] Íd., 244. [Torna]

  


  
    [055] Íd., 252. [Torna]

  


  
    [056] Formaven part, pare i fill, tot i ésser aragonesos, del grup que hom anomenà «els rossellonesos» i que, poc després de la campanya de 1344, ja prenen part preponderant en els consells reials. Veure Crònica, pàg. 265 i Epistolari, Introducció de R. Gubern, pp. 44 i 52, notes 68 i 9. [Torna]

  


  
    [057] «L’infant se girà vers lo poble qui era aquí e allí per les Corts e dix aytals paraules: “O poble benastruch, vejats com vos va, que com a mi diu aytals paraules, qui só son frare e son lochtinent, quant més diria a vosaltres!”». Crònica, 261. [Torna]

  


  
    [058] La Crònica transcriu el diàleg, la qual cosa sembla indicar la intenció política que Pere III, decididament agraït als catalans per la conducta que van seguir en la crisi de les Unions, donava, anys a venir, a la seva invocació (pàg. 263). [Torna]

  


  
    [059] Gabriel Turell (Recort) diu: «En aquest temps lo rey En Pere féu morir son frare, lo comte d’Urgell». El pseudo-Bernat Boades també ho insinua. Monfar (Historia de los Condes de Urgel) diu que són d’aquesta opinió Tomich, M. Siculo, G. de Blancas, Zurita, el P. Mariana i Fabrici Gombart. [Torna]

  


  
    [060] Trec aquestes dades de The epidemics of the Middle Ages, de I. F. Hecker, Philadelphia. 1837, 25 ss. [Torna]

  


  
    [061] Hi hagueren dos motins, tots dos contraris al rei, que queden una mica confosos en la narració que en fa la Crònica, on hi ha dues narracions interpolades (pp. 265-267). Les cartes del rei a Pere de Xèrica i a Bernat de Cabrera, de 31 de març de 1348, precisen més el sentit dels avalots. Els «rossellonesos» foren expulsats de Morvedre, així com Berenguer d’Abella i Bernat de Cabrera (Epistolari, carta VIII, 92-95). [Torna]

  


  
    [062] S’ha de comparar la narració que fa de l’episodi la Crònica (268-270) amb la que donen les cartes escrites pel rei, l’endemà del «gran avalot e tan horrible que no era de dir» (7 abril 1348) adreçades al seu oncle l’infant Pere, al bisbe de Vic, a Bernat de Cabrera, al vescomte d’Illa, a Pere de Xèrica i a Lop de Luna (veure Epistolari, carta IX, 95-99). També existeix una relació anònima dels fets, feta a Terol i poc favorable al monarca, publicada per Jaime Caruana (Dos relaciones inéditas sobre sucesos de la Unión, «Estudios de Edad Media de la Corona de Aragón», III [1947-48], 488 i ss). [Torna]

  


  
    [063] El barber cantava, segons la Crònica, pàg. 271:


    
      Mal haja qui se’n hirà


      Encara ni encara…

    


    [Torna]

  


  
    [064] «“Ara, donchs”, dix aquell, “nosaltres darem recapte en acò e en vós”», Crònica, 272. [Torna]

  


  
    [065] Epistolari, carta X a l’infant Pere, del 14 octubre 1348, pàgs 100 i 101. La Crònica, 277, dóna una altra versió de l’acte, sense dir que ell mateix hagués destruït el llibre. [Torna]

  


  
    [066] J. Miret i Sans: Les médécins juifs de Pierre, Roi d’Aragon, «Revue des Études Juives», París, 1909. [Torna]

  


  
    [067] Crònica, 283-184. [Torna]

  


  
    [068] Íd., 185. [Torna]

  


  
    [069] Veure la carta al majordom Galceran de Bellpuig i al cambrer major Lop de Gurrea (Sogorb, 28 de novembre de 134s), on diu que té entès que la infanta és «mayor de persona» que la difunta Elionor de Portugal, «e que es pus blanca, e que ha en la cara aquelles rojors que y ha la comtessa d’Ampúries e encara que li estan pus leig, e que és queacom nercina e magra». I, més avall «E aixi, haüt esguart a la estatura e a les fayçons de la filla del rei de Navarra». Pere III, bon xic curt de talla i amant, tanmateix, de la bellesa femenina, es preocupava naturalment per aquests detalls d’estatura i faccions d’unes possibles núvies que no veuria fins al moments de les noces (Epistolari, 102). [Torna]

  


  
    [070] J. M. Roca: Johan I d’Aragó, 5 i 6. [Torna]

  


  
    [071] A. de Capmany: Ordenanzas de las armadas reales de la Corona de Aragón, Madrid, 1787. [Torna]

  


  
    [072] Coroleu i Pella y Forgas: Las Cortes Catalanas, 188. [Torna]

  


  
    [073] Crònica, 301. [Torna]

  


  
    [074] «Fou nafrat lo dit capità nostre (Bernat de Cabrera) ab passador per la cara, de la qual no hac perill», Crònica, pàg. 305. [Torna]

  


  
    [075] Crònica, pp. 313. [Torna]

  


  
    [076] Capmany, op. cit. [Torna]

  


  
    [077] Crònica, 371-321. [Torna]

  


  
    [078] Íd., p. 312. Se’n torna a parlar a la pàg. 318. [Torna]

  


  
    [079] L. Nicolau d’Olwer: Expansió de Catalunya a la Mediterrània Oriental, 2a edició, Mèxic, 1949, 139. [Torna]

  


  
    [080] A. Rubió i Lluch: Significació de l’elogi de l’Acròpolis d’Atenes pel rei Pere el Cerimoniós, en «Homenaje a Menéndez fPidal», vol. III, Madrid, 1925. [Torna]

  


  
    [081] La Crònica, pp. 326-341, reprodueix el text de les cartes creuades entre els dos reis. [Torna]

  


  
    [082] Crònica, pàg. 347. [Torna]

  


  
    [083] A. de Capmany, a Memorias Históricas sobrela marina, comercio y artes de la ciudad de Barcelona, sosté que la nau gran «encuirada» era un balener i dóna aquestes precisions sobre les «tasques» que defensaven el port de Barcelona. [Torna]

  


  
    [084] Crònica, 345, 354, 357, 363, 375 i 385. [Torna]

  


  
    [085] La filla del comte de Luna serà, més endavant, muller de l’infant Martí i després, per tant, reina Maria d’Aragó. [Torna]

  


  
    [086] Crònica, 358. [Torna]

  


  
    [087] Íd., 361. [Torna]

  


  
    [088] Parlaments a les Corts Catalanes (ed. Els Nostres Clàssics, a cura de Ricard Albert i Joan Gassiot, Barcelona, 1928), pàg. 26. [Torna]

  


  
    [089] Íd., 25. [Torna]

  


  
    [090] L’esforç dels catalans en aquella ocasió (un donatiu de 270.000 lliures i la formació ràpida d’un exèrcit per auxiliar Saragossa) ha estat lloat per escriptors castellans com Marichalar i Mariana i per l’aragonès P. Abarca (v. Coroleu i Pella y Forgas, Las Cortes Catalanas, pàg. 194). [Torna]

  


  
    [091] Crònica, 364. [Torna]

  


  
    [092] El personatge designat en la Crònica sota el nom de «Cabdal de Buch» és Joan de Grailly, captal de Buch, vescomte de Castillon, que moria en captivitat a París l’any 1376 (veure Crònica, notes, 431). [Torna]

  


  
    [093] La Crònica, 367-368, dóna la versió a posteriori del rei. Pere III no vacil·la a prendre-hi la responsabilitat de la presó i extradició de Bernat de Cabrera. [Torna]

  


  
    [094] La composició d’aquest exèrcit, o almenys la llista dels personatges de més categoria que hi formaven, és detallada amb complaença per la Crònica, 369. Hi figuren l’infant Pere, que ja era frare, el comte d’Urgell (fill del germà del rei, mort feia anys), els comtes de Trastàmara, de Dènia, de Prades i d’Empúries, cosins seus, el vescomte de Cardona, els nobles aragonesos Pere de Luna, Pere Fernández d’Ixar i d’altres. Més endavant (pàg. 371) anomena els germans de Trastàmara, Don Tello i Don Sanxo, fra Guillem de Guimerà, Ramon de Vilanova, Olf de Pròxida i Pere Centelles. [Torna]

  


  
    [095] Crònica, 372. [Torna]

  


  
    [096] «De goig plorosos», precisa la Crònica, 374. [Torna]

  


  
    [097] Crònica, 378. [Torna]

  


  
    [098] El papa va aportar cent mil florins d’or i el rei de França i Pere III van contribuir cada un amb la mateixa quantitat. Crònica, 391. [Torna]

  


  
    [099] Tota una sèrie de versions contradictòries atribueixen un paper decisiu a un personatge diferent (Bertran du Guesclin, un patge innominat i àdhuc el català Rocabertí) en aquella baralla cos a cos. La Crònica només diu «e finalment, los qui eren ab lo dit Rey Don Enrich occiheren-lo», pàg. 398. [Torna]

  


  
    [100] Crònica, 398. [Torna]

  


  
    [101] Però López de Ayala presenta així les raons d’Enric II: «E que por todas estas razones él non le era tenido de cumplir las cosas que le demandaba; e aun este casamiento de la Infanta Dona Leonor con su fijo el infante Don Juan, él non le requiriera, tanto sobre ello, salvo porqué su fijo el Infante le dezia que pues el Rey de Aragón la enviare con él en castilla esecriaran en uno, que le era grand vergüenza en se desatar el dicho “casamiento»”. Per la seva banda, l’apèndix a la Crònica, pàg. 396, diu: «En lo temps que la guerra de Castella durà, lo rey Don Enrich, estant compte de Tastamena, comanà son fill a Nós, appelat Infant Don Johan, qu’hil tenguem com a nostre fill, lo qual, estant en nostra Cort, desitjà molt haver per muller la Infanta Dona Elionor, filla nostra, qui lavors vivia, car al dit Infant plagué molt a l’ull, per ço com la dita Infanta era molt bella creatura». En realitat, després de la primera victòria de Trastàmara, la infanta Elionor, que només tenia vuit anys, havia anat a viure a Burgos amb la nova reina de Castella i els seus fills. Quan la desfeta de Nájera, tota la família d’Enric II hagué d’abandonar Castella i es refugià als estats de Pere III, Elionor restà amb els seus pares i la muller i els fills de Trastàmara passaren a França. [Torna]

  


  
    [102] La gran onada durà, a Catalunya, del 1347 al 1351. Rebrotà després sota diferents formes els anys 1363 i 1371. Durant els regnats de Joan I i de Martí tindrà també retorns mortífers a diversos indrets del país. [Torna]

  


  
    [103] A. Giménez Soler, en les seves diverses obres, sosté aquesta tesi «aragonesista». [Torna]

  


  
    [104] «L’infant En Pere, honcle nostre, qui vivia sots àbit de religió de Sant Francesch, qui era ja en Cort de Roma en la ciutat d’Avinyó», diu la Crònica, pàg. 391. [Torna]

  


  
    [105] Crònica, pàg. 402. [Torna]

  


  
    [106] A. Rubió i Duch, a Documents per a l’estudi de la cultura catalana medieval, vol. I, 168, dóna la carta en què el rei ho anuncia al seu oncle. No hi figura, però, el text de la poesia. [Torna]

  


  
    [107] La Crònica (pàg. 402) en dóna la següent curiosa versió: «L’altra punt era que l’assabentaren que, com lo rey Frederich, son avi, hagués ordonat en son testament que, en lo regne de Sicília, no pogués heretar sinó mascle, e, que, per defalliment de mascle, tornàs a la Casa d’Aragó, e ell no hagués progènia masculina, mas femenina, li daven de consell que més valia que la seua filla, qui era la sua carn, hi heretàs que no mascle lunyadà, al qual consell lo dit rei de Sicília donà orella; per la qual rahó tramès en Roma, e, al gran suma de moneda que’n donà lo dit rey, obtench la confirmació e concessió del Papa, que era appelat Gregori, e per ço fon imposat nom a la dita concessió Gregoriana, així que lavors, lo vincle de la Casa d’Aragó, segons opinió d’alguns, fo extint». [Torna]

  


  
    [108] J. M. Roca, op. cit., 30. [Torna]

  


  
    [109] A. Rubió i Lluch: Los navarros en Grecia. [Torna]

  


  
    [110] Rubió i Lluch: Significació de l’elogi. [Torna]

  


  
    [111] Crònica, 407. [Torna]

  


  
    [112] Nicolau d’Olwer, op. cit., dóna una exposició detallada d’aquests esdeveniments, 117 ss. [Torna]

  


  
    [113] Nicolau, op. cit., 166. [Torna]

  


  
    [114] Íd., íd., 167; Rubió i Lluch, Documents, II, 207. [Torna]

  


  
    [115] Joseph M. Roca: La reina empordanesa, a «Sobiranes de Catalunya», 17. [Torna]

  


  
    [116] Íd., íd., loc. cit. [Torna]

  


  
    [117] Íd., íd., 21. [Torna]

  


  
    [118] Íd., íd., loc. cit. [Torna]

  


  
    [119] Íd., íd., 160. [Torna]

  


  
    [120] Íd., íd., 26 i 27. [Torna]

  


  
    [121] Jeanne Vieillard, a Nouveaux documents sur la culture catalane, dintre «Estudis Universitaris Catalans», vol. XV, 1930, dóna el text d’aquesta carta. [Torna]

  


  
    [122] Joseph M. Roca: Johan I, 432. [Torna]

  


  
    [123] Veure Censo de Cataluña, ordenado por el rey Pedro el Ceremosioso, publicat per Próspero de Bofarull, en «Colección de Documentos Inéditos del Archivo General de la Corona de Aragón», Barcelona, 1869. [Torna]

  


  
    [124] El text íntegre del discurs està reproduït a Parlaments a les Corts Catalanes, 52-56. [Torna]

  


  
    [125] Coroleu i Pell y Forgas, Las Cortes Catalanas, pàg. 206. [Torna]

  


  
    [126] Íd., íd., op. cit., 207. [Torna]

  


  
    [127] Veure els comentaris ben favorables a Pere el Cerimoniós que aquest desenllaç mereix a un historiador estranger com Suzanne Duvergé a La solution du conflict entre l’Aragon et Gênes, París, 1934. [Torna]

  


  
    [128] Hi hagué un reduït grup de cardenals que no va voler decantar-se per cap dels dos papes elegits i que prengué el títol d’«indiferents», el qual va servir després per a designar tots aquells que no varen voler mai prendre partit entre Roma i Avinyó. [Torna]

  


  
    [129] P. de Bofarull: Los condes de Barcelona vindicados, II, 280. En realitat, malgrat la inscripció de la llosa sepulcral, no fou Joan en 1394, sinó Martí, cinc anys més tard (2 de maig de 1401) qui féu el trasllat a Poblet de les restes del seu pare. [Torna]

  


  
    [130] Bofarull, op. cit., 281-282. [Torna]

  


  
    [131] Bofarull, op. cit. [Torna]

  


  
    [132] Antonio Ballesteros: Historia de España y su influencia en la Historia universal, III, 216. [Torna]

  


  
    [133] A. Rubió i Lluch: Estudi sobre l’elaboració de la «Crònica» de Pere el Cerimoniós, pàg. 11. [Torna]

  


  
    [134] F. Valls i Taberner i Ferran Soldevila: Història de Catalunya, vol. II, 73. [Torna]

  


  
    [135] Rubió i Lluch: Documents sobre la cultura catalana medieval, I, 300 i II, 60. [Torna]

  


  
    [136] Veure l’estudi que en fa R. Gubern a Epistolari, pàg. 7 i ss. [Torna]

  


  
    [137] Veure detalls d’aquesta hostilitat declarada del rei contra l’Inquisidor General a Tasis, La vida del rei En Pere III, 344-345. [Torna]

  


  
    [138] P. de Bofarull: Los condes de Barcelona vindicados, II, 273. [Torna]

  


  
    [139] Íd., íd., op. cit., II, 274. [Torna]

  


  
    [140] Fins a l’infant Pere, oncle de Pere III, el qual va tenir-lo abans que Martí, el càrrec de Senescal de Catalunya havia estat tradicionalment vinculat a la família Montcada. [Torna]

  


  
    [141] J. M. Roca: Johan I d’Aragó, 5. [Torna]

  


  
    [142] Epistolari de Pere III, 183, carta del 15 de setembre de 1361 a Francesc de Cervià. [Torna]

  


  
    [143] Joseph M. Roca: Itinerari de l’infant Joan, «Actas y memorias del III Congreso de Historia de la Corona de Aragón», vol. II. [Torna]

  


  
    [144] J. M. Roca: Johan I d’Aragó, 62. [Torna]

  


  
    [145] Íd., íd., loc. cit., 63. [Torna]

  


  
    [146] Íd., íd., loc. cit., 63. [Torna]

  


  
    [147] Daniel Girona Llagostera: Itinerari del Rey En Martí, B., 1916, 206. [Torna]

  


  
    [148] J. M. Roca, op. cit., 81. [Torna]

  


  
    [149] Íd., íd., op. cit., 97. [Torna]

  


  
    [150] Íd., íd., op. cit., 98. [Torna]

  


  
    [151] Íd., íd., op. cit., 98. [Torna]

  


  
    [152] Íd., íd., op. cit., 97. [Torna]

  


  
    [153] Íd., íd., op. cit., 100. [Torna]

  


  
    [154] La carta i els versos han estat reproduïts per J. M. Roca, op. cit., 422 i 423. [Torna]

  


  
    [155] Veure abans. [Torna]

  


  
    [156] J. M. Roca, op. cit., 106. [Torna]

  


  
    [157] Íd., íd., op. cit., 109 i 110. [Torna]

  


  
    [158] Íd., íd., op. cit., 110 i 111. [Torna]

  


  
    [159] Íd., íd., op. cit., 111. [Torna]

  


  
    [160] Íd., íd., op. cit., 123. [Torna]

  


  
    [161] Íd., íd., op. cit., 132. [Torna]

  


  
    [162] Íd., íd., op. cit., 133. [Torna]

  


  
    [163] Carta del 30 de gener de 1301, reproduïda a Itinerari de l’infant Johan,… [Torna]

  


  
    [164] J. M. Roca: Johan I d’Aragó, 161. [Torna]

  


  
    [165] Jaume Roig: Llibre de les dones (ed. «Els Nostres Clàssics», Barcelona, 1928), 40. [Torna]

  


  
    [166] J. M. Roca, op. cit., al capítol «Sanitat», pàgs. 223-224. [Torna]

  


  
    [167] El comte d’Empúries s’havia hagut d’exiliar i es trobava a Avinyó quan, després d’un llarg i dur setge, Castelló d’Empúries va retre’s a les tropes de Pere III el 8 de novembre de 1385. El rei, aleshores, va emparar-se de tots els dominis del comte. Una de les primeres mesures de Joan I fou tornar el comtat al seu cunyat Joan d’Empúries, el qual s’havia reintegrat a Catalunya en saber la mort del que havia estat sogre seu. Al «Procés» que Pere III ordenà de fer contra el comte, consta que aquest va dir a la seva muller, davant del llit de mort d’aquesta: «Certes lo Rey ha paor car jo li metré tants de xiripeus que ell serà embayt e per aquest cap (el seu mateix) tu hi veuràs la corona» (J. Pella y Forgas: Historia del Ampurdán, Barcelona, 1883, pàgs. 558 i ss.). El comte d’Empúries mantingué les seves reivindicacions autonòmiques i aviat havia de topar amb el nou rei. [Torna]

  


  
    [168] Coroleu i Pella: Las Cortes Catalanas, 210. [Torna]

  


  
    [169] Íd., íd., íd., 211. [Torna]

  


  
    [170] Íd., íd., íd., 212. [Torna]

  


  
    [171] A Parlaments a les Corts Catalanes, 56-58, figura íntegre el text del discurs de la reina Violant. A Las Cortes Catalanas, 405 i 407, que també el reprodueixen, s’elogia la diplomàcia de la reina i el seu talent polític en absència del seu marit. [Torna]

  


  
    [172] Sobre l’afer de Carroça de Vilaragut, tal com es plantejà a les Corts de Montsó de 1389, poden precisar-se els següents detalls:


    1er. La denúncia fou presentada pels delegats del Braç Militar, Marquès de Villena, Bernat de Cabrera, vescomte d’Illa, Ramon de Bages, vescomte de Roda i Pere de Queralt, i pel Braç Reial de Catalunya, encapçalat pels síndics de Barcelona. L’instigador més destacat era el marquès de Villena, cosí del rei.


    2on. En tenir-ne esment, el rei s’indignà, donà ordres perquè fossin detinguts els nobles que signaven la cèdula i escriví al Consell de Cent de Barcelona perquè aquest desautoritzés els seus síndics a Montsó, cosa que no va aconseguir, puix que abans el Consell ja havia rebut informació directa del marquès.


    3er. Els nobles van fer-se escàpols i van reunir-se, armats, a Calasanç, disposats a sostenir llur afirmacions. Joan I intentà aleshores d’aplegar forces, demanades d’una manera especial a Saragossa, per atacar el marquès i els seus acompanyants, però no trobà gaire entusiasme ni ajut.


    4rt. La rèplica del rei a l’acusació fou defensar Carroça de Vilaragut contra el marquès, al·legant que aquest havia proposat inútilment a la dama que el fes nomenar cap del Consell reial, així com alguns afers bruts de donatius i empenyoraments de joies de la casa reial. Tot plegat, tanmateix, dóna una idea de la influència que amics i enemics, àdhuc el propi rei, reconeixien a la dama valenciana en la cort reial.


    5è. Al capdavall, els reis van haver de transigir i es separaren de llur dama d’honor, tot i que li conservaren llur protecció i amistat.


    (Veure una anàlisi molt detallada del cas a Las costumbres catalanas en tiempo de Joan I, de S. Sampere y Miquel, Girona, 1878, 190 a 206). [Torna]

  


  
    [173] D. Girona i Llagostera, Itinerari del rei En Joan I, a Estudis Universitaris Catalans, vol. XIII, 116. [Torna]

  


  
    [174] Íd., íd., 111. [Torna]

  

OEBPS/Images/ex_libris.png





OEBPS/Images/EPL_logo.png
N

epublibre





OEBPS/Images/cover.jpg
rafael tasis i marca

Pere _
el Cerimonios
i els seus Fills






OEBPS/Images/autor.jpg





